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SADRŽAJ : 

1. — Čitanje i usvojenje zapisnika XI redovnog 
sastanka; 

2. — Dnevni red: 1) Nastavak pretresa u pojedi- 
nostima o predlogu budžeta državnih rashoda i pri- 
hoda sa predlogom Finansijskog zakona za 1936/37 
godinu, prema izveštaju Finansijskog odbora Senata. 
— Primljeni su budžeti Ministarstva: građevina, sao- 
braćaja, pošta, telegrafa i telefona, šuma i rudnika, 
poljoprivrede, trgovine i nidustrije, socijalne politike 
i narodnog zdravlja, i fizičkog vaspitanja naroda. 

Govornici: Vojislav Protić, Ministar građevina 
dr. Marko Kožul, Ministar saobraćaja dr. Mehmed 
Spaho, dr. Josip šilović. Ministar pošta, telegrafa i te 
lefona dr. Branko Kaluderčić, Jovo Banjanin, Mini- 
star šuma i rudnika Dura Janković, Tomo Jalžabetić, 
Ministar poljoprivrede Svetozar Stanković, dr. Oton 
Frangeš, Ministar trgovine i industrije dr. Milan Vr- 
banić, dr. Stanko Šverljuga, Ministar socijalne politi- 
ke i narodnog zdravlja i zastupnik Ministra pravde 

Dragiša Cvetković, dr. Želimir Mažuranić, dr. Ante 
Pavelić, Ministar fizičkog vaspitanja naroda dr. Josip 
Rogić, Pretsednik Senata dr. Ljubomir Tomašić, Mi- 
lan L. Popović. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Gospodo se- 
natori, otvaram XII redovni sastanak Senata i molim 
g. sekretara da pročita zapisnik prošlog sastanka. 

Sekretar dr. Vaso Glušac pročita zapisnik XI re- 
dovnog sastanka. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Ima li, gos- 
podo senatori, kakvih primedaba na ovaj zapisnik? 

Vojislav Protić: Gospodo senatori, na pročitani 
zapisnik sa jučeranje sednice činim ovu primedbu. 
Pogrešno je se u zapisniku konstatovalo da je sed- 
nica zaključena na predlog Presednika Senata usled 
nedostatka kvoruma. Trebalo je konstatovati da je 
se sednica morala zaključiti zato, što nije bilo ni- 
jednog člana Kraljevske vlade sa kojim bi Senat, od- 
nosno kvorum od senatora koji su bili u sednici, mo- 
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gao posao da produži,   kao što je i odlučeno da se 
budžet što pre donese. 

Kad je pao predlog g. Pretsednika da se sednica 
zaključi, ja sam se javio za reč. Ne tvrdim da mi g. 
Pretsednik nije hteo dati reč. Ja sam se za reč javio 
pre odluke Senata radi toga, da predložim da se sed- 
nica prekine i da se pozove jedan od članova Vlade 
da rad produžim.o, da bi posao na donošenju budžeta 
blagovremeno svršili. Sednica je zaključena zato što 
nije imalo sa kim da se radi. Sta'.o mi je bilo d.i 
toga da se konstatuje, da nije Senat kriv što se sa 
donošenjem budžeta odugovlači. Smatram da je po- 
vreda Poslovnika u tome, što je pala odluka o za- 
ključenju sednice, pre nego što sam mogao da pod- 
nesem svoj predlog. Stoga molim, ako sekretar pri- 
ma moju primedbu, da se u zapisnik unese: da je 
sednica zaključena zbog toga, što nije bilo ni jednog 
člana Kraljevske vlade sa k.ojim bi se mogao rad 
produžiti. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Prima li g. 
sekretar ovu primedbu? 

Sekretar dr. Vaso Glušac: Primam. 
Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Pošto je g. 

sekretar primio primedbu g. senatora Protića, ta će 
se primedba uneti u zapisnik, koji će se pročitati na 
idućoj sednici. Kako nema drugih primedaba, to se 
ovaj zapisnik overovljuje. 

Prelazimo na dnevni red. Na dnevnom redu je 
pretres Razdela X — Ministarstvo građevina. Reč ima 
g. Ministar građevina. 

/Ministar gradjevina dr. Marko Kožuh Gospodo 
senatori, iz budžeta Ministarstva građevina proističe 
jasno da budžet istoga Ministarstva nije dovoljan 
ni blizu da zadovolji potrebe na .održavanju onih ob- 
jekata, koji se nalaze u Ministarstvu građevina, da 
jih održava, a kamo li da se izvedu veći i jači radovi, 
kao što to potrebe iziskuju. Ceo proračun Ministarstva 
građevina izn.osi 154 miliona dinara. Na strani 56 is- 
toga budžeta vidi se kako je to po banovinama po- 
razdeljeno i nema ni jednog dinara više za materi- 
jalne izdatke, nego samo za nužna održavanja ob- 
jekata, državnih puteva, mostova i za plate činovni- 
cima. Prema tome govoriti o budžetu bilo bi možda 
i suvišno, jer je on tako malen, jer je on tako ne- 
znatan, da gotovo nemam reči da o njemu govorim, 
ali moram da govorim o tome i da kritikujem gotovo 
sam isti svoj budžet, u toliko koliko je on nedovoljan 
i u koliko je malen. 

Predlog budžeta Ministarstva građevina oduvek 
je, gospodo senatori, prestavijao jedan vrlo kompli- 
kovan i težak problem u građevinskoj politici, jer 
cd pravilnog i povoljnog rešenja toga problema zavi- 
i privrednih, tako i političkih i socijalnih potreba 
silo je u mnogom i zadovoljenje kako ekonomskih 
cele zemlje. Međutim svi su ovi budžetski predloži 
Ministarstva građevina ranije bili na takvoj visini, 
da je Ministarstvo građevina moglo da zadovolji toj 
svojoj politici, ali današnji budžet — kao Sto rekoh 
— to ne zadovoljava, niti mcže da zadovolji. 

Ja ću pomenuti samo cifarske stavke budžeta 
iz godine 1926, 1927, 1931 i 1932, uporedujući ih sa 
sadašnjim budžetom, pa ćete videti, gospodo sena- 
tori, da se ni mak> ne približuju onim ciframa koje 
su onda bile, a potrebe su danas svakim danom sve 
to veće i sve to jače. Privredna kriza iziskuje i traži 
od Ministarstva građevina da ono vrši onu ulogu, 
koju su naši privrednici ranije vršili u doba svetske 

krize. Kada su i bat i nakovanj i motika zapeli, onda 
država mora da pristupi da ona zadovolji onim po- 
trebama i da preko naše industrije obrtnika i za- 
natstva bude preduzimač u zemlji i to sa malim ka- 
pitalom da zadovolji socijalne potrebe naroda i siro- 
mašnog sveta. 

1926, gospodo senaitori, i 1927 budžet Ministar- 
stva građevina iznosio je 525,318.725.— din., a za 
1931/32 g. iznosio je 301,807.241.— din. Međutim da- 
našnji budžet iznosi svega 154,617.021.— din. Od 
toga se daje na banovine 139,135.000.— a ostaje za 
Min. građevina svega 15,000.000.— Eto gospodo, ka- 
ko sa budžetom stojimo. 1 zaista kada bi se ove či- 
njenice same za sebe pcsmatrale ne dovodeći ih u 
vezu sa ostalim okolnostima, one bi, gospodo' sena- 
tori, u istini pokazale pitanje: pa odakle Ministarstvo 
građevina izvedi ove radove i odakle mu sredstva i 
kako stiže da im udovolji? Ministarstvo građevina iz 
budžeta svoga prema tome udovoljava samo držav- 
nim potrebama u najužim granicama ograničujući se. 
samo na to, da sačuva od propasti sve ono što je do 
sada stvoreno. Ono što je izvrgnuto pogibelji pri- 
rode, poplave ili suše kao i podvrgnuto i drugim ele- 
mentarnim nepogodama, mi ne možemo da odbranimo 
sa onim sredstvima koja imamo na raspoloženju. 

Zato se donekle i mogu razumeti oni protesti i 
zamerke koji su upućivani prilikom poslednjih bu- 
džetskih debata Ministru građevina, što je građevin- 
ska delatnost države ovako slabo izražena u ciframa 
budžeta Ministarstva građevina. Međutim, gospodo 
senatori. Ministarstvo građevina ne radi samo na iz- 
vođenju radova po ciframa svoga budžeta Ono radi 
za sva druga Ministarstva više manje i to radi iz 
zajmova i dotacija koja Ministarstvu građevina stižu. 
Tako na primer iz Državnog fonda za javne radove 
Ministarstvo građevina koristi godišnje od 50 do 
60,000 000. —din. a iz zajma od milijarde dinara za 
velike javne radove dodeljeno je Ministarstvu građe- 
vina 578,000.000.— din. 

Zatim ovih dana treba da se zaključi zajam i mo- 
gu vam sada već kazati da je zajam i zaključen na 
podlozi svih prihoda u iznosu od 82,000.000.— din. 
kod Državne hipotekarne banke, koji se zajam vraća 
od trošarinskih prihoda cementa, nafte i grade, koji 
se polažu kod Hipctekarne banke. Hipotekama 
banka samo predujmljuje ovih 82,000.000.— din. a 
kroz godinu dana to će već biti povraćeno. 

Najzad, i sve državne zgrade koje su danas u iz- 
građivanju godižu se iz zajmova i drugih dotacija. 
Tako na pr. zgrada za Narednu skupštinu. Poštansku 
štedionicu i druge zgrade rade se iz budžeta ostalih 
ministarstava a izvada ih Ministarstvo građevina. Ta- 
kode i svi novi građevinski radovi finansiraju se iz 
budžeta drugih ministarstava, dok budžet Ministarstva 
građevina obuhvata održavanje već postojećih pu- 
teva, mostova, zgrada, vodograda i t. d. 

Naravno, gospodo senatori, daleko sam od toga 
da tvrdim, da je ovo dovoljno za sve naše potrebe, 
jer iz ovih 578,000.000.-- din. koliko je dodeljeno 
Min. građevina iz pomenutog zajma, u glavnom ima 
da se izgrade samo jedan manji deo međunarodnih 
puteva koje smo obavezni da izradimo po Međuna- 
rodnoj konvenciji, i nekoliko turističkih puteva. 1 to 
jedan put, koji vodi od mađarske granice preko Voj- 
vodine, Novog Sada do Beograda i od Beograda 
preko Kragujevca - - Niša na Bugarsku granicu. Za 
taj put utrošiće se 578.470.000.— dinara. Sa ovim 
se putem vezujemo sa dve susedne zemlje - - Ugar- 
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skom i Bugarskom. A primarna je bila potreba i žu- 
rilo se sa izgradnjom toga puta, jer je Internacio-* 
nalna liga za puteve stavila na nas zahtev, da izgra- 
dimo ml taj put, i ako ga nećemo izgraditi, da će ga 
izgraditi druga susedna zemlja. Tako bi bili lišeni, 
da Internacionalni put prolazi kroz našu zemlju. I zato 
se, gospodo; požurilo sa izgradnjom toga puta. Drugi 
veliki internacionalni put iz iste svote počeo je da se 
radi, a taj drugi put ide preko nemačke granice, pre- 
ko Kranja, Ljubljane, Zagreba i dolazi u prestonicu, 
u Beograd, pa se veže sa prvim u prestonici, tako 
da vezujemo s drugim putem Mađarsku i Austriju s 
jedne strane i Nemačku preko naše teritorije s našom 
prestonicom, vezujući istodobao ovaj put sa prvim 
krakom drug.oga puta za Bugarsku. 

Od ove iste svote, gospodo senatori, radi se i 
primorski turistički put i to na onim deonicama, 
koje nisu bile izgrađene, uopšte gde put nije posto- 
jao, ispod Velikog Gorja, Velebita i vezuje se sa pu- 
tem za Italiju. 

Dalje na Primorju vezaćemo sve naše puteve, 
koji dolaze iz unutrašnjosti sa .ovim putem, a s dru- 
ge strane na svršetku ovoga puta vezuje se Albanija 
sa dve susedne države, koje su na Jadranskom moru. 

Osim toga iz ovoga zajma dali su se manji iznosi 
za utvrđivanje izlaznih i ulaznih puteva u naša ba- 
novinska središta. Tako su sve banovinske centrale 
dobile po 10 miliona dinara da izgrade svoje puteve 
u svojoj okolini. 

Sa ovim, gospodo senatori, ne dostaje ni blizu 
da se izgradi drugi veliki internacionalni put, jer bi 
taj zapadao preko milijardu dinara, kad bi ga spo- 
jili od Nemačke, odnosno austrijske granice preko 
Ljubljane, Zagreba sa Beogradom. Sada je dano 100 

.miliona dinara za početak od velike centrale ka pre- 
stonici da započnemo rad, a u koliko se budu našla 
nova sredstva, tim će se putem nastaviti. 

Dobre i razvijene komunikacije u ekonomskom 
životu jednoga naroda pretstavijaju isto ono što i 
krvotok u živom organizmu, jer bez njih nema ni 
privrednog prosperiteta ni privrednog života. 

Ali ne samo da saobraćaj ima tako važnu ulogu u 
ekonomskom životu; on ima isto tako važnu ulogu u 
političkom i u socijalnom pa i u kulturnom životu 
svakoga narodg. Ako pri ovome uzmemo još u obzir 
p naš osobeni geografski položaj, onda tek možemo 
videti, od kolikog je ogromnog značaja za nas da 
imamo dobre i razgranate puteve. 

Pored ovoga ne treba zaboraviti, da dok na jed- 
noj strani svake godine ogromne poplave pustoše 
čitave krajeve naše zemlje, dotle na drugoj strani 
imamo i takvih krajeva gde se oseća vapijuća potreba 
za podizanje postrojenja za snabdevanje vodom za 
piće i asanacijom zemljišta. U opšte uzev, dok bi se od- 
vodnjavanjem, navodnjavanjem i drugim hidrotehnič- 
kim radovima čitavi krajevi mogli osposobiti za racio- 
nalnu poljoprivredu, dotle bi se s druge strane ogrom- 
na vodna snaga kojom je naša zemlja tako obilato ob- 
darena mogla iskoristiti kao najjeftinija pogonska 
snaga u privredne svrhe. Najzad i sami građevinski 
radovi, pa ma koje vrste bili, naročito u pasivnim 
krajevima, pored toga što podižu vrednost onoga 
kraja u kome se izvode, pružaju još i jedan izvor pri- 
hoda za tamošnji živalj, jer na taj način isti dobije 
prilike da se uposli i da se nacionalna imovina uveća. 

Naročito danas građevinska delatnost države slu- 
ži svuda kao najefikasnije sredstvo za ublažavanje op- 
šte privredne krize, a naročito za suzbijanje bespo- 

slice koja prestavlja najteže i najbolnije pitanje da- 
našnjice. 

Kad privatna inicijativa nije u stanju da ublaži 
ekonomsku bedu najširih slojeva naroda; kad onaj 
mali, ekonomski zavisan čovek, nije u mogućnosti 
da nade uposlenja kod privatnih, onda mu država 
pritiče u pomoć, i umesto da mu ovu pomoć pruža 
u vidu milostinje, ona mu stvara mogućnost da se 
uposli, čime koristi i sebi i njemu. 

Ali pre svega ovoga smatram da nam je sveta 
dužnost da nastojimo svim silama, da bar ovo što 
smo do sada s teškom mukom stekli, održimo u is- 
pravnom stanju i sačuvamo od daljeg propadanja. 

A evo kako stoje stvari u tome pogledu: 
I- — Putevi — mostovi i propusti. 
Mi imamo, gospodo senatori, oko 10.000 kilo- 

metara državnih puteva, 32.000 banovinskih puteva i 
opštinskih preko 100.000 kilometara. Osvrnuću se 
samo na državne puteve u koliko oni spadaju pod 
nadzor i u nadležnost Ministarstva građevina. 

Državnih puteva koje Ministarstvo građevina 
nadzire i održava ima, kao što rekoh, oko 10.000 ki- 
lometara koje ono nije u stanju da održava u isprav- 
nom stanju, jer su dotacije Ministarstvu građevina po 
ovome budžetu tako male da je nemoguće održavati 
te puteve ni u onim krajevima gde je kamen na do- 
hvatu ruke i radna snaga mnogo jevtinija. Za održava- 
nje tih puteva potrebno je prosečno oko 30.000 dinara 
po kilometru. Međutim, mi sada imamo svega oko 
7.500.— dinara po kilometru dok je po budžetu ?a 

.1931/32 godinu bilo blizu 13.000 dinara. Kakav rezul- 
tat sa ovom sumom može da se postigne mislim da 
nije potrebno naročito naglašavati, jer faktično sta- 
nje puteva o tome nam najbolje govori. Naročito sa 
ovom svotom nije moguće u redovnom stanju odr- 
žavati puteve u onim krajevima gde kamena nema, 
kao što je Vojvodina, Srem i Banat, gde za izradu 
jednog kilometra puta treba 600—800.000 dinara, 
dok kod nas u Primorju najbolji put može da se na- 
pravi sa sumom ne više od 150—200.000 dinara po 
kilometru. Dakle, ogromna je razlika za izradu i odr- 
žavanje puteva u ovim krajevima ovamo i u našim 
krajevima. Specijalno u pogledu održavanja puteva 
preterana štednja pokazuje obrnute rezultate od 
onoga što bi se očekivalo, jer dok se na jednoj strani 
postigne ušteda za 50 ili 60°/», dotle se na drugoj 
strani pokazuje šteta često i za 100%, a ako se uzmu 
u obzir i druge činjenice, šta na primer od toga trpi 
privreda, onda izlazi i znatno više. 

Pored toga, na državnim putevima mi imamo da- 
nas oko 50.000 metara dužine privremenih — drve- 
nih — objekata (mostova i propusta), čiji je vek tra- 
janja vrlo mali, a međutim samo održavanje vrlo 
skupo i neracionalno. Svi ovi privremeni objekti tre- 
balo bi postupno da se permaniziraju, jer oni su da- 
nas pri upotrebi motornih i teških vozila postali ne 
samo opasni, već i nemogući. 

Ovakvo je stanje na državnim putevima, a na ne- 
državnim ono je još znatno gore. 

Da bi se ovo zlo donekle otklonilo izrađen je u 
svoje vreme i odobren program radova na državnim 
putevima kojim je predvideno: 

1) Izrada dosada još neizgrađenih ili neprolaznih 
delova državnih puteva u dužini od 350 km. To se 
ima izvesti u prvom redu u Vardarskoj banovini, gde 
je unesena svota od 26 miliona dinara u tu svrhu 
da se spoje svi naši državni putevi sa putevima su- 
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sednih dveju država odnosno triju država, Bugarske, 
Grčke i Albanije. Na tom će se raditi, jer je radi toga 
bilo dosta zameraka. 

2) Izrada savremenog kolovoza od asfalta, ce- 
menta i kamenih kocki na putevima internacional- 
nog, odnosno turističkog značaja, kao i okolini ba- 
novinskih centara i industrijskih gradova sa velikim 
i teškim prometom. 

Ovo iz razloga, što usled naglo povećaruog auto- 
mobilskog i autobuskog saobraćaja dosadanji kolo- 
voz na putevima ne može izdržati ovakav saobraćaj, 
te vrlo brz*) propada. Održavanje postojećih kolo- 
voza postaje nesrazmerno skupo i sa dosadanjim 
sredstvima gotovo nemoguće. 

I ako izrada ovakovih kolovoza izgleda na prvi 
pogled skupa, u stvari je jeftmija, jer su trošk.ovi 
docnijeg održavanja neznatni i vek trajanja ovakvih 
kolovoza je mnog.o veći. 

3) Izrada velikih  mostova preko plovnih  reka. 
Da bi se moglo preći na izradu savremenog ko- 

lovoza i velikih mostova potrebno bi bilo da se za- 
ključi jedan investicioni zajam na podlozi prihoda od 
jednog dela carina, trošarina i taksa na automobile, 
benzin, gume itd. na principu, da za tu izgradnju 
ima da doprinosi najviše onaj, k.oji će od nje imati 
najviše koristi. 

Radi ovoga bilo bi potiebii.a da se za izgradnju 
puteva osigura zakonodavnim putem stalni prihod u 
vidu osnivanja jednog »Fonda za puteve«. Osnivanje 
ovakv.og fonda opravdano je i time, što ove ogromne 
investicije koje se čine za decenije, ne treba da snosi 
u potpunosti ona generacija koja ih stvara, a koja se 
nalazi možda u najtežim životnim prilikama. 

Ovakovih fondova za izgradnju puteva, gospodo, 
imaju sve susedne države. Čehoslovačka ima fond od 
milijardu čeških kruna; nedavno je osnovan takav 
fond i u Bugarskoj, a Poljska je to već odavno uvela, 
a postoje takovi fondovi i u Austriji i u Mađarskoj. 
Mi tog fonda nemamo iako se predlagalo više puta, 
iako postoji pravilnik za to, koji nije došao do izra- 
žaja, a mi ne možemo očekivati da ćemo naše puteve 
osobito turističkog i internacionalnog značaja tako 
usavršavati, ako se ne osnuje ovakav fond s kojim 
ministar može raspolagati za izgradnju spomenutih 
puteva. Tu treba na stotine miliona dinara, a takovu 
svotu može se nabaviti jednim planskim načinom ta- 
ko da ministar ne bude u svom radu ovisan. 

Ovakovi fondovi pokazali su odlične rezultate u 
svim državama u kojima već odavno postoje. Nacrt 
za ovakav jedan zakonski predlog izrađen je u Mi- 
nistarstvu građevina još 1931 god. i u interesu naše 
države je da se ovaj što pre sprovede u život, na čemu 
ću ja lično nastojati. 

Kad budu na ovaj način zakonski osigurani per- 
manentni prihodi za omogućenje jednog investicio- 
aog zajma, onda će se tek moći utvrditi jedan stalan 
program radova za izradu neizgrađenih odnosno ne- 
prolaznih delova državnih puteva, savremenih kolo- 
voza na njihovim glavnim pravcima, kao i najvažnijih 
većih mostova. 

Ovaj program imao bi se izvesti postepeno, u 
određenom nizu godina, i ne bi smeo zavisiti od pro- 
mene nijedne vlade niti od promene skupštine, nego 
da bude fond kao što sam to istaknuo. 

Hidrotehnički radovi. — Svi poslovi hidroteh- 
ničke službe, — osim građenja i održavanja prista- 
ništa  i održavanja  plovnosti na  našim plovnim re- 

kama i jezerima i na moru — skoncentrisani su u 
Ministarstvu građevina i u područnim tehničkim usta- 
novama banskih uprava. 

1 pored velikih potreba na ovim radovima, kre- 
diti za hitrotehničke radove predvideni u držav- 
nim budžetima stalno se reduciraju tako, da su od 
sume od preko 73 miliona dinara, koliko je bilo odo- 
breno u budžetu za 1926/27, smanjene u sadanjem 
budžetu na ispod 13 miliona dinara. 

Za same radove za uzdržavanje Dunava u nje- 
govom koritu i Tise imalo bi da se utroši 200 miliona 
dinara. Međutim kad je Dunav 1926 god. pnovalio, 
naneo je našim građanima velike štete. 

Međutim svake godine obično velike vode u ne- 
regulisanim rekama nanose takve štete neobezbede- 
nim naseljima, saoibraćajnim objektima i priobalnom 
kulturnom zemljištu da one iznose znatno više od re- 
duciranih kredita i budžetskih ušteda. Posledice tih šte- 
ta padaju na državu, pošto se otpisivanjem poreza sma- 
njuju i državni prihodi, ali najvećim delom padaju 
na narod, pošto mu se raznosi imovina i uništavaju 
tekovine njegovog kulturnog i ekonomskog rada. 

S obzirom na raspoloživa sredstva napori Mini- 
starstva građevina skoncentrisani su na to da se sa- 
čuva i održi ono što je do sada urađeno velikim 
žrtvama naroda ili što je od ranije nasledeno, ali se 
u tome teško uspeva, jer sadašnji budžetski krediti 
nisu dovoljni. 

0 tome nam najbolje svedoče katastrofalne po- 
sledice poplava, naročito one iz 1924 godine, kada 
je samo na području Apatin — Senćanske vodne za- 
druge počinjeno štete usevima, putevima, željeznica- 
ma, zgradama i naseljima za preko 50 miliona di- 
nara, i one iz 1926 kada je šteta iznosila na milijardu 
dinara. 

1 tako skoro svake godine redaju se poplave 
čak u Pomoravlju i Povardarju, čas u Posavini, Po- 
dravini, Savinji itd. i svuda sa teškim posledicama i 
velikim štetama ne samo za narod i njegovu pri- 
vredu već i za samu državu. 

Mi smo nasledili na regulisanim rekama mnogo 
vodogradevina koje danas pretstavljaju vrednost od 
preko milijardu dinara, ali to treba stalno održavati 
i popravljati, jer voda kao živa sila neprestano radi 
i ruši. Ako se uzme da je za održavanje ovih obje- 
kata potrebno godišnje najmanje 3% od njegove 
vrednosti, onda bi trebalo za ovo da imamo godišnje 
raspoloživih 30 miliona dinara. Međutim svega ima- 
mo osam miliona dinara. 

Neosporno je da se sa ovakvim sredstvima ne 
mogu postići zadovoljavajući rezultati. Zato nam 
ovi objekti sve više propadaju, a katastrofe od po- 
plava iz godine u godinu bivaju sve veće. 

Ja priznajem da su potrebe na regulacijama na- 
ših reka i opravaka regulisanih poteza i suviše velike, 
pošto naša država ima vrlo razgranatu rečnu mrežu 
sa ukupnom dužinom od preko 20.000 km. od kojih 
na plovne reke otpada 2.100 km. a na splavove oko 
2 300 km. Prema programu koji je izrađen u pod- 
ručnom mi Ministarstvu za regulaciju ovih reka bilo 
bi potrebno milijarda dinara. Međutim za prvi period 
programa uzete su u obzir najhitnije potrebe na 
obezbedenju plovidbe i obala pored naselja, objekaia 
[ odbranbenih nasipa, kao i na zaštiti od poplava 
ugroženih naselja i zemljišta, zašto je potrebno oko 
400 miliona dinara. Izvršenju ovog programa mora 
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se pristupiti postepeno, ali što pre, kako bi se izbegle 
moguće katastrofe. 

Do sada, a naročito u poslednjim godinama, 
zbog nedovoljno sredstava radi se jedino na održa- 
vanju regulacionih građevina i osiguranju obala na 
Dunavu, Tisi, Savi, Dravi, Savini i Muri i to samo 
na potezima gde su ugrožena naselja, gradovi, sao- 
braćajni objekti i odbranbeni nasipi Vodnih zadruga. 

Od 1929 godine na ovamo utrošeno je na regu- 
lacije reka i osiguranje obala svega 125,000.000 
dinara i to iz državnih i banovinskih kredita i dopri- 
nosa interesenata. 

Veći deo ovih radova vrši se na osnovu obaveza 
preuzetih međunarodnim ugovorima, pošto su u pi- 
tanju međunarodni plovni putevi, kao Dunav, Tisa i 
Drava, ili pogranični potezi kao Mura i Drava, na 
kojima je poslednjih 8 godina utrošeno sa naše strane 
preko 30^00.000 dinara. 

Finansijska sredstva s kojima se raspolaže ne do- 
zvoljavaju da se produže regulacioni radovi na osta- 
lim rekama, pa ni na najopasnijim mestima i ako bi 
s obzirom na bezbednost ugroženih naselja i na štete 
od svakogodišnjih poplava to bilo od hitne potrebe, 
naročito na Velikoj i Južnoj Moravi, na Savi kod 
Zagreba, na Savini kod Celja, na Dravi i na Vardaru. 

U okvir hidrotehničkih radova spadaju još hi- 
drotehnirka služba, melioracije zemljišta, vodne snage 
i snabdevanje vodom. 

Što se tiče hidrografske službe, ona je organi- 
zovana uspešno i u skladu sa propisima koji važe u 
tom pogledu i u svima ostalim državama. Mreža kišo- 
mernih i vodomernih stanica zadovoljava potrebama, 
a obaveštajna služba o nadolaženju velikih voda funk- 
cioniše u svemu prema preuzetim obavezama među- 
narodne prirode. 

Naša država ima preko l,200.000 hektara me- 
lioracionog zemljišta od čega otpada na samu Voj- 
vodinu preko 600.000 hektara, koja su zaštićena od 
poplava i odvodnjavanja sistemom hidrotehničkih ob- 
jekata, koji je svojim razmerama zaista veličanstven 
i koji je nekadašnje panonske baruštine pretvorio u 
našu žitnicu, — ali i pored svega ovoga, potrebno 
je da se nastavi sa radovima na melioraciji podvod- 
nih i močvarnih zemljišta i po ostalim krajevima. To 
tim pre, što se ova meliorirana zemljišta nalaze u 
prostranim i plodnim ravnicama naših najvažnijih re- 
ka Save, Morave i Vardara ili u kršnim krajevima, 
oskudnim u poljoprivrednom zemljištu, gde je pre- 
iirana siromašnog stanovništva stalna briga države i 
banovina. Ukupna meliorirana površina iznosi oko 
370.000 hektara, a nedovoljno ili delimično meliori- 
rana oko 50.000 hektara. 

Glavni radovi koji su poslednjih 6 godina izvr- 
šeni ili se dovršavaju jesu: 

Melioracija pančevačkih ritova u površini od 
35.000 hektara i u vrednosti od 290,000.000 dinara; 
melioracija područja Bid—Bosuta u površini od 
240.000 hektara u vrednosti od 103,000.000 dinara. 
Melioracija Godomina kod Smedereva u površini od 
5.200 hektara u vrednosti od 17,000.000.— din. i na- 
vodnjavanje u Metohiji za koje je do sada utrošeno 
preko 15,000.000.— din. iz državnih sredstava. 

Ma da se s obzirom na sadanju krizu poljopri- 
vrede ne može ni misliti na investicije u još potreb- 
nim melioracijama zemljišta, za koje postoji već iz- 
rađeni program sa projektima u vrednosti od preko 
milijardu  i  250 miliona  dinara,  ipak bi  trebalo iz- 

dvojiti melioracije u Južnoj Srbiji i Metohiji jer su 
istovremeno i asanacione prirode ili obuhvataju zem- 
ljišta naseljena agrarnim elementom, a tako isto tre- 
balo bi izdvojiti i melioracije barovitog i neproduk- 
tivnog zemljišta u pasivnim krajevma naše države 
Osnovana je Vodna zadruga u Sisku i sada će Mini- 
starstvo građevina da osnuje vodne zadruge na celoj 
površini od Slavonskog Broda do Siska. Vodna za- 
druga u Sisku obuhvatila je 140.000 jutarai meliorira- 
nog zemljišta, a kad se pristupi osnivanju vodnih za- 
druga od Slavonskog Broda do Siska, dobićemo mi- 
lion jutara plodne zemlje. Gde se ranije iziskivalo i po 
starom proračunu, gospodo, predviđalo možda 300— 
400 miliona sada će se sa tehničkim sredstvima to 
možda učiniti sa jednom četvrtinom ili jednom peti- 
nom, blagodareći dobroj volji samog stanovništva. 

(Tomo Jalžabetić: Hvala Bogu, kad je jedan put 
to pitanje došlo na tapet). 

— To pitanje se proteže 120 godina i niko ga 
nije takao. Ja sam ga takao lane i sada ga stavio na 
dnevni red. 

(Tomo Jalžabetić: Onda Vam čestitam!) 
— Ministarstvo građevina pristupiće zatim me- 

lioraciji Lonjskog polja, Jelas-polja i Crnac-polja. 
Izvršivanjem pak melioracionih radova u Bjelopavlić- 
skoj ravnici, u Nikšićskom polju, u Donjoj Zeti. Po- 
povom polju. Mostarskom blatu i Severnoj Dalmaciji, 
znatno bi se smanjila pasivnost tih krajeva i pobolj- 
šalo privredno stanje onog stanovništva, koje usled 
nemanja stalne zarade ne može da kupuje doneseno 
žito, čija je cena usled transportnih troškova dva i 
tri puta veća nego u ostalim krajevima države Da- 
vanjem povremene zarade ili povremenim delenjem 
besplatne hrane ne rešava se i osnovni problem pa- 
sivnosti tih krajeva, koji je od naročite važnosti i sa 
državnog i sa političkog gledišta. 

Ovaj problem se može rešiti jedino pretvaranjem 
podvodnog i plavnog zemljišta sistemom odvodnja- 
vanja u produktivno zemljište — bar tamo gde je to 
moguće. 

Naša država je od prirode vrlo bogato obdarena 
zemlja vodnim snagama, ali od tog prirodnog bo- 
gatstva za sada koristimo samo jedan neznatan deo. 
Od preko 3,000.000 konjskih snaga, koliko bi naše 
reke mogle da dadu pri maloj običnoj vodi, isko- 
rišćeno je do sada svega 164.400 konjskih snaga 
vodne energije, neznatan deo onoga, što bi se naj- 
racionalnije i najjeftinije moglo iskoristiti za potrebe 
industrije i uopšte naše privrede. Ima više izdatih 
koncesija i izrađenih projekata, pa ima nade da će 
oživljavanje narodne privredne delatnosti doći i do 
ostvarenja ovih projekata. 

Kako znate, gospodo, od 164.400 konjskih sna- 
ga vodne energije, u Dalmaciji je valjda veći deo, 
preko 120.000 konjskih snaga, na reci Krki i Cetini, 
a od toga nema u našim rukama ni u rukama naših 
podanika ni jedne konjske snage, nego sve drži strani 
kapital, i ne samo da ga drži, nego ga iskorišćuje 
neracionalno ili ga drži a ne iskorišćuje, kao što je 
slučaj sa 120.000 konjskih snaga na reci Krki što 5 
godina drže Francuzi, a neće da iskorišćuju iako po- 
stoji sav inventar i nameštaj. 

Stanje snabdevanja vodom naselja je dosta ne- 
povoljno, naročito u krševitim krajevima Primorske, 
Zetske i Savske banovine i na jadranskim ostrvima. 
Veći deo tih naselja snabdeva se kišnicom sakuplje- 
nom  u cisternama i otvorenim   lokvama,   koje leti 
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presuše, pošto za tri i više meseci uopšte nema kiše. 
I tada počinje stradanje i ljudi i stoke. Ljudi i žene 
moraju prelaziti dnevno 10 pa i 20 km. do reke da 
napoje stoku i ponesu svojim kućama malo vode. Za 
snahdevanje naselja na ostrvima mora se donositi 
voda u lađama. 

Tako, gospodo, ove godine u Korčuli i na oto- 
ku Hvaru, ljudi su morali brodicama ići na ovu stra- 
nu preko Jadranskog mora, da uzmu na tvrdom tlu 
sa dalmatinskog i hercegovačkog zemljišta malo1 vo- 
de, da mogu napiti sebe i svoje blago. (Pajo Obra- 
dović: Iz Nebljusa po tri meseca gonimo stoku po 15 
km. da nađemo vode. — Dr. Ante Pavelić: Isto tak.o 
i Krk!) Otok Krk stoji dobro sa vodom, ali ova dva 
naša otoka nemaju nigde žive vode. Zato je t.o vrlo 
težak problem, koji će koštati i mora koštati, da se 
to stanovništvo spase u letnje doba od takvih ne- 
prilika. 

Nedovoljno i nehigijensko snabdevanje vodom 
jedan je od glavnih uzroka raznih epidemija i znat- 
nom procentu mortaliteta u tim krajevima. 

Slične prilike vladaju i u drugim krajevima naše 
države naročito u nekim delovima Drinske, Morav- 
ske, Vardarske i Dravske banovine. 

Za poslednjih 8 godina dosta je rađeno naročito 
od strane države i banovina, na poboljšanju ovakvog 
stanja snabdevanja i izrađeno je oko 250 .objekata u 
vrednosti od preko 50 miliona dinara. 

Ali potrebe u ovoj vrsti radova još su uvek ve- 
like. 

U vezi sa zaključenim zajmom od 25 milkma di- 
nara na osnovu ovlašćenja iz Finansijskog zakona za 
1935/36 i za izradu objekata na snabdevanju vodom 
u bezvodnim krajevima naše zemlje, dostavljeni su 
od strane banskih uprava programi radova, čija vred- 
nost iznosi preko 450 miliona dinara. Ovi se progra- 
mi odnose na snabdevanje zaista vodom oskudnih 
krajeva i to gradova i većih varoši bez vodovoda. 

Snabdevanje vodom bezvodnih krajeva predstav- 
lja najvažnije pitanje državne građevinske politike, 
čijem rešavanju treba najhitnije pristupiti jer narodu 
treba zaista prvenstveno obezbediti najosnovniju po- 
trebu za njegov zdravstveni, kulturni i privredni život. 

Danas se podizanje novih državnih zgrada vrši 
jedino iz vanbudžetskih sredstava: iz zajmova i iz 
raznih fondova, kojima rukuju Ministarstvo finansija. 
Ministarstvo prosvete. Ministarstvo socijalne politike 
i narodnog zdravlja i dr. Ministarstva n.pr. zgrada 
za Narodno predstavništvo, zgrada za Poštansku šte- 
dionicu, gimnazije i druge školske zgrade; bolnice, 
klinike i dr. 

Po budžetu Ministarstva građevina ostalo je sa- 
mo održavanje i opravka zgrada. 

Nažalost i krediti za održavanje i opravku zgra 
da toliko su smanjeni da se faktički teško sastavlja 
kraj s krajem. Tako, dok smo u budžetu za 1926/27 
god. imali za ovu svrhu oko 35 miliona dinara, za 
1931/32 oko 25 miliona dinara — danas imamo svega 
4,769.500 dinara, a ovo je faktički malo. 

Dakle kao što se vidi i ovde se u štednji otišlo 
do krajnjih granica, ali s obzirom na već poznate 
razloge i ovde se nije moglo drukčije postupiti. 

Lični izdatci. Na kraju sam ostavio da izložim 
kako stoji stvar sa personalom i ličnim prinadležno- 
stima. I ovde ću se poslužiti poredenjem sadašnjeg 
broja osoblja i njihovih prinadležnosti sa onim što 

je ranije bilo, da bi se imala što jasnija pretstava 
ovoga stanja. 

Po budžetu za 1926/27 godinu bilo je predvidenoi 
5.028 činovnika i državnih službenika sa ukupnim 
prinadležnostima od Din. 106,211.729.—; po budžetu 
za 1931/32 godinu bilo je predvideno 3.279 lica sa 
ukupnim prinadležnostima od Dinara 62,496.928.—; 
međutim, u sadašnjem predlogu budžeta, predvideno 
je 3.029 lica sa ukupnim prinadležnostima od Din. 
47,420.410.— 

Znači da je za poslednjih deset godina broj osob- 
lja smanjen za 40%, dok su lični izdatci smanjeni za 
preko 550/o, a za poslednjih pet godina broj osoblja 
smanjen je za preko 8% da su lične prinadležnosti 
smanjene za preko 24%. 

Kao što se vidi i broj osoblja i lične prinadležno- 
sti smanjeni su skoro u istoj srazmeri kao i celo- 
kupan budžet Ministarstva građevina. 

Međutim napred sam vam već napomenuo da 
se veći deo radova koje obavlja Ministarstvo građe- 
vina finansira iz sredstava van samog budžeta Mini- 
starstva građevina dok se sve osoblje koje obavlja 
te radove plaća samo iz budžeta Ministarstva gra- 
đevina. 

Ministarstvo građevina radi za sva ministarstva, 
ima trostruko više posla. Danas se više izvodi radova 
za jednu milijardu dinara, a činovnika je manje i 
manja im je plata. Eto, kakvo je personalno stanje 
u Ministarstvu građevina, pa ako se dogodi da se 
negde ne izvede rad u redu ili da negde činovnik ne 
dospe uz najbolju volju da kontroliše da li je sve u 
redu, u interesu države, to nije nikakvo čudo, jer 
nemamo dovoljno personala. Dokle se na jednoj stra- 
ni štedi na hiljade, na drugoj strani se gubi na dese- 
tine miliona. Prema tome, broj osoblja je i suviše 
smanjen u odnosu prema poslovima i to se danas veq 
prilično oseća, naročito u pogledu stalnog stručnog 
osoblja. Zato sam bio prinuđen da tražim amandma- 
nom povećanje broja osoblja za 25 lica, za koje se 
danas naročito oseća potreba kada se izvode ovi ve- 
liki javni radovi, gde je potrebno stalno nadzorno 
osoblje, kome se mogu dodeliti dužnosti sa punom 
odgovornošću. 

Uzgred još da napomenem, da od 3.029 lica, ko- 
liko je danas zaposleno kod Ministarstva građevina, 
skoro 2.000 lica uopšte ne bi moglo da se nazove či- 
novnik, ni po svome socijalnom položaju ni po službi 
koju vrše, jer to su nadzornici puteva, putari, čuvari 
mostova i dr. stalni radnici u punom smislu te reči, 
te prema tome i njihove prinadležnosti trebalo bi 
pre da pretstavljaju materijalne rashode nego lične. 

Međutim, oni se finansiraju i plaćaju iz ličnih 
izdataka, a faktično1 izvode radove koji bi se stvarno 
plaćali iz materijalnih rashoda, ali pošto materijalnih 
rashoda nema Ministarstvo građevina, onda su mo- 
rale da se smanje plate činovnika u Ministarstvu gra- 
đevina. 

Iz svega ovoga što sam vam do^ sada izložio, 
jasno izlazi da ovaj budžetski predlog obuhvata samo 
ono što je najnužnije za pravilno funkcionisanje ove 
grane državne uprave. Nijedan izdatak nije predložen 
pre nego što je svestrano ispitana i utvrđena neminov- 
na potreba za istim. Šta više, kao što se iz prednjeg 
izlaganja vidi, naše stvarne potrebe znatno prema- 
šuju cifru ovog budžetskog predloga, ali za sada se 
moramo zadovoljiti sa ovim što faktički možemo do- 
biti, jer uzaludno bi nam bilo da pravimo i veći pred- 
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log budžeta, kad ne bismo bili u stanju da ga reali- 
zujemo, kad ne možemo više dobiti, nego samo ovo- 
liko. Mi moramo računati samo s onim što faktički 
možemo ostvariti. 

Toliko iz redovitog budžeta, i što spada pod 
vašu kritiku, gospodo senatori, u vezi sa današnjim 
budžetom i prihodima i rashodima Ministarstva gra- 
đevina. 

Drugi deo rad.ova, koji ne spadaju striktno na 
budžet, to su veliki javni radovi i vodne zadruge. Ja 
mislim, gospodo, da iako to ne spada u okvir ovog 
budžetskog predlaga, neće biti na odmet da i o tome 
nešto čujete, jer i to spada u resor Ministarstva gra- 
đevina. Pošto ste vi svi ljudi koji se bavite privredom 
i privrednim životom našeg naroda, a osobito u ovo 
doba, mislim da neće biti na odmet da čujete nekoliko 
reči i o tim velikim javnim radovima, koji se finan- 
siraju iz zajma od milijardu dinara, i o stanju naših 
v-odnih zadruga, jer će vas to svakako interesovati. 

U svrhu oživljavanja narodne privrede, suzbijan- 
nja nezaposlenosti i unapređenja turizma, Kraljevska 
vlada donela je Uredbu o finansiranju velikih javnih 
radova. Na osnovu ove Uredbe i rešenja Ministarskog 
saveta M.S.Br. 243/35, Ministarstvo građevina osno- 
valo je 12 terenskih tehničkih sekcija za građenje 
državnih puteva imenovanih u rešenju Ministarskog 
saveta M.S.Br. 243/35 i dve terensko-tehničke sekcije 
za snimanje. Zadatak ovih sekcija bio je, da za one 
delove, za koje nisu postojali izrađeni projekti, po 
prethodnom snimanju na terenu — izrade potrebne 
projekte i elaborate za one naše velike internacional- 
ne i turističke puteve, koje imamo da izgrađujemo po 
programu. Mi tih izrađenih nacrta i elaborata ranije 
nismo imali. Iako se g.ovorilo i pisalo o tim radovima, 
ni naše banske uprave, a ni centrala u Ministarstvu 
građevina, nije imala izrađen nijedan elaborat. I kad 
bi se pružili potrebni krediti za njihovo izvođenje, 
ti radovi se ne bi mogli izvoditi, jer nema prethodnih 
elaborata. Zato je Ministarstvo građevina .osnovalo 
tih 12 sekcija, da može pripremiti sve što je potrebno 
za izvođenje tih radova, i izvoditi ih, kada bude do- 
bilo potrebne kredite za to. (Milutin Dragović: Vlada 
vodi .opstrukciju! Senatori se ne javljaju za reč, a 
Ministri toliko govore!) Ja mislim, g. Dragoviću, da 
je bolje da više govorim.o o privredi, a manje o .po- 
litici. Ovo je privredno Ministarstvo, i dopustite mi 
da govorim o privredi. Ja poštujem svačije uverenje, 
g. Dragoviću. Ako nećete da me saslušate, to je dru- 
ga stvar. (Milutin Dragović: Slušamo vas!) Ja mislim 
da su ove stvari interesantne, i da treba da ih čujete. 

Zadatak ovih sekcija bio je, kao što sam rekao, 
da za one delove, za koje nisu postojale izrađeni pro- 
jekti, po prethodiLom snimanju na terenu — izrade 
projekte; a sada, kada su ovi radovi ustupljeni u iz- 
radu preduzimačima, zadatak je tih sekcija da vode 
stalan nadzor nad ovim radovima. 

Stanje velikih javnih radova na dan 6 marta 1936 
godine bilo je sledeče: 

Projekti su izrađeni za ukupnu predračunska su- 
mu od dinara 413,221.106,92, dok je na licitaciji dato 
poslova u ukupnoj vrednosti od 220,573.814,20 di- 
nara. Na puteve je iz ovog kredita izlicitirano 
353,000.318.—, na mostove 29,000.902.—, na primor- 
ski turistički put izlicitirano je, mimo put Split—Tro- 
gir, 30,000 000.— dinara. 

U program radova spada i put Ljubljana—More, 
najkraća veza sa Morem,  gde  smo  odredili  da  da 

300.00.— Savska banovina, 300.000.— Banovina u 
Ljubljani i 300.000 Ministarstvo građevina, da se ti 
nacrti mogu da izvedu, a kad se to izvrši pristupiće 
se toj važnoj izradi puta, koji će biti najkraći spoj 
Slovenije sa Jadranskim Morem, i taj će put, gospodo, 
prolaziti kroz zemlje gde još nije sekira niti ljudska 
noga zašla, te da mogu da se oni bogati predeli is- 
koriste, da ih naš čovek iskoristi bilo poradi zem- 
ljišta bilo da iskoristi ono drvlje u privredne svrhe. 
Isto tako taj će put služiti kao prvorazredni turistički 
put, jer će biti najkraća veza između Nemačke, Au- 
strije i Mađarske i našega Mora, a isto tako će po- 
služiti da dovede turiste najkraćim putem na Jadran- 
sko More, jer ću mu ovaj put biti mnogo kraći, pa 
će sva korist, koju će stranci ostaviti u našoj zemlji, 
ostati u našoj zemlji, u našoj Švicarskoj, u Sloveniji, 
koja će tim nekakvim putem moći da dođe do na 
šega Mora. 

To su motivi kojima se Ministarstvo građevina 
rukovodilo pri projektu ovih puteva. A mi Pomorci, 
koji znamo da je naša budućnost samo u turizmu, 
jer ni od čega drugoga nemamo da očekujemo, mi 
ćemo onda znati zašto se borimo. Nisu to pasivni 
krajevi, kao što se to obično kaže, jer turisti ostave 
svake godine u našoj zemlji oko 700,000.000 dinara 
gotovih para, a toliko prihoda ne daje ni jedno pre- 
duzeće, pa ni državne železnice. 

Ministarstvo građevina od svote u 578 miliona di- 
nara koju je dobilo za izgradnju velikih državnih in- 
ternacionalnih puteva i za izgradnju velikih turistič- 
kih puteva u državi izvada sledeče radove: 

1) Put mađarska granica-Horgoš-Srbobran, Novi 
Sad-Sremski Karlovci-Beograd-Avala-Kragujevac-Niš 
Bijela Palanka-Pirot-Caribrod. Taj veliki internacio- 
nalni put koštace državu preko 400 miliona dinara. 
Taj je put prvorazredan i za težak saobraćaj. Na 
tome putu izradiće se svi objekti, mostovi i propusti, 
koje ovakovi put iziskuje da budu izgrađeni na takav 
način, da odgovaraju i po svojoj solidnosti i po teh- 
ničkoj izradbi potpuno i naravi i prirodi samoga 
ovoga puta. 

Osim ovoga puta izgradnje se veliki turistički 
put koji ide od Sušaka i podnožja Velikoga Gorja 
Velebita uz Jadransko More na Sjevernom Jadranu 
i prelazi na izgrađene deonice u Srednjoj i Južnoj 
Dalmaciji i Primorskoj banovini, a odatle se nadove- 
zuje i prelazi u Zetsku banovinu i dostiže albansku 
granicu. 

S prvim velikim državnim putem spajamo našu 
državu sa dvije susedne države s Mađarskom i Bu- 
garskom i zadovoljavamo na taj način potrebama in- 
ternacionalnih zahteva, koje je na nas postavila Liga 
za internacionalne puteve, služeći time i našem ugle- 
du i prestižu državnom, a i našim saobraćajnim za- 
htevima, iako čedno, ali dostojno. 

Veliki turistički put koji ide uz obalu Jadranskog 
Mora služiti će nam kao najjača prometna arterija, 
na koju se nadovezuju svi putevi koji idu iz unu- 
trašnjosti naše zemlje na obalu našeg mora, tako da 
će ta važna prometna arterija na svoja leđa primiti 
sve ono što dođe sa naših planina i naših uvala na 
ovu arteriju. Tako će se diljem čitave naše obale, koja 
je najlepša medu svim obalama u kotlini Sredozemno- 
ga Mora, sa pojedinih tačaka razmiiiti putnici da se 
uz našu obalu nauživaju svih onih krasota i ugod- 
nosti, što More ljudskoj duši i ljudskom tjelu pruža. 
Ovaj put određen za turističke svrhe, pa i ako nedo- 
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voljno .danas .doteran i uređen, jer smo ga samo na 
neizgrađenim još deonicama na moderniji i savrše- 
niji način doterali, dok su stare deonice još potpuno 
primitivne i nesavršene, može ipak poslužti onoj 
svrsi, za koju je namenjen. 

Naše Primorje živi danas više manje od turizma, 
koji daje državnoj kasi i privatnicima godišnje oko 
600 miliona dinara, pa ovu granu našega privrednog 
života moramo da usavršimo i da dademo strancu 
i našem turisti one udobnosti, koje mi možemo da 
dademo a i moramo da dademo. 

U prvom redu su tu moderni i savršeni putevi i 
uređeno naše parobrodarstvo. 

Preko 300 km. iznosi dužina ovoga puta koji ide 
uz najlepše predele naše države, i sve ovo što se 
troši za ovaj put, vratiće se u suhom zlatu u najsko- 
rije vreme. 

Osim ovih radova Ministarstvo građevina izvodi 
delimično radove na velikom, drugom internacional- 
nom putu, koji spaja našu prestonicu sa Zagrebom i 
Ljubljanom, dajući na taj način i stvarnog značaja 
našem jedinstvu, vežući naše tri ranije prestonice 
stvarnom vezom, koja će značiti za našu istoriju fak- 
tičnu povezanost sadašnjosti. 

Izvode se radovi od Beograda prema Zagrebu na 
jednom dijelu ovoga puta. Izvode se radovi od Za- 
greba prema Beogradu na duljini od 25 km. Izvode 
se radovi od Zagreba prema Ljubljani, u dužini od 
25 km. Izvadaju se radovi od Ljubljane prema austrij- 
skoj granici preko Kranja, kao što se izvode radovi 
od Ljubljane prema drugom delu austriske granice, 
preko Maribora i Šent Uja, Ministarstvo građevina 
izvodi ove radove u Sloveniji, da poveže i druge 
strane, t. j. na zapadu našu državu sa velikim inter- 
nacionalnim putem koji dolazi iz Nemačke preko 
Austrije do naše granice, da poveže sa ovim putem 
sva tri naša narodna centra: Ljubljanu, Zagreb i Beo- 
grad i da dovede ovu veliku prometnu žilu i da je 
poveže u Beogradu sa drugom važnom internacio- 
nalnom arterijom, koja ide od Mađarske granice 
preko Beograda na bugarsku granicu, tako da u na- 
šoj prestonici skoncentrišemo ova dva velika interna- 
cionalna puta. 

Ministarstvo građevina izvodi takode u našim 
banovinskim centrima radove na putevima, koji vode 
iz grada na periferije, da izbegne velikim izdatcima 
za izdržavanje tih puteva, čije izdržavanje, zbog og- 
romnog prometa, silno košta. Tako se izvodi prvo- 
razredni put za težak saobraćaj od Sarajeva do Ilidže 
za 10 miliona din.; od Banja Luke prema granici Sav- 
ske banovine za 10 miliona din.; od Splita prema Tro- 
giru za 15 miliona din.; od Skoplja prema Solunu za 
10 miliona din.; od Niša prema bugarskoj granici, za 
10 miliona, učvršćujući tako te ulazne i izlazne puteve 
uz gradove na način da posluži što bolje našem sao- 
braćaju u gradovima i istodobno da posluži kao 
ukras naših banovinskih centara. 

Ministarstvo građevina izvodi takode i veliki most 
na Savi kraj Zagreba, koji takode spada medu ove 
velike javne radove iz milijardskog zajma. A isto ta- 
ko i Ministarstvo saobraćaja izvodi i drugi železnički 
most kod Zagreba u iznosu od 35 miliona dinara. 

Iz svojih redovnih prihoda Ministarstvo građevina 
izvodi svake godine po svim banovinama što više ra- 
dova koji zadovoljavaju narodne potrebe, tako da 
se iz ovog budžeta, stavivši se na plansko sprovo- 
denje  presušivanja  naših  močvara  u  Dalmaciji   i  u 

Crnoj Gori, počelo da isušuje pet velikih močvara u 
srezu: Biograd na moru, u Benkovcu i Šibeniku, da 
se na taj način oslobode oni krajevi epidemije ma- 
larije, koja je strahovito harala u tim krajevima, i 
da se narodu da plodne zemlje, da mu se tako po- 
vrati i narušeno zdravlje i da mu se dade prilika da 
u ovim teškim prilikama uzmogne da zaradi koru 
hleba. 

Na tome putu Ministarstvo gradevinai nastaviće 
i u ovogodišnjem budžetu i dalje sa presušivanjem 
močvara po Dalmaciji, Hercegovini i Crnoj Gori, da 
uzmogne malo po malo da reši problem, koji se na- 
meće od vekova, da se naše močvare pretvore u plo- 
dna polja, koja će onom stanovništvu u pasivnim 
krajevima dati mogućnost da se samo ishranjuje, da 
ne živi od državne milostinje kao prosjak i da reši 
državnu kasu svake godine ogromnih izdataka, pa 
da jedanput proglasimo da ti krajevi nisu više pa- 
sivni, nego aktivni. 

Moram da napomenem, da bi sa vrlo malim iz- 
dacima, koji bi se svake godine unosili u državni 
proračun, mogli sve te naše krajeve osposobiti za pot- 
puno samostalan privredni život, kad bi se te svote 
svake godine planski trošile u izvadanju tih meliora- 
cionih radova. Samo Primorska banovina ima preko 
100.000 hektara zemlje pod vodom, koja bi se dala 
sa vrlo malo novaca i troška da pretvori u plodno tlo. 

Ovaj problem koji nam se nameće da ga po- 
lagano i planski rešimo, ova Kraljevska vlada to već 
evo drugu godinu radi. 

Gospodo senatori, biću kratak u pitanju vodnih 
zadruga. To pitanje možda ne zanima svu gospodu 
senatore, ali za gospodu iz Vojvodine, to je najvaž- 
nije pitanje koje se nameće, pa zbog toga treba svi 
da znate šta je sa vodnim zadrugama, koje su danas 
najbolje žitarice u našoj zemlji. 

Sve izvršene melioracije u glavnom su izvršene 
sredstvima samih interesanata udruženih u vodnim 
zadrugama. Ove se zadruge brinu i o njegovom odr- 
žavanju. Danas ima u zemlji 127 zadruga sa ukupnom 
površinom melioracionog područja od 1,096.000 hek- 
tara sa preko 2000 km. odbranbenog nasipa, 8.400 km. 
kanala i 102 pumpne stanice. Sadašnja vrednost za- 
družnih objekata ceni se na milijardu i po dinara. 

• U ovo ne ulfizi Bid—Bosudska vodna zadruga, 
koja ima pumpne stanice koje su prošle godine do- 
vršene, a to je najveća stanica u čitavoj Evropi — 
samo u Egiptu nalazi se jedna veća — tako da služi 
kao primer naše radinosti i našeg nastojanja na ovom 
polju. 

Vodne su zadruge ustanove opšte koristi koje 
svoje autonomno pravo upravljanja u zadružnim po- 
slovima vrše pod nadzorom Ministra građevina. Je- 
dino u slučajevima nesređenih finansijskih prilika, 
kada zadruga izostaje u zadružnom radu usled pod- 
vojenosti zadrugara izazvane ličnim ili političkim ra- 
zlozima. Ministar građevina je dužan na osnovu za- 
kona da suspenduje autonomiju i preuzme upravu nad 
zadrugom preko svog komesara. 

Ove zadruge većinom sa svojim sredstvima po- 
digle su velike nasipe, i prema tome došle su u je- 
dno teško stanje, osobito neke vodne zadruge u Voj- 
vodini, jer su te radove izvodile u najskuplje doba, 
kada su morale da plaćaju visoke kamate na zadu- 
ženja. Danas nekoliko od njih nalazi se u veoma te- 
škom stanju. Država je dužna da im pomogne Što 
su one došle u to teško stanje, a susretljivošću gos- 
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pode iz Uprave Hipotekarne banke, ja se nadam, da 
će i to pitanje biti rešeno i da će se stanje u zadru- 
gama sanirati u najskorije vreme, jer im je Hip.ote- 
karna banka snizila kamate od 13%, koliko su ranije 
plaćali, na 7%. 

Gospodo senatori, završavam svoj ekspoze, pa 
vas molim da budžet Ministarstva građevina prihva- 
tite kao što je prihvaćen u Narodnoj skupštini. 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Pošto prijavljenih 
govornika nema, to prelazimo na glasanje. Molim g. 
izvestioca .da čita partiju po partiju. 

Izvestilac Jovan Aleksić pročita partiju 486. 
Potpretsednik dr, Uroš Krulj: Prima li Senat pro- 

čitanu partiju 486? (Prima.) Objavljujem da je par- 
tija 486 primljena. 

(Za ovim je Senat, glasajući sedenjem i ustajanjem 
o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102. Ustava i 
§ 67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, primio сел 
budžet rashoda Razdela X— Ministarstva građevina, 
i to od partije 487 do zaključno partije 618). 

Time je, gospodo senatori, i ovaj razdeo u spe- 
cijalnoj debati primljen. 

Prelazimo sada na XI Razdeo — Ministarstvo' sa- 
obraćaja. Molim g. Ministra soobraćaja da izvoli uze- 
ti reč. 

MtinucTup саобраћајадр. Мехмед Спахо: Госио- 
до сепатори, оаобраћајне установе у цслом свету, na 
природно ћ код нас, joui увек су под ударом светске 
привредне кризе. Иако сс у последње три годинс 
осећа изиссно побољшање, ипак. смо jom увек дале- 
ко од тога да дођомо до иормалног финансирања са- 
обраћајних устаноиа. 

Устапово Министарства саобраћаја, изузев Реч- 
iic пловидбс, у главном сс фииаиснрају из прихода 
железница. Порсд OCCTIU . иада '/кол^ишчких ирихо- 
да од 1980 ло 193-2 године, дошло je, као тто je no- 
знато, у 1931 год. и до обуставс репарационих всио- 
рука, чимс je фицансирање саобраћајинх установа 
знатно отожаио, a материјалне резерве јако исцрп- 
љене. C друте стране ануитоти за раније започета 
граЈЈвља железница долазе у скоро пуном износу. 
Најзад и фискалпи терети железница, услед општег 
Евповољног стаља државних финансија, но само да 
пису олакшани. Beh су у 1934 год. iom и повећаЕИ. 

Под таквим околностима рађен je и trooieitaT fiy- 
иста Министарства саобраћаја за 1936/37 годину. 
Taj пројекат у главшш ставовима изјагањен je v 
следећни цифрама. Расхода и приходи: Министар- 
ство 3,053.572.— Уппава помојкчсог II ромпог саобра- 
taja io.4io.448.—. Лавске године T.SSO.OOO.—. дакле 
за преко '2.(110.448.—; Дитнччтја [гоморског саобра- 
haja 18,491.577.—; Одељен>р за грађење пових же- 
лезница (редовнв расходи) 5.717.177.—. 

Укушго 37.752.774.—. 
Управа државних   железнида   1.876,374.400.— 

УКУПНО  1.914.125.174.—. 
Одељење за гра1)ен>е новјтх железншта (ванред- 

Ilil   раЈСХОДИ)   172.277.22(1—  УКУТШО  '2 08(1.402.400.—: 
.Timoi.'uiiia  i^mir   пловидбе   84,l'24.691,—   укупно 
2.170.527.091.—. 

Иг! предњег со види да дефшшт пелокупног бу- 
џета Мшшстарства cao6Dahaia ичноси 01.628.200.— 
огаара. Овај дефшшт ie v главном вастао услед по- 
већања анувтета за гпађеч>е жеЈгезтпша. кош су за 
59 милиона дипара већи no у прошлај' годипи. 

Поопена гготхсжа взвргаена ie на^овзкллви^ 
на ocHOBv !iaiiiomi;ii\ резултата и иста ie апсолутно 
реална. Pai^o.ui су свсдени на апсолутин миинмум. 

без кога се не би могла осигурати безбедност и уред- 
пост саобраћаја. 

У следсћем даћу у главним цртама стање поје- 
дипих устаиова Министарства саобраћаја. 

ДРЖАВНЕ ЖЕЛЕЗНИЦВ 

Иоанато je к-акви наиори су морали бити учиље- 
Ш1 одмах иза рата да би се железнички cao6pahaj 
Moiao уредити. Морало се je 'приступити скоро пот- 
пуној обнови пруга и возног парка, који су услед 
исдовољног одржавања били доведени скоро у де- 
рутно стање. Поред тога морале су бити изграђено 
пајнужније железиичке везе, које еу Иостале по- 
трспис дслом услед пресецања појоданих пруга но- 
BiiM границама, делом за задовољењс најнужиијих 
потреба у иоједишш крајевима. Обнова пруге и воз- 
ног парка највећим делом je и извршена до 1929 го- 
дине, тако да je стање желн';шлца. може се рећи. 
прилично одговарало нормалвим приликама. Обим 
саобраћаја био je знатно повеНан, приходи су углав- 
ном могли^подмиривати редовно расходе. 

Управо тада и наступила je светска привредна 
вриза, која je у годинама 1930—1932 довела до 
знатног пада железничких прихода. Железнице су 
ушле у један нови период коме су се no силн при- 
лика морале до могуће мере прилагођавати. Но при- 
рода железнкчке службе je таква, да се расходи нб 
могу смањивати у истој мери као транспорти при- 
хода, будући да je једаи знатан део расхода незави- 
сан од транспорта. Стога je у последњим годнн^ма 
немиповно морало доћи до дофицита, a обнављање 
иелезничких пруга и возног парта морало je бити: 
великим делом, заустављепо. 

Управо у овом заостатку оГшове пруге и возног 
парка и изражава се углавном. скопомски узев, де- 
фицит железница. Железпичка упЈ^ава je увек ула- 
гала највеће налоре, да се у том аериоду no могућ- 
ству вриближи барем формалпој буџетској равиоте- 
жн и аобољша ликвидност касо. У томе се je, углав- 
ном, добрим делом и успело. Старе обавезе су 
углавном измирепе и ликвидност касе je осетно по- 
бољшана, тако да се исплате нових обавеза врше 
уродно. 

Но обнова пруга и возног парка не можс се a 
дал.о одлагати, a да се не доведе у питаи.о бозбодпо 
и уредно функционисање железшчког оаобраћаја. 
Пошто. ради буџетске равпотежо. пијо могућпо (|m- 
нансирање те обнове из садаљих редовних прихода 
експлоатације, Краљевска влада исходила je у npo- 
[пдогодшпњем буџету овлашћеље за закључењс зај- 
ма од 300,000.000.—' динара за извршоње обнове у 
најснромнијт! размерама. По TOM овлашћељу за- 
кључен je зајам код Хилотекарне банке у износу од 
100,000.000 дипара, a воде сс проговори за вакљу- 
чен»е другог двла зајма од 200.000.000 динара. По- 
niTO ее рад na обнови мора даље иаставптп. Крал^ев- 
ска влада предладав да се да овлашћење за пових 
зоо,ооо.ооо динара. Овај зајаи би се имо утрошлти 
HCK.i.vmiio за обпоиу ннвестиционих објвката и воз- 
пог napija, с тим да сс апуитсти уносе доцније у бу- 
џет и отплата врпш из редовпих ирихода Ово je за 
сада јодиип Mor.vlm иачпи да се п ова нсодложна 
потреба државвик ^селезница подмари у иптересу 
безбедности n уредноста жвдезничко^ саобраћаја. 

У пајкраћп.м потозима даћу обавсштоње o из- 
вршној железничкој служби. 

Ham железничкл еаобраћај. посматраи као део 
мсђупародног европског саобраћаја и као целипа н&.- 
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шег унутрашњег локалног саобраћаја, последњих 
година стално се сређује и улази у потпуно норма- 
лан редован ток. Упоређујући постигпуте резултате 
рада садашњих и ранпјих година, видимо да су нашо 
железнице учиниле знатан напредак у погледу брзи- 
ае, тачности и уредности саобраћаја. 

У погледу брзине имамо наиредак како у пут- 
иичком, тако н у теретиом саобраћају, где се наро- 
чита иажња поклања брзини извозног саобраћаја и 
иобољшању веза у мођународном тepeтнo^r сао- 
браћају. 

Број удеса и несрећних случајева смањује ce 
из годЈгао у годину. И поред повећања брзина, во- 
зови саобраћају уредније, a број закашњења све ce 
lumio смаљује.' 

Велика пагкња поклања с^ унапрођивању гу- 
ризЈга. као врло ваакне гране народне привреде. Уво- 
де ce често возови за излетшгке са иоиуларним це- 
палга. Проучава ce увођољо чоторних возова на иру 
зи Београд—Дубровник. 

Но, да би со ова.ј налредав у брзинв и уродно- 
сти саобраћаја могао и за будуће осигурати н jcm 
упапродттг. мора со учшгати велики напор Sa no 
бољшање стања нашвз ируга. Буџетска оредства за 
олржавањо пруге су подовољна, a. обпова je била 
редузррана на најмању меру. Стога су и кредити за 
одржавање пруга у па.јнужнијој мери повећани соб- 
знром и на повећаљо iniломстара пруге у саобра- 
ћају. a обпова je, као mio сам paimje изложио. мо- 
рала бити препета на зајам. 

У погледу одржаваља возног парка учиаен je 
тгоследњнх годипа знатан напредак. Док су првчх 
годииа Еза рата морале бити издате знатне суме за 
оправку возпог парка у инсстранству, a доттнттје код 
приватпе пплустријо у земљи. великим иапорима 
угпело ое ла ce од 19S0 године целокупно одржа- 
ваље возног парка говршује у железни^ким радио- 
Егацама. To je про(грам, који je од почетка био tio- 
стављеп и чије je нзвршење TOKOM година no- 
стигнуто. 

Mi'hvTiiM претстоје иам још великн послови у 
погледу усавршавања и обнове возног паока с по- 
гледом na ове ввће захтеве које саобраћај иставља, 
ii ла би смо мпгли одржати корак с иеЈЈунаоодним 
саобраћајем. У том аогледу иостоје и обавезе rtpena 
међународној железничкој унији, које морамо из- 
p.pmimr. 

Олегчно i'Tau.v код обнове пруга. мооамо ce и за 
обиову вобног парка поблужити зајмом, пошто бу- 
i.irTci.ii средства недостају да ое обнова врши еГз ре- 
лотшх прчхола eKcnnoaranftJe. ТТ ако бројно вовни 
парк у главном вадовољава садање [тотрвбе саобра- 
iiaja. он ce морл због расхолоиап.а r-rtmo обнавља- 
Tir. Досадање одлагање те обнове не може ce више 
продужавати. 

МалШнска служба иаиску1"е највеће излатке у 
железтшчкој служби, гта јеиекономија у OBOI служ- 
би један oi naii.iir.miinx услова за смањете изда- 
Tai;a железничке службе. Пооед економије i;oia ie 
спроведеуга KoimcurpairinoAf одлжавпн.а возпога rrao- 
ка v државним оалион^пама. извош^на ie v знатној 
меои и OT;OIIOMIM;I v СЛУЖбИ ВУЧе. Гаииопализатг 
јом службе PVHP nocTuriivTo су зЈгатне упггеде v ово! 
гпатпг службе. HaiBehu лсо ивдатпка v onoi гоани 
службе ii.i M na п^.латке зп лтлл.. Како дожава има 
своте nvniHi;o. то ie пппполио да ce дожавне же \е^- 
mme Mooaiv v овом иоглолу v tlOBOM vmv осломцти 
иа државне руднике, У колико та погоеба не може 
бити цодмирена иа државних руднико, желвзнша 

повлачи угаљ из приватних угл>еноко11а. У слора- 
зуму са Министарством шума и рудника Министар- 
ство саобраћаја води рачуна o погодном распореду 
из појединих крајева. При томе ce мора водити ра- 
чуна и o трошковима превоза угља, ради чега ce . 
повремено чине корекције да ce угаљ не превлачи 
на велика отстојања, изузев случаја где су у гшта- 
њу сиецијалне врсте квалитета. При распореду до- 
бава мора ce водити рачуиа o специјалним вилиим 
интересима, који у појединнм случајевима намећу 
коревцију распореда добаве угља. 

Због тих интереса сматвеиа je количина набав- 
љеног угља за државне железнице код неких руд- 
ника у Дравској бановинн, нарочито Трбовљанског 
друштва. У начелној дебати o буџету, један од го- 
сиоде сенатора пребацио ми je, као да сам ja ту ре- 
дукцнју изврпшо само збот локалних газлога, и да 
сам оно што сам одузео рудницвма Дравскс бано- 
вине. пребацио на државне рудштке у Босни. 

И ако сматрам, да би било у ннтересу и држав- 
них железница и државнпх рулпика, да ce државне 
железнице снабдевају no могућности v главном у 
лржавним рудницима, ja сам водио рачуна o раз- 
деоби набавке угл>а у свим крајевима наше земл5е 
u нарсчито o лотреби, да ce рудароклм радницима 
даде посла у свим крајевнма и да ce на тај начип 
сузбије беспослица. 

Ha примедбу једног од господе сенатора ja сма- 
трам за лужност да изјавим да ме при раздеоби на- 
бат;г угл.а нису водили иикакви локални оозијш, 
већ крутш државни разлози, који су без сумње и 
г. (тиатору врло добро позпати. 

У погледу тарисј)ских и гранспортних литања 
Железничка управа надази ce пред врло тешкнм 
задатацима. Услед гфивредне гсризе пародпа при- 
вреда обраћа ce желевннци за олакшаље тарифа, 
сједне стране, a железница ce и сама валазв у те- 
miMiM положају; a с доуге стране желеанички про- 
сперитет зависч у најввћој мери од народно-прн- 
врсдне делатно ти. 

Министарство саобраћаја и само настојава дв 
до краЈи.пх могућих граница иотломогае све оправ- 
дане захтеве појединих грана вародне привреде 
У T()i;y прошле голтн' взвршено je ошпте снижење 
гарифа за најважније [1ољопривредне ороизводе, su- 
mu опецијално снижење гари!фа за превоз аукуру- 
за, жита и сточне гране за пасивне арајеве. :>а пот- 
помагаље нашвг извоза одобрене оу иноге иовла- 
стнце. Te предузете мере претстављају само поје- 
дине моменте из једног истог програма аоје Миии- 
старство no даљнем проучавању аамерава да mpo- 
ввде. 

Отално ce рали на побољшању организације у 
погледу тралспортне службе радн појачања експе- 
ДИТИВНОСТИ у ci.v.i.'uii:   јии.мап.а  ce  пажња  гарали.и 
са другим саобраћајним средствима, радн ублажеља 
иностране конкуренционе борбе. Нарочита брига no- 
сввћује ce пптап.у да ce подесном комбинацијом же- 
лезвлчкшс и речппх тарифа постатне mro боља хар- 
мокија у раду нзмвђу ■,i,v,ir.;imui' u речне пловидбе. 

Подесоим тарифским иврама стално ce рада м 
томе, да ce што више транопората придобије за ваше 
поморске луке. Ово je дааас нарочито важно кад ce 
све илостране лук-е отимају o прекоморске транопор- 
те иа к-оитппспта.чиих земаља. 01)еђвн.у железшч- 
ког, речног n помороког саобраћаја поклања ce на- 
рочита брита. 

У погледу иуттпкпх тарифа взвршено je \\-. 
Ввоно благо повећан.е, ради парпраи-а сман»ен>а при- 
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хода које je настало и поред знатног повећања броја 
иутника после последње тарифоке реформе. И по- 
сле овог повећања наша путничка тарифа остаћс 
најјефтинија у Европи. 

Цео дрограм рада зависн од предуслова да же- 
лезпички ]гриходи'достигну оиу внсину која je по- 
треона за аиокриће трошкова еколлоатације. У том 
погледу морам наиоменути да Железничка уирава 
не може у будуће чипитн бесплатне и повлашћене 
уолуге у мери у којој то данас чини. 

У ногледу административне организације же- 
лезница наиоменућу да je довршен лројекат Уредбе 
o организацији железнлчкс службе a у везн са овим 
и известаи број Правилника. 

Поред других крушшх ироблема које je затекло 
Мнпистарство саобраћаја после Ујсдињеља, морамо 
да истакнемо и питање вициналних желевница, које 
смо затекли на територијама бивше Аустро-угарске 
монархнје. 

Већина тих вициналиих железница била je соп- 
ственост приватних друштава, дочим je експлоата- 
ЦИЈУ друштвених пруга вршила бивша Аустријска 
одиосно Мађарска државћа железничка управа. 
Овакових друштава наследнли смо 37 укуино, чија 
железничка мрожа износи нешто мање од 3.000 ки- 
лометара (2.860 км). 

Бивша Аустро-Мађарска монархија шградила 
je већином своје иселезничке мреже, као што je по- 
знато, нозајмицама од стране ириватпог каиитала. 
ГЈруге које су бнле од општег државнаг интерсса, 
биле су преузете и у државпу својину, дочим су 
ируге локалног карактера биле ирепуштене у своји- 
ну приватиицима, који су те пруге на основу паро- 
читих коицссија, издатих од стране државв, и са- 
градиле. 

Уговојш, којс су закључиле, Аустроугарскс др- 
жавне железничке управе са друштвом видиналиих 
железница, ради ексгџгоатиоања друштвених пруга, 
повлачили су за те управе Teitoce финансијске оба- 
везс, које je наше Министарство саобраћаја с обзи- 
ром na измењене иослератне прилике појкушавало 
да ублажи. Поставило сс питаЈг* да ли треба да у 
целости респектујемо старе ЕМшцесије, издате од 
бивше Аустроугарске државе. lio одредбама уговора 
o миру чл. -2(17 Сен-Жерменског и чл. 250 Трианон- 
скот угоиора. могло бв се иретпоставити да су др- 
жаве-наследни!це дужне ио^тупати у смислу издате 
etape концесије. 

Мившстарство cao6])aliaja прпступило je одмах 
после Уједишвња проучавању овот проблема. Ш 
тога разлога стушло je у везу са заиатересованш 
друштвима вициналиих ЈЕвлезница покушавајући у 
директшш преговорима постићи иове маље онеровне 
аралжманб наводећи да су се пррглико после рата 
у сваком iioivn'.i.v измениле и да no jo и комерци- 
јалви к-апацитот вициналпих жолозппца у доба ау- 
толгобила знатно изменио на штету тих железница. 

У току лугогодиипг.пх [грегођора успели смо до 
сада да регулишвмо наново аравне )i финашжјске 
односе са 21 друштава вициналних железница пу- 
тем директних преговора. За два друштва („Варч— 
Пакрац" ii „Велеве—Дравоград—Целтвег—Вол(|)с- 
берг") донео je пресуду око регулисања правних п 
фшансијских односа између nanio државе и тих 
друшгава надЈгежни међународнв арбитражни суд 
у Женеви, од^гађен од страле Савета друштва na 
оода v сшгслу чл. 804 'Грианонског односно чл. 320 
Ст. Жерменског уговора o вшру, пошто се писмо 
могли са опим друштвима споразумвти у дпректнта 

преговорима зоог — no нашем мишљењу — прете- 
раних захтева. Морам да напоменем, да смо постигли 
ca rope иоменутих 27 друштава путем директннх 
иреговора много повољније финансијске услове, него 
што су услови, које нам прописују пресуде напред 
иоменутог Међународног арбитражног суда у Же- 
неви. 

По питашу вициналних железница застуиало je 
Мшшстарство саобраћаја и тезу, да су фннансијске 
обавсзе за плаћање aiijTiTeTa друштвима вициналних 
Јкелезница обавезе које пронстичу за нашу државу, 
не само на основу издатих концеоија, него које иро- 
истичу и из одредаба уговора o миру. Због тога je 
стало Министарство саобраћаја на сталовиттс, у ко- 
лико je код ових друштава ангажован мађарски од- 
иосно немачки кагштал, да треба узети ову окојј- 
ност у обзир и повезати je ca начелима мађарских 
односно немачкнх репарација. 

Крајем марта ове године, треба према уговору, 
да се доврши и преда саобраћају н пруга Приштина 
—Пећ дужине 85 км. 

Из унутарњег зајма од i милијарде дате су у 
рад домаћим предузећида путем лиЈџиације у току 
1935 године пруге: Копривница—Вараждин дужине 
41 км. и I деоница пруге Св. Јанж—Севница ду- 
жине 8 км., a за кратко време издаће се на лицита- 
цијн и II дооница од 4.5 км. ове пруге. 

Из истог зајма отпочето je грађење пруге Би- 
леће—Никшић 72 км. колосека 0,76 к Устипрача— 
Фоча 41 км. колосека 0,76. Пошто су ове пруге у па- 
сивним крајевима, то се обадве раде у државној ре- 
жпји. јер he на тај начин радник добити највећу 
надиицу. 

Из исгога зајма од 1 милијарде треба да се раде 
пруге Прибој—Пријепоље дужине 29 км. и Скопље 
—Тетово—Гостивар дужине 68 км. и за њих као и 
за све остале пруге које су ушле у програм грађења 
из унутарљег зајма вригени оу пршремни радови. 

За ]груге Прибој—Пријепоље и Скопље—Тетово 
припрсмни радови су већ готови. TOKOM ове године 
биће готов елаборат за грађење пругс Фоча.—Гацко 
—Билсћа дужине 125 км. 

Према paraije склопљеним и сада измен.оним 
уговорима ове голине почсће гоађење Унско пругв 
Бихаћ—Кшпг и Куршумлија—Приштша или једно 
еквивалентнв пруге. 

Пруга Пожаревац—Кучово нијо ра.ђепа, jop се 
води crrop ca фирмом Лозингер. 

Попптаљимауговора са страиим друштвнма за 
гра^ење и финакоирање нових лгелечтгаца, ко1а су 
пптап.а била покроиута кригодом буџетске лопато 
у Наролиој скупгатини 1934 г. и у јавиости рађопо 
je слвдеће: 

Poiiioii.oM Мипигтарског савота од 23 маја 1934 
гплппо одређена je јодна нарочита стручна компгијп 
да проучи и тгопита, то уговорс тт и.ихов филансиј- 
ски и тохнички еФекат. na ла na OOUOBV тога лође 
ДО закл^учка n учппп продлого шта би тробало пре- 
дузотп. 

Компија je 7 јула 1934 год. свршила задатак 
n пролала своје елаборато. 

Ha основу овога извоштаја Мипистарскп савет 
јо допоо 30 јула 1934 год. одлуку ла се уговор са 
фирмом Лозингер и Комп. рткше, a na седници 
13 септембра 1934 године, да се ух^овор са „Европ- 
ским друшгвом" ревидира.аутоворисафирмом „Ба- 
тпп.ол" решгдирају, односно да се извесна делови 
изузму из уговора, a за извеспо пруго да се уговор 
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споразумно раскине. Ha основу тога, питањс разних 
уговора узело je следећи ток: 

Kod уговора Лозгтгер: за грађење пруге Пожа- 
ревац—Кучево: 

Довршон je обрачун извршетшх радова са по- 
шдбеним ценама. Покушај да сс у току прошле го- 
дине ирсговорима дође до сиоразума нису успели. 
Почетком гсдине 1935 тражила je фирма арбитражу 
односно суперарбитражу у смислу уговора. 

Министарски савет 9 септсмбра 1935 године од- 
редио je услове на основу који се имало покушати 
равнање са фирмом Лозингер, али до споразума 
није дошло li настављен je рад супорарбитра. Пошто 
су претставници наше државе оспорили надлежност 
надарбитра, Швајцарска дриш.ва je тужила нашу 
државу Хашком суду. Taj je епор данас још у току. 

Кпд i/говора са фирмом „Еврппско друштво" 
за грађење пруге Велес—Ирилеп и за набавке, ра- 
дови су на грађењу пруге Велес—Прилеп према 
уговору завршенрг. a извршено je и 85%-уговорених 
набавака. 

Са овим друштвом постоји — на основу усвоје- 
иог мшиљења стручне комисијо — само спор у по- 
гледу валуте плаћања услед пада дшгара године 
1932/33 и тај спор je сада у решавању пред арби- 
трима, односно има да се заврши суперарбитражом. 

Најзначајније су измене извршене и равнања 
постигнута код серије угсвора са фирмом ..Батињол" 
који обухватају следеће радове: 

1) мелиорације Панчевачког иута; 
2) грађење моста на Сави и пута Београд— 

Земун; 
3) градња железничких пруга Кургаумлија— 

Приштипа. Београд—Панчсво и ЈЗооград—Кнежсвац 
—Ресник; 

4) гралч>а железничких пруга Прнштина—Пећ 
и Бихаћ—Книч. 

Горњи радови већим делом су завршени сем 
пруге Куршумлија—Приттииа v. Бихаћ—Книн 
које нису још ни започете. 

Ha основу поменутог решења Министарског са- 
вета од 12 септембра 1934 године. одредио сам. накои 
преузимања дужности Министра саобраћаја. ла се 
у месецу септембру поведу претовори са фирмом' 
„БатиЈвол" у циљу ла се дође до иовољних услова 
за државу, али ако то не би успело ло тражеља 
раскттда уговора. и no цеик правног ciiopn. 

Ти су проговори Kpaie>f (жФобра 1935 годнне ло 
вели до саовим новог уређења свих спорних пнтаи.а 
колико за услове ишлата веИ дотрвоиих оадов^ 
толико за лруге којо re имају joni лп започну. 

Новим изменама уговора, које су садржаие у за- 
себиим авепапима постојећих уговора, a иотписанп 
зо новембра 1985 године поотигнута су зиатиа no- 
бољшања увлова за државу како у тохиичком. хако 
n у limnacnjcKOM погледу. 

Тим новим уговорима регулисана су следећа 
питања: 

i) Пвтање „Прима" услед у уговору угврђене 
eKiuiiiD.iriinnji' у злату дииара ирема француском 
Фраику и осталим валутама, a иоводом пада динара 
ОД ГОДИНе   1932/33. 

Вредност смаљења плаћавва пЈИЈма, која je овим 
споразумом напрама оригинадним уговорним 
уталачввша    - иоетигиута,   ивноси   око   динара 
208,000.000. 

2) Рввиаија   прадрачунских  Јединичних  цена 
услед попуста од 14% за будуће радове,   што je у 
току тфогоиора од друштва „Бати11>ол" постигнуто, 

вретставља побољшање уговорних услова за вред- 
ност од динара 51,000.000. 

3) Интерес: Услед постигнутог смањења инте- 
ресне стопе од 7% и 5.75%, настаје за државу даља 
уштеда која у данашњој врсдности изнаша око 
24,000.000 динара, a до истека уговора износићо 
стварно динара 33,000.000. 

4) Интеркалар: Друштво се je овом ревнзијои 
уговора, a ca важношћу од 1 јануара 1935, сасвим 
одрекло 3% интеркаларних камата за пругу Бихаћ 
—Книн, које су joj према оритиналном уговору при- 
падале. Ta измена претставља у данашшој вредности 
24,000.000 дннара a стварно динара 34,ooo.ooO. 

5) Одлагања плаћања: Колико за све већ до- 
вршене радове, толико за оне који сс имају још да 
изврше, постигнуте су знатне измене и корисна од- 
лагања, чија се вредност може оценити са динара 
55,000.000. 

Према томе постигнуте су овом ревизијом уго- 
вора ,,Батињол" уштеде у корист државе које се на- 
прама обавезама ранијег уговора могу оценити од 
лрилике са свега динара 380.000. Надаље: 

G) Валута плаћања — олакшања у транс(|)еру 
девиза: У свима уговорима са друштвом ,,Батињол"г 

изрично je уговорена исплата у француским фран- 
цима. У том погледу иостигнуте су знатне измене, 
јер he се за извесно време вригати плаћања за 80% 
у дииарима, a доцнијо he се донети нова утаначсња. 
(Др. Грга Анђелиновић: Влада саботира!) Ви не 
же.лите да обавестим Сенат. Јуче сте се жалили да 
вас Влада слабо обавештава, a данас вам je криво кад 
вао обавештавам, и то баш o стварима које вас ин- 
тересују. (Др. Грга Анђелиновић: Ja само конста- 
тујем факат да Влада саботира.) Ja сматрам својом 
дужношћу да Сенат обавестим. Ja сам сматрао да je 
то ваша л«еља да чујете. a мени je лсао што баш 
г. др. Анђелиновић, кад говорим o Унској прузи, не 
показује mr мало интереса. 

Буџетско растерећеи>о у првим годинама.. — 
Услед сада постигнутог одлагања заосталих отплата 
пре закључења сиоразума, и одлагања оста.тах пла- 
ћатва у првим годтгама. тТостизава го раетере110тг>о 
буџета у години 1935. 1936 Б 1937 за износ од ди- 
пара 301,520.000. 

Све манс рапијих уговора иијс било могуће у 
потпуиости елимивисати, због већ постојећлх пуио- 
важних уговорних обавеза, које je држава pa im je 
преузела и којпх се данас бвз тешких последица не 
MOVK'O рспгити. 

Треба имати у виду да пије било у питању oiuia- 
ааље нових уговорвих услова између слоболпих 
равиоправних странака, већ једиио ублажава,и.е по- 
стојећих уговорних обавеза, у колико je то било мо- 
rvhi' IIO('TH1IH иристанком оба заиитересовапа сауго- 
иорача — државс и друштва. 

Најзад je од иптсреса напомевути да je овнм спо- 
разумом са друштвом ипак скоро у погпуиооти nb- 
отигиут максимум побољшања, Etoja je препоручжла 
Анкетна комисија у свом извештају од 9 јула 1934 
годинв. 

Од целпкуппе гуме гвих „разлика", које je Аи- 
кетиа комиеија за уговоре „Батшвол" — са изие- 
сним претпостаакама -■ нзрачунала, успело-једасе 
08 поиим споразумОМ за лржаву уштеди — спаси: 
77.4% или Bimie од 3/4 Од опога што je рачупала 
Ашсетпа комисија. 

Ta равлиЕа нвжоси у данашљој дисконтованој 
вредиости — са аросвчном каматнам стопом од 12% 
cv&iboibd од 88% према одговарајућнм од Апкетпп 
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комисије (и ca њеним иретаоставкама) за „Бати- 
њол" утврђеним „рааЈшкама". 

Иоморски caoopahaj. Положај нашс државе, као 
државе с великом морском обалом намеће нам дуж- 
ност да нашсм иоморству, као врло ваЈкној гЈ)ани на- 

•родне лривредс, поклонимо особиту иажњу. K тому 
долазе и међународие обавезе: осигурање слободе 
и сигурности саобраћаја на мору. 

Тсхничко уређење наше обалс, a нарочито из^ 
градња и опрема наших главних лука, које све вшпе 
долазе у обзир за међународну трговину, усаврша- 
вање уираве организације и остале иотребе унапре- 
ђења иоморства захтевају издатке, који ни из близа 
нису могли бити подмирени досадањим буџетсшш 
кредитима. 

da редовно одржавање наше морске обале, која 
разграната претставља дужину од 1.571 км. и има 
asu ирисганишта, додељивани кредити оили су не- 
довољив у тојшкој мери, да се je њихово стање из 
шдлне у годину догоршавало. ^след тога су путем 
ФЕнансијоког закона за 1934/35 год. и ^акона o оу- 
џетским дваиаестжнама за 1935/3G годину додељи- 
вани сдециЈални крсдити за одравку и идржавање 
иоморских лука као и за иодмирење осталих мате- 
риЈалних трошкава. 

Данашње стање напшх поморских лука није за- 
довољавајућс, њихово одрл«авање и оиравке изиску- 
jy издатке за Koje буџетска средства нису довољиа. 
Иоред тога ова нристаништа, a нарочито већа, ве- 
зана л«елезничким пругама не одговарају данашљем 
иромету ни no дростору изграђене обале, ни no сво- 
ме уре^ењу у погледу магац^на и ирисганишпих ин- 
сталација. Ова неопремљеност je узрок што великл 
део нашсг увоза још увек к нама долази иреко оу- 
ссдних страиих лука, док за транзитни саобраћај са 
средњом Евролом оне једва долазе у обзир. Тлме 
иаша држава губи велике и драгоцеле валутле лри- 
ходе, јер транзитла трговлла доносл чисту корлст 
у ллатлом бллалсу дрлшзе. 

Дирекцлја ломорског саобраћаја исто тако оску- 
дева у слреми за одржавал>е дубина у ломорским 
лукама. Ола раслолаже са 3 стара од АустрлЈе на- 
слеђела багера маљег капацитета, који лс могу да за- 
довскље иогребе одрлсавања дубинс у пристаништи- 
ма. a иарочлто одржаваше лловиостл Неретве, a раде 
врло лсрацлолално. Слулсба одржава]ва дубине за- 
хтева хитло побољшалЈе, јер код дапашњег стаоа 
nama присталишта су лелристулачна за бродове 
већс ToniUKc л ca већим 1'аже]1>ем. 

HoiiiTO момеитано имамо лајхлтлију потребу да 
оспособимо и урсдимо луке, особито оле главне са 
железничком иозом, које долазе у обзир за домаћи 
n странв транзит, то треба да лабавлмо лајиотреб- 
ллје иловио објекте за одрлсаванЈе лу1са и бсзбсдиост 
пловидбс, који се обЈекти годилама тралге. За удо- 
ио.||,оње овде наводолих лајхитнијих лотЈ^сба аоднв- 
сен je поссбап предлог да сс обра^ује ларочлтн 
„(1>олд за грађење и утрсђење лука и лристалишта 
Ha мору." Образоваилм опог фонда моћи he со лри- 
ступити сввстематским радоиима на тсхничком, ко- 
мерцијалном и навигационом оспособљавању глав- 
пих напшх лука за попо аотребе, које нарочито из- 
грддњом Унске иругс постају актуелно. To би namoj 
обали дало и опу илторппцмоиаллу трговачку и сао- 
браћајну важност, која joj припада no њелом гео- 
графском положају и no њокој природиој одлици. 

У нашем домаћем и међународном поморском 
саобраћају тхжт je улога Т1)г()вачке морларице. 

Уато je Мииистарство саобраћаја у иогледу ло- 
магања трговачке морларице сталло слроводлло оду 
лоллтлку л лрограм који je себи раниЈс лоставило 
л који je до сада дао добре резултате, a који се naj- 
боље влде у организацлји лашег рсдовлог ломорског 
саобраћаја. До побољшања у кризи међулароднлх 
ломорских лревоза још ллје дошло, ла зато и наша 
трговачка морларлца ле показује нско ловећање то- 
лаже према. стању у лочетку кризе, алл зато немамо 
бродове у расдремл као ралијлх годлла. Наша то- 
лажа излослла Јсутоку 1932 годлле 375.049 брути 
решстровалих тона. У току 1933 и 1934 године то- 
лажа je била слала на 338.160 бруто регистроваллх 
тола. Данас лаша топалед издосл 3G5.014 бруто рег. 
тона, што значи један лоновал лалредак, у толико 
више што je за ово времс толажа и обновљела лро- 
дајом старијлх и лабавком пових ородова. 

У редовлој обаллој лловлдбл улослепо je 70 па- 
роброда, који врше 88 лруга л извршују 1,356.934 
морских млља годлшње. У лрошлој годилл било je 
960.495 посетллаца туриста, \а,ђу којима 234.433 
стралаца. Наша обалла лловлдоа у логледу вођења 
и олреме слада међу лајбољс у Европи, што лри- 
знају и стралцд којл K нама долазе. Захваљујући 
тој оргаллзацлји, обалскл саобраћај све више расте 
и лромет странаца јача. 

Важпа je улога лаше трговачке морларлце у ре- 
довплм пругама лзмсђу лаших лука и страних зе- 
маља. Таквих редовпих лруга има девет, које годи- 
шње извршују око 700.000 морских миља. Све cv 
ове ]ipyro веома важне, јер омогућавају еманцлла- 
цију лашег лзвоза од посредништва туђих лука и 
туђлх бродова. Оне су створлле сталле лутеве нашоЈ 
трговипл л ллдустрлјл, те утлчу и на извесло кре- 
гање транзитне трговиле Средње Европе лреко на- 
шпх ладлезнлца у наше луке, наравно у коллко то 
оне уолште могу да лрихвате. Ово су све резултатл 
поморске лоллтлко која je иостлгнута помоћу дуго- 
рочпих уговора на оонову којих се свима плаћа го- 
дишњл изпос од 59 милвола дилара. 

За бољи развитак. лромста у налЈим лукама би- 
he потробно да се изврши ровизија вакрна o лучклм 
таросама. 

У уској вози са трговачком морларлцом стојв 
и гпитање помораца. Том GO, литању поклан>а особл- 
та пазкНза ради примерног развииса трговачке мор 
иарице л н>олог јачања; У лрошлој години донет je 
низ лролиса за уређелл овога литаља ла оопову 
мсђулародних обавеза. Најважнија je уредба o уре- 
ђењу услова рада на ломормшм бродрвлма Краље- 
влло Југославије, a ускоро ho блти допети лравил- 
irmi,i-i у везл са овом уредбом. Ослована je морнар- 
CM школа „Краљевића Томислава" у Корчулл као 
стручиа школа за нижа звања у тршвачкој морна- 
рици. 

•Тедна нарочита грана поморске улравне делат- 
пости je стараве за упапређсњем морског рлбар- 
ства. Привредна валгност рибарства све се више ис- 
тиче и зато се мора поклонлтл на])очлта палгња ри- 
барству. Нарочито je вазкно питање брзог л јевтллог 
превова рибо. To се има лостићи путем нарочитих 
лревозтшх ородстава, IUTO je делимнчно учпњепо, и 
путсм повољпих тарифа, што je такође делом учи- 
љеио, a у проучаваљу су дал^е мсре у овом правцу. 

Усавршавању поморске слулгбс слулшће и 
уредба o баждарељу морскикх бродова и претледу 
парлнх котлова на л.има. Застарелн лроплси биће 
измењенл с обзлром на новлје ирописе који одго- 
варају напретку технике. 
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У погледу домаће бродоградље држава није би- 
ла у стаљу да после 192« шд. иружд новчане иомо- 
1ш домапој Ородоградњи. Илак je ова индустрија 
успела да се у доследњс доба лриличио раавиЈв и 
емандипује од шшстралства. 

110Л11тичка HOiopHja стварања нашс државе и 
и.слог досадаоивег живота у сксхској заЈеднвдц, iiaj- 
jacHiije доксизуЈе од коликс je важиооти ibeu leoipatp- 
свн положаЈ, ослоњен с Једие схрале на морв, a с 
друге на Дунав ii његов иивел. Отога морамо уради- 
Tii све што je у нашој могућиосги да Taj иоложаЈ 
корвстилш, усавршимо н наиравимо саставшш еле- 
Mi'inoM нашег лривредиог, културног, лациојтлииг 
л дркавно! асивота. 
Речнл caoupakaj. Hama држава je гослодар глав- 

ног дела средл^ег Дулаиа u 1вегових пловлнх лрито- 
ка л канала a уједио л солственлк највеће! илов- 
ног ларка ла Дулаву. HaBia ирежа лловллх n.v- 
тева ла рекама излосл лреко 200U км. 

Редовло одржавање оволике мреже лловнлх пу- 
тева захтева веллке издатке, којл ли из далека нису 
могли битл подмлрелл досадаЈвлм бушетским сред- 
ствлма, с обзлро.м иа даиашњо филалсиЈске пршсгке. 
Овде li.v иаиомелути само факт, да у погледз иада- 
така. na одржавање Дулавског лловлог пута од 
свих држава дупаиског базела наша држава CTOJI; 
ла noćлсдњем мссту, рачулајуЈш иадатве на i км. 
обаде. 

У даиаmu,IIM Тстким фннансијскии прпликама 
ле могу се чшттп иелики издацв за побољшање л 
j'pebeihc нловнлх путеиа. алц се морају учинити 
ii.iiinpn да се одржв и сачува ono што постоји. Мо 
pa се удовољити мсђулародиим обавевама на интер- 
иациоиа.тловалом делу пловних пугева, ге да се 
nama оривреда сачува од штете која би je задеонла 
у случају прекпда оловидбе услсд ледовољлог одр- 
жава&а оловног иута иале водс 

Kao цеитралла дулавска држава, морамо наро- 
члту iia.Kii.v обратити 'Бердаиу — лајва/клијем л за 
п.кЈвидиу вајтеаеем дунавско^ сектору, — на коме 
je до светскога рата nama обала била скоро занвма 
рена И ллшела како комуипкација тако л ириста- 
ллшта л злмовлика. 

Увођењем ловомохЕВСке вуче на Слиском кана- 
лу, која иретставл.а лајважппје ПОбОЉШаље услова 
ОЛШВДбе ла Дупаву од светског рата na оиамо. ii<»- 
стлгла. je nam i Управа да се задоиоље у оуној иврн 
и аооребе оловидбе и и.оме се Ештензивно служе 
бродовв eim.i.v застава. 

il {градп.им техпичког сервпса 'Бердапскс адмп- 
листрацпје у Текпјп уодело се ПЈм^пацптп Ху ваЖН}' 
службу n,i nam.v терихорију mi осиову трипархит- 
nor спорааума o органвзвЈџнји Ђврдапске админи- 
отрације, вакљученог нзмеђу name Краљевине, Ру- 
мупијг п Међународне дунавске Etoimcnje. Тш*е je 
аОСХИГНут једап ОД iiajneliHN успеха лаше Д1),кавс у 
њеном стремљењу ка побољшаљу њедог лоложаја 
na. Дунаву. 

Радовн na побољшаљу пловнш вутева врше се 
само у orpailll'ienoj мерм. Мора се оснгуратп паге- 
роваае за одршшање дубине у звновницима, Баге- 
por.an.c олићака врши се највећџм делом на Оави, 
где ее еа сразмерно малпм срг iniaiM,!   ИОСТИЖв im- 
ввсно поип MU,  пловнооте. Исто тако морају се 
обевбедити радовв оа уклаљању аодводних стени 
у ii.KiianiM путу. Roje Mline р.елтсу [фвпрвку л onac- 
иост аловидби. 

Ha iriniiniiM рекаш имамо 27В ориотаништа. Ha 
побољшаљу присташшгга услвд окучених средстава, 

ие може се скоро ддшта раддтд, те се сва служба 
ограддчава ла даЈлужддЈе одрисавање. 

Hama лрестолдда, Koja лма једно од лајјачлх 
цристаништа, дема дд јсдиог дела зазграђене обаче, 
ллтд какве олреме за лстовар д утовар као л за 
гметтај робе. Одавло лостојд деолходла. потре^а 
за нзградВ>у тог лрдстаддшта. У ледостатку иудет- 
скдх сродстава за његову дзградњу, дарочлто се je 
ластојавало у решавању ллта1ва o фддадсдраљу 
грађења београдског лрлсталлшта. које лаша лрлвре- 
да д бродарство већ дугд низ годипа очекује. Ову 
градту одавло ламеће влслда лромета којд се у 
прлсталлшту обавља, a лотреба je још д дојачада 
веаом паиченачк!! лруге са београдском иселезддч- 
ком станицом, Но овлашћењу из дрошлогоддтл>сг 
Фдлалсдјског закода, Мдддстарекл савет je долео 
Уредбу ea (јшлалслјско дзвр1иел>е овога важдог 
рада. 

Адмлнлстратдвде opranпзацнје рсчдо-лолицлј- 
еке л лаутдчло-лолдцијске службе захтева такође 
побољшање, сколчало са довлм издаЦима. Нарочито 
су у овом логледу ваише обавезе које лролстичу дз 
коивенције закључеде са Румуплјом o лрдмедд Ме- 
li\ паридпог Нравдлддка o лолдцлјл лловидбе да гра- 
ппчпом лотезу Дудава, те се у дајскордје времо мо- 
ра и.тршлтд потреоиа организацнја. 

Речло бродарство je од оообитог ^пачаја за на- 
шу аемљу д дату оривреду, Еароч&го с обзлром sa 
ii.im цеитралпи иоложај na Дупапу. 

HaJBelie од наших иацпоиа.птх бродаретава — 
Речна n.ioiai i6a je у сксплоатацпјп дрисаве. Ово лре- 
дузеће етеорепо je лрс 10 годппа. када je држаиа 
лроузела у солствелу сксилоатацпју enoj пловли 
парк, доблјси као jiaTiin n.ieii. 

Нрема Уредбд o оргаиизацлјл, Речна плог.пдпа 
jr зашшљева sao прпврсдло предузеће, које треба 
да се нздржава од еколлоатације капитала датог joj 
од стране државе, у виду лловпог парка и остале 
опреме miMiaiieue бродарству. 

Међутим, тај основнв капптал пмао je велшш 
лсдостатак. lla приом месту сам ii/ioimii парк длје 
био у Еспрааном стаљу нити у цслости способав за 
саобраћај. Даље, иредузеће дије добило потребну 
опрему n пт-талацију за бродарство. Недостаја.ш 
су iiaraiinnn за смештај робв, ннсталације за мани- 
пулацију робв u оета.ап ург^ај. Пајаад и l'e'ina ШПО- 
видба није расподагала подесном радаоницом за 
оиравку д одржавање пловнот оарка. 
За ових m m uma Речпа пловпдба je nacToja.ia. да 

свој плонни парк. очува д оспогоГш за привредно^с- 
корипЉаваље, i;ao и да ирибавв и оотала оредетва 
потробна за pa i јвдном бродарском првдуавћу, в 
Roja су joj недостајала. Одржаваол n оправка олов- 
nor   иарка   ИЗИСКНВаЛВ  еу  за   то  ВреМ€  далеко   Ввће 
нздатке, него што би то иормално feb олучај, да je 
прлмљен maipar.an napi;. 

Исто тако уложено je сразмерно много за из- 
градп.у paaniiN Енсталација зграда, вабавку инвен- 
тара п остало. 

Међутим, прпхпдп од експлоатапије пловног 
парва нису могли подмирити оволике изванредне 
нздатке. Уз то je допша n игривредаа криза која je 
знатно смањила приходе речшга бродарстава уоп- 
ште. тако да ona. готово сва данас рада са губитци- 
ма. ЕСао неминовна послодица оваквот стањалојави- 
ли су ое летећи дугови 

у овако тшшшм приликама n отрана бродар 
ства обраћају се за државну гкмоћ, те ta већша 
дунавоких бродарставв л дооија. Hama Речна пло- 
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ввдба добила je раније у једној прилици новчану 
субвенцију од државе. Поред тога извршене су из- 
весне репарационе набавке за Речну пловидбу и из- 
вршене одравке извесног броја бродова на рачун ре- 
иарадија. 

Ради санације финансија Речне пловидбе, за- 
кључен je на оонову овлашћења у лрошлогодшпњем 
финансијском закону код Хвшотекарнс банке зајам 
од 30,000.000.— дин. Овај зајам намењен je једним 
делом за исплату летећих дугова, a другим делом 
оправци и сбнови иарка. Стањс речног пловног пар- 
ка и поред великих издатака за последњих 10 ro- 
дина, захтева и даље велике издатке ради обново 
дотрајалих бродова и других пловних објеката, те 
he бити иотребни и велики финансијски напори да 
се наш пловни парк. одржи у добром стању, све док 
побол>ш;иБе привредних лрилика уоиште не омо- 
гући веће нриходе Речне пловидбе и коначно урав- 
нотсжеио (|)И11ансирање ове установе. 

Ja сам вам, господо, у овом доста скраћеном ек- 
спозеу, изнео стање поуединих грана које стоје под 
управом Министарства саобраћаја. Ja се надам да 
ћете ви цеошти тешкоће са којима се боримо, na вас 
етога молим да буџет Министарства саобраћаја при- 
мите онако, како вам je иредложен од Народне <жуп- 
штине. (ПлЈескање). 

Претседник др. Љубомир Томашић: За реч се 
јавио r. оенатор Шиловић. 

Dr. Josip Šilović: Gospodo senatori, ja sam vas 
u svome zadnjem govoru upozorio na krasotu Ba- 
karskog zaliva, kome se divi svako koji u nj dođe. 
Ali, gospodo, ako nam danas stranac dođe u Bakar- 
ski zaliv i side u Bakarsku luku, on će se zgranuti. 
Obala u jedaom delu te luke porušena je već duže 
vremena, a da se ne popravlja. Ja molim g. Ministra 
u ime ugleda i časti jugoslovenske države, a i u ime 
celog naroda onog kraja, da pristupi što pre tome, 
da se ta luka popravi, da se ono što je porušeno iz- 
gradi, jer inače ne može ni da stane velika lađa uz 
obalu koja je porušena. To je u toliko više potrebno 
što mi na našem Jadranu imamo buru. To je jak ve- 
tar i ako nije lađa čvrsto vezana sa uzetima uz obalu, 
postoji opasnost da vetar prekine lance i da se do- 
godi nesreća. Velika je potreba da se ta obala po- 
pravi, jer samo onda mogu lađe da budu sigurne ka- 
da se uz obalu nalaze. 

Gospodo senatori, hvala Gospodu, u Jugoslaviji 
osigurani su svi službenici, pa čak i služavke su osi- 
gurane za slučaj bolesti i starosti i nevolje. Je- 
dan jedini naš stalež nije osiguran. Ja mislim 
na stalež, koji nam, kao što sam vam u zad- 
njem govoru kazao, služi na čast, na diku i po- 
nos u svih pet strana sveta, a to su naši mornari. 
Gospodo senatori, mi koji smo sa mora najbolje 
znamo, kakva je beda, kakva je nevolja, kakva je 
glad naših mornara, kad ostare. Naš mornar 40 go- 
dina putovao je svetom, a njegova plata je jedva 
tolika, da je mogao da živi i da nabavi proju za svoju 
porodicu, a kad dođe star i iznemogao kući, on gla- 
duje. Prištedio nije ništa, jer prištedeti nije mogao 
a kod kuće nema ništa. Osiguran nije. 

Ja: molim g.yspodina Ministra, da .donese što pre 
uredbu o osiguranju naših mornarai, pa kad u staro- 
sti dođu u bedu i nevolju, u bolesti svojoj kući, da 
ne umiru od gladi, da imaju barem toliko, koliko im 
je potrebno za koricu hleba, samo za život. Ja zahva- 
ljujem Gospodinu Ministru, Sto je posvetio pažnju 
našem pomorskom saobraćaju, za koji nam je, gos- 

podo-, kazao, da može da nam služi na ponos i na 
diku. Na našim brodovima voze se stranci sviju na- 
roda, ne samo sa kopna nego i pomorski narodi, i 
ne mogu da se nahvale naših parobroda, kojima se 
voze. I, naravno, da je preko potrebno, da im tu i 
država stalno bude na pomoći, jer kako je g. Mi- 
nistar izvrsno kazao: oni siromašni krajevi našeg 
naroda uz more žive od turizma. Ja mogu, gospodo, 
da vas uverim da su na našim obalama kućice krasne. 
Imaju tri do četiri sobe, čiste, uredne. I kad dođe tu- 
rista, iznajmi krasno uređenu sobu za 30 dinara dne- 
vno i kroz 3 meseca zaradi onaj naš Primorac to- 
liko, da od toga živi ćelu godinu dana on i njegova 
porodica. Ćelu godinu dana, ja vas uveravam, živi 
cela porodica od onoga, što je zaradila na sobicama 
kroz ona tri meseca kad turiste dolaze na naš Ja- 
dran. I zato nam je sveta dužnost, da to podupremo 
i omogućimo ovome narodu, siromašnom ali česti- 
tom. Jer to je narod tako čestit, gospodo senatori, 
i u Primorju i na otocima, da će pre umreti od gladi 
nego li svoje poštenje povrediti. Poštenje mu je mi- 
lije od vlastitog života. 

Gospodo senatori, vi znate da sam ja iseljeničko 
siroče i da sam posvetio svoj život siročadi iseljenika 
i poginulih mornara. Zato je prirodno da sam sav 
svoj rad od 30 godina naovamo skoncentrisao na brigu 
za siročad iseljenika i poginulih mornara. Za vreme 
gladi 1917 godine, za vreme onoga groznog Svetskog 
rata, bio sam posvetio sve svoje snage siročadi i glad- 
noj deci iz Bosne i Hercegovine, Dalmacije i Istre, 
tako da je Narodna zaštita onda spasila 23.000 dece 
smrti od gladi. (Odobravanje). 

Gospodo senatori, nikada nije naš narod u Po- 
savini, Vojvodini i u Podravini pokazao koliko je di- 
van; nikada nije naš narod pokazao celome svetu 
kako su naše majke uzorne kao tada, jer je uz svoju 
decu svaka od njh uzela po jedno, dvoje ili troje de- 
čice iz ovih gladnih krajeva i prigrlila ih kao vla- 
stitu decu, negovala ih, slala u školu i hranila. I kada 
je prošla ta nesrečna 1917 i 1918 godina, svršen rat 
i došli roditelji po svoju decu, da ste videli to čudo, 
gospodo senatori, kako su pomajke plakale kad su 
im ta dečica odlazila! 

To je bilo vrijeme kada je srpski dio našega na- 
roda u Bosni i Hercegovini trpio najgroznije muke, 
kad su ga streljali i vešali. Jedna devojčica sa stotinu 
druge dečice došla je iz Bosne u Slavonski Brod i 
tamo smo je dočekali. To mi je ostalo u pameti i 
ostaće mi dok sam živ. Srušilo se dijete od padavice! 
„Pa šta ti je, ceri moja, kako si ti, seosko dijete, 
došla do padavice?" Ona mi kaže; „Gospodine pro- 
fesore i pretsedniče, ev.o kako: došli su šuckori, Ma- 
đari, vojnici, zgrabiše mi oca i cbesiše ga o šljivu, a 
on viče: Maro, Maro! Ja sam ga videla, sruših se, a 
majčica je poludela." 

Evo, gospodo, takove su bile prilike ove sirote 
dječice koju je Narodna zaštita spasila. Spasila je 
onda 7.000 srpske dječice iz Bosne, Hercegovine i 
Dalmacije. Sasvim prirodno, gospodo senatori, da je 
sva briga Šilovićeva za siročad, za siročad iseljenika 
i poginulih mornara i danas kao i prije u tom, da 
tu siročad iz gladnih krajeva ponovno prenosimo, 
prevozimo u Posavinu, Podravinu i Vojvodinu. Sas- 
vim prirodno, gospodo senatori, da je bila moja sve- 
ta dužnost da otvorim Dom za siročad iseljenika i 
poginulih mornara. Jer siročad iseljenika i poginulih 
mornara je najveća siročad. Zašto? Zato jer je ona iz 
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onih krajeva, gde nema ni polja, ni njive, "gde nema 
ničega nego gola litica i zato ta dječica stradaju. Pre- 
ko je potrebno od njih stvoriti ljude, stručne mor- 
nare, mornare inteligentne, mornare koji će naučiti 
engleski, da budu mogli u svijet da zaraue parče 
hleba za sebe, a još više za svoju porodicu. Vi znate, 
gospodo, da naši iseljenici i naši mornari misle samo 
na svoju porodicu; ako su oženjeni, na ženu i dje- 
čicu, a ako nisu oženjeni, na majčicu i braću, koja 
su kod kuće. 

I sasvim je prirodno, gospodo senatori, pošto 
sam i ja bio iseljeničko siroče, jer mi je otac po- 
ginuo kao radnik u svijetu, dok sam bio malen, a moj 
najstariji brat bio je mornar i on nas je pomagao 
uzdržavati uz majku, da mi je sudbina te siročadi na 
brizi. 

Mornarska škola na Korčuli danas može da uz- 
država samo 20 pitomaca. Ja molim gospodina Mini- 
stra, da omogući barem još 20 do 30 pitomaca, jer 
ih može stati u školu i daleko više, može ih stati do 
stotine; da nam se djeca ne klate, da nam se ta siro- 
čad ne skice, da nam se ta siročad ne kvari po uli- 
cama, jer ulica tera na prosjačenje i na svakojaka zla. 

Ja sam, gospodo senatori, ne jedanput nego to- 
liko puta kazao, da nisu kriva djeca, ako se pokvare; 
pokvarila ih je ulica, krivi smo mi, koji ih nismo za- 
štitili od ulice, koji ih nismo zaštitili od bjede i ne- 
volje. Zato sam ja zamolio gospodina Ministra, da se 
»SiLovićev dom« na Korčuli pomogne, jer taj dom 
imade 60 dece iseljenika i poginulih mornara, pa mo- 
lim gospodina Ministra, kad pode onamo, da taj dom 
malo pogleda, pa da omogući Mornarskoj školi da 
uzmogne primiti što više dečice, ne samo iz »Šilovi- 
ćevog doma« na Korčuli, nego i iz svih krajeva na- 
šega Primorja, da primi svu onu siročad kojoj je 
more progutalo oca, a danas im mogu da progutaju 
roditelja i rudnici u Americi i po drugom svetu. Jer 
naš siromašan svet u svetu obavlja najteže i najpogi- 
beljnije poslove i prirodno je da pri tome nastrada, 
i mi moramo da vodimo brigu o njegovoj porodici. 
Sasvim je prirodno ako budemo poduzeli što više za 
tu dečicu i ako ih budemo odgojili, da ćemo ih na 
taj način spasti od propasti. Inače bi ta deca postala 
nevaljale!, zločinci, a ovako će postati ljudi, biti će 
od koristi državi i narodu, biti će nam na čast i po- 
nos; a inače dospeli bi u kaznene zavode i morali bi 
da ih izdržavamo, pošto su prethodno napravili štete 
i sebi i građanima i povredili sigurnost naroda. 

Ja ću glasati za budžet Ministarstva saobraćaja. 
(Aplauz). 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Za reč se pri- 
javio g. Ministar saobraćaja. 

Министар саобраћаја др. МехмедСпахо: Гоопо- 
до, џ сам врло вахвалав уиижсиом сспатору г. lllu- 
ловићу mio je учшшо панссис примгдпе у noivuvi.v 
Мтиитиргтгм! раобраћаја. Ja самувершда ћетење- 
гопс цримедбе iianlvn na одзив код оних који pcma- 
вају o томо nam ради тога, што анам да je све ono 
iiJTo je r. Шиловић у сномо дугогодшпп.гм раду за 
парод у овој аомљи учинио, увек успевало. ПочвВ- 
iiiH од Народне запгшхе na све даље куд год идомо, 
пидимо да све што je г. Шиловвћ помии.ао — да то 
успева, в ja сам унороп да he примодбе које je учи- 
нио, на пример o бакарокрј луци и уређењу пензија 
иашпх помораца. опти ирло np:!0 иоиол.по рвшене. 
(Др. Јосип Шиловић: Живео!) Ja вас иотссћам, го- 
сподо, кад смо прошлога иута протреса.чи буџетскс 

дванаестине, na je г. Шиловић говорио o извесним 
стварима из Министарства саобраћаја, као што je 
н.лр. ona школа за млађс ломорце, na онда питање 
пристајања већих бродова у наше луке, да je све то 
у току ове године било решено. (Др. Јосип Шило- 
вић: Тако je!) Ja всрујем у •срећу r. Шиловића, na 
сс надам, да he и оно на што je данас дао-примедбе, 
до следећег иретреса буџета бити повољно ретено. 
(Др. Јосип Шиловић: Жввсо!). 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Pošto je zavr- 
šen pretres, prelazimo na glasanje o razdelu Mini- 
starstva saobraćaja. Molim g. izvestioca da pročita 
partiju 619. 

Izvestilac Jovan Aleksić pročita partiju 619. 
Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Prima li Se- 

nat partiju 619? (Prima) 
(Za ovim ie Senat, glasajući sedenjem i ustaja- 

njem o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102 Usta- 
va i § 67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, primio 
ceo budžet rashoda Razdela XI — Ministarstva sa- 
obraćaja, i to od partije 620 do zaključno partije 
656 c.) 

Time je završen pretres XI Razdela — Ministar- 
stvo saobraćaja. — Prelazimo na pretres razdela XI a) 
— Ministarstvo pošta, telegrafa i telefona. Molim 
g. Ministra da uzme reč. 

Мипистар пошта, телеграфи u телсфона ЈХр. 
Бранко Калуђерчић: Госиодо сенатори, буџет Мини- 
старства пошта и телеграфа je буџет иривредног рс- 
сора, не политичког ресора, Јсднога ресора у коме се 
огледа nama привреда и којим се наша привреда до- 
брим долом лигитимише прсд Евролом, и зато сам ja 
што hy говорти o привреди a не o политици осуђеи 
да овај буџет у овоме внсоком дому држим пред го- 
тово дразним 1слупама, где нема готово ни 15 се- 
патора. 

Буџет Министарства пошта, који je лред вама, 
рађен je у духу општих иптспција Краљевске владе, 
којо иду за санирањем наших финансијских прили- 
ка и за срођивањем паших лриврсдних ирили- 
ка. Освовна теигња, основне липије овога буџета 
јесу npiio: да сс расходи доведу у склад са псопход- 
пим потрсбама ове службе n да се комиримирају na 
ono IHTO je доиста пајпотрсбпијс. Друго: старање, 
да се при томе nnai; аравшшо функцаонисање чи- 
гаВе иоттаискс службе одрлси на јвдаој здравој ос- 
новици, која ћс омогуКити да свс саобраћајне уста- 
пово остану на достојпој висини, и да удоволјО OIIOM 
задатку којн Св na п.пх постапл.а п Tjiclio: да со niiau 
ПОрвД СВвг тога i^o.MiipiiMiipaiha у овоме ресору обсз- 
бсде н пш^тигпу опи приходн, који су сс досад пости- 
зали, (одпоспо да се n аов^ају), a које ириходс оче- 
кујв ii3 ове служГк' name Мппистарстио фппапсија. 

По omiM начелима п у овоме духу израђен^ бу- 
џет расхода Мнпистарстпа пошта взносв 362,845.000 
дшгара. Onaj буџот расхода састоји се у главвом од 
(i група. Приу n najnavKiinjv групу овпх расхода чи- 
не лпчпп нздатци, аоји нзноое ово 226 мплпопа. или 
&2У*% од цс.чокуипој' буџета. У арошлом буџвту би- 
ли су ти издатци 244 милпопа дипара. даклс у овоме 
буџету опи оу омаљенн за око 18,000.000 дирарвч в 
то je послвджца Уредбе o смаљвњу лпчпих принад- 
лежносхв особјђа. Да je у лпчпим пздатцима вођена 
јвДНА здраиа, иолитииа штвДЉв, иајпол.ц иам јо до- 
1саз то, као што VIOTO пидотп из мога, кагипјог пзла- 
гап.а. да je iioiiiraiiiica олужба од уназа i гри годи- 
не у гталном порасту n да су све радње у сипма. граг 
ira\fa поштатч^о службв у иорасту ОД 3 годиме упа- 
:;ад. imaic бројио стаље оообља за i'.pivMc вадње три 
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годиие, није ce иовећало нити за једну особу. Ми 
имадемо данас у ресору Министарства пошта 11.159 
службеника и 1201 уговорног иоштара, u тај сс број 
одржава само на оној висини да буде доиста оваки 
службеник потпуно зшослен кроз цело радно време 
a да идак савлађивање целокуиног иосла и иромета 
буде осигураио. Целокулно ово особље врши и слу- 
жбу у 642 државне иоште, 10 сезонских — бањских 
иошта, 115 амбулантних лошта, 1.201 ушворних 
вошта и 2.115 општинских и помоћнжх пошта. 

Поред ових установа иостоје и установе за одр- 
жавање и градњу телеграфсквх и телефонских уре- 
ђаја свих врста и то 27 теренских, т. т. тсхничких 
сскција са 8 т. т. радионица. Управу, надзор и кон- 
1|)олу воде 8 дирекција на челу са Тнистарством. 

Сада ћу да вам дадем једну слику целокупиог 
иромета који ce врши кроз ове лоштаиске установе. 
Кроз oi5e иоштанске установе ирође годишње 490 
милиона иоштанских пошиљака, 3.800.000 телегра- 
ма са 72,000.000 речн, 105,000.000 телефонских локо 
разговора и 4,200.000 телефонских међуградских 
разговора. 
Што ce тиче новчаног промета укупан уиутнн- 

чки промет код иошта износио je у прошлој годиип 
око 0 милијарди, чековни иромет 23.200,000.000.— 
дин. a штедии иромет 080,000.000.— дднара. 

To je ирва група расхода; другу групу чине 
расходи за аренос иоштанских пошиљака, Иреиос ce 
врши експрес оријеитом, бановинским и ириватним 
и^елезницама, авионима, ариватлим аутобусима, ко- 
лима, пешацима, поштаноким аутомобилима и др- 
жавиој режији, итд. За тај нренос иридвиђена je у 
буџету овота од 27,150.000 дин. Иород тога имадс 
још једпа свота од 30,000.000 дин. коју Мшшстар- 
ство иошта luiaha Министарству саобраћаја a icoja 
свота у цифарском делу овога буџета иијс исказана, 
јер ce тих 30,000.000 илаћају no једиом специјалном 
споразуму из мессчних износа остварепих врихода a 
само ишиак. који остајс иреко тога, тај ce нсказује у 
цифароком дслу буџета. Иренос иошиљаад на при- 
ватним и баиовинским железницама в])ши ce на ос- 
иову уговора који ce склаиају сваке годипе, док ce 
аренос аииоиима вршп иа осаову дугорочних угоио- 
ра. Пренос поште ариватним аутобусима, аутомоби- 
,1има, колима и иошацима илаћа ce на основу угово- 
ра који ce обиављају сваке годиие. Што ce тиче пре- 
носа iioiiiTc државним поштанским аутобусима on je 
задржав само у локалиом саобраћају у главним мс- 
стима Оило iioTiivno или делимично, н на извесним 
иоштаиским лииијама само у Савској и Дравској 
naiioiiiiiin. У току ирошлих годииа са највећег броја 
ii(;iiiT.iiici;iix пинија повученв су државни аутобуси 
собзиром ii.i развијенв аривалхш аутобуски саобра- 
liaj ttao ii <■ обзирам na то да je саобраћај у држав- 
ној режији скуиљи. 

Грвћу групу расхода чине матсЈшјални раЛХо- 
дн. Пажалогт, господо. они ИЗНООв само 7.8% од це- 
локуппог буџета т. ј. 28,850.000 дипара. Обзиром na 
тако компримирале иатеријалре расходе опи могу дл 
олуже Jc.iiiiio редоввом одржавању n делимичној 
nniinmi поштааоко-твдеграфоких и телвфоиских уота- 
HOIMI. предмета, уређаја и целокупне гелеграфске и 
телефшске мреже, док o неким већнм Есввесфиција- 
ма ne мп/кт бптп гоиора. 

У другом реду дошле on мап.с iionoi'pa;i,ii>e и 
проширења у најокроЈШијем обиму. Са овим пред- 
luibcniiM расходима моћв he ce покрити само неоп- 
хојџи' потребе за иоштапску и тслеграфску службу. 

Што ce тиче телефоније, из предвиђеиих средстава 
ne може ce удовољити свим оним захтевима, који ce 
као неопходно иотребни намећу. Имајући у виду 
парочито данашње ириврсдне и финансијске лрили- 
ке л лрл прорачулавању овлх лајлотреблјлх расхо- 
да, вођело je рачула o томе да ce расходи компримл- 
рају ла лајмању меру и лредвиде само у толико да 
ce лостојећи уређајл одржавају ла потроблој висили 
ради обезбеђеља саобраћаја, a у логледу лроширења 
и улотлуњења телефолске мреже л других уређаја 
лредвиђа ce у овлм расходима само у лајскромлл- 
јем, a неолходпо лотреблом облму. 0 пеким већлм 
ллвестицлјама ла ове сврхе из лредвиђелих расхода 
ле може битл говора. 

Улравли трошковл. Управни трошкови члве 
укулал издатак од 20,947.000 динара лли 5,78% 
свих расхода. Од овог издатка отлада на кирлје 
7,000.000 дин., ла огрев и осветљење 5,580.000 длл., 
ла службсллчку одећу и обућу 2,000.000 дилара, на 
обрасце л штамларске лотребе 2,700.000 динара, ла 
олравку државних зграда 700.000 ддлара, a остатак 
ла калцеларијске и друге малллулатлвне лотребе. 
Ови су излосл утврђели ла ослову реалних лотреба 
лз лоследњих година водећи лри том рачуна да ce 
лодмлрл само оло што je пеолходло лотребло. 

Морам да лагласим да je лозиција за одржава- 
ље државлих зграда нешто повећана ла рачул дру- 
1'их лозлДлја, али још увск педовољла да лодмири 
лајлужлије лотребе, јер су зграде услед ледовољ- 
них кредлта кроз више годлла улазад залуштсле, 
o чему сам имао прилике да ce и ллчло уверим, во 
падам ce да he ce ca овом ловсћалом сумом стаље 
чграда коллко толико лобољшати. 

Субвелцлја    бродарским    предузећима.    Kao 
нова лартија расхода унета je сума од 50,000.000 ди- 
нара ла име субвенције ларобродским лредузећима 
за орга}1иза1Џ1Ју и вршел* редовлог саобраћаја u 
лревоза лоште морем. Ова субвелцлја ллаћа ce на 
ослову закључелих уговора и лакнадлих слоразума 
од 1-1У-1932 год. и то: 
Бродарском A. Д. — Бока 7,000.000 
Јадралској лловидби Д.Д. — Сушак     29,000.000 
Југословелском Лојду А.Д. —■ Опллт      8,000.000 
Бродарском А.Д. Оцсаллја у Београду   5,000.000 
Дубровачкој плов. А.Д. у Дубровнику 10,000.000 
Укулна сума износи 59,000.000, али ce предвиђа 

ревнзија уговора н смањење субвепције ла динара 
50,000.000 колшш je и у буџету лредвиђело. 

Прсма Филалсијском закону за 1933/34 годину 
исллату ових субвелција вршило je Милистарство 
cao6j)ahaja из лрихода од возарилских такса на 
о(!Нову § 40 тач. 1. Овај сервис лреузело je сада Ми- 
листарство лошта, телеграфа и телефопа ло одлу- 
цп Краљевске владе и субвслције л,о ревлдовалим 
уговорима има у будуће вршити Млллстарство по- 
тта из својих остварепих лрихода. 

Шеста грула расхода. 
Сви остали расходи за редовне потребе изпосе 

дин. 8,070.031 или 2,5% укуллих расхода и њвговаје 
намвна у рачунском делу буџета јасио и детаЈвло 
означена. 

Ванредни расходи предвиђвни су cnera у укул- 
ном тносу од 942.200 дин., од чега отпада 400.000 
ii,i отплату дуга Пошталској штедиоллци за зграду 
која ce зида" у БвОРраду, 600.000 ла лрошлреља 
гр.цских телефолских мрежа и 48.200 на отплату 
Хипотвкарној банци за подгоанску зграду у Чачку. 

To су расходи, a сада неколико речи o при- 
ходима. 
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Општа аривредна депресија имала je осетне ре- 
деркусије и ва ириходе од поштанске, телграфске и 
телефонске службе, јер се иреко поштанскнх, теле- 
графских и телефонских устаноиа манифсстује ве- 
ликим делом чшаи привредни жниот државе. Оиом 
смањењу прихода допринели су нзвесним делом и 
Р^аве вконоиске ирилико других аемаља, услед чега 
je поттанско-тслсграфски и телефонски међуообни 
саобраћај a исто тако и транзитнв caoopaliaj иреко 
наше дра&ве знатно опао. 

Ради бољег орегледа сматрајм за иотрсбно давам 
детаљније изнесем исдатке o оствареним ириходима 
појединих служба у иериоду од lĐ28/29 до 1934/35 
године у унутрашњем и хеђушроднои саобраћају 
да би сте добили потпуно јасну претс^аву o томе. 
како су се ови приходи у озваненом перноду кре- 
тали. 

Приходм no поштанској радп.и у уцутрашњем 
поштанском саобраЉају езносијш су: 

1928/29         270,750.178.02 
1929/30        287,126.701,64 
1930/31          292,547.678,17 
1931/32        287,150.784,70 
1932/33         259,237.437,06 
1933/34         201,402.1(14,(19 
1934/36         263,197.759,32 
1935/36 (очвкује će) 270.000.000,— 

Us оипх податаиа јасно се видп. да су ориходв 
no иоштанској уиутратн.ој радн.и ои.т у сгалном 
uoiiacT.v ове до 1930/31 године, те годиис дости/ку 
свој максимум. a иотом опадају и 1932/33 годанс до- 
стижу свој мшшмум и (VKVHH; дие године покааују 
ионоиа јвдан неосетал пораст. '6л арво полугође 
1935/36 године остварени су ариходв no аоштанској 
унутрашњој радњи у ивносу од 134,200.000, na ii|»'- 
ма томс (v очгкује да he у овој годитш бити оства- 
рено око 270,000.000 110 одбитку удела Мииистар- 
стиа raonpahaja. 

Ирпходп ио теиеграфској радњи у унутрашњвм 
оаобраћају износшш су: 

1928/29   30,858.59(1,70 
1929/30   30,795.991,01 
1930/31   28,092.562,87 
1931 32   27,979.4 17.S3 
1932/83   24,643.403.02 
1933/34   22,665.161,24 
1934/35   21,559.787,17 
1935/3(1   21,800.000,— 

Прпходи no унутрашљој твлографској радњн 
још од 192S/29 у'сталном су оиадап.у. што значи 
да je телеграфсаш саобр^ћај аа године у годину би- 
вао све мап.п. Овоопадаље до 1931 32 године било je 
доста веосетно, док савдећв 1932/83 пада иагло OKU 
3,300.000, 1933/34 за 2.(Mio.ooo цргма претходноц ro- 
дини, a у 1934/35 за i.ioo.OGO вреш) аретходној го- 
дппп. 3a прг.о полугође 1935/36 содине остварено je 
iipimu.i no унутрашаој телвграфокој радњн у ив- 
носу од 10,900.000 данара, mro значв дв ^' \ иЈку 
ове буџетове годинб бити остваршо око 22,000.000 
т.ј. нешто више вего у претходвој 1984/35 години, 
na црвма томе вма се очекивати са сигурношћу обу« 
стављање даљег опадања прихода no хелвграфској 
pa.ui.n: ан!   ia смо у телеграфској служби вре- 
живелв кризу и аауставилн   смо  даљнае  овадање 
ПрИХОДа  no ТОј радп.п. 

Приходи no твлвфонокој унутрашњој радњи иа- 
iiom.iii су; 

1928/29        110,841.006,36 
1929/30         113,029.520,34 
1930/31 достнжу кулминацнју и износс дивара 

115,301.102,40, онда падају, и то 1931/32 године na 
111,240,040,07 ДЕНара; године 1932/33 106,076.322,59 
дин.; године 1933/34 103,021.476.64 дин.; годане 
1934/35 100.03(1.722,23 дипара. a ове године одржали 
су се na истој висини. 

Разлог зашто je дошло до тога да, смо у телефон- 
ској струци, премда имамо већ 10 година сталну 
тендсицију падаша ирома доло. iinaic ове године 
успели да ово падање зауставиио, јесте ono осетно 
гнижоП)!' T(Moi|)oiicKnx такса, које у износило око 
8,000.000 динара. тако да, пако je финапоијскп 
ефекат спижења такса износио 8,000.000 динара, 
ипак смо постиглн за ову годину један далеко већи 
резултат n задржали даЛ)Тг>о падање. 

' Што се тиче прихода од радиофоније, који др- 
жави припадају на основи уговора закључених сћ 
друштвима, која експлоатпшу радиофонсве ставице, 
они нам воказују једну иотпуио обратау слшсу. 

У 1928/29 год. нмалп СМО прпхода 2,200.000 дип. 
na сс онда приход пење у 1929/30 год. ва 3,300.000 
дпп., na у 1930/31 год. 4.50().ооо дпп.. у 1931 32 тд. 
4,300.000 ДИН., у год. 1932/33 4.700.000 дпп.. у ГОД. 
1933/34 5,300.000 ДШ!.. у ГОД. 1934/35 6,8000.000 ДИН. 
и у год. 1935 3(i s.ооо.ооо ;uiiia|)a. Kao што видите, 
приходв од радиофоније у сталном су порасту, mro 
je u carmiM разумљЕво услед сталног пораста радио- 
вретплатвива. У следећој годинв са сигурношћу се 
иоже омскиг.атп приход од овог сервиса преко 
8,000.000 динара. 

Исто тако у сталном су порасту u вриходи no 
пиемоносној ивђународној гранзитној служби. Onu 
су се кретали овако: у години 1928/29 2,900.000 ди- 
вара; у год. 1929/80 3,300.000 диаара; год. 1930/31 
близу Ч.ооо.ооо динара; године 1931/32 3,394.000 
liinapa: годппс И132 33 4,000.000 днн.: ГОД. 1933/34 
б.ООО.ооо дпиара; содинв 1934/35 5.191.000 дппара. 

Onu прпходи проистичу од писмоноспог гран- 
зита првко ваше државе, и утврђују се вд основу 
i тагпстпчког пстпагстодтмшог шерења 38 три годп- 
В€ упаајкд. ll-i ОВИХ података ВИДИ се ДЗ јв приХОД 
no ПИОМОНОСНОМ трашпту у порасту. што аначи да 
јо у порагту n сам транзит. 

Приходи во међународној вакетској служби 
icpi'Ta.in су <"е оиако: 

ГоДИНв 1928/29 22,770.000 ДИНара; mi. 1929/80 
22,809.000 дпп.: год. 1930/31 24,610.000 дпп.; то je 
уједно n кучмппацпја. a опда. приход отално пада 
Год   1981/32 ВЗНРСИ   19.ooo.ooo дпп.:  год.   1432/33 
9,9ООЛ00 дпп.; mi. 1983/84 9,321.000 дппара; mi. 
1934/35 9.000.000 дииара, a РОДИНв 1935/3(1 пастај" 
\ia.iii  nopai-r. јвр прИХОД ИВНООН око  10,000.000 ДШ1, 

Ове цифре су одраа тога да je размвна хобара 
\!i'l)y дрвкаваш! у сталном опадаљу, ва je ш дошло 
до взражаја в у мвђународној пакетскај радп.и код 
nar; a.m n ту J€ пајдубл.а тачка  Првирођвна, јвр OBe 
miniic пмамо i'.di преко 10,000.000 динара врихода. 

Приходи no тзлеграфокој међународној радњи 
Су lični тКО у ona lain.V REO n ВрИХОДИ HO ТбЛвГраф 
сној viivipain'n.oj радп.п. Onu оу ое крста.ш овако: 

ОД 18,000.000 ДИНара у 1928/29 годппп. na ДИ- 
вара 17,000.000 у дисма napciniiM тдппама, ;;aiiiM 
су na.in na  15.оо'о.ооо дппара. na na  11,000.000 ДИН. 
n' најаад у 1934/35 год. падају ва 10,000.000 динара, 
n ту' гу се зауставипи, тако да иоивеио рачунатн 
у будупе са говесним пораотом тих прихода. 
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Обрнута je слика прихода no 1\1еђународној теле- 
Фонској радљи. Ту имамо сталаи дораст прихода. 
У години 1928/29 приход je 0,900.000 динара, na се 
онда стално пење, прво на 8,000.000 динара, na на 
9,000.000 динара, na на 9,700.000 динара, затим на 
io,ooo.O()() динара, на i4,ooo.ooo динара, у 1934/Зб 
години на 10,000.000 динара, a ове године очекујемо 
даљи пораст. 

Овај иораст прихода омогућен je изграђивањем 
нових међународних телефонских веза, и у колико 
се буде успело да се ове везе још повећају, у толико 
he бити повећани и лриходи од ове службе, јер су 
садање везе још увек недовољне да 'подмире све оне 
иотребе и захтеве који се стављају на нашу теле- 
(^онску службу. 

Остали ириходи, тј. приходи од продаје старих 
инвентарских предмета, од кирија за чиновничке 
станове у иоштаиским зградама, од иревоза путника 
и други ситни приходи, кретали су се у раздобљу 
од 1928 до 1935 године закључно од 8,000.000 до 
4,000.000 динара, a овај лад je ироузрокован тиме 
што je држава обуставила аутобуски саобраћај у 
властитој режији, те je тиме настао и овај мањак 
ирихода за онај износ који смо ималн из те редовне 
пожње. 

Укупни 'ириходи у шиптапској служби кретали 
су се арема томе овако: у години 1929/30 494 ми- 
.moiia. у години 1931 постигнута je кулмиација 
ОД 507 Mii.uioiia, a оида ијшход пада на 486, затим 
на 43J у годинн 1933; то je уједно најдубља ^ачка. 
Опда долазв пораст у орошлој години на 437 ми- 
лиопа. ii ове године на 440 милиоаа. Чист приход 
ксји je Мипистарство пошта имало изгледао je npe- 
ма томо овако: 1928/29 јод. 110 милиоиа, 1930 год. 
135 милиона, и то je кулмшшција, a онда даље пада 
чист приход na 100 милиопа, na na 101 милион, a у 
1933 годиип na 97 .милпоиа,    и онда опет расте ,v 
1934 Ha 111 МПЛИОпа. те V 1935 на 119 мплиопа. У 
onoj годипп. господо, аредвиђа се приход од 150 ми- 
лпоиа. то je за 30 мнлиопа више него у прошлој го- 
дини. Можда hc мп нетко приметити да je ово су- 
ВШпе oimiMiicTii'iiU). кад јо ОД 1934 иа 1935 iioiu'lian 
чисти приход само за s шишона, na чим се онда 
MOHte опрапдати onaj пораст прихода n идућој ro- 
дипи за 30 милнопа. 

Господо, onaj je оитпмизам реалав и основан, 
ji'p господо, и'рал.('1!1'1;а илада г. др. Стојадиповића 
je у кратком року од седам месеци пабавпла једпо- 
каналне n троканалне виооко фреквентне уређаје na 
свим главним правцима те гако остварила следеће 
наве гвлвфсшске линнје: Трв нове лпнпјс Београд— 
Загреб, јвдну нову лпипју Београд—ЈБубљанб. Три 
нове линије Београд Окопље -('олун. Трн поис лп- 
mijc Бвоград—Сарајево. Јвдну пог.у липију Сара- 
јево -Бава Лука Загреб и једну нову лппију Ca- 
pu јспо—Дуброг.ипк 'U' јсдну поиу линију Загреб— 
СушаЈс n Једну нову лтшју Ошшт—Загреб. У nitn- 
премв оу још трп nor.i'.iminjc Београд—Загр^б, 

Ове ове линије, господо сенатори, у колнво де- 
лммпчпо i'.rli imc.v путтснс у оаобраћај, — пма,1,> дв 
буду пуштвне у саобраЉај у року од трв месеца од- 
nociio \  року од McTiipii  мгссца, прсма ТОМв каКО JQ 
TIIM уговором npi'.u'iilji'iio. јер нису све нове линије 
биле набављеве у ното време. Сада, росподо, да ба- 
цпм једав o'iimi поглед sa поштаноко-твлвграфс!ку 
n толефонску олужбу. 

IlpcviiiMajvlui реоор Министарства попгга, телв- 
графа и телофона иоје главно оаотојање у току ове 
године у поглвду иошта било je да ce поштанска 

служба одрлси na потребиој впспни и у овој тежн>и 
чшшо сам, чиним n чинићу, све могуће nanope да 
остварим ono што je могуће остваритп у границама 
бупетских средстава. Нарочито сам пажњу обратио 
na урсђење што бољих поштапских веза, како би ce 
поштанске иошпљке што мање задржавале na путу 
n IHTO upe биле уручепе адресатима, a исто тако 
пастојим да осигурам n лобољшам доставну службу. 
Како je у мпогим крајевима nanio Краљевппе број 
поштапских установа педовољап п.пајблпже пошто 
су no неколико десетипа километара удаљепе једпа 
од друге, услед чега je достава поштапскпх nouin- 
љака у ширем доставном подручју веома отежапа, 
cnopa и посигурпа, отворио сам у току последњих 
месеци око 15 уговорппх пошта, колпко су ми бу- 
noTcita средства омогућавала, a у току je проучава- 
ње могућности за отварањем још извесног броја но- 
вих пошта. У предрогу овота бупета осигурапа су 
средства за отварање 10—12 пових пошта у најпо- 
требпијим крајевима и местима nanio земље. 

Број амбулаптних n бродских пошта ревидира 
ce сваке годипе и утврђује према стварпим потре- 
бама водоћи npn том рачупа да ce уведу пајповољ- 
nnje везо. 

И na спабдевање пошта пајпотребпијим предме- 
тима и обрасцима, без чога ce поштапска слунсба не 
може празилно да одвија, обратио сам потребпу na- 
■.ivii.v. иастојећп да и у овом поглоду све установо 
буду Емжплетно опремљоие свим опим, MITO je за 
успех службе пеопходпо потрсбио. 

И у следећој буџетској годпни 1930/37 моје he 
nacTojaifce бити да, долајући у истом правцу, no- 
ттапску службу подигпем na што већу висппу, као 
n да, у граппцама буџетских средстава, повоћам са- 
дашша број пошта у најпотребнијш крајевима и 
мес;тима; a парочиту пажњу посветићу што бољем 
уређењу доставпе службе у ширем доставпом под- 
ручју. које питање сада проучавам. 

Господо сепаторп, пптању поштапских зграда 
мора со посветити пајвећа пажЈБа. Ми плаћамо na 
име кирија приватпицнма годишње 7 мплиона ди- 
sapa: Лма, господо, случајова, na прпмор Сплит, где 
смо n.i.ili.i ni годафње за дирекцпју n главну пошту 
1,200.000 дипара годишњо, што зпачи да бпсмо сваке 
i'(!,Uiiio могли да пазидамо јодпу пову зграду. Има ту 
мало и искоришћавања државе од страпо приват- 
imка, jop еу onn свеспи колико то кошта државу 
кад ce јодпа дирекдија пошта, телеграфа и толсфопа 
пресоли из једне зградо у другу. Onn зпају да je 
TCIIIKO отказати талав угово]), баш због тих воликих 
грошЕОва иреноса тих разних урођаја и корнсте ce 
с тиме и врло порадо иду са киријама na пижо. To 
je једно актуелпо питање, joj) приватне зградо, у ко- 
јима ce iioniTo налазе, не одгог.арају nn хигијспским 
условима, тако да јо порсопал извргнут свакојаким 
иапагтима од болссти, — a no одгокарају nn тех- 
пнчкп са гледишта поттапске службе. Требало би 
пам да подигнвмо око 500 IHTO већих што мап.пх 
објгкЈгга за аоштанске зграде, алн ое тај план no 
можг вгавести у јодпом краткадл раздобљу. Ту треба 
ni'hii 1111:1 годппа; треба ире свега установити све те 
потребе, треба nx Есдас^фицирати и оврстати no еш- 
хриој важноств ii хптпостп, n треба изградити плаи, 
no IM)MO ce пма приступити њиховом остварељу, За 
нзвршвње једног тквог плана погребна су веЈШЕа 
сродстг.а, воја данас Министарству пошта n толо- 
r|ia()i,i ne стоје иа располовкењу. 

Mobv najiioTiic6nnjo |)адопе те врсто долази из- 
градња iviamio потто ц глаппог тедеграфа у Београ- 
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ду, Koja ce већ налазн у изради, затим и^градња 
гдавне иоште и главног телеграфа у Сплиту, зграда 
за дирекцију и главну лошту у Скопљу, зграда за 
станичну иошту у Захребу, онда зграда за peupe- 
зентативну пошту у Дубровнику и још неке друге. 
Гооподо, ви сви знате који сте били у Дубровнику, 
како je тешко наћи ту пошту и како je она онде за- 
вучена у неку стару кућу да je то управо наша сра- 
мота, јер на врата Дубровника сваке године улази 
20 до 30.000 странаца који то виде, na нам тако ста- 
ње поштанске зграде у Дубровшшу пикако не слу- 
жи на част. Затим долазе no важности поште у Ma- 
рибору, Херцег Новом, Мостару и неким другим 
местима. 

Како у овом буџету нема предвиђеиих средста- 
ва за све ове поште, које су веома потребне ja сам ce 
побринуо да добијем од Иоштанске штедионнце је- 
дан кредит од 20 милиоиа динара, с којим кредитом 
ми je осигурана изградња свих овнх објеката. llo- 
што je то једпо задужење, за које je потребно и за- 
конско овлашћење, то je у Финансијски закон уне- 
та одредба, којом ce Министар пошта овлашћујс да 
(K.iomi зајам са Поштанском штедионицом. Према 
томе зависи само још од вас да та овлашћења при- 
мите и израда ових објеката je осигурана. Што ce 
тичс, господо, телеграфске службе у току овс године 
нијс вршено никакво знатније проширење на теле- 
графској мрежи и на телеграфоким уређајима,собзи- 
ром на то, да je телеграфски саобраћај не само код 
нас, у нашој дрЈкави, него ишром целога света у ста i- 
ном оаадању. Њега потискује теле(|)он. Телефон je 
постао једно опште средство и малог трговца и ма- 
пог занатлије, једно опште средство, може ce рећв, 
делог варошког ставовништва. ['лавна пажња у ио- 
гледу телеграфа у току ирошлс годипе обраћена je 
на одржавање иостојећих мрежа и уређаја. И у сле- 
дећој буџотској години рад на телеграфској служби 
ограничава ce у главном на уредно одржавашс ио- 
стојећих линнја и телсграфских мрсл«!, као и на 
уредао снабдевање оофребним материјалом и иа мо- 
модернизован>е постојвћих уређаја, одиосно на уво- 
ђење савршенијих техкичких ировалазака уколико 
иам то буду повчаиа средства допустила. 

Ове године у тслеграфској служби имамо јсдну 
иеома важну и иову ствар, a то je уоиосташвање ди- 
ректне телеграфскс всзе између Југославијс и при- 
јатељске иам Фраицускс. У вези са иолагап.м тог 
iipci.oMopcKor кабла од Франпуске обале на Тунис a 
од Туниса до у Котор, које hc бити завршено кон- 
цем септембра ове годипе, успоставља ce и једпа ди- 
ректна ваздушна линија воја lio иКи од Котора оре- 
ко Црне Горе до Беотрада. Ми ћемо кад ти радови 
буду roToiui иматп директну телеграфску липпју 
која te нам омогућихи директни твлеграфски сао- 
upahaj са <I)paiinycKOM без трапзита кроз друге стра- 
ие државе на којб смо до сада бити редовно упу- 
liiim. (Пајо Обрадовић:А са колико je трошка iianui 
држава учествовала у полагаљу кабла?) Hama др- 
жава, господо, није ту партиципирала mi ca какиим 
нздатком IHTO ce тиче аолагања кабла п аодизања 
зграда у Которском заливу. Hama држава има само 
да оноси трошак уопостављања ваздушне линијје од 
Jtoropa ju Београда, a све остало сноси поштанска 
управа Францускв. 

IIITO ce тичс радио-тедеграфскв сдужбе т.ј. бе- 
жичне телеграфијв, ми имамо две рада£>-телвграфок« 
станице: јвдну државну отаницу у Загребу која 
r.pmii божичин гелеграфскв саобраћ&Ј ča Тиралом, 
Всрлипом и Вартавом. и другу радио-твлеграфоку 

стаЈшцу у Раковици (код Беотрада) која ce налазн 
у сксплоатацији једног француског друштва, a која 
вршн радио-телегра()()ску службу са свима осталим 
деловима света. To приватно друштво — Генерална 
компанија за телеграфију без жица — имаде уговор 
склоиљен 1924 г. на 30 година, али Министарство 
потта, са тим друштвом je у једном дугогодитњем 
саору од 1924 године na до данас. Ми смо досада 
имали око 4 арбитражс. Чим сам дошао на положај 
Министра пошта и телеграфа био сам одмах позван 
да наставим арбитражу, али могу да вас утешим да 
сам ту арбитражу успешно и у споразуму са Гепе- 
ралном комданијом прекинуо те ступио у директпе 
преговоре са друштвом да бих створио стање које he 
омогућитп друштву да нормалпо искоришћује ту 
станпцу и да побољша и упапреди службу у стапи- 
ци, a да пиак интерес наше државе буде потпупо 
заштићеп. 

Сад, господо, тто ce тиче радиофонпје, т.ј. на- 
тих радио-емисиопих стапица у Београду, Загребу 
и Љубљани, пошто je то веома валшо и крупно пи- 
тање, ja hy ce мало дуже да задржим на томс пи- 
тању. Услед наглог развитка и усавршавања техни- 
ке лоследњих годииа, узела je радиофоиија данас 
такве размере, да je иостала неопходнс средство и 
инструменат за lUMpeite културе и иросвећење на- 
рода, за иривредне циљеве, за нациопалну пропа- 
ганду, забаве, и уопттс за распростирање свих ве- 
сти од општег значаја и интереса. Због овог великог 
•'шачаја радиофоније, све државо посвећују п.сзииом 
развитку и упапређоњу нарочиту пажњу и пастоје, 
да инградљом радио-емисиоиих станица великих 
nm m ii оредузимањем других мера омогуће радио- 
(јјонији што бриси развој у цил>у да ce тто бол>е и 
морално и материјално искористе данаипве тековипе 
ридио-технике. 

Органжзација радао службе у разним земл>а.ма 
праведена je na ]ia.;!iie начшго. u ja hy o томе гово- 
ритп. кад будвм у овоје време пред Финансијским 
одбором овога високог дома, поднео једав реферат и 
предлог за коиачно pemeii>o овога питања. 

Радифонија у нашој Краљввши далско заостаје 
од радиофоније свих другпх ;!ема,1ва. Док ce у сусед- 
niiM и осталим земљама Kupone, нагло иовећава број 
радио-емисиоиих сталшца u иодижу стаиице вели- 
ких антенсилх снага, код лас je у иоглсду стаиица, 
још увек. исто стање, како je бидо у самом иочетку 
и.ихог.г ii;ii'i)a,i,ii>c, TO јвСТ ми стојимо у 1936 ГОДИНВ 
исто онако као што смо стајали у 1928 годипп. II no 
броју и no укутшј ciman паптх стаппца. ми ce на- 
лазимо, господо, на задњем месту у Европи. Прв 
такиом стап.у. разуме ce mije Св MOivia nn радиофо- 
iinja код nac развпјати omiM темпом n у опом обн- 
му, како гс |)a;iiiii.iia,. у другпм ;!омл>ама, na ce no 
може ca садањим сталицама извућв nn ona велика 
корист, Коју пам пружа iia;uimvxmii;a. 

Mn. господо имадемо у na moj држави три радио- 
омисионе стаппцс: јодпу стаппцу у Ввограду, јвДНу 
у Загребу и једпу (та.ппцу у ЈБуол.тш. (Ледап глас: 
ile ваља пи'јодпа!) He ваља ш јвдна, то je тачно, 
.Ivi'oc.'iamija пма право na itehe n боли1 стаппце. Ona 
стаиица у Београду, то je отаница друштва Радио 
А.Д.. коју je то друштво подигло на оснаву уговора 
од 4 фебруара 1928 годинв оа трајањем концесије од 
15 годииа. Опда пмадсмо Радпо емжсиону отаницу 
у Загребу исто тако подигнуту на оонову утовора 
од i фебруара 1928 годипе са трајаљем концвсије 
15 годппа. Веоградска сталица имаде два n no кило- 
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вата фирме Маркони, a загребачка станица имаде 
0,7 киловата фирме Телефунксн. 

Осим тога, имадемо трећу станицу, a то je љуб- 
љанска. Она je својина нашс државе, a добили смо 
je на рачун реиарација. Израђена je од фирме Теле- 
функен, има б киловата и no уговору истога датума 
— 4 фебруара 1928 дата je у сксилоатацију „Про- 
свстпој звези". Ви сте могли читати ових даиа једаи 
нападај на Министарство пошта да je оно љубљаи- 
ску станнцу предало клерикалном друштву „Про 
светној звези". Ствар стоји овако: „Просветна зве- 
за" добила je у експлоатацију ту станицу на 15 го- 
дина, i^.o и Бсоградско друштво и Загребачко дру- 
штво на основу уговора од 4 фебруара 1928 године. 
G јапуара  1929 годинс, када су распуштона многа 
друштва, основана на верској илн племенској осно- 
ви, била je распуштеиа и „Просветна звеза" na je 
радиостаница у Љубљани предата na управу коме- 
сарима. Ти су сс комесари мењали, како je која вла- 
да долазила на управу доводила je и новот коме- 
сара. Пре кратког времена када су нека друштва, 
која су раније била распуштена, успостављена, ус- 
постављена je и „Просвотпа звеза". И ja нисам Mo- 
rao и нисам ни смео друкчије иоступити него да тој 
„Просвехној звсзи", која mia уговор са државом на 
15 година, да њој ту станицу вратим натраг. Ja сам 
при томе учииио све ono што сам као Минигтар био 
дужаи учинити, да осигурам дрл?авне ичтересе. A 
то je, господо, да сам, пре него што сам иоптасао 
решење да „Просветпој звези" враћам станнцу, тра- 
жио једну обавозну изјаву од ..Просветпе звезе" да 
се одриче CBELROI права да од државе тражи накнаду 
какоие било штете за оне три године, што je љуб- 
љаиска станица била одузета из њене ексилоата- 
ције. Ради тога држим да je сваки ириговор уиућен 
\ то.ме погледу на моју адресу бсз икаква оспова. 

Од 1928 године, господо оенатори, ми се сталио 
аалазимо у ирирасту радшихрвгалатника, Веоград- 
ска стаиица, кад je почела да ради, имала je 19.000 
протплатнпка, a данас има Boh 48.000. Загребачка 
i-ranima почела je ca 7.000 првтдлатника, a данас 
има проко 20.000. Љубљанска стаипца почела je ca 
o.000, a данас ша Егреко 12.000 претплатника. Уку- 
пап број претплатника sa почетку прве године рада 
бно je S2.000, a дапас смо већ аребацилв sn.ooo ра- 
диопрстплатпика. 

To je, госиодо, мало, то je врло иало. Довољно 
je да вам калсем на пр. да. у Исмачкој имате H'/o 
(тапонииттпа радиоиротилатиика — зиачц од 100 
naiioi'.miKa 14 су раджшретпдатншш, a код иас од 
i.ooo стаповника само еу четворица радиопретплат- 
imun. У свнма другим државама стање je у тош no 
г.чсду далево боље: у Француској има 3Vt% радио- 
iipcT.;.iaTiiiii;a ол укупног броја становништва, у Ma- 
ђарској •">%, у Лустрији в%, у Швајцароко^ 8%, у 
Чехословачкој i%. у Румунијв Ofi%. По бановинама 
Дравска n Дунавска банови&а отојб најбоље, о.9%. 
затим Оавска балонина 0.45%, Дриним 0,14%, :>>('т 
ска 0,08*8, Вардарска 6,07% п град Веоград 4%. 

Подизањем овиа вових отавлца воје мислимо, 
ai;ii Bor да, у току ове п 1987 године остваритв, ja се 
вадам да ћемо број арехплатника аовећатв na  160 
ДО 200.000. 

Из предн>вг взлагав>а вндв ое да укупна антен" 
ока снага ове тра ваше станице изноов ••UčIM s,2 ки- 
лоиата. Таласне дузкинв, одређене вашим namiua- 
\\и. ur могу се оиатратв повољнии. Узров томе леасв 
у слабим снагама паших сталица те ради тога ss 
Mcb.viiapD.UiiiM   ЕСОНфервНЦИЈама,  кала  јв  гршсна   no- 

дела таласних дужина, нисмо могли за нас обезбе- 
дити повољне таласне дужине. 

Господо сенатори, ове године од 18 фебруара до 
3 марта одржана je у Жепеви конференција Union 
internationale radio-difusion у Женеви на којој су 
све земље биле заступљене na je била заступљена 
и nama држава, Ha тој конференцији врши се и ре- 
визија •лоделе таласних дужина no тзв. Луцернском 
плану. Застушшци југословенских станица туи«илч 
су се на сметње станица у Паризу која има 120 ки- 
ловата и Сотенсу која има 100 киловата. Делегати 
осталих станица, кад су чули нашс притужбе, они 
су се иронично насмејали и казали нам: Па ви и не- 
мате станица, те ваше станице нигде се и не чују у 
Европи! И доиста. one се ne чују ни у напшј држа- 
ви у удаљенијим крајевима. 

Али ако се ми не побринемо и ако брзо но ири- 
ступимо подизању нових станица, прети погибао да 
ono што je за нас резервисано. неће бити вшпе ос- 
тављено за нас, него he го датп другима. који су 
вреднији од nac n који су могли подићи станице та- 
ласне дужиж1 какове одговарају ibiixoBoj држави. 

Оуоедне државе као Мађарска, Нталија и Ау- 
стрија користе надмоћност својих отаница и преко 
њих врше пропаганду. упереиу често и противу na- 
me земље. Стапица у Пешти била je у почетку јачи- 
ие свега 2 КВ., касније иојачапа na 20 КВ., a upe 
две голиие взграђена je иова стапица јачине 120 КВ 
антенске енергије. 

Италија има у Рвму дво станице no 150 КВ., 
две станицо no 20 КВ., дво no 10 КВ., у Бариу ста- 
ницу од 20 КВ., у Напуљу једну од 1.5 КВ. Ове су 
стапицо јакпх свага, тако распорођеппх ла им je na- 
ma земља пајпогодпијп правац љиховог делот^атва. 
Ово се стшаце слутају са одличпим резулатом дуж 
целог натог ПрВИОрја, a нсто тако n дубоко у namoj 
земљи. Радиофопске станице у Целовцу у Грацу чу- 
ју ое иа летоктору у ЉубЛЈани. Стапица пак у Пе- 
шти врло се добро чује у северпом делу Дунавоке 
баповиие. где je тереп врло повоЈвап за рагпрсктира- 
ii.e о^шсија, a добро се чује и у севериом делу Сав- 
ско и Драпоке баповипс 

Вугарска израђује зедву поиу велику радаофон- 
ску стапицу у Софијп од 100 КВ. алтенске mare. 
Нолавно јо био кол мене прстставиик фирие који из- 
грађује стаиицу у Оофвјв и na моје питаље „каа 
мпслс отааицу у Софији пугтити у прсмет'. on je 
рекао ,. концем ово родвне". Тада кад и то буде, мо- 
гу г.ам рећи, росподо, да Јутославаја у потледу ра- 
диофоаије тећо бити ипкакво нациопално iia;uio|ioir- 
CEO иодручје, ono he се делитв na 4 сфврс n то со- 
верну пештанску, оеверозападву аустријску, јужну 
талпјапгку и источиу бугаргку. 

Tlu нама je, гогцодо. ла nar логађаји ne претекну. 
да се m1 чује у Окошву na радију са истока јсдиа 
нова реч илп нова neciia, аоја се досада вије чула; 
n пре него што ми иодигнемо same вове станвце у 
Београду и т. д. 

Има логта разлога, зашто нисмо моглп пашу 
радвофонију лог.ол.ио удапредитв и искористити 
llpiui je разлот што немамо довољно јакнх ставица 
так-о да ое ваше станице оа јефтиниш впаратима Se 
могу чутп IIITM само оа скупим оваратама, услел 
адга MIIDIII i;paVni name земље нису у могућности 
да слушају ешизије паших статта са мап.пм n јеф- 
TimiiM  апаратпма; другв  je  ОЛЗЛОТ што иомамо до- 
I'.O.'BHO едектричве отрујв, rpolm скупе nene апарата, 
татвртавеомаслаба пропаганда ва ширеље радисфо- 
mije 11 пето. ометаП)*1 чпетог пријемл  радио-емисијр 
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услвд рааних електричних инсталација, за чије бло- 
кирање још немамо законских прописа. 

Ja сам ово питање привео ириличпо крају и на- 
дам со да hy моћи у најкраће време са вашом при- 
волом тј. ирема овлаштењу које je садржано у Фи- 
нансијском закону склопити уговоре за иодизање 
једне станице од 100 КВ. у Београду, 10 КВ у Скоп- 
љу, 20 до 25 КВ у Загреиу. 2.6 КВ у Сплиту, 20 до 
25 КВ у Љубљани, 10 КВ у Марибору и 2.5 КВ у 
Сарајеву. Ja сам те иројекто израдио и надам се да 
ћете дати за њих одобрење. 

Главни принципи тих предлога јесу, да се уго- 
вори склопе на 1G година, да држава има право 
откупа након 9 година, да сс друштво у Београду 
обвежс да подигнс један велелепни радио дом од 
4,000.000 дин., друштво у Затребу један радио-дом 
од 2 и no милиона у Загребу, a исто тако he се по- 
ступити и у ЈБубљани. Главно je питање онај про- 
ценат, којим држава треба да учествује у 'ириходу 
од радио претплате. Ту сам водио дуге разговоре са 
друштвима и нисам могао доћи с њима до једне за- 
једничке основице, јер су друштва показивала стање 
тако, да ћемо имати врло мали број претилатника, 
na сам натшслетку тако направио да прихватим њи- 
хову скалу, тиме да држава учествује са 75% у ко- 
лико та скала буде прекорачена, што je врло ве- 
роватпо. 

Да сам ту погодио ираву меру најбољи je докаа 
то да смо по тој скали 'предвидели да hc Загреб кон- 
цем 1937 год. имати 20.000 иротилатника, a Загреб 
већ дапас има 20.000 претплатника.. — тек четири 
месеца послс стилизацијо тога уговора.. To значп да 
код свих радио-претплатника што je преко 20 хи- 
љада, друштво учествује са 25%, адржава са 75% 
AKO дођо до ос-тварења тога уговора. оида имамо да 
примимо у ])оку од петиасет година 170 лгилиоиа ди- 
нара. a да у eno то лржава не инвестира ни једаи 
дшгар. AKO бисто инта.тги за моје тчпо ми1шр>еп.е, 
ja бпх монада био за то да држаиа upamr државне 
радво-стапицо, и да се pcmii 'ирииатпих радшкфу- 
шгава. Али noiiiTo омо ми присиљев да CBOIV теле- 
фонску мрежу реоргашвујемо уз кредит од 180 ми- 
лиона /uuiaita, na IIOIIITO омо присил^пи ла сс и на 
другој огранн за зтраде ангажујвмо оа кредитом ол 
20 мнлиона динара, Минћстарство порга no сме и 
не може бсз опасиости да загази још у јодал пов кјјо- 
дпт за гмцшофонокв стаппцо од даљих «0 до 70 ми- 
лиоиа. Да сам, господо. овде погодио прави пут EtoJB 
води јединсгвеном урвћен>у оаЈ^дЉонијв, докае вам 
je то да je Радио A. Д. — Затреб, који »je до оада 
имао гталтицу марко Телофуикоч. одабрао за буду- 
te стапицу фирмв Маркони. За Мишгстаротво IIOIIITO 
из.чазп олатло једна ЕфвДНОСТ ШТО IIOMO, тооподо, ло- 
бити једно јвдинстаено тохпичко вођство за цолу 
земл>у: имаћемо јвдав технички &ад8(ур n !вдне ре- 
зервне делове за целу звмљу. a то hfi повући п je« 
динотво лрограма за собом. Boh je, сад, рооподо. у 
току ироговора постала идеја na се оба друттви. Бе« 
оград и Загреб a касније и Љубљала, удруже, фу- 
зионшџу и да имамо, господо, no сштање пооебнхгк 
радиофовгја Ввогоад, Загреб и Љубљав.^ fiero да 
iiM.iMo ц иптап.о jo.^ll(, јвдинствене јутословенске ра- 
двхкћоније и то poiiiono но na основу докрота одозго. 
од Мпипотпротва. вого оДОвДО иа ооиови закључка 
друштава у Беогоаду, Загребу и Љубљади. Ja мн- 
слим да je то аајорећнцје рвшење кад та сама ;II>V- 
IHTI',1 закључе да раде no јетеом прогоаму, под јвл« 
ном тохпичком коптролом. To je, гооподо, ir најбоља 
гара/нција за ушмгао леловатг,е тнх оталица. Каво 

сам рекао, ja hy o овој ствари реферисати касније, 
оиширно у Финансијско.м одиору a сад имам да вам 
кажем неколико речи o телефонској слунсби. 

У иогледу телефонскс службе морам на ирво.\1 
месту да нагласим да je иостојоћа телефоиска мре- 
жа недовољна да задовољи све данашње иривреднс, 
адмшшстративне и друге потребе. Везе за обављање 
међуградских разговора у највише случајева доби- 
вају се сиоро, чека се често сатима на њих, a многи 
пријављени разговори осталу и нс обављени. Ко- 
лики je то губитак с једне стране за привреду, a 
с друге стране и за државиу касу, није потрсбно да 
нарочито наглашавам. За добро функцнонисање ов« 
службе потребно je имаги поред исправних уређаја 
у првом реду и тако разгранату телефонску мрежу, 
ксја he iMohn да прими цео саобраћај и да омогућв 
без застоја обавл>ање сваког пријављеног разговора. 

Средства предвиђена буџетом служе у главпом 
за нормално одржавање шостојећих централа, апа- 
рата, машина, уређаја и телефонске мреже, a само у 
врло ограниченом обиму и за изградњу нових кра- 
ћих телефонских мрежаиурођаја. Због тогасенемо- 
же у највише случајева излазити у сусрет много- 
бројним оправданим захтеввма привредних кругова, 
за изградњу и ироширење иових телефонских веза. 

Оличне тешкоћо постоје и са телефоиском мре- 
жом у већим градовима. Пораст толефонских прет- 
платника у већим градовима захтева и сталвопове- 
ћање и проишреље градске мреже у свима правцима 
града. По правилу, телефонска градска М1)еига, трс- 
ба да будо изграђивања у таквом обиму, који he од- 
мах омогућити добијања гелвфона свакоме, ко га за- 
траат. Ta потрвба ca садашљим буџстским сред- 
ствима ио може бити подашрена. II у Београду, и у 
Загробу и у Љубљани и другим BOIUIM местима, ио- 
стоји знатан број аријављенкх лица, који телефон 
не могу добити. јер je телефонска ирежа у том кра- 
ју потлуно iioiiyii.oiia. Потробаи je аватав издатак 
занабавку и полагање ррадских ЕСаблова и изградњу 
ваздушне мрвже. Ta средства буџетом предв^ена, 
иису mi вз далека довољна да ову потропу подмиро. 
Ja чиипм u 'immli.v све напоре, да ив расположивиз: 
аредстава иобољшам n прнлжве код градских мре- 
жа, алн lio мој успех бити само TO.MIKMI, колико MU 
оредства буду омогућила. Ту не аомаже иикажвадр- 
oiiTvi.iir.ocT. викаква умепшост, ако се нема средста.- 
ва. ио може оо са ирежом напред. 

Од важпијих радава нз областн толофоиа. ома- 
трам sa потроПио. да вам истакнвм јвдну врло важ- 
пу радљу, која je учиљена ono родине, a roje рекон- 
отрукцпја целокупне телвфонске градске мреже у 
Сарајону и штоталација иово телефоноке иесне ау- 
томатске цонтрало оа 2.000 бројева n међуградскв 
цептрало у Оарајеву, чп.мо ое окида са днввнот реда 
јодпо врло круино iiiiT.in.o ив ове облаоти, воје je го- 
динама задавало велике бригв. Ово je питаље било 
OTBO])OIIO у Мпинотаротву пошта LO родина, У вввв 
оа or.iiM радовима п Бања Илнџа биће једЕгам ауто- 
иатским телефонским урвђајем вевана за СЈарајевску 
цоптра.ту. ј(>р je Илиџа, ttati што внате, аоследљих 
година постала састајалшп^е CBBJV конгреса и na- 
учнш и умвтничких, оа je потребно било да се та 
б.т,;! поред Оарајвва, оваквом једном аутоматском 
централом веже t5a Оарајевом. 

Другв важвајн рад из ове области јеотв инста« 
лацијв аутоматсве теЈгаФонске цвнтрале у Звмуну. 
Kao IHTO jo повнато беотрадскн п земунска телесЈ - 
CRH iipcTii.'KiTiniiui доводе ое сада у ввву посрвдова- 
ii,r\i толофопских службвника. Добнјаае овпх воза 
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je сада доста отсжано нешто због манипулације a 
народато због недовољног броја телефонских линија 
изЛеђу ове две цснтрале. Саобраћај између Бсогра- 
да ii Уемуна тако je развијен да се још раније лоја- 
1:111,1 аотреба да се у Зсмуну инсталише теле<|)онскн 
уређај, који he аутоматским путем омогућити међу- 
собно ошитење претплатника оба места. Ш овом пи- 
тању донето je решење 1934 r. лре него сам иреузео 
поверени ми ресор, али je потребно да отстраиим још 
извесне техничке недостаке и доведе^! у склад из- 
весна питања фииансијске ирироде ире него буде де- 
фтштивпо уговор потчшсан. Ови се радови имају 
да иаврше преко Европског друштва, коме je пове- 
рена градња железничкс пругс [Јслес—Прилои. 

Поред наведених важнијих радова из ове обла- 
сти извршава се инсталација и аут.оматске телефон- 
ске бледске rpyii(\ воја ио својој кодструкцији прет- 
ставља код нас једну новину a и први почетак за 
групно аутоматизирање вшпе иуседних места која су 
у тосном међусобном телефонском саобраћају. Про- 
тив рђшвих телефоиских веза на Бледу и околним 
туристичким местима (Лесце, Радовљица, Јесенице 
и Бохжњкжа Бистрииа) од дужог времена постоје 
стални ирнговори. C обзиром на посебни значај 
Бледа и паводсних суседиих места, a погато сам прет- 
ходио осигурао потребан кредит за све радове, при- 
ступио сам инсталацији аутоматоких телефонгких 
уређаја у овим местима, који чине једну јединсгве- 
ну групу и омогућују аутоматским путем телефон- 
ски саобраћај између аретплатника свих места ре- 
гиструјући при том за сваког претплатника број о- 
бављених телефбнских разговорасаместима, закоја 
се плаћа међуградска телефонска такса. Целокупна 
ова инсталација биће предана јавном саобраћају по- 
четком месеца маја т. г. Истоврвмено сам ропшо и 
mrnm.p попшшске зграде ва БлеДу, потто су ип- 
сталацнје на Бледу већег обима и због тога нису 
могле бити rMi'iim'iie у приватној згради. Тпмо јо 
решено једно крупно ггатање Бледа. 

Што с.а тпчс међународних телсфонских веза 
морам ла нагласим да je ово један пооебан проблем 
комс г\п'ш посветити нарочиту пажњу. Из подата- 
ка o крстап.у прихода у ггојединим буџетсклм пери- 
(»лима. Koic сам вам мало upe ивложио, види" се да 
су приходи no свима слузкЈбама са насталом при- 
вредноЈј депресшбм били у осетном опадању. Једино 
приходи UD међународној телефонсвој радн>и иока- 
зивали cv осетав стални пораст без обзира na при- 
вредну депресију. Када се узме у обзчр и то да је- 
.I.III велики број цријављениз; говора остане не оства- 
рен, каоитода ааш и вностралв коригиици, зна- 
J.vlin ва тешкоћеу добијаау веза, n не покушавају 
да траам иеђусобне везе оем у нзвалредно хитпим 
случајввима, Јасно je да би ти приходи билн још 
знатно BI'IIII. када би имали још већи број телефон- 
<'i;ii\ iir;;a :;а ткитраистио. чак п сада. када сг.уда 
владају врло тешке привредне приЈШке. Ово тврђе- 
ii.r поткретљујем азахтевом од ввше држава да мм ое 
na правцу Веоград — Загреб — Мар^ор— А.устриј- 
ска рраница mto пре ставе na расположење што ви- 
ttre T'Mri|Miiici;ii\ линија рада омогућивања добре те- 
пвфонке везе са Југославнјом и преко Југославије 
са Истоком, Господо, ако ми ово брзо ве извршвмо 
iipcTii onaciiocT да he nem међународнв транвит, на 
ociKinv   .lomiM'  iiri,vcTi;;i   i.ojcra   ИНОСТрвЛСТВО  liM.i   Ca 
IMM.I u који моаве услед тога да нас заобвђе, поку- 
татн u гражити другн nvT да nar заиста заобвђе и 
TO npi'Ko Румуније и Ма1)а|кч;с na да. иДб ДаЉв пре- 
ко TII\ к^маља и да тражи иову веау са Ерропом. 

AKO узмете у обзир, да се телефони у РумуискоЈ 
налазе у ариватним рукама и да je Уирава тих те- 
лефона еласт]-1чнија од Државне управе, онда мо- 
жете мислити, колика нам опасност прети, данам 
се цео гранзит, који за нас значи велики приход, 
одузме, и упути новим путем преко Румупијс и Ма- 
ђарске. 

Колики je губитак за нашу иривреду a и са 
фискалног глсдшлта за нашу државу, што немамо 
довољан број међународних телефонских линија, ми- 
слим да није иотребно да нарочнто истичем. И са 
становшпта унутрашњег телефонског саобраћаја 
правац Београд — Загреб je најважнији правац за 
директне линијс, јср тим 'правцем иде делимично или 
у целости телефонски саобраћај целе Савске и Драв- 
ске баиовине ка свима осталим бановинама и обрат- 
но. Taj исти правац, продужен преко Марибора до 
аустријскс границе чини и основицу за телефснске 
везе са иностранством. C тога њсга на првом месту 
треба н оспособити да може примити сав телефон- 
ски саобраћај како за унутраши.ост земље тако и за 
иностранство. 

И ту, господо, морам да вас упозорим на једну 
чињеницу. која може за нас да буде не само штет- 
иа, него готово фатална. У раиијим годинама кад 
смо пма m оркап. онда je на линији Београд — За- 
греб падало 30—40 км. линије, и у Министарству по- 
шта хватали су се за главу, јер je тада 30 км. било 
страпшо мпого, али сада то падање линија расте 
једном ггомстријском прогресијом. Преклањске 'je 
године пало ioo км., лаљске године 200 км., a ове 
годшге 500 км. и до године, не дао Бог већег оркана. 
ми не претерујемо ако рачунамо са 1.000 км. 

Дакле и то нао упукује да једанпут клдамо са 
свим стаљвм, јер оно постоји join само код иас. Сва 
ju' друга Европа, ове државе без изпнмке прешле су 
na каблове, који су неовисни од оваквог временског 
утицаја, 

Оадања телефокска пруга Београл—Загреб то- 
/IIIKO je оптерећена да не можс да прими вишв ни 
једну лишгју. Темељитом реконстру^цијомоозетраое 
до ay(Tpiijci;n грапице, која Cm изпела. иа десотипе 
Mii.inona. дппара, могло би со повући jom неколико 
T(V40())OIICKIIX липија, и тиме најнужнија чотреба тре- 
нутпо подмирити, алн би ое ускоро за тим поново 
i тајало прод истпм [ШТаљем, Tai;BO р©Ш№>е ne би би- 
ло целнсходпо im ća техпичког глоднтта ии са сао- 
uiiahainor гледишта, пити пак са екопомског гледи- 
шта. Правплпо poineiM овога иробломл. за сва три 
помепута. рледишта лежи у напушталву ваздушле 
телефонске мреже и полагап.у телефоиског кабла са 
доволлшм бројем лштија за унутрашвки:, међународ- 
ни и гранзитни саобраћај. Употребом телофонског 
кабла са Пупппог.пм к-аломоппма п појачаиачима те- 
лефонскв домет између најудаљвнијих земаља пот- 
пупо je оСнглСнА)ои. 

Ja могу да кажбм, да upnu дан пакоп олује, кад 
ипгам могао добити везу са Загребом, ja сам добпо 
|;г:;у iipeuo rn'p.inna, и разговор којк гам водпо са 
Загребом преко Берлина, јаснији и чистији je био, 
јер иде Rpoe кабел, вего равговор који ми водимо no 
дирвктноЈ ваздувшој пинији Београд—Загреб. 

КористеЈш сс добрим својствнма каблова. све 
звмље западне и централне Европе већ су рекон- 
струисале сжоје телефонокв мрвже и оепо^обиле их 
усваком погледуиааунутрашнл n за међународни 
саобраћај. Изградњом телефонског кабла na овоме 
правцу ведпкс колпчппс жице и другог телефопског 
материјала, као и високофр^квентпи уређаји na ово- 
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ме правцу били би корнсио употребљенн у псто 
сврхе na другим правцина за оропшрење остале na- 
me мреше. 

Ja MiniiiM. гооподо, да би све аотребе на 
жици биле аодмирене вајмање за Јсдиу п no ii.iu дво 
године са ош>м шецом, сооуа би остала с [ободна по- 
сле аостављења кабда Београд—Загреб—аустријскч 
граница. 

Полагањем овога каблв било би ди^инпптно 
|M'iiii'ii() једно крупио пигање вбог вога патн nama 
iiria цривреда. Грошкови одржавап.а толефонскги' 
Ешбла су мппима.пт. а безбедноот телефонског сао- 
njialiaja je Еесравњено већа, a каквоћа пронотенд 
iviaca i;an,ioM je далеко боља ввго к'од ваздушних 
.iiiinija. ttoje оу подлоосне равнни втмооферским ути- 
цајима. утпца.јима страних олоктримпих ипсталаци- 
ја и иеђуообним утпцајима. 

Оиогућавањем довољних, добрш и брзнх теле- 
фонгкпх воза оа вностраснотвом na осцову нашнх 
статистичких података и статкствчких аодатака 
суоеднш севернш земаља промот. na irpeira гоме в 
прпхо.пг, вмају се у краткои року no поставља&у 
кабла удвостручити, тако да ke се вз саааа повећа- 
пих пршсода моћи кроз неколико година да отилатп 
car. Енвестиранв капитал у овв радове. Ово питаи.е, 
коме посвећујем највећу шикњу, eeh je проучено. n 
ja liv аокушати, ако будем ,io<'>iia повољне финан- 
сиско услове, да га ропшм иутом отплатп кроз дужв 
ВИЗ murna, a среДСТВа за то upmid Гтх у глаииом 
ii', iiOBoliamiN ориХОДа у ово.ј г.лужби. 

Тсхничка глужба. Ову службу обавл^ i тохтшко 
сгручно особље, које je водељено на 27 т. г. хвхнич- 
кпх СвКЦИЈа  и 8 т. Т. ралпопица. a  попосропги na i- 
зор над п.пхотгм радом врше стручни отсеци дирек- 
ипја, односно т. т. одељења Министарства. Настојим 
да у ову слузкбу уведем што BOIIII број техшпара са 
факултетском опремом, да бип саму слуавбу дигаона 
што већн степен, a с друге сугране да упослим и пгго 
већн број дипломираних штжоњера. 

Инспекцш>на и вонтролна служба вол повгга 
врпш се преко нарочиш? ввсаешшооЕЈ органа Ре- 
довнв и ванредвв првглвдн Raca обављају ce im пра- 
i II.IV једанпут годипшв. Противу утврђвних ианипу- 
латпиппх ррешака или рада противно пропишма 
ариие&ују со ефнкасне одговарајуће itepe, a иропг- 
ву утг.р1)1мтх  каСбВИХ мткжа  или imciviv НОВЦВМ 
вримењују ce вајоштрнје мвро. Врој случајвва про- 
вевера п и.пхова висина сразнерно оовчаном npn- 
мпу од вшпе [есетнна, који нвшхш преко ^n милн- 
јардв које прођу ароа рукв поштаноко-твлвграфово- 
телефонскот оообља^ ршгативно je халн, (о«о ио.шт 
.um. веп<жривено) што je најбољи докав да je иорал 
код поштаноко-твлвррафско-телвфонокот особља ва 
рлсини и да особљ«! вршн оавесно п предано своју 
слунвбу. Moje Еастојаље бијт да контролну и ин- 
гпакциону олужбу, кпј(л опадају у врло валше гране 
одужбе, jom luiiiip уоаврпшм. 

Тарифе. Послелња ревнвиЈа тарифе ва поштан- 
сжв асшшљке, упутвицв и телвграмв вавршена јо у 
I98J г. Ревиввја таиоа sa поштанске паввто ивврше- 
IM   je Taicnl){> у   l'i:M  г. Te OJ ТВЖСе тмпто смап.оп.', 
a saiaRere арево б вгр. гошше увадше оу шше im 
зонама в тежишг У ижу  1986/37 г. ове he таков 
niiTii '.a ipvKMiio. Можс бита рочп гамо o ворвктурама 
цојслиппх ставпиа  у огјкпппсиом обиму. У  1934 г. 
нзвршвне су взвеоне коректурв у ставовима ва чв- 
Komu' уплатс №ОД imiura у пчиосима врвПО 2000 ДИН. 
у телефовокој тарвфа вввршеве оу бнтне ввмвне, 

које су ступиле на снагу 1 јула 1935 г. МногоброЈ- 
нс оаравдане жадбе прнвредних кругова, да су из- 
веснв ставовв голефшсввх Tai)ii(|)a виооки и iieift):t- 
иошљиви, услед чега je број хелефонских корисника 
[10460 да оиада, uno je ловод да ce ene тслефоиоко 
таксе подвргну свестрапој ревиввЈи. И^вршеном ре- 
визнјом .vuiiihoiia су анаана смањеља n вскодвосхв, 
II;TO je у 'иривредним круговима веома повољно од- 
јекнуло. За телвфоне, чнјн су вретвлатници сеоске 
(mniTiim'. учиПлне су Tai;(,l)c крајње погодностн у 
циљу омогућввања да ce оио већв број сеоских оп- 
iimiiia ввже за цеитралу у оедишту ареза. Оиим сма- 
ii.cihiiMa растерећена je вривреда око 8,000.000 ли- 
вара, a за толпко су смаљенв в приходв Мини- 
старства. 

Ha i априла стуиа једва реформа na снагу, т. ј. 
i.-i tioane i IMI;II аретплатвив да води међународни тс- 
пефонско разговор a да шф потребпо да има поло- 
/la'ini деповнт. Радићу " даље n већ су у врипреив 
и другн вравилницв којиш lm ое омогућитв јвфти- 
niijc п брасе внсталирање телефова наЈшчито no ма- 
n.iiM местима im оровгнцЕјв п tfecro да ce так^а na 
ипгталацпју nialia  im 1000 ДИНара ОВЗ гр.акако IK

1
- 

he iiaimmiTii laniic од 200—300 динара у близинл 
централе. Ta ^ ствар Jom у стадиуму студнрања, 
алп ja MinviiiM да h.v ту таксу Molm cseOTB na 200 ДО 
300 дпнара. и na тај иачии ОМОГућнтв да гг оровив- 
nuja IHTO бол>о ввже са цвнтрима. 

Што ое тиче стручппх течајева ради што бољсг 
rT|iy4imr оспоообљев&а особља, оредвхфенв су ти те- 
чајевп како na глужГхчшкс са факултвтском опре- 
MOM и матуром,' тако n за слуасбенике са 4 равреда 
средње школс: алп. услед вомањкања буџетских 
оредстава, ти твчајеви ce дрлве само за арву групу 
службеника, алв ja hy вастојатв да nx проширим 
n na службенике оне другђ \\л-\\'\ т. ј. за one ca 4 
разреда (фвдње школе. 

Целокупна поштакска, телеграфжа в телвфон- 
сва сдужба заснива ce sa Закону o аотхв, телвгра- 
Фу u телефону, sa међународвим конвенцнјама, спо- 
разумима, уговорима в вравилннцина. Прооше PO- 
дине Ј(ч довет вов Правнлнив о телефо11(м;оЈ глужбп 
Pa m ce mnviiaiir.iio sa доншењу SOBOI Правшшшса 
o рачуиокој службн,а ифвмљонје в гацрт радио аа- 
кона, који ne бпти аоднет Народвом врвтставништву 
sa одобрењв чш дође до остварења овЈа великп 
гтаппца. т. Ј. до уговора којнма ce гарадтујб подн- 
зање TII\ r.f,iiiLii\ i-ramrua. 

lla i;oiiny liy. господо свнатори, да ce обазрем 
na ввке замерке teoje су мепи учвњене у отом вп- 
совом Д(шу, a то je, npr.", јвдна вамврка коју ив Je 
учннио севатор г. [Туцељ, рекавшв да ce „бацај; 
уговорнв вовггарн sa уднцу'. Ja tiopau [a ce огра- 
mM вротЕв овавве критаЕКе. Ja оам одрастао у аупи 
јбДНО! mi|Mi\iaiiiimi- учптгл.а. IJOJII je пмао ВбЛНКВ 
број двце, п no одтЈу сг.омс tcojB сам ДОВвО СД ic.vlm. 
ja пмам прилично развијеноосећање ооцијалне одго- 
BOpHOCTS, a   ипсам  nni;ai;(>.  im  im GBOUB карактеру, 
mi ud своме одгоју, способав дв вввога бацам sa 
улпцу. Да видите да je тај приговор вротив мевв se- 
освован, Ja liy да вам ешжвм в&чс je дошло до тог 
iiliiM(ii;n|ia. 

Кад оам дошао у Миниотаротво потта, твлорра- 
фа и телефона ватокао сам 7.000 иолбв којима ^1 

траа.и sauearraae у државној олуаби, а данао Je 
тај број молбп вораотао na 8.600. Да бИХ колпко то- 
ЛИКО ОМОГућиО cilpoManiniiM   n беСВООДвНОи  сирту ла 
mlir [o вамештења у npsassoj олужби, воолао oaii 
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12 октобра 1935 годинс овакав расиис свима Дирек- 
цијама у целој држави: 

„Према Правнлиику o државиим уговорним iio- 
штама, дужаи je сваки уговорни иоштар да личио 
ради у иошти, т. ј. дабуде у пошти стално запослел, 
оем у случајевима којс Правилник предвиђа. 

Како пак no сазнању Миннстарства постојн и;з- 
вестан број случајева да уговорни иоштар не оба-з- 
ља лично пословс у пошти, всћ их стално препушта 
свомо ломоћнику нли отправнику, a он сам вршп 
друге послове извап поште, који претставлЈају ibero- 
во главно заннмањс, што je у оиреци са Правилни- 
ком, то се свима оваквим уговорнтг иоштарима има 
уговор да откаже и да се поставс лица која hc ову 
службу и вршити. Ово се у толико прс има изврши- 
ти и из социјалних обзира, јер постоји знатан број 
у службу добро упућених поштанско-телеграфских 
отправвшса, који су данас лишени сваке могућности 
налажења зараде за живот, a већи број годииа c,v 
или без плате или уз врло пезнатну награду прове- 
ли у служби код уговорчих поштара. 

Стога he Дирскција све овакве случајове дстатв- 
но испитати и Министарству прнјавити, доставља- 
јући за сваког уговојчшг поштара потребне податк" 
у 11]№дњем смислу." 

И ja сам, господо. из Дравске дирекшге лобио 
iRBOcne подапсе. У Дравској .дирокпији, господо, 
имамо 239 уговорштх пошта, a ja сам добио податке 
да би петнаесторици и>пх требало отказати, јер да у 
смислу овог напеђоња не могу даље остати у слу- 
ж6ћ. Ja сам ипак био опрезан na сам и ових петна- 
ост преконтролирао, na сам тај број редуцирао на 
трппаост. A да видите да сам при том бно објоктп- 
пап. ja liv да вш ирочитам само оио што има у из- 
вештају o тим лицима ко;а оам отиустио. Ту се ка- 
же: Бнгелман Виктор, утоворни иоштар поште 
ЈПмартно i; Тухпп.о. Према добивеном извештају до- 
бро снтуирап аоседшш, трговац и гостионичар. Њо- 
гова супруга je игизиоппсани поппански чииовиик. 
Двца опскрбљоиа. Службу у пошти врши само де- 
лимпчно личио. Поседује две куће у том мссту, две 
у Љубљани, a једну кућу и випоград у Ссмићу. 
Сматра се за најбогатијег човека у Тухињској Доли- 
im. Мма ли ту, гооподо, неправде кад i ое такиом чо- 
веку откаже слуиеба? (Једав глас: Исма!) Може ли 
со роћи да у тај човек бтев „на улицу!" 

Другп (MV'iii. Везер Геза, уговорни иоттар uo- 
ште у Мартјапицп. Именовали je претседник o:i- 
iiiTinie Мартјанпцп. Службу Нв ВрШИ личпо Boh ие- 
рова супрута. Најбоље ситуиранв поседник свога 
краја. Има. (in рали земље, доста крупне стоке и 
држи гоотиоипцу. Ha je лв тај, господо, за државног 
чпповтпса. je лп TO у ннтересу поште да се иошта 
обавља у гос.тиоиици. 

Треив елуча.ј. Марковић Франц, уговорни iio- 
штар iioiiiTo Оветв Лптоп в Словенских Горицах. До- 
бро сптупраи трговац и доседник. бежењен. Имадве 
куће, чгтпрп рала земље оранице, пет ралн шуме и 
чвтирн рала травника. Служба му није потребна. 

Iln зар сам, господо. друкчије могао поступити 
него да овим људима откажем службу да бих омогу- 
Иио другим бвдвнм л.удпма да дођу до хлеба. Ja 
сгога мислим да im овај прппжор који ми je уиутио 
r. Пуцељ није основан. Нма још једаи приггаоркојл 
ми je упутио Миннстар г. Крамер. Он je смаград за 
потребно да спомене овде да oaji бмразложно првме- 
отио директора Љубљавске директргје др. Тавзеса. 

Гооподо, ja у своме Министарству за ових оедам 
месецв ишмм од подворника na до иомоЈшика по- 

макао ни једног човека са његовог места. Једини слу- 
чај где сам преместио једног вишег чиновника, то 
je био случај љубљанског директора. A да сам ту. 
господо, поступио исиравно, кад сам н>ега из Љуб- 
љане преместио у Загреб, видећете из следећег рс- 
ферата. 

Пре г. Тавзеса био je директор љубљанскс ди- 
рекције пошта и телеграфа Грегорчић Алојз. Он je 6 
октобра 1932 године у интересу службе пензиони 
саи. Пензиовдсав je директорТрегорчић који je био 
на то.м положају од 5-Х1-1925 год. т. ј. пуних седам 
годипа. Kao службеник и старешина г. Грегорчи>1 
био je доличан и примеран у сваком погледу, тако 
да je цео период п>оговог слуЈкбовања као директо11а 
сматран као период рада и наиретка целокупне спу- 
жбе. Са службеног гледишта његово пензионисаче 
није имало оправдања, јер се г. Грегорчић као из- 
врстаи старешина могао јсш искори.стити у служби. 
Пензионивање његово je искључиво политичке при- 
роде. У њему Министар г. Крамер пијс могао наћп 
сигуран ослонац и иодршку за вођоље персона ine 
■политике у Дравској бамовиии у духу својих смер- 
иица. Да je то тако потврђује факат да место пеи- 
заонисаног директора г. Грегорчића заузима г. др. 
Тавзес, лични пријатељ и ексионент политике г. др. 
Крамера. који ни по својнм сиособностима a ни no 
групи коју je тада имао не би могао ни требао овај 
важан иоложај заузети. Мимоилазећи већи број на- 
ших виших чтгаовтгеа Дирекцнје Љубљана, старп- 
јих no рангу n способннјих од г. др. Тавзеса, одређец 
je r. др. Тавзес да врпга дужност директора, гато je 
код иајвећег броја особл,а Дравске бановипе наишло 
na оиште негодовање n револт против таквог no- 
ступка, 

Пошто Чиновнички закон није омогућио г. 
др. Тавзосу да буде постављен за директора, то je na 
ппсистирање г. др. Крамера ]i п.егових по.ттичких 
једномишљеникаиз Дравске банавине, допето у Фи- 
нансијском закону за 1934/35 годипу у § 41 тач. 10 
овлашћење Министру cacopahaja, под ко,;е je спадао 
pecoj) iioiiiTa и телеграфа: „да може измеиити Уред- 
бу o организацијгЕ поштанско-телеграфске службе у 
толпко, да може поставитп за директоре дирекиија 
пошта li телеграфа и one садашње врпшоце дужно- 
сти директора, који се na дав ступања na спагу овог 
:;ai;oii,i налазе најмаље годину дана na том поло- 
жају." 

Оиом бдредбш Фниапсијског закона погажеп je 
Чиновничкв заков у циљу дасе једном јединомслу- 
жбеншсу OMor.vhii напредовање, које по Чии. закону 
није могао nocTiiliii ма да за то nnje иостојао пика- 
i.aii иптерсс службе. Али до примепе ове одредбе 
iiiiaic, mije дошло, захваљујући другнМ околпостпма, 
које су ускоро no доношењу овог закопа наступиле. 
llmiiTa mije било ириродпије пего да се ова иепрлг-да 
и штетност no оаму службу отклопи и да се na чело 
поштанске службе у Дравској бановини доведе лице, 
које he у сваком поглсду одговарати за onaj полс- 
жај, пгго je в учињено. Др. Тавзес je разрешен дуж- 
nocTii директора и упућев на своју редовну инс [ек- 
тороку дужност, Али како je др, Тавзес, за времедок 
je брпшо дужност директора, упосио у службу под 
утицајем лица која су га подржавала, миого личиог, 
ii гиме сггворио једну атмосферу, при којој функциЈЈ 
инспекционог oprana, na коју сам га био иајпре од- 
редио', mije могао врппггп, iiamao гам да n у пптере- 
су Стишавања односа, у самој дирекцији и у ипте- 
росу   елужбе   др. Тавзес ne може остати и даље у 
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Љубљани, na сам га преместио у дирекцију у За- 
греб. у једну сасвим другу средину. 

Противу рааа и понашања др. Тавзеса, док je 
обављао дужност директора, постоји више пријава, 
чија je садржина опште позната код највећег броја 
службешгка, тга и из тих разлога није опортуно да 
г, Тавзес остане са службом у Љубљашг. Истрага 
no пријављеним поступцпма противу др. Тавзеса je 
у току. 

Из свега напред изложеног јасно со види да се 
при премештају др. Тавзеса нисам руководио ника- 
KBHNr политичким моментама, већ ме je руководио 
самоиискључиво интврес службе. Но да сам се ру- 
ководио политичким моментггма, ли онда не би било 
неправедно, јер ко je политички дошао, тај полити- 
чки и одлази. Нити ту има какве нелравде. ГУзви- 
тги: Тако je!) Ja сам с тиме заврпгао и молим Вас да 
буџет примпте овакав какав je. 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Pošto nema više 
prijavljenih govornika, prelazimo na glasanje. Molim 
gospodina izvestioca da izvoli redom citati partije 
Razdela XIa — Ministarstva pošta, tele,a|xafa i tele- 
'2fona. 

Izvestilac Jovan Aleksić pročita partiju 656u. 
Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Prima li Senat pro- 

čitanu partiju? (Prima). Objavljujem da je partija 
656u primljena. 

(Za ovim je Senat, glasajući sedenjem I ustaja- 
njem o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102 Usta- 
va i § 67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, primio 
ceo budžet rashoda Razdela XIa — Ministarstva po- 
šta, telegrafa i telefona, i to od partije 656 f do za- 
ključno partije 656 š/23). 

Prema tome je i razdeo Ministarstva pošta, tele- 
grafa i telefona primljen u pojedinostima. 

Prelazimo na Razdeo XII — Ministarstvo po- 
ljoprivrede. (Dr. Oto Frangeš: Prilično je kasno. Ima 
već pola dva!) 

E, da se ne drže govori cd dva sata. bilo bi sve 
ranije završeno. {Ministar pošta, telegrafa i telefona 
dr. Branko Kaluderčić: Izvinite, gospodine pretsed- 
niče, ja sam kao ministar govorio o svom resoru 
stručno i odgovarao na prigovore i nisam gov.orio 
politički...). 

Nisam ja, Gospodine Ministre, na Vas ni mislio, 
nego sam odgovorio gospodinu Frangešu. (Ministar 
pošta, telegrafa i telefona dr. Branko kaluderčić: 
Kad se govori politički, onda se ne čine prigovori, 
a kad se govori stručno, onda se prigovara!) 

Pošto g. Ministar poljoprivrede nije prisutan, to 
prelazimo na Ministarstvo šuma i rudnika. Molim 
Gospodina Ministra da Izvoli uzeti reč. 

Ministar šuma i rudnika Đura Janković: Pošto 
je već dockan, a ja vidim da vas ima svega oko 12, to 
vas molim da mi dopustite da dam ekspoze kada 
bude kompletan Senat, jer ja ne želim da govorim o 
resoru, koji je najvažniji j interesuje sve krajeve na- 
še Otadžbine, pred praznim Senatom. 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Dajem pauzu od 
10 minuta. Gospoda senatori su po sobama. 

POSLE PAUZE. 

Potpretseanik dr. Uroš Krulj: Gospodo senatori, 
nastavljamo sednicu. 

Ima reč g. Ministar Suma i rudnika. 

Ministar šuma i rudnika Đura Janković: Gospo- 
dine Pretsedavajući, ja ne mogu da govorim pred 
Senatom gde nema kvoruma. 

Jovo Banjanin: Gospodine Pretsedniče, molim za 
reč! 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Ima reč g. Jovo 
Banjanin. 

Jovo Banjanin: Gospodo, ni za kakav govor ne 
treba kvoruma. Kvorum treba za rešavanje, a ni za 
kakav govor. Niko nije dužan da sluša G. Ministra. 
Naročito neću da slušam opstrukciju gospode mini- 
stara! 

Ministar šuma i rudnika Dura Janković: Molim 
Vas, gospodine senatore, neću da govorim pred 12 
ljudi! (Glasovi: Onda nemate reč!) Kad Vi imate pra- 
va da govorite dva i po sata o političkim pitanjima, 
imam prava da govorim i ja o stručnim stvarima. 
Senat treba da bude upoznat sa mojim resorom! (Jo- 
vo Banjanin: Nismo mi Vaši đaci!) Nisam ni ja Vaš! 
Ja sam član Kraljevske vlade! U ostalom, moj resor 
nije na dnevnom redu, nego resor Ministra poljopri- 
vrede. Zovite Ministra poljoprivrede! (Graja... Mi- 
lan Popović:To je otvoreno izazivanje!) Moj resor 
nije na dnevnom redu! 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Jeste! Na dnevnom 
je redu ceo budžet. 

Ministar šuma i rudnika Đura Janković: Kad me 
budete obavestili, da je na dnevnom redu moj re- 
sor, onda ću doći (Graja i glasovi: To je izazi- 
vanje! Da se to konstatuje! — Jovo Banjanin: Molim 
Vas, g. Pretsedniče, da konstatujete da gospoda mi- 
nistri provociraju i opstruiraju!) 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Gospodine mini- 
stre, Vi uzimate odgovornost na sebe, da ste preki- 
nuli senatsku sednicu. (Graja .. ..) Molim Vas, go- 
spodo, umirite se! Nemojte razgovarati! (Ministar 
šuma i rudnika Đura Janković: Nema kvoruma!) Go- 
spodine Ministre, samo Pretsednik Senata ima pravo 
da konstatuje kvorum, koliko ima prisutnih senatora, 
i niko drugi! Ja konstatujem, kao pretsedavajući, da 
kvoruma ima, i pozivam g. Ministra da uzme reč o 
svome resoru. (Pljeskanje). 

(Jovo Banjanin obraćajući se Ministru šuma i 
rudnika: Nismo mi ovde vaši daći!) 

Ministar šuma i rudnika Đura Janković: Ni ja 
vaš! Takvog profesora nikad ne bih želeo! Šta vi mi- 
slite: da terorišete članove Kraljevske vlade! (Milutin 
Dragović: To vi radite!.... Glasovi: Čujmo G. Mi- 
nistra!) 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Molim Vas, go- 
spodo, mir! Ima reč g. Ministar šuma i rudnika. 

Мшистаф iHiiMa u рцдипка Ђура Јанковић: Го- 
сподо сепаторп. пре Евго што ирсЈЈем na детаљно из- 
.laran.r буџета Мииигтарстиа шума и рудника сма- 
трам потрсбиим да нарочито игтакшш јсдну чиње- 
кицу. II mi овоме се буџету ooeha оадагање привред- 
no cTiiiM' којг доиоди до штедње у раоходима чигавр 
државне адмишстрације. Отога миолим да бш омво 
Еазватв n овај буџет као и буџст арошлогодипШкВ 
буџвТОМ ЕфИЗО, na КОМв се jaCHO разабиру oni! буџет- 
ске аотешкоће оадашњег врвмева. Могу да равуием, 
господо, приливеипотрвбе аојвоудовеле до аваквог 
пуџгта. jep je читлиа ио.итп;,! ЕСраљввске владеупу- 
ћева иравцем ввлике штедње, адв ипак као ресорви 
мивистар m' иогу да првђвм реко чињенице да овај 
и сшакав буџет пс одговара прп/тк-ама и потрвбама 
invMCKo п рударске прнвредр. To подвлачим, госчо- 
id сенатори, због тога да овакар. пачпп буџетарааа 
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не би иостао редовита пракса, и иошто je ово је- 
дан иривредни ресор то се ти издатци не смеју по- 
сматрати истим очима као код остале државне ад- 
министрације. У шумарској и рударској струци 'iio- 
требио je уношење капитала, одржавање старих и 
иодизање нових инвестиција, јер без њих нема нл 
лрихода. Uvrpećrn je учинити расходе да би се дрво 
или угљен шш руда могли иродати. Нема ли довољ- 
них расхода, не могу се ни предвиђени приходи ре- 
ализовати. Стога нерациопална редукција расхода 
доводи до смањења прихода. Правилно схвагање еко- 
номоке политике у овоме реоору било би повећање 
расхода за инвестшџф и производњу, да би се на 
тај начин повећали приходи не само алоолутно, иего 
да би се реализовао и што већи вишак прнхода над 
расходама. Све то, разуме се, no извеоном плану и 
програму и у границама трајног и рационалног иско- 
Јјишћавања шумских и рудпих добара којима држа- 
ва рукује. 

Држимо ли, господо сенатори, у виду да су се 
читав вш година из државних шума и рудамка само 
извлачили зиатни приходи, a да се с друге странв 
сразиерно мало инвестирало за поправку јбиховог 
стан>а и усавршавање срсдстава лроизводње, дошло 
се до тога да je знатан део тих државних добара 
остао без најпотребнијих саобраћајних средстава, 
објеката и инвестиција, па би се морало једном при- 
ступити поправци затеченог стања. Ja ипак увиђам 
да садањи моменат иривредне деиреоије није пово- 
љан за извођење тих радова, али с друге стране мо- 
рам да нагласим да треба што upe пристугшти во- 
ђењу нове економске политике у лржавним шумама 
и рудницима. 

Имајући, међутим, ирсд очима тежњу да се ра- 
сходи IHTO више онизе, сведени су расходи целога 
IHM-opa 11,1 ^(И),005.538.— динара или за читавих 
24,201.700.— динара мање од досадашњег буџета, 
који ое такође има сматрати једним буџетом кризе 
и који ни из далека не одговара правилио схваћеиим 
пршшкама и потребама државног шуЛарства н ру- 
дарства. 

Иамера ми je, господо соиатори, да вас у крат- 
ким аотозима упознам са општим ириказом шумар- 
ства И шумарских прилика у iiamoj држави. 

Повољаи геогра4)Ски положај наше државо, раз- 
.шчити климатски уелови, који у њој владају и гео- 
лошки састав зомљишта као прнродии услови за ра- 
спрострањсње шума пружају могућност, да се у на- 
moj држави развија интевзшшо и рационално шум- 
ско газдЕнство. 

O заачају и важности шума уошптс није no- 
гребно пторпти, јер нам je доб])о познато, да пам 
one дају ;10ред користи ошптег зпачаја, ivojc; су ко- 
ристи идсалнс вредности, као што су утицај шума 
na вотроие. sa водшв талоге, на твмпвратуру, клпму 
u v'iupniliiiimii.e зехивптта, утпцај хпгпјомски и 
естетски, исто тако пам one иорсдтпх пдмлипх ко- 
рпгти njiv/Kajv n иолнко м.пгрнјалне корпстп које 
се добивају уновчвњем шумских [Јродуката. 

Важност шумарства као једпе врло вначајне 
гране oimiTc иЈтиродис долатпосгп nanio зсмл.с Tai.Mi- 
ђв nnjc аотребно нарочито ЕагдашаватЕ. Нарочито 
mije то потробпо паглашаиатп дапас. у времену on- 
тте приврвдне K]iii;i(\ јер ппко вв омв ваборавити, 
да су name шумс овв ДО пајгкоријег врвмвна a и kla- 
nac, ne еамо покрпипле овојб расходе. noro n одба- 
цивале знатан дво орихода, a взиоз шумсвих npo- 
дуката повол^по je утицао на наш трговнновв би- 

ланс, јер je наша земља у иогледу дрвне индустрији 
и трговинс иозпата као извозничка земља. 

Према најновијим статистичким податцима це- 
локуина површина шумског земљишта у нашој др- 
нсави износи 10.491.980 хектара или 42,2% укувне 
површине земље. Од тога je (})актично дод шумом 
7,720.015 хектара или 31%, a остало je непошумљено 
и непродуктивно тло. Овде ниоу узете у рачун огром- 
не површине крша и голети, јер се за њих састав- 
ља посебна статистика. 

Ha једног становника долази просечно 0,554 
хектара фактично под шумом, a то je проценат, који 
no шумарској науци задовољава и који означава, 
да je та земља у погледу шумарства извозничка 
земл>а. 

Од целе напред наведене поврпшне под шумом 
отпада на високе шуме 4,175.458 хектара, на средњо 
шуме 612.028 хектара, на ниске шуме 1,935.854 хек- 
тара и најзад на шикаре читавих 1,016.675 хектара. 

Господо, овај цифароки број најбоље вам no- 
казује у каквом се стању налазе наше шуме и да 
иоред овога великог процента пошумљивости Krio 
што сам мало upe рекао, ми ииак немамо целу ту 
поврпшну под шумом, јер шикара није шума. Наро- 
чито се мора подвући, да, лоред голети и кршева, 
шикаре запремају површлну од округло једног ми- 
лиона хектара. To су највећим долом упропашћене 
и.ди девастиране шуме, које су на луту да постану 
голетима и кршевима, ако сс благовремено не пре- 
дузму лотребне мере за санацију. Толииа поврлшна 
iUHicapa je озбиљан проблем шумског газдовања и 
то тим теже што изгледа да се површина шикара 
увећава. 

Из ових водатака, који нам јасно показују 
структуру тумске поврлдане, следи да наше богат- 
ство са шумама илак није толико колико се то у ши- 
рој јавлости сматра. Поврпшне, које отпадају на 
средње и ниске шуме, a тих има преко 2 и no милп- 
она хектара. већином локазују матену дрвену масу 
no једном хоктару, тако да залраво за господарење у 
великим потозима долазе у обзир једипо високе in.v- 
ме са површипом од нешто шреко 4 милиоиа хектара. 

У логледу врсте дрвећа, лишћари су протожпо 
заступљени у нашим шумама и то највише мешови- 
ти (2.339.210 ха), мешавипо лишћара и ћетинара 
такође су заступ.љоне (1.220.382 ха), чистих ћетл- 
sapa има 808.319 шстара и то највише у Босни. Оло- 
minijii. заладноз Хрватској, западној Србији и Црпој 
Гори. По квалитету најбоља je смрћа из Словеније, 
a због својих снажних димензија познат je бели и 
ni)iin бор из Боспо, Орбије n Црне Горе. 

Буква je наше пајважније дрво, како no маси 
тако и no мпогострукој употреби (1.898.045 ха чи- 
(;тих букових еастојипа). lio киалитету дрвета нај- 
пд iiniinjo мосто заузима храст, na којл отпада 
1.416.156 ха чистих састојина. ИаЈадчито су свет- 
гкога гласа били некад простраии Славонски хра- 
стици, чија се маса течајем времепа знатпо умап.н- 
ла. Поеедујемо join једипо оотатко тих пекада огром- 
пих храстових шума, join увек знатне врвдности и 
готово иопадмашиво квалитото у светској трговппи. 
C тих Ј)азлога треба o том join проосталом храстови- 
noM газдоватп што копзервативпнјо, т. ј. штодоти je 
niTO више. 

Највећи део нашш шума (5.377.253 ха) палази 
се на fiiOMo прпродпом отапптту. na апсолутио шум- 
ском тлу. т. ј. na таквом тлу које je трајпо неупо- 
требљиво за коју другу и роптабилппју врсту кул- 
туре. Ha ролатпвпо шумсво тло, т. ј, ono ко.;е бп се 
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upe могло употребити и у пољоиривредне сврхе, от- 
пада 2.342.276 хектара шуме. 

РааликЈЈу се у главном двс основне категоријс 
шумског власништва: државне (3.213.563 хектара) и 
недржавне (3.8У4.488 хектара). Без мало иоловина 
свих шума државно су власништво, док je друга 
иоловина у рукама прииатннка и комунапних sa- 
je дница. 

]!:) овога следује, да je економисање са држав- 
ним шумама од најширег општег интереса, a из чи- 
њенице да друга половина свих шума спада у кате- 
горију недрн^авннх шума, произлази колико je др- 
жава заинтересовапа на рационалиом госиодарењу и 
са њина. 

Значај државних шума огледа со jom и у томе 
што држава. као јодаи велики шумски поседиик на- 
стуиа с огромним резервама дрвега ла правилиом 
воделош својих годишњих прихода. етата — у вели- 
ко иоже да упливите на цели привредни развој 
землЈв. 

Важиост шумске привреде не сме се оцеЈ.лвати 
једино no BiiGiiHii буџета расхода шумарског дела 
Мшшстарства шума и рудника. Шумска аривреда 
je од много веће важности за ошпту привреду напк 
државе, вего би се то могло закључити из цифара 
буџета расхода. lipu оцени важности шумске при- 
вреде нс TjM'ča испустити иа вида да готово i2% 01 
иелокупие поврвшно наше државе отиада на туме 
и шумска зсмљнтта. To значи да je више него сваки 
трећи хектар земљишта — шума или шумско зем- 
Л)Ишто. Дрлшмо ли у виду и сељачки карактер na- 
me државе, то разабиремо од колнке je важностп 
шу.ма за иравилно функцжонисаље привредног жи- 
вота name државе, и како јо важпо да шумарска ио- 
литика у својим најширим осршвама буде правилно 
упућена. To захтсва не само Ештерес државе као 
највеће ооседнице шума, већ и илтерес осталих шу- 
молосг.ипи;.!, као n оних, који су својим иоложајем 
упућени аа шуму и шумску ариврвду. Због тога hy 
при мајим излаганшма o буџсту расматратв држав- 
ну тумску ирнвреду од тумаЈх-ко иолитнчких смер 
Еица, које треба да вазое за све шумо, бев раадЕке. 

•>. Оргаиизација службе. Шумарска служба ,v 
нашој држави оргашповапа je uo систсму одвајаи.а, 
т. ј. управа државнизс шума одвојена je од политич- 
Koi шумарства — шуиарске пошцијс и надзора. Ис 
§ 126 Закона o шумаиа, Управа државних шума i!p- 
nm сс прско ДиЈхм.цпја ту.ма, одпоспо тумских 
управа, a no S i-27 истога Закопа Шумарска мош- 
ција n падзор. 

Лроко опттииских управних вл ссти ва вршење 
политичког шумарства поред иосебпог Шумајтког 
отсека код Ваноких управа, 110ставл>ају со код сре- 
гкпх вачелстава п срескв [пумарскв референти у 
смтму M/I. 48 u 49 Закша o унутрашњој упраии. 

Организација шумарства на овој основн иије 
jom у потпуиогти у свима [1<жрај1шаиа опроведвна. 

Ja, гооподо, употребљавам старе вазиве иатих 
iioK-pajiiiia, :iuoi' Tora тто дирекције шума не обухва- 
тају iHi.iimnu.v поделу ашље no бановинаша, те \ii>- 
лим да  Mll сс не бИ :!aMi'pll.lO ПГП) TO чосто ИСТИЧСМ 
(Др. Драго Марушић: (1амо краће!). 

Ja Miir.inM. да су то врло внтересантне сгвара 
(Др. Драго Марушић: liiiavo их!). Свв Свнаторв Нв 
зпају. Ja MIIC,-II!M. да he г, сенатора Тому Јалжабе- 
Tiihii ово веома ннтервсоватв n иидпм да га интврз- 
сује, a ипдпм да n осталу r. г. свнаторв интвреоује. 
Ja \imviiiM да je потробпо да ио будом тако крггак, 
ICIO iiiTo жоли г. Map.viimli. Сада ако ип же гите да 

ja 110 говорим уоиште, ja hy да примим вашу суге- 
стију. Ja немам ништа протлв тога. Молим да се ра- 
зумсмо. Ja мислим само гоолодо, да су то тако ин- 
тересантне ствари, јер у Сенату се говорило више o 
полптичкнм него o привредшш иитањнма, a пшпто 
je ово јсдаи еминентно привредни ресор, који заио- 
слује cTOTirae и стотине хиљада радника, то мислим 
да нас морају интересоватн привредда и социјална 
интања. (Др. Динко Тринајстић: To можсте дати 
тпгкати!). 

Ja нећу ништа да дадем тискати што пред Се- 
натом казао нисам. Ja нећу да врпшм никакве фал- 
сифшсате. 

У том погледу, господо, Босна односно босан- 
скп део Дрпнске бановине н Врбаска баиовина стојо 
најгоре. Свс док нису донети напред поменути зако- 
ни овде je владао један нарочити cncTCii оргапиза- 
ције као остатак старо инструкцијс из 1890 г., т. ј. 
шумама бивше Босне и Херцсговнне управљала je 
Дирекција шума у Сарајеву прско шумских управа 
односно њихових тефова као и среских шумарских 
реферсната, постављених код среских начелстава, 
који оу били у исто време и управитељи државних 
тума и тумарско политичкн opranu. Образовањем 
папскпх управа поред Дирекција шума у Оарајеву 
и Бања Луци, створени су и шумарски отсеци код 
банских управа са шумарско иолитичком функци- 
јом, т. ј. одвајаље шумарскс иолиције и надзора од 
управс државних шума изведсно je само код iiii- 
станција другог степена. Међутим тумарска служ- 
ба на терену код инстанција ирвог стелона остала je 
110 старом т. ј. код њих није извршено потребно одва- 
јање већ су и даље шумарок/и службеницн под на- 
зивом срески шумарски ре:1)ереити уирављали др- 
Јкавиим шумама. 

Шу.марска служба, како она код уираво држав- 
нпх тума, тако и шумгко-падзоЈјиа служба онштих 
управних власти, пије довољно организована због 
иесташицс особља. Ta се несташица ман.с осећа код 
управе дркавних шума с разлога, што je та служба 
старија, боље уређена и тто je држава одувск пока- 
зивала више ннтерессизава за управљање својим шу- 
мама, него за надчор n/m полицпју. Поред тога шу- 
марска вадзорна t'.i.vvKoa млађег je датума. Њенл 
огпоип iio.io/Kciin су заправо закопом o банској и 
vnvTpaiim.oj управи, na због гога није се доспело ту 
службу уредити онако, Etano бн то одговарало. Отал- 
но тражење поједипих надлештава, да им ое повећа 
број особља, јасно докумсптујо, да je садап.и број 
особл>а премален, п да je ca толиким бројем оооб- 
,i.a iii'Moivh iu'Kii иитсизпвиијп. стручпи и експедп- 
Tiinimjii рад. 

Недостатак довољнот броја особл>а оссћа се у 
разппм оп.тцпма. a парочпто у СПОРОСТВ адмипп- 
страције, коју ona падлештва оправдавају ведовољ- 
HUM бројсм особља. 

Рачуискпм осопл.см Tai;nl)('p iiiii-\ (ор.олаш (41 in- 
девене све дирекције, B<'II се oreh,! сготроба ва пове 
Liiu'M Tora ocon.i,,! барем за i—2 лица попрвчно код 
сваке ДЕревције. lipu преузимаљу ресора првузео 
сам све мере да се тај недостатав уклон? и рад учи- 
im MITO екгцсдиттитјим. 

Момпјшо-тсхппчкпм ОООбЉвМ, ОООбљвМ Ибђу које 
убрајам u потшумаре, оокудввају дирвкције; Оара- 
јвво, Ваља Лука где 1зб ови т. ,ј. потшумари код јачих 
[пумских управа гдв ое вршв екоплоатацијв у већем 
опиму. даду особито добро упогребитн за разне то- 
ревске радове. Дирекције шума: Чачак, Алексинао 
и Окоил.с оскудввају оа помоћжкрвхничким особ- 
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љем, који се употребљавају као руковаоци прихода. 
Шумскс управе на иодручју ове три дирекције но- 
мају обично осим шефа стручњака, другог стручног 
особља, a јер шефовн ооично врше и дужност сре- 
ских шумарских референата и jep су им поврпшне 
шума знатно веће него у дирекцијама Аиатинској, 
Винковачкој, ЗагребачкоЈ, Оуп1ачкој и Љубљанско.], 
то се такови руковаоци прихода паказују icao не- 
опходно потребни у напред поменутим дирекцијама 
док у потоњима нити такових има нити су Ј10требн±1. 

Лугарско-чуварског особља такође немају све 
дирекције у довољној мери, a велика je оскудица на 
том особљу у дирекцијама Сарајевској, Бањалуч- 
кој и Скопљанској. У дирекцији Сарајевској су 7о 
реона без чувара, у Бањалучкој 50, a у Скопљан- 
ској 50. 

Од банских управа може се рећи само за Драв- 
ску и Савску да je код њих Брилично добро оргааи- 
аована шумарско-лолитичка слулгба и да те две 
банско управе имају довољно стручног шумарског 
особља и код Банске управе и код општих управних 
власти I степена. Код свих других банских управа 
нема довољав број стручног оообља нити у самој 
банској улрави a нити има довољпо среоких шумар- 
ских рсферената. 

Најноповољнијс je стање у иогледу организаци- 
јо шумарске службе код Дрииске и Брбаскс банови- 
не, a и најлопгије je стање у погледу броја стручног 
оробља. 

Оадашње стање чиновника je следеће: стручња- 
ка шумарских са факултетском спремом 401, са 
средњошколском спремом 113, чиновничких при- 
правника 98, са непотпуном средњом школом 161. 
Укутшо: 773 чиновника. 

Садашве стањо осталог оссбља je: званичника 
769, служитеља 1150, контрактуалних чииовпика и 
дневничара 220, свега: 2139. 

Да би се правилно решило питање организаци- 
је шумарске слунсбо у бившој Босии и Хсрцеговини 
т. ј. изврпшло лотиуно одаајаље управе државних 
шума од шумарскс иолиције и надзора, иеопходпо 
je потребно оспивање нових шумарских уирава н 
uocTaBjbeihe среских шумарских референата. Ha ова,) 
пачин, не само што he се поступити у смислу за- 
копских проилса, већ Ке самим тлм блтл решено и 
||итал>е постављења одаосно постављења лових дл- 
лломираиих ЛЈумароких ллжеи.ера. 

Ради бол.сг |),i ivMciiaii.a изиетог лаиодл се само 
то, да Дринока бажовина оа својлх укуино 1,254.156 
хекгара шумске псшршине нема данас ниједног сре- 
ског шумарског референта за вршење иоллтлчког 
шумарства т. ј. за вршење шумарске полиције и 
надзора. 

СвМ Tora бпло би псопходпо иотребчо нзвршитв 
потиулу реоргаппзацију већжне дирекција тума ол- 
аооно шумских улрава, у ]1огледу њихове просгор- 
iiocni ii у MiioniM (;лучајввима од једне шумске упра- 
ве cTiiopuTn две, ако ле и више. Наводим само не- 
колико примера: У Србији, Јужвој Орбији п BOCEB 
имамо много шумских управа, које оу по својој лро- 
(TO|)II()CTII далеко nelie од ИЗВвСНИХ днрскција тума. 
Тако например шуук-ка улрава у Битол>у пма nog 
i г.ојом уираиом 51.015 хектмра шуМСКе ПОВршИНР, 
шумска управа у Тетову 61.891 хектара, a шумска 
управа у <l>()4ii има 175.761 хектара. Ha тако велн- 
I;IIM површинама не иоже im битв im говора o пра- 
вом шумском Раздинхзтву. Оа друге отране, Дирек- 
Uliju тума у Лпатпиу оа својих 8 шумеклх управа 
има лод CBOJOM уиравом 47.302 хектара шумско по- 

вршлне, a Длрекција шума у Љубљалл, са пет шум- 
ских удрава, улравља са 25.556 хектара шумске ло- 
вршлне. Узев уолште, терлторијалла лросторлост 
једле дирекцлје шума, одлосло шумске улраве, лре- 
ма прлнцллу шумарске лауке, завлсл од ллтелзив- 
лостл шумског газдлнства које се води у тим шума- 
ма, и ма да тл лрллцллл дозвољавају веллке шумске 
улраве тамо где се води екстелзлвло газдллство т. ј. 
газдилство које се ла крају своди само ла чување 
дотлчле шуме и локалло лодмлривање у дрвету, 
ллак се и ту морају поставити извесле гранлце лре- 
ко којих се не може лрелазити. 

Имајући у виду данашњу флналспјску слтуа- 
цлју, овсм се послу засада не може пристуллтл, jep 
би изазвао велике матерлјалпе издатке, али ол се не 
сме много ни одлагатл, jep његов крајњи рсзултат 
јесте умањење лрихода из лалшх шума-. 

Ограличање државллх шума. У лашој државл 
има још доста нсрешених лравлих одлоса и све дот- 
ле, док се оли ле реше, ллје могуће лраво л лнтел- 
зивно газдовање са шумама, у којлма тл односл лл- 
су решени. 

Питање ограничавања шума у Орблји л Јужпој 
Срблји лајзад се лриводи крају и у току ове годлне 
треба у главном да буде завршело. Илак сс ла овом 
лослу има joni доста радлтл, ле коллко на самом 
ограллчавању, колико на релЈавању јолх нерешенлх 
спорова као и на убаштшвавању државо ла ограни- 
чене комллексе. Ma да je ограллчено око 300 ком- 
плекса држава има само 84 тапије. Оада се ла овом 
послу ради веома интелзлвно, и жеља ми je, госло- 
до сепаторл, да се тај посао у најкраћем времелу за- 
вргаи, jep траје лул^х 40 годлла. 

Плтан>е огранлчавања које je веома комшшко- 
вало, ловлачи се већ дуги лиз годлла, jep дубоко 
засеца у виталне интересе сељачког народа, коме he 
се мпого лружити решењем овог литања, што je врло 
важно у садашњим момелтлма тешке лривредле крл- 
зе. Несређеии одлоси у логледу својлле шума л 
шумсклх земљишта, нарочито у Србијл л јужлој 
Орблји стајали су и стоје још и далас ла луту лра- 
вилном л рационалном искорлшћавању, због чега 
држава ле може лматл од њлх оле корлстл, које 
има од шума код којих су тл одлоси расправљелл. 
Уређењу ових шума не сме се такође лрлстуллтл. 
Док се ле знају гралид(! својиле, ле може да се 
створи ллкакав урсђај, литл елаборат. 

У Босли и Херцеговллл проведеио je разграни- 
чавање између државллх л прнватних Л1ума, али je 
остало нерешело ллтање излучиваља ошптлнсклх 
тума, те су и државне и лриватне туме oiiTepchene 
сервитугом name л дрварења, a то су мерс и балта- 
лици. Сервитуте, стварно лраво неког ллца у шумл 
другог ллца, треба сматратл као лриватно-правле 
окове шумског газдинства. У том погледу лрллике 
су иарочито замршене у овим крајевима, те § 184 
ловог Закона o шумама лредвлђа једал опецијалан 
зажов o уређењу државлих шума оптерећеввх счуж- 
беноотима у Босни л Хердеговини. 

Пошто сматрам да je допопкчве овог Закона ло- 
требнб, то му поклањам ларочиту лажњу, и настаЉу 
да се IHTO пре донесе л приведе у дело, jep he битл 
користап и 11а|»оду олога краја л тамолпвлм држав- 
јгим шумама. Ja сс надам, гооподо селаторл, да ћетс 
ускоро лматл лрилике да тај Заков имате лрсд вама. 

11('P(MIIOIIIIX праилих односа има још у Хрват- 
ској и Олавонији и то зато, што joni иије проведена 
оегрегација Лпчне имовне ошптине. Бивиш краји- 
шкл градови: Оел>, Ка]1лобаг.   Белова/р,   Ивањић— 
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Град, Костајница, Земун и Брод имају такође сер- 
витутних нрава у државплм шумама, за чије су 
подмирење издвојсни извесни делови државних шу- 
ма. C обзиром на то да су ови градови још раније 
тражили сетрсгацЈиЈу својих права, то сам начелно 
за то да им сс према принципу праведностн изврши 
откуп њиховог сервитутног права на тај начии, што 
he им се уступити у сопственост иувесни одговара- 
јући делови државне шуме, и тако се држава реши 
управо једног терета. Напомињем, да се откуп ових 
сервитута, односно сегрегација, може провестп само 
на основи законског овлашћења. 

Сврха уређивања шума састоји се у томе, да се 
тачно установи површина шума, дрвна маса која се 
у шуми налази, затим она дрвна маса, која се стално 
може из шумо искоришћавати сваке годинс. 

Ова сврха постизава се тако, да се шума премо- 
ри no правилима геодезије, и то не само вањске ме- 
ђе, него да се проведе и унутарње подељење према 
врсти дрва, старости и богаггсту. 

Након тога раде се таксаЈрони иослови. т. ј. 
промери се количина дрвета која се налази у шуми, 
шума се опише, установи оиа дрвна маса, која се 
лгоже сваке годино сећи. Ha. темељу тога и израђеио 
основе o потребним инвостпцијама израчупа се вред- 
jiCKjf ирихода које могу шумо давати и уједно се ол- 
роде сморницс будућег госиодарења. 

Резултати ур^}иваља шума и прописи sa будуће 
гооподарење чине уређајпи ола^орати, који се зову 
привредни планови. 

Из овога се види да je темељ сваком госиодаре- 
њу уређење шума. Без познавања инвентара шума 
и без ■иозиавања које и какове приходе може шума 
да одбацује, није могуће замислити рационално го- 
сиодарење. Слаби усиех шумског гооиодарства у 
иајвећој je чести последица неуређених шума или 
што су слабо и иовршно уређсне. Нису ротки слу- 
чајеви, да се иригодом екоплоатације већих шум- 
ских објеката показало, да je дрвна маса осетљиво 
мања или већа, него што со иредвиђало. Последица 
je била та, да je уговорач који je иреузео на екоплоа- 
тацију такву шуму, имао нералморно велику добнт, 
или у случају, ако je било мање масе, него се прод- 
видело, да je уговорач трпио тежак губитак. И у 
једном и у другом случају штету сноси шумоиосед- 
ник — држава. У првом случају штета je у томе, 
тто je за такав објекат установљена npeirncica такса. 
У друтом случају штета je joni већа, јер тиме трпи 
углед државе; продузимачи и шумскп т|)говци нема- 
ју иоуздаша у ироцепс, морају да улазе у иосао са 
iHMiiKHM ризиком, IHTO ове утиче врло неиовољно на 
ијиудајпу целу шуме (шумску таксу). 

Нови шумски објекти који до сада ложе беско- 
])HCIIO и iicciicii.ioaTiicaiiii. моглп бп се отворнти окс- 
плоатацији, кад би било познато колика им je врод- 
ност, колику дрвпу масу могу да дају и колике еу 
ти.сстиције за TO потребпе. 

Једино урвђввем шума можемо се осигуратн 
да he приход из шуме битн трајап n м.-т.г вшпе ова- 
ке године једнак и да lie ое шуне сачуг.ати у до- 
б])ом стап>у. Ово je од вбЈШКб иациоиалио екопомоке 
важвооти, колшсо за ошпте државнв ириходо паро- 
чито узстип у обвир да je дрво швовВВ артикл ве- 
лике вред&ооти, тало и иа ооцвјално ековоиских, ла 
се ii за будућиост осигура стално п трајно упослвљо 
пучанства у шумарској нндустрЕји. Шуме seuajj' 
оамо нзразито екоиомски вначај. У вадржава&^ ti 
времопској раоиодоли отицаја вОДв one гу ВбДИКИ И 
јвДШШ регулптор у екоиомпјц иаде, и бвЗ и.нх бнлн 

би изложени наглим и јаким поплавама, a с друге 
стране сушама. Познат je утицај шума на климу и 
на лепоту краја, што je врло важно обзиром на ту- 
ризам који сс код нас налази у лепом наиредовању. 

Колико се у другим земљама лолаже ваЈкност 
на уређење шума, навешћемо само један пример. У 
Шведској лојавила се сумња да се шуме превнше 
исксришћују, да се сече више него што шуме при- 
рашћују. Иако су у Шведској готово све шуме уре- 
ђене, да би се ишнтала та сумња, Краљевим Ука- 
зом била je одређена посебна комисија да то испита. 
Комисија je вршила то исиитивање no целој земљи, 
и за то утрошила до 21 милион динара (Један глас: 
Koje године?) Прошле године 1935. Вођа комисије no 
довршеном послу поднео je личпо реферат Краљу. 

Тиме, господо, хоћу да вам кажем, да се у тим 
земљша ne штеди кад треба осигурати принцип no 
трајности газдовања у дрлгавним шумама, 

Поред rope наведеног, o важности уређења шума, 
потрсбно je шумске границе тачпо спимпти и uaoz- 
рати, a спољне међе осигурати солидним међашњим 
белегама. И ако je ово знатав трошак, потребно je 
да се стане на крај многим и честим узурпацијама, 
које су у нашем народу уобичајене, и које су извор 
дугогодишњих и скупих опорова. 

Закон o државном рачуноводству од 15-VII-1934 
ђнвања државнпх шума. Закоп o шумама у § 49 тра- 
жи да се искоришћавање државних шума има врпш- 
ти строго no привредиим плановима. Осим тога § (i I 
Упутстава за уређивање државних шума лрописује, 
да се у року од 5 до 20 годипа, рачунајући од 1 ја- 
нуара 1932 године имаду за све државне шуме из- 
радити одговарајући уређајни елаборати. 

Закон o државном рачуноводству од 15-V11-1934 
у § 240 прописује да се стање и вредашст јавпих до- 
бара и све остале државне имовине имаду пописати 
и показати у рачунским КЈвигама пајдаље у року 
од 4 године од дапа ступања Закона на снату, т.ј. 
најдалЈО до 31 марта 1940 год. (Један глас из деони- 
це: Чему навођење толиких параграфа?). Ja сам, го- 
ошздине, дужав то да чииим, јер тражим од Сеиата 
одобрење кредита на рачуп државних тума. Ja сам 
зато дужан да обрачложпм закопом једпим и дру- 
гим, да докажем уашто то тражим. Ja ne бих желео 
да ие докумеитирам сиакп мој захтев. 

Стање u врвдаоот државпих шука могу ое у<та- 
ноиити u показати тек na оглкжу израђгипх уређај- 
них елабората — ирииредних плапова. 

Закоп o катастру у "i.i. 10 ирошиоује да je др- 
асава дужна o овом трошку омсђатити сиоја имап.а 
ипдиим u трајпим белегама. li OBOJ одрсдбп може сс 
удоиол.птп твк ПО довршеиом yp('l)(4i>y тума. 

A оада, гооподо, да видимо каво изгледа стаае 
уређивања држаипих шума. ('a;i,aiiiii.e стап.е дјјж.И'.- 
пих шума С оширом na и.ихово урођеи^ јесте ги- 
деће: 

Од укупне поврптпг државних шума од 8,048.400 
хоктара .vp<'l)<"ii() je до сада   1.327.347 хектара. a  иг- 
уређвно je 1,71(1.053 хбктара, дакле неуређвно je 6RO 
(И)% државппх шума. 

()д ypi'l-)i'iiii\ тума najneliii доо orna.ui na огаре 
предјктк' вла/боратв, који оу вастарвли. Осим тога 
ови елаборати нису увев иоптуни, нити оу међе ових 
шума обвлежене н ооигуранв, Belurae ових влабората 
МОгу иоглужити тек ВВ пужду, у помап.кап.у бОЛ>еа 
га. За oemraa 1,716.058 ха нвуређениЈ шума треба 
у року од 5 година. ;i n.i (ичкту ^ 240 Закопа o др- 
/i;;ii!ii()M рмчупоиодстиу iioimcaTii стаи.е n вредпост, 
mro вначи оаотавити уређајне елаборатв. 
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Уређајни слаборати могу бити: потпуни и при- 
вредни планови, привремени привредни планови и 
инвснтаризација. Какву врсту уређајног елабората 
треба саставити зависи o интензивности господаре- 
ња и врсдности шума. Напомињс се да само потпуни 
иривредни илан решава сва иитања у једном шум- 
ском комплоксу, док ириврсмени приврсдни план не 
одређује тачну поврпшну ни тачну масу a инвента- 
ризација даје само приближну слику шумс, која со 
ослања на мање више субјективно оцоиЈИвањс. 

Узевиш у оГмир вслику количину шума, која се 
има уредити, није за све шуме предвиђсн иотпунл 
иривродни план, већ само за мањи део најважнијих 
објеката. По том илану биће лотребно саставити: 
лотиуни привредни илан за иовршину од 3G0.053 ха 
привремони      „ „ „ 906.000 ха 
инвентариз.      „        „ „ 450.000 ха 

Свега    l,71().053 ха 
Трошак за торенски рад за lxa потиуног при- 

вредног плана тпоси 18 дннара, за привремени при- 
вредни план 12 динара, a за инвентаризацију б дан. 
За ревизију постојсћих лривредних планова трошак 
no 1 ха износи 11 динара. Просечна годишња ло- 
трсба, износи узсвши у обзир да рад треба сврпштп 
у 5 година, 4,893.988 динара. 

K томс4 долазе jom и omi трошкови: 
Набавка и одржавање иивоитара мо|)оћих спра- 

ва и прибора, трошкови за шумарска исиитиватва и 
за састав локалних табела нросечио годишљс 
150.000 динара. 

Троипсови за трајнс мођнс белеге у крајевина. 
гдо сс врши катастарски иремвр (чл. 10 Закона o 
катастру), просечпо годишњо 200.000 динара. 

Укупна мииималиа годшпња иотЈЈсба за урсђи- 
ВаЊб шума ИЗНОСИ 4,893.988 + 150.000 + 200.000 = 
5,243.988 динара. 

Оволику своту требало би сваке године ооигу- 
рати .фжаг.ипм буџетом, Овим пррдлогом аредвиђо 
се у ово сврхе кредгт од 1,880.000 дннара, што зна- 
чи п<№ећања од 1,124.000 динара п-рема садаљем 
буџету. 

Уре^ивање шума je стварна потреба, којој гре- 
ба тто upe удовол,ит11 да n' унђлредв шумско гоопо- 
даротво и да сс повећају дрлсаиии приходи. Оснм 
тога уређив&њеи шума удовољавамо налред цитира- 
ним закоиским одредбама, које na Jačan начип одре- 
ђују обављан^ »звосиих иослова скопчаних са ста- 
iiomiTiiM пздатцима. Држава, која тражи од сваког 
rpbaiimia да закоис извршује, мора оама у првом 
рвду иоттоиати сваку закошжу одредбу. 

Iv'.v.iT.vpiic pa;ui.p у државним шумама. 
Културне ради.с у шумаротву деле се на no- 

шумљавање вових оечгапта, ст^рих неиошумљвннх 
сечшпта, ааљевина и голвти. Са потумллиЈем веза- 
no je м увгајаое садннца ,v шумгким расадницнма. 
lla тервт ове партије ipe6a младс културе нггонати 
и ттитити од разипх пгиогода, варочито пттпих 
ЕЕЕоеката, пожара^ аошлаве п рлично. У веким слу- 
ч,1.јг|;пма пошумљење MO'-KV ое спроввотв твв аосле 
араведенб мелиорације тервна. Потрвбу аошумљава- 
н.а није аотребао обравлагатЕ, ona je сваком јасна 
Нарочито ое ив смеју заиуштати ссчишта, која ео 
одмах iut [фоввденој оечи лако ii са иало иатери- 
јалних средстава могу аошумити. Што je оечиштс 
.i.vvi.r лежало огољвно, то je теже в скупље пошум- 
љавање, § 12 Зашна o тумама прошЕсује, да се ce- 
читга морају IIOIII.VMIITII v року од 3 године иок ое 
стара запуштвна гсчитта имаду ова пошумити до 

1935 године. Остале голети имаду ce пошумити у 
року од 50 година, т.ј. до године 1980 (§ 93 Закона 
o шумама). По § 143 истога Закона, кажњава сс 
сваки онај, који не изврши пошумљавање у одређс- 
иом року, са глобом од 100—500 динара по хектару. 

У државним шумама има годишње око 16 хек- 
тара сечишта. 

Како сс у државиим шумама гооаодари већином 
оплодном или преборном сечом„где ce пошумљавање 
врши природним путом, то je потреба вештачког по- 
шумљаваља мииима.чна, т.ј. око 3% целе аоврпшне 
за попуњавање ноуспелог природног пошумљења 
и за пошумл^ње свих оочишта, гдс ce, из било ко- 
јих разлога мора сећи чистом сечом. Трошак ло- 
шумљавања овакових сечишта, износи просечно 
1100 дииара no једиом хектару. 

Господо, сад ћете видети разлику у ценама за 
пошумљавање редовних сечења, за пошумљавањо 
голети и за пошумљавање крша. 

Старих непошумљених сечишта, за које закон 
предвиђа да ce имаду пошумити до 1940 године, има 
око 24.395 хектара, на једну годину отпало би 
24.395:5 = 4.879 хектара. Ова су сечишта неповољ- 
нија за пошумљавање, тако, да трошак пошумља- 
вања no једном хектару износи просечно 1.500 дин. 

Државних голети и крптева, који ce у смислу за- 
копа имаду пошумити до године 1980, имаде око 
32.000 хектара. Ha нрву годану отпало би просечно 
32.000 ха : 45 = 711 хектара. Ова су потумљавања 
најскупља, тако да трошак износи 2.500 динара no 
једном хоктару. 

Укупан трошак за пошумљавање износио би 
прсма предњем 7,503.500 дипара. Напомиље ce, да je 
то мишшална свота, јер су за пошумљавање узстн 
пајдул^и по закону дозвољенн рокови, и што iracv 
иредвиђена она пошумљавања, која имаду за циљ 
кобољиииве вредности тума, унашајући рентабнл- 
није врстс дрвета у шумама. 

Овим нредлогом иак. одобрава ce у ове сврхе 
свега 1,800.000 динара кредита. И овде сам повећао 
кредит са 1,060.000 динара према садашњем стању. 

Господо сенатори, што ce тиче искоришКавања 
Л|)жав11их шума, то искоришћавање врши ce na сле- 
дећи начии. 

Ha све начине пртдаје носече сс годитпл у др- 
жавиим тумама око 5,000.000 м3. Овој колбчини има 
ce додати још OKO два до два и no милиона метара 
куоиих, којс ce изда бссплатно првоужитпицима на 
име ссрвитута na територији бнвше Босне и Херце- 
говине, затим као беоплатпо no разпим закопским 
овлашће11>има и пајзад око 0,5 милиопа м3, које ce 
бсспраиипм пачмпом посече тако да ce у државним 
шу.мама покоришћава годапии^ oico 8,000.000 м3 раз- 
иог дрвета. 

Обзирш na конкретно стањс државних гаума 
оптерећење држанппх шума с&чвш, je толпко да ce 
m' Movivv mi iioMiiiviirni na јаче вокорипЉавање отво- 
рсппх n пЈШСтупачних држаипих шума. јер би ce 
тиме аорупшо првнцш! трајдаг газдовања, услед 
чега Гш паступило убрзо време, кад би те дригаипе 
шуме поставе пасивне. 

Од горе наведвних б милиона м:' дрвета апгажо- 
вано je дугорочшш уговорима око 65%. Државне 
шумв рлазе ое највећим делом у комплексима који 
rv удаљвнн од државних жвлевница. Да би ce дрво 
ва тпх ксашлекоа добивало до најблиагих зкелезнич- 
ких гтаппца. [гогрвбно je изграЈ^давати шумске ж:е- 
лсзппцс, Ж1111,а|)е. точила n огтала извовна средства. 
За аиортизацију великог капитала инввотираног у 
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овс скупе ипсталације потребна je велика дрвна 
маса, na je тако силом ирилнка дошло ло образо- 
ваља великнх експлоатационнх објеката. 

Држава с друге страпе није имала фипансиј- 
гклх оредстава да би могла цриступити сксплоата- 
цпји тих всликнх комплекса у властнтој реашји, 
Морала je да тај рад преоуотн приватпој иниција- 
тиви н тако je дошло до дугорочних уговопа склш- 
љоних измођу државс и појединих фирми. 

Из тога. UITO c.v лржавле шумс са (15% ангажо- 
ване дугорочпим уговорима, следи да je велика др- 
варска индуст|)!1)а најјачи потрошач дрвета и-ј 
државних шума n да je врло важан однос државе 
као великог шумоооседника према великој дрвар- 
ској вндустрији. 

Стога je. кад je услед опште приврсдне депре- 
сије, која влада целим светом, настала криза и у др- 
варској индустрији. држава бнла орннуђена да до- 
несе iffl:i мора у виду закона за олакшање кризе у 
дрвС1рској индустрији. Kao последња од тих мера дс- 
тта je Уредба o оброчпом плаћаљу куповине и;) 
уговора за продају дрвета игј државних шума од 13 
августа 1034 године и Уредба o доиуни Закона o за- 
штити домаИе дрвне индустрије и џајзад Уредба o оа- 
иацијп дрвне иривродо од 28 фебруара 1936 годнне. 

У погледу и<жоришћаван>а државних тума ми- 
слим, да могу KoncTaToiiani, да ранија екоплоата- 
mioiia аолитика путбм дугорочних шумских уговора 
mije била од араве користи no државну шумоку при- 
р.реду a ни no ценн. Дугорочипм je уговорпма било 
ангажовано око 54 мнлж)на м* дрвета из државних 
шума. Највећв доо прихода шумарског дела реоора 
потиче од евсплоаталшје ао дугорочним уговорима 
Уговорни условв покааали еу се мпого пута штвт- 
nmt no државне интересе, јер су велика иредузећа 
аалазила пута и пачипа ла их мењају у овоју ко- 
рист. Иапослотку сваку ссчу у државппм тумама 
трспа сматрати и јеДНОМ шумско-узгојпом мерОМ Ko- 
joj je сврха обпова n рггоперација шуме. Велики 
експлоататорв држе првД очпма свој ннтерес. Инте- 
рес обпог.о п регенерацнје шуме п.пх се m гиче. Због 
тога треба настојатн да сзечу у својим шумама вршв 
држава. Она he увек иодптп вшпе рачуна o прили- 
кама тла. o m.vMii и o пошумљавању, na би државнв 
режискн рад требало што BIIIIIC упосптп у name др- 
жавне m.vMc. Све то, равуме се, постепено, смишље- 
no ii плански, a iioiiiTo су претходно створени п OBU 
условв RaftO a iMiimii-rpaTiiBim тако и порсоналпп за 
успешно Bobeiho тога рада. Пјш то.мс парочито мо- 
рам да нагласим да држава mi у ком случају не ми- 
слв да конкурнше ариватној иницијативи и пјшват- 
noj радиности, r.i'li јодпио из впитх внтереса жели 
оечу п регенерађију шуме да задржв у овок)! pvun. 
препуштајући пооечени матсрмјал приваттхј ппицп- 
јатпгп да i'a даље индустрискв преради. Ono нагла- 
тапам парочпто збОГ ТОГа ШТО дал.у ппдуотрпску 
[ipepa iy не сматраш редовшш задатком државне a [■ 
министрације. Држава има ла inipabvjt' полусиро- 
rime које даље препушта прнватној нндустријокој 
орера m. 

11|1одајом дрвета израђвнот у оопственој режи- 
in подмирују се viManiKiM пртребе војске n осталих 
државннх установа ва огревном дрвету, потребе Ми- 
ппстаргтга   саобраћаја   na   ЖвлезНИЧКИМ   прагОВВМО 
као и [кугребе мап.их тргог.аца n стругара, Etoje in'- 
мају довољно кашцала за ивраду скупих транспорт- 
ппх сведотава. 

Рожпоко [тословањв уведено ,1е досада код Ди- 
рекције шума Лпптип. Пппкопцп. Загрбб, ЈБубљана, 

Сарајево, Скопље и Сушак. Ово се пословаље сталпо 
проширује и имало би временом да замени експлоа- 
тацију no дугорочним уговорима. Осим фпскалшк 
равлога говоре аа режијско пословање n шумско- 
гооподарствепи и шумско узгојии разлози, те he се 
њсговом прошнрењу и уналређоњу у будуће посве- 
тити још већа пажња и уводитп га свуда тамо, где 
nocTOJe предусловн за такав усаешан рад. 

Режијска израда дрвета регулисана je нарочи- 
тим правилником o искоришћавању државиих шума 
у смшствсној режији, али за успешап рад тај пра- 
вилник пијо довољан. Стога Je иар{фев нацрт За- 
i.oiia o искоришћавању државних шума у сопстве- 
ној режији, који he дати више маха ппнција.тиви 
водређевх дирекцнја шума и шумских уврава. 

Осим дрвота као главног шумског производа 
водв се сво вкше и више рачуна и o споредним шум- 
оким производима као nainii, лрковитом биљу, ка- 
мену, особнто грађевном, шљунку, песку итд. 

Госиодо, и акс трговина н трготшш-ка политика 
ne спада у мој ресор, то ми допуотите, да укратко 
собзиром на јсдап већв трговиаски артикл, као што 
je шума, n o том проговорим нсколико речи. 

Штетне последице оиште привредне допресијс, 
која влада целим светом, имале су на1)очито тешког 
утицаја na дрвну привреду iiaine земље. A како Ју- 
locлаиија no пространству својих шума долази на 
iuocTCM мосту у ЕЈвропи, то je криза у дрварској ии- 
дустрнји бштро дејствовала и на опттп приврецнв 
живот у земљи. Утицај светске привредне депресије, 
ni' само. да се огледао у падању цена дрввих про- 
извода на ниво, који угрожава ревтабилнрст шум- 
ског гооподАрства у оман>ен>у оритицаја државних 
пЈтхода од продаје дрвета у државним шумама, нвго 
још u нарочито у смањењу волумена и вредврсти 
извоза пропзвода шунарства, али које се отање у no- 
следње време аоправља. Од 2.451.901 тона взвоеа 
ороизвода шумарства у годнпи 1928, onao je р.олу 
Men тога nanoia у годтт 1932 na само 847.240 топа. 
a љегова вредност од 1.815,182,400 динара у годинн 
1928 na ианос 669,689.000 дппара у годппп \(xv> — 
равно једна трећина. 

Од године 1983 стање се почиве поиало поправ- 
л.аш. Мзвоз пропзр.ода шумаротва И8Н0СИ0 je 1933 r. 
983.393 точа у вредВОСТИ 725;990.000 ДИНара, Г0ДИН€ 
1934   1,094.400 тона у вредноСТВ ОД 843,882.000 ДИН. 
ЕСаказ Ке бити резултат за 1936 ro.um.v. jom вемамо 
потпупо сређене статистичке податке, a.in овакако 
he се осетити утицај сашиџагја према Италији, 

Процентуалнв одаос вввода аровзвода шумар- 
ства према целокулном вввову земље био je: у го- 
дипп 1928 54% од тоиаже — 2696 од вреДЕОСГЕ, у ГО- 
дппи 1929 47% од ТШаже — 28% ОД вро.дпостп. у ГО- 
дппп 1930 41% од тонаже - 26% од вредности, у 
m.uiiin 193Ј S9% од тонажо — •22% од вредности 
у годппп 1982 35% од гонаже — !!•% од вредности, 
у годппп 1933 .'М% ОД TonavKc — 21% од вреДНОСШ, 
у ro.imin  1984 .'И% од топажс    - 22% од вредности. 

Illl.lllTi', господо. RaRO у  nanii'M ТрГОВИНСКОМ би- 
ланоу важно место заузима same дрво n волика je 
вјегова вредност у вашем опттсм пародпом. при- 
вредном животу! 

Ilpaivlm  будппм  OKOM   086 ОВ?  појапе  na  доми 
IIOM ц светоком тржишту дрвета, трвбало je у ресору 
Министарства шума и рудннка предузетл мере аа 
санацију n олакшаље овога стања. C друге стралс 
у саралјпп са осталтЈ peoi рима Мивистаротво шума 
n рудника судвловало Je у свим акцијама које су 
нмале за циљ да створе лакшу сптуацпју у дрвноЈ 
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привреди наше земље. Ho и иоред тога суделовало je 
Министарство шума и рудника и у овима међуна- 
родним акцијама за заштиту интереса дрварске при- 
вредс са својим нарочитЈш делегатима. Нарочиту 
ваишост иолажем, господо, на привредиу сарадњу 
земаља Малс антанте у погледу на дрвну приврсду, 
иошто су све три земљс Малс антанте тумом богатс 
и својс сувишке дрвота екепортују чссто на истс 
светскс пијаце. Kao компактна ириврсдна цслипа 
моћи he земље Мале антанте да одолевају аутарки- 
ским мерама појсдиних увозних земаља, a међусоб- 
иим споразумом моћи he се потпуно елимииисати 
међусобна конкуронција у дрвету ових трију земаља. 
Повереио ми Министарство израдило je детаљан 
план o учешћу иојединих земаља na поједнном тр- 
лгишту, na he исти бити предметом расправе и до- 
ношења одлука на седгопџша економског савета. 
(Милутин Драговић: .,Мали журнал" ако вам треба 
да донссемо!). 

Ja мислим да би „Мали Журиал" могли читатп 
само они који се привредним питањима нашс земље 
уошпте не интересују. A ко год се интересује при- 
вредним питањима, он nehe тражити предратни 
„Мали Журиал"! 

Од лопшх последица дрвароке кризе нису оста- 
ла поштеђена ни предузећа, у којима држава уче- 
ствује. 0 тих разлота ни финансијски ефекат рада 
тнх предузећа није могао задовољити у мери како 
би сс то могло очекивати. 

Обавеза примене екопомских санкција, коју Je 
nama. држаиа ca осталим државама примила у Же- 
иеви следујући доследно својим дужностима као 
чланица Друштва народа, повукла je ca собом из- 
весно поремећење у међународној измени добара 
привременим губитком једног важног европског тр- 
жшита, како je талијаиско. 

Оио поремећење [јогодило je економсви свс оне 
дрлгаве које су га Италијом имале трговиппке везе 
- јаче или слабије, sei према хоме у којој су мери 
били развијени ти трговачки одпоси и према томе 
каква je екопомска структура и јачипа односие 
држапе. 

Равуме ое, да he државе економскл n финансиј- 
CKII јаче, мање и лакше оеетити то iiopeMeheH>e и у 
оиом случају кад je апоолутна висина њихове трго- 
винске размепе са Мта.шјом далгко nelia. него IHTO je 
то случај ca неким државама екоиомскп слабијим. 
Јасно je iiai; да he еве те државе морати да поднесу 
извесне жртве. јер ct4 губитак једног овако великог 
сввтског тржишта не може тако лако и брзо na- 
докпадити. 

Hama држава, као mro je пшпато. имала je живс 
грговинске везе оа оуседном Крал^евином Италијом, 
којс су рвзултат, како географскот положаја двеју 
зекаља тако п старих трговачкиа иеза, навика и по- 
верења, као и пбгоднот допуљаваља екопомских 
(••rp.vinvpa дввју вемаља. Нетина нашег целокузшог 
нзвоза ишла je, господо, у Италију. А.лв од ових ар- 
Tiiu'a.ia. који су билв взважанв у ту звмљу, овакако 
sa прво MCI-TO долазв дрво. 

У цскжуппом iiaiiic.vi ИЗВОву дрввта, Италпја je 
ttpoa .l.vi'ii ипз годима nam пајбол.п купац. He само 
да долази na ирво меето, пего вроз дугп аиз годипа 
ona апсорбује увек преко половине од нашег укуп- 
iioi' нзвова дрвета. 

AKO бацимо оамо леттшчан поглед ва nam из- 
воз дрвета зв послеДњиж 10 годипа, BB^eheuo оливу 
тога иввоза у Италију: 

год.    тона 
1926 1,229.056 
1927 1,247.873 
1928 1,316.056 
1929 1,282.319 
1930 988.053 
1931 654.236 
1932 574.315 
1933 .   677.103 
1934 752.765 
1935 588.467 

ОД укуинот 
дина pa извоза дрвета 

761,634.000 69% 
764,302.000 60% 
905,111.000 54% 
970,490.000 52% 
787,381.000 51% 
443,129.000 50% 
324,604.000 67% 
417,606.000 68% 
498,671.000 66% 
389,748.000 59% 

TOKOM децембра 1935 године, дакле Beh кад су 
санкције у примени, извежено je у Италију свега 
1.522 тоне. To су вероватно остатци раније заиоче- 
тих и закључених послова. Шта то значи, довољно 
je, господо сенатори, кад напоменем, да je у новем- 
бру прошле године, извежено у Италију 54.384 тоне, 
a у 1934 у децембру 49.979 тона. 

Kao што се ввди, наша извозна продукција 
дрвета везана je увек са преко иоловине, a у миогим 
годинама и са преко 3/5 за италијанско тржиште. 
Поједини крајеви наше отаџбине, као што je то слу- 
чај са Дравском бановином, всзани су и са 80% сво- 
га извоза дрвета за то тржитте, што je сасвим ра- 
зумл^т^о с обзиром на близину. 

Услед овакве ситуацијс настале су разне тешко- 
he код наше дрвнс индустрије, као и код нашег шум- 
ског поседа, како малог тако и великог, како приват- 
ног тако и дрлгавног. 

Губитак ириродног тржишта и тешкоће да до- 
ђемо до својих пограживања су две тешке последице 
санкцлја за дрвну индустрију. 

Потто су изгледи за отклањање тих двају уз- 
рока за сад минимални, a ситуација се из дана у дан 
погоршава, то je неколико већих стругара и ведики 
број средњих и малих приморано да обуставе рад, 
отпуштени су радници, и затворена постројеља, a 
осгала су редуцирала своје погоне. 

Преорпјентација namer извоза ие може сс из- 
врпшти преко ио1ш, je]) поред времена и рада, она 
захтева и велике жртве и од страпе државе и од стра- 
nc пзвозиика. Шумска ипдустрија je ставлзена прсд 
дилему или да обуставн своје noroiie или да joj др- 
жава омогући разним мерама п^асмал љепих вро- 
иавода у иностранотву. 

Због тога сам Уредбом од 28 фебруара 1936 no- 
кутао да олакшам стаи.е у нашој лрвној привреди. 

To je питање у најужрј вези са експлоатацио- 
лом политиком државнш тума. Ha питату изград- 
нл оаобраћајних средстава могу ее запажати све 
фазе, кроз које je пролазила економпа политика др- 
жавпим шумама. 

Шуме су се према историјском развитку наше 
сељачке пољопривреде сачувале, a у последљс вре- 
ме свесно се програматски насађују и подијку на 
тереиима, који ипкако или су врло-мало подеспи за 
земљорадничку културу. У равницама су то од на- 
сеља удал>ени, вепим делом речвим аоплавама из- 
лозкени, ппски п мочварпи теренн, a нарочито су ви- 
сока и стрма брда у аас као и у осталим земљама 
na свету права природна шумска домена. 

Вештачкв грађена прометала за janmi саобра- 
haj, ii.vTcmi u железвице у једну ое руку подижу 
ради своје главне сврхе, да ва}краЉим смеровима 
повежу i-.elia насеља и привредне центре, који ее pas- 
вијају у великим срединама иодесним за пољопри- 
вреду, a у другу руку путеви и Јкслезнице ради тех- 
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ничких разлога и јефтиноће при градњи управо из- 
бегавању оних терена, где су се шуме с наведених 
разлога највише распространиле. 

■Ta чињеница доноси сама собом иотребу, да се 
за превоз дрвета из шуме за домаћу потрошњу и за 
продају у иноземство изграђују иосебне шумске 
транспортне направе, поглавито шумски путеви и 
железнице узаног колосека, док се њпма не досегну 
на подесним местима прометала изграђена за јавнн 
саобраћај. 

При подели шума између народа и државе, где 
je она раније пре уједињења проведепа и где се она 
данас проводи, излучују се оне ближе насељима и 
изграђеним јавним прометалима у власннштво на- 
роду, a делови шума који ностају иривредни објекат 
државног шумарског газдипства, најудаљеније су 
од великих насеља и од јавних готових пзграђсних 
иромотала. a иростиру се no пајвећим, на.јпростра- 
иијим и иајстрмијим нашим брдима. Оамо се собом 
разуме, да без посебно грађ(>них путева било које 
врсте, не може бпти ни говора o извозу дрвета из 
државиих шума. Уочи ли се пак чињеница, да и 
наша домаЉа потрошња рефлектира увелико на дрво 
из државних шума, a ролативно огромнн извоз др- 
вета у иноземство да поглавито одбацују државио 
m.vMo. онда je јасно, да je потребна изградаа чнта- 
15их мрежа шумскпх нзиозних путова сваке рукс, ко- 
јима he се у корист државно касе и у сврху што по- 
воллтјег трговачког и платног биланса пробацити 
Mii.iiicim кубика и милијардс килограма дрвета са 
удаљених и тешких терена до јавних саобраћајних 
средстава. 

Наше су се државие шумо раинјо, a и прошлих 
пстнаест година, користиле поглавито путем г.зв. ду- 
горочних уговора, где капнталом јакл шумски инду- 
стрнјалци купују и у релативжо кратком времен- 
ском iii'i>iin.iv &скористе велике шумске комплексе. 
Својствено јо таквом пачипу екоилоатисаља тума, 
кад шумовласник не узима оам у руке изградњу 
шумских извовни^ путева и направа, да со путсви 
и направе граде оиако, како he уз тто мање уло- 
жена капитала. a ca што воћим чистим добптком. 
послужити брзам и јвднокралаом извозу дрввта из 
IIIVMI'. Трговац пак тражи, да Добије из шумс и оно 
дрво, којс би no принцшшма разборвтог гаадо^аља 
гребало у шуми да остане, да она што црије нарав- 
вим прирашћивањем одбаци нов приход, Отога шум- 
сЕе велефирме и граде толико жицара, чок-рк-а в n.i 
брзу руку грађених шумских железипца. којима ое 
у кратко време изнесу из шумс и највеће стогоди- 
mn.c дрвне валихе, a онда се те направе преносе ва 
друга места док искоршнтени тумски Есомплекси 
остају iKMipiicT.viia'imi. непроходни, као што с.у били 
ii npo то велеекспло^тазрје. 

За iioiioBiio отварћње такових шумоклх ком- 
n.icK'ca треба опет велжких Есалштала, a за нас то да- 
нас још увек практичвл значи, да се тога посла пе 
могу у iviaiiiioM .laliaTii домаћв ii.iiiui привредници, 
i!cli остајемо трајно завионв o страном ЕЈапиталу и o 
привредницнма, који ttac окупа са емлиталом п за- 
радом остављај/, кад свој аосао сжончају. 

Нешто mro je остало употребљиво иза велофир- 
\ni, a iniiiTo напорсш шушсракиз стручвока, ROJB ву 
руководилн газдовањвм у државннм шумама и срвд- 
ствима, која оу била на располагање, ивградило сс 
у др/каиппм шумама те се годишњим буџетским до- 
тацијама како таво n у реду одржава укупно око 
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жицара, или свега око 1142 км шумских прометала 
у вредности од динара 77,000.000. 

C обзиром на велику површину државних шума, 
раамерио још пеизграђену мрежу јавних прометала, 
количина шумских прометала у државним шумама 
je скроз недовољна и то и онда, ако се претпостави, 
да he једн део прометала, што су их изградиле ве- 
лике фирме са дугорочним уговорима, након закљу- 
чења њихова посла бити способан и за буду11е екс- 
илоатације. 

У спровођењу шумске политике 6Hhe ми стога 
иоред осталога на бризи да се no принципима рацио- 
налног искоришћавања шума приступи заснивању 
потпуне мреже трајпих шумских прометала у др- 
жавним тумама, колико je потребно, да се трајно и 
свагда може за подмирење домаћих потрсба и за из- 
г:оз отпромити из драсавних шума редовити годишњи 
прираст тих тума. Прва и главна мисао водиља 
биће при TOM, да се заснивањем иајпрече потребпих 
промета.та и постепеном изградњом омогући експло- 
атисање путем домаћих наших привродника, који 
барем за сада располажу скромнијим капитаЈгима. 
Постоје ли наиме, у шуми главна саобраћајна сред- 
ства, могу екоплоатпсању прнступнтн привредницп 
са мање калштала, jop нису потребна велика почетпа 
улагаиза за градау прометала. Ha продају се могу 
износити мањи шумски комплекси и у истом окс- 
плоататџгоном подручју нстовремено већем броју тр- 
говаца даиати поједиие сечне повришно. TaitaB на- 
чин експлоатације иомаже у осталом бољи и јефти- 
ипјп природии начин подмлађивања шума. 

Постараћу се jom у овој годипи да се код овију 
Државвих дирокцнја шума организује проучаваље, 
стално заснивање и трасирањо шумских саобраћај- 
иих средстава и да се изради генералнипројектт си- 
стематске мреже саобраћајпих средстава за поједине 
m.vMOKo KOMii.ioKco. у приом роду за ono комплексе 
где he со почети са експлоатацнјом државпнх шума 
у властатој режији. (Иван Пуцељ: Ие заборавите no 
мало ЈРЗ!) To je увок иаи службенбг рада! 

ITooToin'iiiiM пролазом на систем израде п изво- 
за спровнх тумоких продуката у иластитој режијв 
пма да се остваре циљевв савремене шумске поли- 
TIIKC. na да сб na 1;орист лржавног ШУМСВОГ газдив- 
ства iioTiivno вскористи теоретска спрема шумар- 
ских внжињера у пракфичном раду у свима гражама 
њихове отруко. a шумска андустрија да се растерети 
од миогопројппх догаламт.их разиоироипх поолова 
и да се iKH-iioTii тааа воглавито угаг.ршавап.у прп- 
раде дрвета в оргашпацијп ародаје. У .ирвом реду 
iioivTomilio се noiioliaiia. пажња у огом омислу држав- 
iiiiM шумама у ЈуЖНОЈ Србији, гдо lio оо иакои И8- 
вршеног разграничавања, државне шуме no првв 
пут водврии уредаој експлоатацИји. Оредства што су 
за васнивање, градњу и одржавање шумскв^ сао- 
npaliajiiiix срвдстава стављена у иредлог буџета и 
оувише су сжромна. Наотојаћу међутим, да ваљавом 
opraiiiiitaunjoM рада п оа оиим среДСТВИМа iiocTimioM 
niTO боље и IHTO трајпијо розултато. 

Продипдо!) оам потребне мвре да се приотупд из- 
ради једног ii.iana за свстематску изградњу саобра- 
hajmix гродотаиа у државним шумама, jop без оиих 
je IIOMOI'.VIII' свако интензивније гооподарење у др- 
ЖавВИМ тумама п ОСЛОбође&е од дугорочипх уго- 
вора. Нвмогупе je воднхв јвдву воправну експлоата- 
циону иолптпку у ;ipvi>aniiiiM шумама. ако 06 прот- 
ходпо  no   poiim   u   питањо    пигра.дн.о   cao'ipalia iiiiix 
средстава o трошку државе.(Тома Јалжабетић^Немл 
путева im у свлима, a хоћетв no шумама да нх гра- 
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дите. Ово jc сувишно прииовсдати.) Ja сам захвалан 
сеиатору г. Тохш ЈалЈкабетићу на ову иримсдбу, јер 
мрежа шумских иутева нсће служити само и искљу- 
чиво извозу шумских продуката, него има да будб 
исто тако корисна и у том погледу, да веже ;1оЈедина 
села једно са другим, a која су досад била бед до- 
брих иутева. (Иван Пуцељ: A на иример на Покљу- 
ки, како ћете тамо?) Ha Покљуки jc добар нут и 
тамо немамо шта да радимо. Ми радимо и урадићомо 
есојшко год можцмо, али главно je да ћемо радити. 
Ja мислим, госиодо сенатори, да шума није изван 
нашега народа пошто она има да буде резервоар 
подмирења потреба нашега народа, то jc свакако по- 
требно да сс наш азљак вслсе иристојннм иутсвима 
са шумским доменима и то треба да будс јсдан од 
главних задатаЈса сваке добрс шумскс политикс. 

Вара се свако ко мисли да експлоататор ради у 
корист државе и целине. Он види само своју корнст, 
na, након завршене сксплоатације, шуме поново по- 
стају не]1риступачне за иикоритћавање и саоора- 
haj. Изградња властитих саобраћајиих срсдстава je 
битии предуслов за ослобођење и еманцииацију др- 
жавпе шумске привреде од дугорочних шумских 
уговора. 

За изведбу овога програма бићс нотребна ван- 
рсдна средства. Из државних jc шума досада само 
вгфено, a врло мало у њих инвестирано, na се дошло 
до ситуације кад he тробатн да сс вршс вапрсднс ип- 
вестиције. До потребних средстава могло би се дрћи 
на више начина: јачим буџетским дотацијама или 
иозајмицом ако би сс управа државпих шума орга- 
низовала у виду јсдиог државног прсдузећа, заду- 
жење које допушта и сам нови закон o државном 
рачуноводству. 

Предлогом овог буџета, гооподо сенаторп, лред- 
пиђсно je за ове сврхе само 150.000 динара. Да та 
свота нијс довољна ни за одржавање једног шумсксл 
пута од 100 км., на коме се врши јак извоз дрвета, 
није потребно доказивати. 

ЕСако су дрлсавне шумс удалЈСне редовно од ве- 
liiix iia('c.ii>a, то су често и тумарски инжењсри као 
тсфови тумских управа и вепосреднв руковаоци 
државпог тумског газдииства принуђени да служ- 
бују и стаиују ]iaj4ciiihe у ман>ми местима, a кат 
када и у всћој близиии тума посве усамљспи. Чу- 
вари тума треба да стаиују што ближе шуми, да Ју 
могу у])сдио обилазити и од штета чувати. У маљим 
местима нијс лако да се Haije просторија sa Есанцела- 
pnjc ii станове, a у засвлцима ј<' го сотово и&кључе- 
ио. Стога jc државна шумска управа цринуђена да 
градв размерно велики број зграда за ванцеларије 
шумских управа n за стаиове чимоииичког n чувар- 
СКОГ осоп.ч.а. 

Државна шумска управа пма за сада еагра^ених 
око 020 канцеларгјскЕх п станбвних зграда, мпја ое 
вредноСТ цеии na 70 мп.икша динара. U'aKO гу TO 
i.'vlic разне (таростп. a иноге су n ареко i(>() годдна, 
потрсбиа су зиатм,! (фсдстг,;! ■■и\ рсдоииа у^.др/каваља, 
ввће n иање поправке. Послвдњих годана стављена 
су буџстима   n сувтпе Ma.in  И8Н0СИ у Ту г.врху  na 
ралполоаеење. II овогодишњр je шшос првмален, a да 
би сс Mor.iii сиуда  азврпШТВ  п  прско иотрсбпп  no 
правци. Ова. тешка времвва оставвће« дааде, трагова 
na државипм шумск-пм зградама, и то na више ие- 
ота внатних, jcji има кућп којима <■>' п кровови по- 
свс издали. У варвдним буџбтима грвбаће већим до- 
тацијама у ту оврху o томе водитл рачуна, да се са> 
чува од iioTiivnc пропаотВ ono. што jc ra;ia aeh оз- 
биљно угрожено. 

Предлогом буџета прсдвиђено je за овс сврхе 
свега 900.000 дииара. 
Што се тиче лодизања нових чуварских н шу- 

мароких зграда, израђује се један влан потребних 
ипвестидија који би се имао извести у току од 10 го- 
дина. Ha овај начин олакшаћс сс уирављав* шу- 
мама и само чување шума и умањити број и обим 
шумских штета, којс умањују и штете државну имо- 
иину на један начин, који се додуше не види у би- 
.шнсима и закључним рачушша, али који оставља 
тешких трагова на самој шуми, и који jc од тешких 
иоследица no приходну способност шумс у будућно- 
стп. Напослстку, шума се чува у самој шуми. Чу- 
вари шума треба да станују у самој шумп или близу 
ње, и да у самој шуми спрсчавају извршсње шум- 
ских штета, a не да пресрсћу у варошима и на пија- 
цама сељаке, који^овозе на продају бссправно npn- 
својено дрво. Правилпим рсшењем овога питања из- 
бсглс би се и бројне трзавице и сукоби, који су од 
штете no углед државе и њепих oprana. ■ 

Господо, прелазим na јсдпо питање које je прво- 
класпо, a то je питање пошумљаваља. Једпо крупно 
питап>е, којс не само да иптерссује шумаре, него 
мора иптерссовати и све one који желе добра земљп, 
пароду и његовој привреди, јесте проблем крша a 
голети тј. пптање њиховог пошумљења. 

Закоп o шумама од 2 дедембра 1929 године по- 
ставио je нове основе за пошумљавањс крша, голети 
и живога песка. Овим закопом ne само да jc ство- 
pcna подлога за систематско пошумљаваље крша, 
голети и ж:ивог песка, већ je одређепо да се najenep- 
гичпијим мерама и што npc започнс са овим велвким 
радом. Од ступања na снагу овог Закона имају кро- 
пути другим разремарама свп радови који имају 
сврху прнвођењс шумској култури пространих по- 
вршипа крша, голети и живог neciva. У § 93 Закона 
o шумама одређено je да сс ти радовп имају cnpo- 
вести у року од 50 година, тј. до 1 јула 1980 годипе. 

Према статистичким подацима било jc крајсм 
1929 годинс око 800.000 хектара крша, голети и жи- 
вог пеока, Од тога je до сада пошумљепо близу 30.000 
хоктара тс ирема томе остајс још око 770.000 хекта- 
pa, којс би трсбало пошумити до првог јула 1980 ro- 
zine, што чини годишње око 17.00Q хсктара. 

Ha првом мссту долазе у обзир прострапе по- 
вршнпс крша којс се иростиру од северног Приморја 
(i јужпих крајева С.човспијс кроз Хрватско Пршшр- 
Је, Лику, Да.лмадију, Херцсговипу, Боку Которску, 
Црцосбреко Нриморјс свс до Улцшва. За овим долазе 
mirni Јужпс Србије са обс стране Вардара, затим 
оголслс падипс мпогпх планина у Србији, те живи 
inH'KOBH у Војводинп и Ссверпој Србији око Голупца. 

У стаљу, у коме се дапас ове голети палазе по- 
слс продужспог деловања оборипа, one прстстављају 
јсдпо вслико зло и јсдаи велики псдостатак привре- 
;III државс, који би се морао TOKOM времена свести 
Fra niTo могућу матву мсру. Крајеви гдс крш и голст 
прсвлалаг.а чппс тужап утисак пустошп н мртвила, 
a живот у тим оЛроз иасивпим крајсвима jc чеме 
pan. Стаиовпипггво у тнм крајсвима живп у сиро- 
маштву и беди. У гталиој n тешкој борби са суро- 
I'.IIM n екстремним климатским пршшкама: o сило- 
витим вст])овима зими n всликпм жегама кад у лето 
no неколико мсгсци не падне ни капи кише. To сс 
сталовншптво бави најпримитивнијом пол^ском п 
оточароком лриврсдом. Неколико комада коза, ређо 
iicniTo оваца и круппс стокс и комадићв мршвае 
земље, исхрањују Цвлу породицу. Ono мало зсмл.с 
\ii'l)>' камси.см вода испира и одпоси, ввтар разпаша, 
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a последње жбуље козе брсте. Народ који можо, цри- 
морал je да ие исељава, КолонизацаЈОМ у длодилјс 
краЈеве успева сс да се известап Орој становника 
крша реши беде и невоље ,али још зиатаи opoj ci; 
исељава, a паЈвоћи део тражд зараде изван свОга, 
краја у нашој и у туђим државама. 

Код овакових ирилика држави je дужност да 
порадн на санадији ових штетних односа. Уато je аа- 
коном o шумама, радовнма на иошумљавању крша 
и живих пескова и дат карактср радова од одште и 
јавне користи. 

Једини усаешни начин за сапацију прилика у 
овом правцу je доново стварањо вегетације у тим 
иустнм крајевима. Шума je једина која може да вра- 
ти у бољи живот. Она механнчким уиливом yCi:o- 
рава снагу и штетно деловање ветрова, изједначуји 
климатске екстреме те спречава "нагло отицаље и 
штетно деловање воде. 11обољшава,јући тако климат- 
i ко и хнгијенске ирилике шума омогућава бољи раз- 
вој пољоиривреде и општу иоиравку економских 
ирилика. Ha иослетку шума сама даје зараде окол- 
пом становништву и друге директне користи. 

У дрво време самим радовдма да пошумљавању 
даје се зарада великом броју раддика (мушкарди, 
жене и деца) који тако дођу до зараде, a посредно со 
иарод одгаја у вољи за дошумљаваљем д љубави за 
шумом, свајом будућом храдитељидом. 

(Милан Поповић: Читава доезија! — Потирот- 
седншс зводи). 

Касније, кад шума одрасте даје народу дашу, 
брст, дрво a цодешто и зараде, a у још каснијем вре- 
мену доред тога и сталну могућност зараде СВОЈОЈ 
сколдди. Поред тога je улагање довца са земљишта 
клдматског, хишјенског д народне дрдвреде једна 
корисна идвестицнја. 

До буџстске годиде 1934/35 ne може сс уодттс 
говорити o какиом већем раду да пошумљаваљу 
крша и голети. Тако je на иример у години 1922/23 
било дрсдвдђено за целу државу само 587.500 ди- 
нара за радове na иот.умл.авап.у. Ток годппо 1924/25 
кредити су бити дешто већи, т.ј. 1,944.593 динара 
Од године 1926/27 иодели су се на 4,050.000 динара. 
У 19-28/29 годиии иа 5,145.000 дииара, a у годишз 
1929/30 на 7,760:000 динара. Од тада почели су кре- 
дити за ове радове падата, д то године 1930/31 па.ш 
су на 0,850.000 дииара, године 1931/32 na 4,397.250 
динара, године 1932/33 na 2,962.025 дижара, годино 
1933/34 na 1,241.125 ДИНара n године 1934/35 pa 
729.285 дппара. 

Поред овпх држаттм буџетом иредвиђвши кре- 
дпта трошепо je у исте сврхе и из фонда за пошум- 
љаваље, и то: почп! од 1928 годппе до укључиво 
1930 годппс попречно око 4,300.000 динара годишњв. 
II вајвад за 1935/36 годину одобрена je свота од 
з,380.ооо динара. 

Иа ових сргдстава вршени су сва радовн у шум- 
cKiiM расадницииа, брање n грушвње шумског семе- 
на, набавка иа истога вга приватне руке, припремни 
радовн на терену, мвЈшорације, пошумљавања, огра- 
ђивање култура, набавка алата, књига n инструмвна- 
та, научна иетрааишаља, надаор аад иавођењем pa- 
дова, те ски други IIOMOIUIII ita/ioiui i;ojii f.v >■ TIIMI 
у вези. Исто тако иа тпх средотава оу даване знат- 
mije новчане помоћи и иадаване су ввлике количинв 
произввдвних оадница беоплатно општинама, раании 
инотитуцијама, ориватншрша у циљу помагања 
приватнв иницијативе, Jep држава не може да овв 
те радове шводе o г.вом грошку. 

Ila само пошумљавање трош.вно je од године i92s 

до 1934 додрсчдо сваке годиде око 3,000.000 дивара, 
те je за то време дошумљсдо подречдо д годдшње 
око 1.000 хектара у целој држави. 

AKO се узме да од којих 770.000 хектара крша и 
голети колдко je остало крајем 1931 године недошум- 
љено у државд, дајмање 500.000 хектара може да 
буде лриведено шумској култури вештачким пачп- 
пом a остатак од 280.000 хектара да се може пошу- 
мдти једдоставдим забрањдвањем и другим маљи.м 
радовима, опда би дрема досадашњем идтедзитегу 
радова требало око 500 година да се лошумљавање 
ових-500.0000 хектара вештачким начидом цроведе 
и заврши. Такав je закључак међутим чисто теориј- 
ски, jep кроз 5 столећа прбдужена акцпја nnjc мо- 
гућа. 

Поред тога ових 1.000 хсктара до сада годдшњо 
пошумљедих голети доразбадади су до целој држа- 
ви, у мггњим комплексдма од 5 до G и псшто вдшо 
хектара, те не могу дретстављати главни nocao no- 
шумљавања. Може се рећи да се са мањим изузет- 
цима до 1930 год. пптедзивдијем д систематском no- 
слу пошумљавања крша и голети није присхупило; 
jep до тога времеда извршепи радовв претстављају 
само дочотао радове, покусе n развнјање пропаган- 
де дошумљавања. 

Иоследња тачка шумскс политике je: Уре^ење 
бујица. И сувише често дневни листови додосе нам 
пзвештаје из разних крајева државе o штетама npn- 
'шњедим од бујица. Штете су разноврсве и орромне. 
Иајвише старадају caoopahajna средства, путеви и 
желездичке пруге, затим поља и насеља. 

Тако je главна железничка пруга Huni—Сеопљс 
стално угрожепа од целог низа бујица које je неко- 
лкко пута годиппве затриаиају матсЈЈИЈалом иадоса. 
чије чшпћегвс кошта Секцдју за одржававе пруге у 
Итиу no неколико стотииа хдљада годишње. 

Једна од ових одасдих бујица (Калиманска ре- 
ка) потаудо je умирена од бујичарских стручњака. 

Ha другој групи „Џелских бујица" и у бујпч- 
noM иодручју Кршевичкс реке код Ристовца, иитеи- 
зивио сс ради, 

Електрдчда цедтрала у БитоЈву, која je већ тро- 
бала да падве у реку, сада je потпуно обезбеђена a 
сигурна, захваљујући рвгулационим радовима извс- 
доппм од бујичара у „Драгору". 

Штста причиљена од бујица у јеесии i9-2(i годи- 
ne у самој ОлОвенији процвњвна je na више од 100 
милибна динара. 

Много би се имало оиоати n наводити примерА 
u:) олужбе у погледу урвђвња бујица, у бановинама: 
Дравској, ('ar.i-Koj, lli)iiM()|ici;oj n ^етској, рде je im- 
менута служба orapnja, где се на уређењу бујицп 
радв систвматски n где су подигнуги веома скупо 
цспи објсктп, Mii.jii je вредност сада већа од 100 ми- 
лиона динара. 

У будуће пбтребно je да се постојећи објекта 
регулације одржавају, да се изввду рвгулације и no- 
шумљавање најпоаснијих бујичних аодручја у сви' 
ма бановинама, jep ннтензивноот деловања бујица 
тесто je последица веблаговременог аредузимања од- 
бранбених иера. Ha многаш местима штете оу васту- 
пиле услед неодржавања раније подигнутна објвка- 
Tii у уређевим бујицама. Пораст трошкбва за одржа 
вање објеката нарочнто ое покавује услед тога mro 
со вијв за врбмв рата благовремено нристудило 
оправкама. lla мвстима малих n незнавдн« поправки 
потребно je даиао подаЉн у целинн в»вв објвкте шт i 
удесвтостручује надатке. Тако исто нздалџ! ва vpe 
ђење једне бујицв   удвоотручаваЈу   ивдатке,   Тако 
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исто издаци за уређсњс једнс бујидс удвостручавају 
Qe, ако се радови не иредузму Олаговремено и све се 
вишс иовећавају у колико се вишс одлаже извођење 
пбтребних радова. 

Да би се удовољило наоушиим потрсбама наро- 
да, лошто уређеЈБе бујица свс више напредЈ^је, де- 
латност органа за урсђење бујица све се више раз- 
вија. Ta развијсна делатност намеће као најхитшф 
iiHTaibc повећање броја стручног особља, na сам сто 
га известан G])o.j од иових чиновилчких ириправни- 
ка, шумарских иижињера доделио бујичарској слу- 
жби и надам сс, да he радовп на бујичарским под- 
ручјима бити нешто интензивнији. 

Успело ми je да оживим бујичарску службу, 
која je због нсдовољппх кредита у недавној прошло- 
сти била готово замрла. (Војислав Протић: Ако л 
нас ne однесе бујица!) 

AKO сте били ту и ви сте могли да чујете коли- 
ка je Kopun' од уређења бујица. У Бнтољу je спа- 
тсна сама електрична центра.па која je била дирек- 
тно угрожсна. (Војислав Протић: Пре 7 година!) 
Прс 7 година, да. ja вв говорнм данас o уређењу бу- 
јпца. ja no износим никакве заслуге, јер сам кратко 
време на томе ноложају, a уређење једне бујице з-а 
шест месеци, то нигде у свету не ностојн. 

Господо сонатори, тимс сам завршио излагање 
политикс у Одолењу за шумарство. Оада црелазим 
na Одељење за рударство. ^Јсдан глас: Мн знамо да 
je у добрил! рукама!) Ja мнслнм, да je теже мени го- 
иорити učio иама слутатн. (Иван Пуцељ: Ja мислим 
подједнако). 

Гооподо сенаторн, нослс изложених смерннца 
рада у Одељењу шумарском, дозволите ми да пређем 
na буџет одељења за рударство, и да у врло кратком 
прегледу изложим сморнице рада на пољу рударске 
нолнтико. Он иије састављен орема макспмалном 
iici;(tpiinilioii,v капацитета д1)/капннх рударских прс- 
дузећа lifli je саображен данашњим привреднгм при- 
лнкама обухиатајућп само најнужније потребе 
струке. 

Kao и у буџету за 1935/дв буџетску годину, та- 
ко н у оиомс ii|i(';i.i()ry око !»()% укупннх |)асхода от- 
пада na потребе државних рударских предузећа док 
се остаткои ОД око 2% имају подмнрнтн лпчнп н ма- 
теријални нздацн MnnncTapcTiia. ])уд. сатпиштва и 
ДВвју nii-кпх руд. школа. те се прома томо види важ- 
вост државних рударских предуввћа, в&во за држа- 
иу као власника, гако и за осталу привреду n инду- 
iTpnj.v у зсм.шп. Јо[) je v државппм рудај^скШЈ пре- 
дузехшна залослено око ibO сталних слулвбеника n 
око 11.00(3 радника, тс прематоме опадају у ред нај- 
Ввћих нндустрпјеких прсдузс^а .v зсм.ч.п. 

Да Ппсмо просудпли ПОД какппм je УСЛОВИШ ИЗ- 
рађен onaj 11|»1'ДЛ01 буџета п npn каквпм ое прили- 
кама извршује одобренв буџет, од интереса je да ба- 
цнмо једав oiiniTn поглед иа прилике, које су плада- 
ле TOKOM проаше н почетком оио буџвтскв годинс у 
iianioj рударско-топпоппчкој ипдустрпјп, при свому 
томе, mro државна рударска предузвћа производе у 
главноме само угаљ, гвовдену руду, оирово гвожђе и 
ливену робу, дакле v главнои такве производе, чија 
je npol);! данас Etao и раније енормо отежааа, 

Сравњујући ароизводњу залп.пх година видв će, 
да аронзводња иногих рударских продуката пока- 
зује тспдсппу пораста поготопо метала, чијн пораст 
продукције ез гбднне у годину скаче. Тако je наро- 
чпто порасла ароизвод&а гвовдене, бакарне, здатнс 
|\ ir n бОКСИТа,    a  ПОЧвЛа     проИЗВОДЊа аптпмопоие 
рудв. 

Сразмерно иорасту нроизвода у руд. тоннонич- 
I;OJ нидустрнји забележен je и нораст занослених 
радника и њихових зарада који je износио: 

1932 г. 3(5,501 радник са 9,815,809' надиица и 
327,061.531 днн. зараде; 

1933 г. 30,418 радник са 9,471.108 надница н 
319,677.781 дии. зараде; 

1934 г. 39,841 радник са 10,764.488 надннца и 
324.819.518 дин. зараде. 

Господо сенатори, ja мислим да je ово интере- 
сантна цифра да видитс, ла државни рудници дају 
иашем радном свету 324 до 350 милиона динара за- 
раде годншње, тако', да сс на тај начин, путем рудар- 
ске полнтике државне, решава један важан социјал- 
ни нроблем. 

Врсдност наше укупно руд. топноничке нроиз- 
водње изнашала je према статистици Одељења за ру- 
дарство: 

у год. 1932 динара 1,030.075.018 
'„    „     1933 ДИНара  1,156.874.275 
„    „     1934  ДННара  1,220.248.892 

Док je нроценат учешћа вредности   нроизвода 
домаће руд. тонионичкс индустрнје у нашој извоз- 
ној биланси изпосио према статистичким нодацнма 
Миннстарства трговнне н иидустрије: 

година 
вредност извезених 
рударских производа 

1932 352.771.730 ДИН. 
1933 417.381.284 ДИБ. 
1934 544.453.773 ДПП. 

0/0 нзвезе- 
укупни пзнос ннх руд. 

продуката 
3,055.576.038 ДИН. 11.55% 
3,377.844.686 ДИН. 12.36% 
3,878.203.123 ДИН.      14.04% 

Из горњих ирегледа виднмо, да се je вредносг 
извезених пронзвода руд. тонноничко индустрије у 
1934 г. знатно повећала, за око 130,000.000 дни. кол 
укуиног повећанот извоза oico дин. 500,000.000. По 
вредностн учешћа извезсних нроизвода руд. тонио- 
ппчкс ппдугтријс новећап je нроценат од 12.36% на 
14.04% од укунног извоза. 

llaJHiiinc je нзвезсно снровог бакра — 38,755 To- 
na у вредности од 341.860.000.— днп. 
Што се пак тиче нрилика у нашој руд. тонионич- 

кој индустрији за нрвих 6 мссеци 1935 г. можемо са 
задовофством констатовати даље иовећањс нроиз- 
водње скоро свих ншред воменутза важнијих про- 
извода нрема производњи за прво 110лу1Ч)ђс 1934 г. 

Управне и иадзорне власти (одељење за рудар- 
ство у Београду и рударска славарства у Сарајеву, 
Загребу, Онлиту и Љубллни) са рударском иаста- 
вом (ниже рударсве школо у Цсљу и Књажевцу) 
које шргмају рударске надзорннЕе, док виша рудар- 
ска IIIKO ia као факултет прнпада универзитеху у 
ЈБубљани односно Министрству нросвете. 

Држаина. рударока пјнм.узећа са 1виховом ди- 
рекцијом у Сарајеиу. Одол>он>е за рударство у Боо- 
граду ирско тих рударских главарстава врши ру- 
дарским закопима нредвиђони надзор над свнма ру- 
дарским и топионичким предузећима у земљи како 
у тсхпнчком потледу тако н у иоглоду изиршеља 
свих обавеза ttoje произлазе m рударо«ог n социјал- 
ног законодавства. 

Дј^жавпа рударска продузоћа стоје под пепо- 
сродном управом Дирекције државних рударских 
iip(Vt.v;tcli,i у (,a|iaj(Miy n то: 12 угљвНИХ рудника 
(On.cKii Рудппк, ЈВрднвк, Велвње, Забуковица, Ка- 
K.in,. Врвва, Зеница, Вањалука, Масловаре,Угљеник, 
ЕСрека н Мостар). 
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2 рудника гвоздене руде (ЈБубија и Bajjcui). 
1 жељезара (толиоиида и лшзница гвожђа у ЈЈа- 

решу). 
Иоред тога уиравља ломенута дафбкција са руд- 

ницил1а Рударске задруге „Босниа"' у Чевљаповићи- 
ма u Дуоошчида. У свим наведеним предузећина 
заиослено je сада иросечно око ll.ooo радника и око 
450 осталих службеника. 

Буџет расхода и ирихода ових предузећа састав- 
љен je на бази њихове иродукдије која се иредвиђа 
за буџетску 1930/37 годину и лрема предвиђеним 
производним трошковима н лродајним ценама npo- 
дуката ових иредузећа. 

Исто што je речено код шумарства вре;ш и за 
рударство гледе свршене Уредбе o организацији Мл- 
иистарства шума и рудпика, којом ћс се оделити У- 
права државних рударскнх иредузећа од надзорне 
власти. 

При саставу овога буџета употребљене су тачие 
цифре трошкова ироизводње и продајних цена те се 
иредлаже један реалан буџст који he одговарата 
стварности. Сматрам да није иотребно да нарочито 
упозорим на то, да би евентуално дал>е редуцираав 
расхода овога иредлога буџета иореметило уоаостав- 
љену рштотсжу и налело државној каси штете, јер 
би се за рачун исте дрикупило мање прихода, мање 
чисте добити, пошто редукднја материјалних изда- 
така иовлачи за собом и редукцију производње, a ca 
овом наступа ирогерсивно повишеље трошкова про- 
дукције одиосно мањи чисти добитак. Рестриигира- 
ње продЈ^кције деловало би ноловољно и у соција.11- 
ном погледу, јер би се иојачала иначе осетљшза бе- 
спослица. 

Процентуални добитак. државних рударских 
прсду^ећа који je у години 1!)34/35 био спао na 5.68 
расте na се очекује у овој години иораст иа 0,GG%. 

Господо сеиатори, у иогледу даљих смерница 
рударскога рада ствар стоји овако. 

После ослобођсња није на нашем тржишту би- 
ло довољно yrjba, јер су рудници у Србији би.ш 
уншптвни a у другим иокрајикама лиоу рудпици 
били уређели за лотребо лаше Краљевиле. Пре рата 
у годилл 1913 лроизведено je око 2,900.000 топа j IVI..I 
на терлторијл коју данас уалма лаша држава, док 
je лотрсмиша блла око 5,000.000 тола. Зато je траж- 
ља угља била врло велика. Када су се домаћи руд- 
ешци рестаурвради и кад je ловољиа Еоњункхура 
взазвада отваран>е још млоглх рудлших угља, наста- 
ла je ускоро сулериродукцлја угља те je производња 
премашила иотропиву. Ова околиосуг постала je ка- 
(mije још occTJi.iimija. кад je ca настулом оиономско- 
il>iiiiaiiciijci;c дсирссијс иочсо оиадати u котум угља 
од отраае државних нседеаница и индустрије. Др- 
аеавни рудпици угља стаил.сип су ii|>(Vl задатак да 
се ирилагод' новим траншнт! ири.шкама и то тако 
да no могућству што маи>е смап.с гиоју иродукдију, 
јер смаи.сн.с иродукцијс иоилачи за ообои aoBehaibe 
прошипдппх трошкова.. Ири измељеним придиАама 
na угљеном грлшшту драавнв рудиици освтилн ej 
Еарочите [ип^шкоће у олаовраау ситних врста Јггља 
п ипачс yivi.a. cianiijcr квалитета, вароЧИТО .иттта. 
За pciiicii.i' овог iiiiTaii.a ншоотавидо се je Rao нај- 
рентабиднЕјб да ое такав угаљ употреби за проиа- 
иоди.у елекзфичне еАершје, за коју се ииак иоже 
nalili ввтереоеЕа/га као што су ввћл градот!. појсдп- 
ве гране вндусгрије, [гоиврвдне вадруге птд. 

Међутим, за взвођвње   оваквог   орограма no- 
тр^ии Оу Вв oaMO oun.innjii рвДСШНИ кредптп IHTO и 
зиатни ванредни, внвестицЕони крвдиги, sa којс ое 

данас једва може рачулати. lipu свем том државлл 
рудилцл угља морају врсмелом и у гранлцама ра^ 
слоложлвлх средстава тежлтл да лроведу електрл- 
фвкацију својлх лодручја. 

Ha углллом рудллку у Зелицл довршава се ле 
без веллких лаиора нова електричла целтарала из 
које ho сс ллфсроватл електрлчла струја за потребс 
рудллка и Жољезаре у Зеллцл, a ca лским лојача 
њеи и за лотребе рудника угља у Какљу, док he ое 
садања електрлчна целтрала у Какњу обуставлти, 
иошто je за садалл лотребе рудлика услед јач(> мо- 
халпзацлје ледовољда. Предвлђа се такође лзградња 
лове слектричле целтрале у Брези која бл радЕла 
ларалелло са целтралом у Зеллци за олскрбу сред- 
њебосалског угљеноос базела као и тамошње гвоздене 
клдустрлје са лотреблом електрлчном струјом. 

Изградњом елсктрлчло цептрале ла руднпку у 
Зелицп л Брези iie само да би се решлло литање 
производве лотрсбне електрлчле струје за руднике 
и за илдустрлју, већ he се na тај лачлл рошлтн ра- 
цлопа^дно ncKopniuheH>e ситног угља парочито са 
руд1Ш1са у Зепици, за чији копзум данас иедостајо 
клтереселата. (Др. Шверљуга; A шта he бити са Је- 
селицама?). 

Јеселлцс лзрађују извесле гвоздене и челлчне 
артикле у нашој државл, којл лл у коллко ле могу 
задовољити потребе како земаљске обране тако исто 
и пародне лрлвреде. Ми уважамо за 200 мллиоиа ди- 
лара лродукте лрерађеле од наше солствене рудс. 
која се извози no врло јефтипе nape. Ja вам могу 
pehn да иуградњом Зеплце a свакако сте мислили 
na њу, када сте питали што he бити са Јесеницама — 
ни у колшш се nehe талглрати ии лродукцлја у Је- 
сепицама ли onaj број радпога света који je тамо 
залосден, јер he onn радпти своје послове којп су 
им намењепп у Јесепнцама, a Зепица he израђивати 
one продуктс које кран>с1са ипдустрпја ne производи. 
Ja мислпм, да je r. сепатор задовољап са овнм об- 
јашњењеи. 

Ha државном рудпику у Велењу довршепа je 
пова елсктрична цептрала, "која допуњује потребе 
Дравске бановине ва елвктри^шој струји. (Глас: Уз 
noMoh ЈРЗ). Ta цоптрала je довршена. али благо- 
дарећи јсдпом мпипстру којп ажје био у вашој пар- 
тији. (Глас: Али пре Вас). Оиих дава борави овде 
iiinpa ivOMiicnja ii3 разипх мнпистарстава лрема ре- 
шел.у EKoiioMCKo-(|tnnaiiciijci;()[' комптета мипистара, 
којаима да исиита n прсдложи висину цепс струје. 

Повнате су тешке (цјилпкс под којима ради др- 
жавнја рудпш; у Врднику, jep onaj рудиик, и ако 
географскв азвавредпо IIOBOJMIO положсп, псма na- 
име облпжп.лх рудппка, угл.а, који би му копкурп- 
сали, ипак nnje пшсад пмао довол.по потрошача. 
услед виших продајпих цепа, којс су проуз^коване 
пзиамрсдпо тсшкпм јамсклм ирп.шкама, ге В€ ОВМО 
niTO nuji1 радио ca зарадом. udi nnje могао im СВОЈв 
раДНИКе Да ЗапОСДШ .V ДОВОЛ.пој мгрп. К'ад je nai« 1932 
године ,v onaj рудник азненада пробила подземна 
i;ptMa вода п отргла од сксплоатације вајбоље од 
трпју ОКаиа, (MicpriiniiiiM пс/грал.пим радонпма уше- 
.IO je ОТВОритИ iioi! дсо угл.спога слоја од.чпчпога 
квалитвта. У границша расположивих вовчаних 
средстава васвдјн об, даое ово вово валазиште угља 
раарадн в опремв за евоплоатацију те да узмогне 
imiMvvKimi као база ва оанираве прилика ва овом 
рудннку. 

У TOKV iv радопп OKO вЛбКХрификацИЈв Tiynpil- 
је n Парадвна ta Сењског рудаиаа, те te држава 
nirni  у  ИОГућнООТН   ia   ПОД мпого пово.чатјпм уСЛО- 
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вина даде становништву употребу електричне силе. 
Могу вам рећи, да je један велики број наше отаџ- 
биис снабдевен са електричном енергијом из држав- 
них рудника, и у том правцу ради се и даље, јер 
елоктрификација земљс, nai«) спада тај тсхнички 
дсо иослова у ресор Мишгстарства грађсвииа, ииак 
сс то нс може извести без државних рудника. a за- 
једничка сарадња he донети великих користи за 
становништво. 

Производња угља у свима државшш рудници- 
ма која се за последње две године креће око 1,500.000 
тона, не претставља наравно ни из далека прави 
капацитет рудшпса. Ова се продукција може no по- 
тробзг повећати преко два пута под условом да се 
нађе пласман за ту количину пронзводње. 

Из ових података с<з види важност државних 
рудника угља не само са фискалног становишта не- 
ro и са становишта оиштега иривреднога интереса, 
jop дрлгавни рудшци настоје да се гориво као основ- 
на потреба за индустрију и железнице производи no 
што повољнијим ценама, a уз то воде државш! руд- 
UHII;H рачуна o сарадњи са приватним рудницима. 
OKO 80% вредности продуцираног угља из свих др- 
игавпих рудника ловлачи држава за потребе желез- 
ница, за огревне сврхе војних и цивилних надле- 
штава и установа, за погонске сврхе код државних 
фабрика шећера, и војно-техничких завода, фабрн- 
ке дувана итд., те пословање државпих рудиика не 
трсба цоиити само no исказаноме вишку ирихода 
над расходима у буџету, већ и no повол>нијим цена- 
ма, no којима се угаљ испоручује државним уста- 
иовама, jop jo извесно да би те цене биле знатно ви- 
ше кад би дрнгава била припуђена да своју потребЈ 
na угљу покрива иокључиво из приватних рудпика. 

li;ii;o сам рапијо споменуо, држава оксплоатшпс 
у властитој режији од мсталних рудника у главном 
само железну руду. Највсћа и најбоља налазишта 
/кс.1озпо рудс у држави јесу она у Варешу и Љу-, 
бнји, која окг.тоатпшо ДЈЈжаиа. Ontopona кочпчппа 
руде у J])vniijii азноси око 20 милиопа топа a у Ва- 
рипу 85 милиона Tona. До 1931 год. производња 
i'iUKt.M'Ho i»y,io у Иарппу n Jhvonjn пролазила jo го- 
дшпње 300.000 и 400.000 тона. Једаи малп део ове 
руде iipi'|)ai)iii!aii je у државној желвзари у Bape* 
m.v док je гро продукцпје изввжев у иностранство 
од 'in;] Je држава имала бруто прихода no нокпх 
20—30 милиопа. годпшњо. Због опште дшресцје na 
светскоу ппјацп прсстао je од тдмио 1931 нзвоз гво- 
здене рудо n цена joj jo зпатпо пала. 

Успо.чо je (И1от плаопрати гиоздопу руду из Љу- 
пијо a допокле и Bapeina у ипост1)анСтво тако да се 
je протле годпнс iiono/ia пропзиодп.а na 222.000 To- 
na, a mm нвгледа да ho и овс годвне битп бар то 
лпка IHTO je iiapouiiTo ВвЖНО за оваЈ naciimin i;paj. 
Иитаи.у аропшрева свовдене индуоТрије у Зеници 
због еманципапдје епз аносфааства a парочнто ин- 
тереса земаљове одбраае ооовећује ое особита na 
Жал, na hc ИДућш даиа дојш до priiirii,a ог.ог цсома 
ражнот n крулног пптап.а. 

llpn.McIi.vjo ое парпмпто oa;Mi!.i,cii>c оотраживања 
плгмсмитпх ковИВв парпчптп ;;лата a ^атпм n aimi- 
мона. Прорадио ј(ч рудник влага аа Пеку којв je 
DBUie мап,(' мировао npi'Ko 25 годпиа. On производп 
са i.i око 80 i;i'p. алата чвовчко. Надаљв радв рудвли; 
злата у Вервоаици, који гакођвдаје 18—25 аг. злата 
MiMT'iiio. Према nooiojehoj урвдбн иорају ое ови пле- 
мспптп метала продавата [Јародноц банци. Таво ое 
vi'P1' даватв Народној баацн n злато n орвбро воје 
oe аалавв у иввесном бакру n другнм |'удама. 

Обзиром na важност злата no државне (^инан- 
сије одредио сам да подређене ми установе испитају 
лежишта злата нарочито у Боопи na државппм те- 
ренима, где ће се за случај рентабплитета отвори- 
ти рудаици. 

Рудници аптимона остајалп су деценијама не- 
искоришћонп na су задњих месеци оживели радови 
код Ивањицс и у Подрињу. 

Код промета државпих рудароких прсдузећа 
важна je продаја продуката. Ранијих година дола- 
зило je до великих дуговања државним рудпицима 
за повучене продукте. Успело je ове регулисати и 
сачувати предузећа од штета. Да би се продаја npn- 
лагодила дапашњим приликама донесепа je уредба 
o продаји продуката државних рударских предузе- 
ha која he свих дана ступити na снагу. Ова уредба 
уводи у продају и приватну иницијативу n сва ње- 
на срсдства na тај начпн што предвиђа могућност 
искључива заступства државиих предузећа у огра- 
ниченим реонима од стране приватних лица као и 
MoryhHocT комиоионарских послова. Интерес заступ- 
ника и компсионара npn процонтуалпој провизаци- 
ји за закључопе послове лежи у првом реду у npo- 
даји што Behnx количипа у што већој вредности. A 
кад му je провизпја једипа зарада, on своја пастоја- 
ња мора упутити у изналажењу пових потрошача 
na корист пропзводње дрлсавЈшх рударских npe- 
дyзeha. 

Надаље су се препродавци угља из државних 
рудника побијали до сада међусобно na истој тери- 
торији, и na тај пачин напосили штету обарањем 
цена, a себе слабпли у толикој мери, да je јсдап део 
препродаваца ликвидпрао послове. Уредбом he битп 
и то сад отклоњено. 

Ja мислим, господо, да сам овпм у главиим ли- 
пијама оцртао рад мога ресора и апелујем na вас, 
господу сопаторе, да буџет мога ресора изволито 
прпхватити. (Аплауз). 

Потпрстседник др. Мирослав Плој: Реч има се- 
натор г. Тома Јалжабетић. 

Tomo Jalžabetić: Gospodo senatori, ovim dugim 
govorom došli smo u nestrpljenje. Gospodin Mini- 
star izvolio je naglasiti da imade 3,000.000 državnih 
šuma i 3,000.000 nedržavnih, privatnih šuma. Za čudo, 
U svome dvaiposatnom dugom govoru nije našao 
vremena Gospodin Ministar da ni jednu reč proslovi 
za ona 3,000.000 nedržavnih šuma. Rade se pustio 
na građenje puteva po šumama, za koje je uveren 
da ih ne može sagraditi, samo da vreme produži. 
CSmeh). Zato ću se ja osvrnuti na privatne šume Po 
dravine, čijem se narodu strašna nepravda čini, i koje 

su neotklonjive dok se državna vlast za to ne po- 
brine. Jer narod u šumama bogatoj Podravini nema 
ogreva, stvaraju se od poštenih ljudi takvi kradljivci, 
suđeni po sudu. Ja ću dakle to sve da obrazložim. 

Naime, imamo mi jedan dio naše današnje Kra- 
ljevine Jugoslavije, koji je pod Austro-ugarskom vla- 
šću nosi/j ime Vojna Krajina. Ta Vojna Krajina, što 
braći iz Srbije nije poznato, protezala se od Jadran- 
skog Mora uzduž Turske granice, jer je Bosna bila 
turska do Pančeva. U ovoj Krajini bilo je 13 vojnih 
regimenta. Svi ti vojnici bili su k.od kuće sa opremom 
kod sebe. Moj otac imao je 16 godina u vlastitoj ku- 
ći pušku i opremu. Godine 1878 pristupilo se razvo- 
jačenju ove Vojne krajine, jer je Bosna prestala biti 
turska, pa je onda bivša Vojna krajina pripojena 
ostalom delu civilne uprave u Hrvatskoj i tako su 
te šume bile posebna nagrada žiteljstvu, jer je dr- 
žava dala za uzdržavanje vojske polovinu svojih dr- 



256 XII   REDOVNI   SASTANAK — 26 MARTA  1936. 

žavnih šuma tome stanovništvu. Kao uprava sa šuma- 
ma uređene su imovne općine, koje još i sad uprav- 
ljaju tom šumom. 

Te imovne općine dobile su široku autonomiju 
i dobile su krasne šume. Narodu je u tim šumama 
zajamčeno drvarenje, gradivo, paša i t. d. Sve je to 
u zakonu navedeno. Međutim, poisle su se prilike iz- 
menile i kroz kratko vreme te stare šume počele su se 
pretvarati u mlade. U tom pravcu načiniše planove i 
Šumska uprava podelila je šume na pojedine drvoseč- 
ne parcele i tako ih dražbom rasprodavala na četiri- 
godišnje uživanje. God. 1913, u koje sam vreme ja 
imao čast biti pretsednik Imovne općine, upozorio 
sam tadanjeg direktora šuma kako nije dobro te šu- 
me šeći, jer da mlade šume kasao dorašćuju i da će 
tako u našim šumama nestati goriva i gradiva. Dobio 
sam odgovor da se moraju stvarati novčani kapitali 
koji će nositi kamatu, da će se moći od kamata 
naplaćivati troškovi za šumsku upravu kad ne bude 
starih šuma. Onda se je već predviđalo da će jedan 
put toga bogastva nestati. G. 1913, kad sam bio pret- 
sednik Imovne općine, dao sam si izvaditi novčani in- 
ventar koji je tada iznosio 6 miliona kruna. Pošt.o je 
sve to bilo pod nadzorom Zemaljske vlade, a svaka 
vlast zgrće sebi novac, (Smeh) tako je i Zemaljska 
vlada odredila da se taj novac ima nv>j slati. A kad 
su naša nebraća Mađari za taj novac doznali, povukli 
su ga sebi u Peštu. Novac je bio tako obilan, da su se 
s njime gradile železničke pruge, u mnogim krajevima 
davale su se odatle potpore za škole, davale su se 
stipendije đacima k.oji su studirali i t. d. I to je sve 
tako daleko išlo dok su šume stajale. Najzad je do- 
šlo da je od tih šuma ostalo samo po nekoliko sta- 
bala hrastovine к.оја služi u krajnjoj nuždi za potrebe 
gradnje. Ali kako je to naše šumsko pravo bilo uknji- 
ženo i zakonom zajamčeno i tako zabilježeno u ka- 
tastru imovinskom, t.o je to pravo bilo i zagaranto- 
vano. Medutdm ni jedan čovek nije neumrli, tako su 
i ti .pravo-užitnici, koji su bili uknjiženi u zemljišnim 
knjigama, pomrli, a na njihova mesta došli su nji- 
hovi naslednici. Obitelji su se razmnožile, katastar- 
ske knjige su se napunile pravoužitnika, a šume su 
se umanjile. Sada je nastala, gosp.odo, jedna velika 
mudrija od školane gospode: ne dati novim pravo- 
užitnicima ništa, jer oni danas drže kod Imovne op- 
ćine Đurđevačke u Bjelovaru samo one za prav.oužif- 
nike, čija su imena unesena u imovinski katastar. Nji- 
hovom potomstvu ne daju nikakovo pravo. O tome 
imam dosta dokaza. Zat.o mi daje povoda i jedna mol- 
ba, a tiče se ovoga slučaja. U jednom siromašnom 
selu sreza đurđevačkog, u Svetoj Ani, ima dvadese- 
tak obitelji sa kućnim gospodarstvom a bez pravou- 
/.itnika, t. j. pravi nrav/iiižitnici su umrli, a ostale su 
njihove porodice, Kad porodice podnose molbe za 
upis u katastar, onda im se te molbe vraćaju neuva 
žene i izmišljaju se razne smicalice, da se te molbe 
odbiju sa motivacijom da nemaju na t.o pravo. 

Međutim, takvi siromašni ljudi ne mogu biti bez 
ogreva, kao i oni pravoužitnici. Takav siromašak ode 
i donese jedno stablo velik/) kao letva, što može do- 
neti na leđima, jer ti jadni ljudi nemaju ni voznoga 
blaga. Mi smo usrećeni novim šumskim zakonom, 
koga je neprijatelj naroda sastavio, mislim da je od 

1 srpnja 1929 godine, i taj zak.on propisuje za jedno 
stablo deblje od 10 santimetara globu i otštetu od 
Г)00 dinara, a osim toga je dotični kažnjen kao krad- 
ljivac, predaje se sudu i sud ga mora kazniti zatvo- 
rom za kradu. Jedan koji je baš pravi/) molbu, rekao 
mi je: ja sam bio 10 dana kod suda za jedan slučaj 

u zatvoru. A jedan sudija u Bjelovaru u razgovoru 
sa mnom kaže: ljudi moraju da idu u šumu, ali ako 
taj dođe više puta ovamo, moram ga kazniti kao 
nepopravljivog zločinca na 10 i 20 dana. 

Ali, gospodo, kad se ide u rat, onda se ne pita 
je si li pravoužitnik, nego imaš li zdravo telo i snagu, 
lezi u streljački jarak, a .oni koji nama diktiraju, na- 
laze se u pozadini i oni nama danas uskraćuju zako 
nom zajamčena prava. 

U selu Mičetincu ljudi su imali u jednom jarku 
pašu. Oko toga jarka je šuma, koja je proredena za 
pašu. Ali se lugaru prohtelo da u tome jarku dobije 
deputatno zemljište, jer naši lugari imaju osim plaće 
лко osam do deset jutara deputatnog zemljišta. On 
je imao deputatno zemljište ali udaljeno, pa je htio 
da ga ima ovde. On se pogodio sa Šumskom upra- 
vom i oni su mu obećali, ako istera svinje i zabrani 
pašu, da će mu to dati za deputatao zemljište. Povr- 
šina je bila 9 jutara. To je bio jedini predio, gde je 
to siromašno selo imalo svinje da stera i u velike su- 
še, kad su sve bare presušile, a ima samo 4 bunara 
u selu, gde su mogli rublje prati i namakati lan i ko- 
noplju. To je učinjeao bez propisanog postupka. Lu- 
gar je isterao svinje iz paše i Imovna općina je to 
rasparcelirala po svome taksatoru i prodala dražbom 
u najam na jednu godinu tih 9 jutara, da se zabusem, 
a iduće godine da bude lugaru deputatno zemljište. 

Ja sam napravio ljudima žalbu na Bansku upravu, 
koja je stojala pet meseci nerešena. Kasnije, kad je 
po mome traženju, mojom intervencijom, došlo do 
negativnog rešenja, ja sam napravio žalbu na Mini- 
starstvo. Rešenje je došlo da se žalba odbija, jer nije 
propisnim putem traženo da to dođe prethodno pred 
Imovinski odbor, pa onda pred Glavnu skupštinu koja 
bi im to .odobrila ili ne. To su oni uživali od svoga 
poroda. Ali zbog želje onoga lugara za bogaćenjem, 
tim ljudima je sprečen uzgoj svinja. Ja sam to naveo 
u mojoj interpelaciji — ako to d.ode na dnevni red — 
zašto g. Ministar šuma i rudnika nije pitao Imovnu 
općinu: da li je to prošlo kroz imovinski odbor i 
glavnu skupštinu. Međutim, stvar je zastarela, šuma 
je posečena, paša je zabranjena, to je rasparcelirano, 
novac ubran i postavljeni ljudi pred gotov čin. Pa 
kak.o je onda mogućno ići jednom procedurom koja 
godinama traje, a stvar se nikada ne svršava? 

Ali, imam da pomenem još jedan rečitiji primer. 
U blizini mesta Đurđevca jedno podvodno šumsko tlo 
obraslo je bilo retkom Sumom od jalše i jasena. Ta je 
šuma sečena još kad sam ja bio u vojsci 1876 godine 
i ostavljena je da se sama po prirodi pošumljuje, a 
čistine su iznajmljivane za košnju. Ok.o god. 1900 je 
pošumljena jasenovim biljkama, koje su rasle do g. 
1906. Tu su desetine i desetine godina skupljali masu 
novaca. Mi smo Đurdevčani došli bili u položaj da ni- 
smo imali nijedan čopor pašnih svinja, a nerasta za 
.oplođenje krmača ni spomena, nego smo išli po 
obližnjim selima koja su imala pašnjake pa smo tamo 
kupovali svinje za klanje. Uzgoj svinja i prasadi kod 
seljaka je ono, što je činovniku njegov ulog u štedio- 
nici, jer seljak može par komada prasadi prodati na 
sajmu i podmiriti najnužnije potrebe. 

Svinjogojstvo je bilo veoma korisno za naš na- 
rod. U jednoj sednici .općinskog zastupstva kojoj sam 
ja prisustvovao, predložio sam da se taj prelo/ni"ki 
bereg otvori za popaštt i kazao sam da je šuma pose- 
čena još 1876 godine, j kroz 51 godinu nikad Za pašu 
nije bila otvorena. Kad se iznajmljivala za košnju, nije 
mogla služiti za popašu; posle su je posumili jaseno- 
vim drvetom. Godine  1906 došli su izbori za Sabor, 
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i baš veliki župan tadašnji Milutin Kukuljevic — ne 
znam da li je sa našim g. Kukuljevićem u rodu — 
dopustio je popašu ove mlade branjevine za volju ne- 
kih ljudi koji su glasali za Mađarone. To sam ja dao 
u obrazloženju moga sjedničkog zapisnika: da ta šu- 
ma kroz 51 godinu nikada nije bila otvorena za po- 
pašu osim 1906 godine u korteške svrhe. 

Sad opet gospodi iz Šumske uprave htelo se zgr- 
tati novac, pa su posekli pnošle godine u jesen jedan 
komad, isparcelirali ga i iznajmili dražbom. Površina 
bi iznosila po prilici 8000 jutara. Šumu su posekli, 
jer je nisko tlo. Za 14 dana ili mesec dana šume je ne- 
stalo. Taksator je rasparcelirao i dražbom raspnodao. 
Čuli su moj protest od kuće. Onda su taj predmet 
dali pred imovinsku skupštinu, i to1 onda kada su nov- 
ci već bili spremljeni u kasama. Kada je svaki zakup- 
nik stupio u posed na svoju parcelu, šta tu .onda vre- 
di apelacija. 

Gospodine Ministre, ja Vam stavljam do znanja 
pred Senatom, da pozovete Upravu imovne općine 
na red. Kad se jedan seljak za mali prekršaj zakon- 
skih propisa može baciti 14 dana u zatv.or i može da 
se optereti stotinama dinara globe, neka se i ta go- 
spoda metnu pod istragu, jer je to strašan lopovluk 
od njih. kako ćete dalje čuti. Prvo protuzakonito ot- 
mu ljudima to zemljište, ne daju im da budu pravo- 
užitnici, a kad dođu pred sud, onda ih kažnjavaju 
kao tate za krađu. Dakle, stvore od onih najsiro- 
mašnijih ljudi proletere, a od poštenih tatove. Ljudi 
ne smeju u šumu, nemaju dovoljno zemlje, i kako će 
onda živeti. Osim toga, pred sudom je kažnjen za 
kradu, i nije više pošten čovek. Kod te imovne opći- 
ne nastala je praksa: da molbe koie se podnašaju od 
potomaka pravoužitnika, da se upišu u knjige, imaju 
proceduru i po 3—4 godine. Ja sam podnio molbu 
4 januara o. g. za Martina Kolara iz Svete Ane, če- 
kao sam dva meseca, ali rešenja nema. Sad sam se 
uputio u Bjelovar da požurim rješenje. U Bjelovaru 
sam još spise našao i direktor mi je obećao bezod- 
vlačno otposlanje banskoj upravi. Najprije sam ur- 
girao rešen je, i došlo je negativno rešen je. Napravio 
sam žalbu na Bansku upravu. Čekao sam tačno 10 
dana. Mislio sam da je posle 10 dana žalba već kod 
Banske uprave, i pošao sam da požurim stvar dok je 
još mesec mart, jer se šume ne seku noisle meseca 
marta, radi soka koji već teče, pa sam htio da čovek 
još pravovremeno dobiie deputat. 

Posle deset dana ia odem u Zagreb, nadainći se 
da je spis tamo. Kad dođem tamo u Šumsko ođelienie 
Banovine, oni svi pretraže sva odeljenja, — spis je 
došao poslednjih dana, рд sra ne treba ducro tražiti. — 
ali soisa nema pa nema. Onda mi kažu: moždq ie kod 
sreskos: načelstva jer se hoće čuti i niihovo mišljen ie. 
Dobro: odem ia u sresko načelstvo. ali spisa ni tamo 
nije bilo. Niede ga nema a dvaont sam pa ureirao. 
Nema ga uopće. Ali za čudo dobije ta stranka od 
svoie onćine u Šemovcu noziv da donese neke priloge 
koii su bili u snisima. a te sam nrilofre ia bin sve по- 
nio. i onda sam ja odavde iz Beoprada^ poslao u Še- 
movac te priloge da može snis otići. Stiglo ie nega- 
tivno1 rešenje. U tom negativnom rešenju navodi se 
kao razloc da moliteli potiče od ога nenravoužitnika. 

Ja imam kod sebe jedan nravilnik ban^e unravc 
koii citira od reči do reči zakonske propise i na- 
ređen ia za imovne općine, koji sada nemam kod se- 
be, gde se kaže da zakon od 11 srnnja 18S1 eodine 
u poglavliu »A«, — ier je tai zakon pođelien na 
^lova A. B. C. — slova d) i f) tosra paragrafa tačno 
kaže, da su pravoužitnici svi oni koji su za vreme 

Vojne krajine ovde živili i stanovali i vojne duž- 
nosti vršili, kao i njihovi potomci ako imaju svoju 
kuću u kojoj stanuju i vode posebno kućanstvo. Pa 
se onda kaže da imaju pravo i oni koji nemaju svoju 
kuću, koji su se razdelili, ali vode posebno gazdin- 
stvo; dakle pripada svakome. A tu je imovna op- 
ćina Đurđevačka uzurpirala neko pravo da može 
stvarati od poštenih ljudi tatove, a od siromaha pro- 
letarce. Gospodo, kamo to vodi? Takvih slučajeva 
ima na hiljade, nije to samo jedan slučaj. To se prak- 
tiku je već dve, tri godine. Jednom čoveku, koji sta- 
nuje u svojoj kući, ja sam ishodio šumsko pravo. On 
ima brata, jer se s bratom podelio, pa je sa bratom 
i taj deputat podelio, podelili su oni to među sobom 
i eto i njemu su uskratili ogrev. A kada je to u kata- 
star uneseno, što sam im ja odlukom u Bjelovaru do- 
kazao, onda su mu dali ogrev. To naglašujem zato da 
se vidi sa kakvim se sve smicalicama i protivzakonito 
odbijaju ovakve molbe. A oni dobro znaju da po- 
stoje ti propisi, ali neće da ih izvršuju, rade zloupo- 
trebljavaju uredovnu vlast. 

Ja ću o ovoj stvari malo opširnije opet govoriti 
onda kada dođe na red moja interpelacija, a valjda 
će i ona jedanput već doći na dnevni red. Dakle ovo 
što sam govorio, govorio sam samo u glavnim cr- 
tama. 

Gospoda, ја neću dalje duljiti nego iznosim sve 
to zato, da se vidi kako se ta gospoda kod imovnih 
općina ne pridržavaju zakona, rade samovoljno, 
znajući da krše zakon i time zloupotrebljavaju svoju 
uredovnu vlast, a to je čin kažnjiv po Kaznenom za- 
konu. To naglašujem. Gospodine Ministre, i molim 
Vas: dajte ispitati tu stvar, i kad dobijete- izveštaj, 
dajte ga i meni, pa da Vam pokažem koliko će oni 
lagati. Stvar je vrlo delikatna, ali pošto sam podnio 
interpelaciju po toj stvari, to ću Vam prilikom ras- 
prave te interpelacije reći ono što mi je sada izo- 
stalo. 

Потпретседник: др. Мирослав Плој: Реч има 
Господин Министар шума и рудника. 

Министар шужа u рудника Ђура Јанковић: Го- 
сподо сонатори, с обзиром на брзину којом господа 
сенатори желе да раде, ja шгсам могао да говорим o 
свима ггитањргиа мога ресош (Томо ЈалжабетићгАли 
у питаљу.су три милиона!) C тога ми je жао ла нж- 
сам говорио o овом тако важлом ттитаљу, које je спо- 
менуо гошодии сенатор Тома Јалжабетић, a то Je 
гаатаве вравоужитника патих имовних оптптина. 
To je, господо, једаиг врло крупан проблем. o кше 
се у мом ресору сала прикупљају полаттџт, да се из- 
врши cmramria имовнђх отпптина. Имовне отггаттгао 
оу изгубиле своју аутономију и држава се мешала 
у њлхово гавдштство. ттоотављала често пута и су- 
вшттио особље, г/гварала им терете, a и остала посло- 
ваља водшга су се често пута тако. да су имовне 
општине постале паоивно. Далас je кмперативна 
дужпост наша да го имовивм општтшама притокпг1 

у ттомоћ и ia ое шврти њтсова салашт. jop ie TV 
у питаљу еггтгтетпш хиљала и хиљала натих ср- 
љка, a парочиго у бшгским крајевима. као и у оста- 
лчм KpaieBKMa у Хпватској, где су пршгата за жи- 
г.от Frane врло ToniKo. 

ТТТто сс, тиче копкпотних случајева које r, се- 
иатор Јалжабетић паводи, морам да кажем да то нр. 
ппала у рад Мшпгстаргтва шума и рудника, него 
опада v рад баискгос упвава. Ja сам тто захтеву г. 
Јалжабетаћв пре поколчко мвсетш тражио игтоттај 
no TOJ отвари и г. Јалжабетића, оам штсмом обаве- 
стио o иавегатају којтт сам добио, и, у ко.лико ое се- 
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ћам, у једном случају помшБе се застарелост. До 
кога je кривица због те застарелости, ja нисам над- 
лежан да испитујем, јер сви послови те врсте спа- 
дају у надлежност бансклх управа (Томо Јалжабе- 
тић: Кад се установи да злонамерно ради, онда je 
већ ту казна, a то спада код вас). 

Ja ћу после ових сугестија, којс je дао г. сона- 
тор Јалжабетић, учинити своју дужност као opran 
највише надзорне власти и потражићу детаљан из- 
вештај no тој ствари, na hy господина Јалжабетића 
обавестити, можда још и upe претреса иптерпела- 
цијс; ако то ne, опда na caiM дап интерпелације. 
(Томо Јалжабетић: Дакле хитност je призпата, алп 
ништа ne користи! Омех). 

Дакле, гооподо сена.тори, ja писам хтео даље да 
говорим o друпга врсталга приватних и комупалних 
шума, које спадају само под надзорпу власт Мипп- 
стра шума, него сам со парочито био задржао na пи- 
тању државпих шума, са којима ми газдујемо, a у 
вези којих се подноси буџет овом Дому. Ово што сам 
укратко рекао o имовшш општинама, то je само 
због тога што ме je na то потстакао г. сшатор Јал- 
жабетић. Ja сам му за то врло захвалан и са овога 
места дужност ми je да изјавим, да hy водити рачу- 
na o правима правоужптпика, и настојаћу да се из- 
врши сапација имовпих општина онако како то 
иптероси правоуиштпика захтевају. (Пљескаље). 

Претседник џр. Љубомир Томашић: Тиме je за- 
вршеп претрес раздела XIV — Мипистарства шума 
n рудпика. Прелазимо na гласање. Молим г. изве- 
стиоца, да чита партију no партију. 

Известилац Јован Алексић прочита партију 
725В. 

Претседник др. Љубомир Томашић: Прпма ли 
Сенат прочитапу партпју 725В? (Прпма). Објављу- 
јем, да je партија 72бв прт(љена. 

(За овим je Сенат, гласајући седењем и уста- 
јањем o свакој поједипој партији у смислу чл. 102 
Устава и § 67 Закопа o пословпом оеду у Сепату, 
примио цео буџет расхода раздела XIV — Мшга- 
старства шума и рудника, и то од партије 725г до 
закључно партије 725in/32). 

Тиме je Сенат примио буџет раздела XIV — Ми- 
нкстарства шума и рудппка. Прелазимо на раздео 
XII — Министаргтво пол>опривреде. Молпм г. Ми- 
inicTpa да изволи дати овој екопозе. 

Мииистар пољопривргде Светозар Станковић: 
Господо сенатори, i«io земља, која на једпој страип 
извдаи аграрпс пропзводе, a na другој страпп има 
прострапих iiaoni!imx области, које нам намећу бри- 
гу OTW исхрапе стапотппптва и гтоке, м-и морамо у 
пол>опривредп да пмамо према томе и две пољопри- 
вродпе полптико. Једпу пам гголитику памећу ипо- 
гтрапа тржшпта, т. ј. тгјпховп захтови и укуеи у no- 
гледу na квалитет пзвозппх артшсала, n ова нас no- 
липпса упућује ira рад око поправке и усавршава- 
ња квалитета тпх артнплла. Друга иолитпка, коју 
можомо назвати политиком паг.пвпих крајева, упу- 
ћује нас na рад око поввћаваља аграрпе производље 
тпх потпх крајева. како би се п.пхова пасивпост у 
нсхрапп становништва што вшпе омашша, ако и ne 
оаовим уклоппла. 

У ствари рада Мппметарства пол>о1фпи11одо у 
иравцу поправке и усавршаваља квалитета пвшш 
ii;!iio:umx зомал>г(спх проиввода, управо рада na ква- 
лит^тпом усавршаваљу самб проивводње тих артп- 
кала. ^горам на првом мосту да игтакпсм, да овде 
ималто ве.ликпх тешкоћа. За рад у овом правцу no- 
требпо су iii^ свега внатне инвестиције Еииштола, и 

поред тога добра оргапизација и стручпа спрема са- 
мих пољопривредпшш. Ни у једном пи у другом 
правцу прилике нису код нас пајбоље. Ми омо зем- 
ља ситпих сељака без још довољпо стручне образо- 
ваа£остп n оргапизовапостп сељачких uaca. Затим 
luMiiivn пад цепа аграрпим производпма, који je no- 
следица поремећаја у привреди и још више у раз- 
мепи добара између држава, учпнио je пол.опривре- 
ду у аграрним земљама, као што je nama, перента- 
Оилпом, a ово има за последицу то, да се не рептпра 
ппвестиција капитала у ову прнвредпу грапу. Све 
ово заједпо пак чипи да je код nac приватпа ипи- 
цијатива у пољопривредп, која би требала да буде 
најјачи покретач напрстка n покретач брзог прила- 
гођа;вања захтевима и пршшкама које се сада брзо 
мењају, да je дакле прпватпа ипицијатива код nac 
веома слаба и спора. Ове околпости стављају све ве- 
he захтеве и бриге na државу и друштво, чије ста- 
рање за упапређење пољопривреде мо])а да буде у 
толико веће, у колпко je приватна ппицпјатива 
слабија. Од државе и самоуправпих тела као n од 
друштва уопште траже се ne само веће материјалпе 
жртве, нехх) и ове већа иптервепцтија и помоћ, како у 
погледу ширења стручпог образовања. n технпчке 
вештине у пародпим масама, тако и у погледу оргн- 
пизацпје тпх маса. 

Друга политика, која треба да се води у пашој 
пољопривреди јесте, како рекох, политпка ушшре- 
ђења производње људске и сточпе хране у пасив- 
пим крајевима. Прострапство ових крајева у nanioj 
земљи веома je велико. У пормалпим прплпкама на- 
род из овпх крајова исхратвивао се зарадом у стра- 
пим земљама. Сад впше тога пема или je сведено na 
саовим малу меру и пама се ове више намеће npo- 
блем исхрапе ових крајева, парочито у сутппм го- 
дипама, које су за ове крајове naionacnnje као што 
je био случај у ггротлој годипп. Држава и друштво 
мора у оваквпм годппама притицати у помоћ n mr- 
нити зпатпе материјалне жртве. Има међутим у из- 
веопој мери могућпости да се повећа продуктивпост 
ових крајева (примепом уиотребе воштачких ђубри- 
ва, исупшпЈем и заштнтом од поплаве пеких вели 
ких поља и др.) за шга су песумп.иво потребпа из- 
весна новчапа сретства, каја би у овом случају била 
плодоиосна. 

Сасвим засебно питаље постојп у потлвду иове- 
ћања 11роизводп.е onor биља које претставља ип- 
дустријске cnpoi'.iinc које ми увозимо у зпатпим ко- 
лпчппама. Неке од тпх артпкала моглп бпсмо сами 
да производимо у доволлтој мери, као што je случај 
са уљалшм плодовима и вупом. поке опет могли би- 
смо у знатној мери бар повећати као што je случај 
са памуком. Што се тиче уљанш плодоиа могу да 
кажем,"дасмо Beh гаовпм блнзу тога да производи- 
мо толико, колико |je погробио namiiM иплуп-рпја- 
ма. Недавно je иоститпут ('iiopa'.i.vM ca oeraca у no- 
гледу цепа, које могу да вадовоље ироиввођаче pas- 
ипхсемепа, na he се култура овог бшва цроширитв 
парочпто кад со jom регулшпе иптањв уговарања 
проивводњв и откуиа овмена И8м^)у проиввођача a 
индустрије. IIITO се тиче вуне и иамука такође се 
припрвма једаа реаиш есоји he омогућити поввћаље 
оровзводње ових артш&ала. 

Засвбан варакгер нма i;<u nac питаљв увота ла- 
псппх израђевина, који je веома великп. Раалог аво- 
мс увову треба пре свега гражити у отсуотву тек« 
cTii.Tiic шдустрије ове врств код nac. a не у UCM.'I 
II,V или у вемогућностн провзводње иотрвбне свро- 
umic. Пре мего што се осиујв ова индустрија, не мо> 
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жо co мислити Ha иошћање лроизводње лана сио- 
собног за ткиво, осим у колико Cm се реитирао извоз 
иашог ланеиог влакна уз истовремсни увоз лаиених 
израђевииа, као што je случаЈ у последње време 
због добре коњунктуре. 

Исто тако као биљна 'лроизводња важна je и 
nauia сточарска ироизводња. У планишжим, већи- 
ном иасивним прајевима државе, који заузимају 
знатан дсо државие површине, сточарство je главна 
привредиа грана. 

У свима крајевима сточарство je главна при- 
вредна грана ситних сељака. Из ових разлога сто- 
чарству се шсвећује највећа пажЕва. И у овој при- 
иредиој грани иде се за тим да се у питању ква- 
литета ирилагођавамо захтевима страних тржишта. 
гГреба да тежимо за тим, да највећи део земаљских 
мроизвода уиовчавамо путем сточарства, a не про- 
дајом тих производа. Из ових разлога у дитањима 
спољие трговиие, треба сточарству да дајемо једнз 
од ирвих места. 

Стока и њени разноврсни ироизводи чипе једну 
од највећих позиција у нашем извозу, a ту опетједно 
од најважнијих места заузимају лгивина и jaja. По 
питањима унапређеља нашег живинарства Мини- 
старство je недавно na једној широј конфереицији 
копсултовало интересеите и стручњаке, na су утвр- 
ђене директиве, no којима he се даље радитп. У na- 
шем свињарству показало се да производња масних 
свиња пајбоље одговара не само нашим приликама 
него да масне свиње и поред свих тешкоћа у међу- 
иародној трговини и илатном промету још увек нала- 
зе пласмана. 

Ми треба само да усаврпшвамо нашу расу ма- 
спих свиња, a масне расс да се ограничавају на na- 
me западне крајеве. 

У овчарству морамо посветити нашу пажњу ne 
само производњи меса и млека nero и производњи 
вупе, како би нашу већ добро развијепу текстилну 
индустрију ослободплп од увоза страпе вуне. 0- 
правдано je гледаштс да то можемо постпћп имају- 
ћи у виду развијепо пашс овчарство са мно1Х)број- 
иим расама и тииовима. Директиве за овај рад трс- 
ба да долазс ш једног научног института за ио;гати- 
вање вуне, који he служити и као веза између iio- 
љоириироде и иидустрије. Ради тога сам тражио о- 
влашће11.е у Фипаисијском закону за оснивањс так- 
вог ипститута. и ускоро he сс приетушгги његовом 
оснивању. 

За подизаље коњарства утрђеио je да су држав- 
iio ергеле најбољи и нооиходни ииструмоиат. У на- 
иредним државама таквс ергеле радс већ неколико 
стотина годниа, na се љиховом раду има захвалити 
да je тамо |;()1г,арство напредно. 0 тим задатком 
ооповапе су и нашс државпс оргеле na je потребпо 
само иојачатп шшацитет п>иховог рада. To he сс no- 
cTuhn смеппчљем пекојпх оргела na ввћа и подеопи- 
ја земл.ишта п савршвнгјом opranпзацијом истпх. 
Ha тај he начин уа нсте буџетоке пздаткс каиаци- 
тст ергела бити у зпатпој мери појачап. Да би се то 
cnpoiuvio тражепо je та.коЗ)е овлап^ењс у Фипапси,)- 
оком закону na he се no ©добрењу истога сриступи- 
тп пзвођељу. Како пије iiocTOJao утврђеп плап рада 
у копкарству, то hc се npe свсга, no претходпом са- 
ветоваљу са ааинтервсованш круговима утврдити 
n.iaii рада и реонираље paca за целу државу према 
потребама привреДе овакога кра.ја и према иптере- 
ciiM.i земаљске одбране. 

Велики пад цена захватио je рогату стоку на- 
рочпто од прошле јосопп због онемогућеног извова у 

Италију, као и због оок.удице у сточпој храни, која 
je припуђавала парод да и поред слабих цепа у no- 
Behanoj мери продаје стоку, што je још више обара- 
ло цене. И оскудица у људској храпи у пасивпим 
крајевима припуђавала je народ na продају стоке 
да би имао за шта да купује себи храпу. 

Иначе се рад na упапређењу ове сточарске гра- 
ne врши пормалпо у грапицама буџетске Moryhno- 
сти и у вези са баповипама n задругама. 

Ради утврђивања праваца n метода рада ne са- 
мо у сточарству nero и у осталим гранама, предви- 
ђепа je у повереном ми Министарству серија коп- 
ферепција стручњака и заинтересованих претстав- 
ника дотичпе привредпе грапе. Знатап број таквих 
копференција neh je орджан, a остале су у припре- 
ми. Ha тај he се начпн утврдитп програм рада це- 
лог Мппистарства у свима грапама, који je neh по- 
чео да се примењује, a његовом извођењу имају да 
слун«е и подпети амапдманп који he OMoryhnTn да 
се учини велшш корак папред у нашај пољо- 
привредп. 

3a целокупно сточарство од битпе je важпости 
прпбављање добре сточне храпе, чему служе na- 
шњаци, Јшваде n производња ове храпе na орапица- 
ма. Овоме пптању Министарство he поеветпти no- 
требпу пажњу, a како no питању пашњака ради и 
Мипистарство шума и рудника, a no питању мели- 
орације ливада Минпстарство грађевипа, то he бити 
потребио да се проучп ne би ли било згодпије да 
се овај nocao окопцентрише na једно место. Док се 
ово ne реши мора се усваком случају no овим пи- 
тањима успоставити уска сарадља. 

Норед сточарства, које je главпа привредпа гра- 
na свих ситпих сељака, једпако у активпим као и 
у пасивпим крајевима, BohapcTBO и випоградарство 
добија све Behy важност, парочито у пасивдпм кра- 
јевима. Повољпп пласмал noha, грожђа и вина 
треба стога да na првом месту интересује пашу 
сдољиу трговппу одмах поред пласмапа стоке н 
сточпих производа. 

За све ово што се тражи од државе и јавних 
тела у погледу рада na упапређењу пољопривреде; 
материјалпа оредства изрансена у буџету повереног 
мп Мшгистарства доста су слаба, поготово кад се 
узме у обзир, да je овај буџет oiiTepehen и аграрном 
реформом тј. једиим задатком и послом који шце 
само 'лрниролпог карактера. Овај буџст пооматран 
само у свом рачупском делу показујс песумњиво 
ову чињспицу која сс ne може MnMonhn. 0 овој 
околпости водило се у пуној мери рачупа na су 
се у Фннапгнјском закопу траишла овлашћења, Ko- 
ja he у великој мсрп повећати актпвпост Мипистар- 
ства пољопривреде. Бсз тих овлапЉења његова ак- 
тпввдст била бп веома оррапичепа. Зато hy украт- 
ко да наиомеисм пајважппја oвлaшheњa. 

Ту би na првом месту било овлаи^ење за оони- 
вање 110л,011р11врсдпих комора као зваппчпих прет- 
гтавника иитереса пол.опривреде и 'пољопривред- 
нпка. У нашој земљи neh сви привредни рсдови 
имају своје коморе осим пољопривреднпка, док 
међутим у мпогим другим земљама и овај ред већ 
одавно има овоје коморе. 

Установљење пољопрпвредних комора повлачи 
за собом коморскп прирез и ово je paauor што се 
je одутрвлачило код nac ca оспивањем овакових ко- 
мора. У другпм землЈама ове коморе постоје већ 
одавнб, na je крајње врвме да co таково оспују што 
upe у nanioj зешш, Код 'nac међутим постојо вели- 
ко разлике између појединих баповша с обзиром 
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на привредио ирилнкс и културнл лнво жљлт. У 
некид! uaiioiiimaiia као што je дравска, (Јавска и 
Дудавска оснивање иољоиривредних комора се же- 
јш и не 6и се наишло на никакве иотешкоће. Али je 
аитање да лд ои иило тако a у другм оановииама. 
може се очекиватм, да ои се то могло у неким оа- 
новинама сматрати као неко наметање иа се сма- 
трало да je бшве да се овакове коморе уводе сукце- 
сивно. Неке Ои бановине увеле такове Ххоморе одмах, 
неке би олет чекале да виде какве ne резултате та- 

.кове коморе доказати. Од овако иостунног увађања 
комора не би било никакове штете Једино што ои 
требало водити рачуна o томе, да не би требало 
установљавати главну или земаљску комору дре 
него би већина бановина основале своЈе коморе. Ово 
ларочито лодвлачим и сломлд>ем због тога, што je 
ветша Филансијоког одбора лредложила ону изме- 
лу у логледу овлх 11од>олрлвредних комора. И ja 
мислим, да ово обавештење п ова лзЈава коЈ.у ja да- 
јем je довољло, да се одустане од олога лредлога 
већине да се брише други став олога амандмана, 
који се одлоси ла иољолривредле коморе. 

Уатим у важле лове усталове којс би лочеле 
да се иодижу ломлњем сллосе, чија се ваашост већ 
дуго времена и клд лас лстлче a Koje такође већ 
имају илл их лодижу готово све зеливс ларочито лз- 
возллчке као што je л лаша земља. Ове усталове 
имају да служе олакшавал^у извоза иштарида са 
коЈлма лмамо све већлх телл^оћа лри извозу. Оне 
олад^шаваЈу сортиран^ и сталдардизовање робе a с 
тим и рад ла усавршавању кваллтета. Уатим оне 
омогућавају кредлтовање ла бази ломбарда земаЈВ- 
ских 'дроизвода. Иовољал смештај лромзвода у си- 
лосима у вези са кредитоваљем омогућава регуЈШ- 
сан>е цела ла унуграшњем тржишту и даје могућ- 
ност чувању резервл лз родпих за леродле године, 
што je врло важно кад се држи у виду окољиост 
да се код нас лојављуЈу веллке разливе у лрллосл- 
ма родних и неродллх годлла. 

Вбдећл рачула o све већој ваншости коју код 
нас добија воћарство, тражио сам овлашћење да мо- 
ry основати воћарску огледну станицу у лашем Haj- 
ваЈкнијем воћарском реолу у сливу Дрине на бано- 
вилском имању Горажди. ва улалређење лак во- 
ћарства и других култура дуж наших Приморја, 
тражио сам, како рекох, овлашћење за осливање 
средн^ школе за јужне културе ла баиовилском 
имању Тополици код Бара. ово у толико лре што 
Зетска бановина лема лиједне лољолривредле шко- 
ле. Да би се олакшао и уналредио рад ла овчарству, 
нарочито у лравцу лроизвод1ве вуне за слабдевал>е 
домаће текстилло илдустријо, лотребал иам je једсш 
институт за ислитивање и 1и1аси({)икацију вуле no 
угледу na сличне установе у друглм земљама. Тра- 
жено je овлашћен^ за оснивање овог института. 

Затим једним амандмалом тражено je овлашћс- 
ње за лреображај средње лољолривредне школе у 
Ваљеву у средњу лољолривредпу задружлу лшшу 
с обзиром ла све већу важлост коју задругарство, 
нарочлто лроизвођачко, добија у лол>олривреди. 

Kaivo у читавом житородном дунавском базен}1 

немамо ли једне огледне нл коптролпе станице тра- 
жио сам овлашћел>е да могу у Новом Саду, na јед- 
пом лолом тављу које je бановшга за ову сврху от- 
купила од Матице српске, уредити такву установу 
неопходио лотроблу за рад na усавршаваљу тјшо- 
iiiii>o иољоирлвреде у квалитетиом правцу. У немо- 
гућности да се тамо оснује лова установа, морао 

сам тражитл да ue буџстскл пренвое сханица из Оси- 
Јека у Новл иад, a у исијеку би остала ледлрлута 
селеклдона сталица лао баловилска усталова. илдо 
лшрам лаломелутл да су у (Јавско),) оаловилл биде 
оваЈшс две сгаппце у Загребу л ола у Ослјеку, док 
члтаве четирл бановипе лемају лиЈедле. из редов- 
лих средстава доврлшће се n уређеље сллчле ста- 
ллце у икопљу, затим ne се лодлћи зграда аа ста- 
ллцу у ЈЈзубљалд и довршитл доградн>а зграде 
сталице у Уагребу; 

Да ои се ластавило лодизал>е зграда лољолри- 
вредно-шумарског факултета у Уагреиу ла његовом 
имању у Маљсимиру л факултет саовим лреселио 
на то иман>е, што he олашлати и уналредити наста- 
ву, иако ле dia^a у ресор Мллистарства лољолри- 
вреде, тражло сам овлашПење да могу пз средстава 
држгшне лољолрлвредне закладе датл томе факул- 
тету кредлт од три миллона дилара за лодлзал>е 
Јвдае зграде, те бл остало да се још толики кредлт 
обезбеди у ларедлој години за лотреблу Једну. 
зграду. Тлме би оваЈ факултет бло лотлуло изгра- 
ђел. сЈемудоком лак факултету треба још кредит од 
150.000 динара за довршелЈе Једле грађевиле, чимс 
би био и оваЈ факултет довршел. 

Потребдо je било даље овлашћење за дремешта- 
је леких ергсла и за њлхову бољу оргализав^ју 
(.загребачке, због једле деуклоњиве заразе и уолште 
због лезгоддог терсла, затим оде у Вралд због дез- 
годлог тереда као и оне у Љубичеву ради лро- 
лшрења). 

Да би се олштилама и бадовлдама обезбедила 
извесла већа средства за дабавку дрдилодие стоке 
једлим амаддмалом je тражедо да 'лоловида дрихода 
од сточлих ласоша (лутлдца) дде у бадовднски 
сточарски фолд, a друга лоловида у ошптллске или 
пак у баловлдоке ветершЈароке фолдове. 
Државлом бактериолошком и серолошком заводу 

у Крижсвцима, дмало бл једдим амалдмалом да се 
ради лрошлрења рада ла лроизводши серума лрихо- 
ди од серума оставе за повећање обртдог калитала. 

Да би могла да се изврлга сапација Савеза хр- 
ватских селзачких задруга у Загребу, логрсбло je 
једдо овлашћсње за отлуштање јвсгових лугова др- 
жави у износу од близу 1,400.000 динара, као н 
овдашћење Баиу Савс1«) бановине да жожс ла терет 
баловиле додићд зајам од 6,500.000 дидара, и тај ло- 
вац дати савсзу за локрдће губитака. 

Једлим амалдмалом тражеа1о je овлашћољс sa 
рсоЈнминзацнју Отсека оа дољолривредив кредит 
у Сарајвву и ореских арипомоћши задшада na те- 
piiTO[)iijii ранијв Боснс д Хсрцеговиле којс су ва- 
i.onoM o Балској уирави изгубиле своју централну 
упрлгл-. 

Како у приморскнм крајсвима досолнца чипи 
знатне ттсто усеиима, улесси je амалдмаи. да- со та- 
мо могу обезбеђивати културс и од досолнце, a лс 
само од града. 

Дал>е je тражопо овлашћоње да се можс расхо- 
довати соме којс јо било дато лароду за вромс pa- 
това, na до 1923 годипс, којо се иокааало ипшплатп- 
во. a jom со иоди као аадужсш'. Друго ман* шшле 
аиандмане нијв 'пагребно иотицахи; a оне, који се 
тпчу аграра помвнућу дал.е у излагаау прилика 
у аграру. 

Omi амаидмали дају, клко рекох ДОВ0ЈШ0 мо- 
гућности за рад у јвдној ГОДппп дала, im .vnaiipcljc- 
ii>y пољопривредв. HoMi'ii.vo ош u то, како ниске 
цоио ок^жавају овај рад. Иад цела толшш je, да je 
пољопривреда постала нвреихабнлна u оељак je uo- 
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стао. слаб куиац ћ илатац. Животпи стандард сеља- 
ков редуцирао се на минимум, a ово се осећа у чи- 
тавој лрнвреди земље. У општем je интересу, да се 
ове 'лрилике нормализују, и да се сељакови расхо- 
ди доведу у склад са његовим миого редуцираним 
приходима, јер само од овога можемо очекивати on- 
ште оживљење целе наше привреде. Kao извозна 
земља ми у погледу цена аграрних проитшода зави- 
симо од иностранства. По сили прилика ми ту не 
можемо много да постигнемо, ако и у колико се при- 
лике на међународном тржишту не поправе. Како, 
међутим, рентабилитет иољопривреде не зависи са- 
мо од висине прихода, него и од висине расхода, a то 
значи •од вишне сељакових јавних дажбина, затим 
од цене његових кудовних артикала и од каматне 
стопе на новац, то he бити дужност свију нах) да 
са радом на повећању прихода наставимо н рад на 
сманлтвању сељакових терета и расхода. 

У тежњЋ да се сељаку олакшају терети, донесена 
je и нова уредба o заштити земљорадника од 30 
септембра прошле године, која je пошла са гледишта 
да се, поред продужења рокова отплате у најтежим 
случајевима, мора чак и отпуштати једао део дугова 
земљорадничких и ово отпуштање да падне на те- 
рет целине т. ј. државе. Ова мера, која je нова у 
нашем законодавству, правда се тиме, што je, у од- 
носу 'према вредности новца, знатно пала вредност 
ссљачке имовине, те би реализовање земљораднич- 
ких дугова довело у оиаоност егзистепцију великог 
броја сељачких породица. 

Осим ове мере расторећења сељака смањена je 
у извесној мери и земљарина, како вам je поаиато. 
Нашри у овом лравцз' he се наставити и ту he 
морати да сс узме у обзир и онај несразмер који 
постоји између цена сељакових 'лроизвода и цеиа 
његових куповиих артикала. При том he морати на 
првом месту да сс држи у виду потреба да се сма- 
њују цене средствима производње, јер je окуиоћа 
ових разлог да наша псмшпршзрсда све више ире- 
лази на примитивнс методе рада, UITO претставља 
очитледан назадак. Од средстава ироизводње дола- 
зе upe свега у обзир најнотребније сираве и алати, 
ла he морати да се што upe узмс у расматрање пи- 
тап.е иаших увозних царина у колико се оне односе 
na најважоије артикле сељадшвог рада и живота. 

Здрав наиредак замљорадничког задругарства, 
нарочито произвођачког, мора да нам буде увек 
пред очима. Зато je Краљевска влада узела на се- 
бо бригу, да се саиирају оне задружие установе Ko- 
je су 'лосриуле, a које имају у себи животне снаге. 
За јодаи овакав случај ио^ЈСсев je и потребан 
ммапдмаи у Финонсијјском закоиу, то je случај Са- 
веза Хрватских ссљачких задруга у Загребу. За са- 
iiii])iiii>e ирилика у агра/рном задругарству поднесен 
je такоће један амандман. У намери да се целом за- 
другарству да солвдна основа, водиесен je пред- 
лог повог Закопа o приврсдним задругама на 
озакоњењс. 

У ствари аграрне реформс част ми je изло- 
житм ono:. 

По доношењу За.кона o лшовидацији аграрне 
реформе na великтј иоседима од 26 јуна 1931 го- 
дине u п-огопих шмена и допупа од 24 јупа 1933 
год. пршопи су до сад претходии радови за дефши- 
Tiimi.v ликиндадију овога питанл и землшпшо-тш.иж- 
пих ii|)oiioca 11одол>е11е земље Ha аграрнс субјекто. 

Постигнути резултати ових прстходних радова 
задовољаваутш су, јер су од 714 поссда na којима 
je примењ&на аграрна   реформа, утарђени објекти 

на 68С поседа. A на осталих 28 иоседа овај je по- 
студак у течају те he и он ускоро бити окончан. 
Исго тако, са незнатним изузетком, проведен je по- 
ступак o утврђивању субје1гата у овима општинама 
северних крајева. 

Сем повришне од око 240.000 катастарских ју- 
тара, коју су власници поседа отуђиле путем фа- 
култативног откупа од стране аграрних интересена- 
та, правоснажним одлукама одређена je за експро- 
пријацију у аграрне сврхе површина од око 720.000 
катастарских јутара. 

Да би се ова површина у земљшиним књитама 
пренела на аграрне субјекте, морала се премерити 
и за њу прииремити технички елаборат како то 
тражи закон o земљишним књигама и закон o ка- 
тастру, у коме je циљу готово целокупна ова повр- 
шина дата у измеру oвлaшheним пЈшватним 
геометрима. 

По закону, тропшове 'лремера и израде технич- 
ких елабората сносе аграрни субјести a сем овога 
они су дужни, upe преносау земљиипшм књигама, 
да плате на име доприноса за колонизациони фонд 
2% од вредности додељене им земље и осталих 2% 
иосле годину дана. Услед привредне делресије, која 
нарочито тешко погађа аграрне субјекте као најси- 
ромашнији део нашега народа, они нису могли у це- 
лости да удовоље овим законским одредбама. Ради 
тога, као и ради обимности техничких радова којн 
су често врло компликовани и захтевају дуготра- 
јан рад, ликвидација аграрне реформе не сироводи 
се оним темпом, који се жели, мада су све предрад- 
н>е за доношење експроириацноних одлука завршене. 

Наведени разлози 11ретставл>ају најглавније 
сметње брзом раду на ликвидацији аграрне рефор- 
ме. Да би се ове сметње отклониле, затражио сам 
амандманом овлаиЛење да у име аграрних субјека- 
та a у сиоразуму са г. Министром финаисија могу 
код Привилеговане аграрне банке лоди^ш бескамат- 
ни зајам из специјалног гарантног фонда иредви- 
ђоног у чл. 22 Уредбе o финансијској ликвидацији 
до 5,000.000.— дин. из кога би се давале иозајмице 
предузимачима за извршени премер аграрпог зем- 
љишта с тим, да се Привилегована аграрна банка 
за суме које се не би могле одмах убратл од аграр- 
иих субје1«1-та, укњижи на њиховим некретнинама. 

Прихватаљем ових иредлога OMor.vhnhe се ин- 
тензивни рад и коначна ликвидација овог врло важ- 
иог социјалног и националног нитања. 

Beh три годинс у северним крајевима нема рас- 
иололсивс земље која би се доделила добровољцима 
иа се je стога број њихових молби за земљу у Ми- 
иистарству иоллпривреде 'iiOBehao до 7.058 од чега 
je 5.372 добровољаца из Балканског и Оветоког pa- 
ra, a 1.524 добровољаца усташа. Како Министар- 
ство Bojcice и мориарице још није реиЈило све мол- 
бе око издавања добролЈачких увереЈва, рачуна се 
да he се број ненадељених добровољаца noBehara 
jom за 1.000, дакле биће их на тај начин ненаде- 
љених око 8.000. 

У северним крајсвима стоји на раоположсљу за 
оада Мтшстарству пшБоаривреде за наделу добро- 
вол^аца око 30.000 катастарских јутара земље у т. 
зв. Папчовачком риту. Али подсли овог земљшпта 
iipiK-Tviinhe се тек у 1937 и 1938 год., ш раалога, 
што je ово зсмллште, које je доокора било под во- 
дом, jom нсра.зрађено и ноиодосно, без претходних 
радова, како за 'пољопривредну културу таад и за 
колопизацију, a мора се извр1пити и парцелација. 
Ha овом земљитт\' мо]ш he со, подмирити oiw 4.000 
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добровољаца, a остаће их неиодмирених око 4.U00. 
иочегком месеца октобра 1935 год, издато je 2.287 
начелних одобреи>а за Ианчевачки рит добровољ- 
цл.ма зимљорадницима, којн су иоднели молие ми- 
нистарству иољоиривреде у 1932 и 1933 години. У 
OBOJ години издаће се исто таква начелна одооре- 
ња за још око 1.200 добровољаца, земљорадника, 
који су поднели молбе у 1934 год., х^ад се премери 
аемљиште у т.зв. бившем дроширеном атару 
ЈЗеограда. 

Имајући у виду велики зиачај колонлзадиЈс у 
Северним краЈввима за нашу држаову и колонизац.и- 
ону сиосооност дооровољаца, који ирииадају Haj- 
илта.пшЈем делу нашега народа, хграљевсчса iie Вла- 
да настоЈати да створи могућност да и за остатак 
од 4.000 дооровољаца, који неће моћи оити иодми- 
рени земљом у Паичевачком риту, нађе земљиште 
и ирема овим добровољцима иоиуни обавезу државе. 
i краЈњом случају, ако се нигде не могну наћи до- 
треоне ловршинс за доделу земље остатку доброво- 
љаца, Краљовока Блада-ће се иоотарати да на неки 
други згодан начин удовољи обавези државе арсма 
овим добровољцима. 

lio ставу 9 § 24 Закона o ликвидацији аграрне 
реформе могле су се доносити одлуке o екопроприја- 
цији шумског зсмљишта на велшшм поседима до 30 
септемора 1935 г., ла су доиста у том времену и до- 
кссене одлуке за 17 велшшх иоссда, од којих јс у- 
купно ексцролрисапо 29.924 јутара шумског зомљи- 
шта — за 82 колоније и 2G5 села. 

Како су се код 'лроведбе тих одлука o сколро- 
лријациЈи на тсрену повазалв швесне грешке, то 
сам у спораууму са Г. Министром шума и рудника 
■чмалдмалом затражно овлашће^ве да иожч Мшш- 
стар иољолривредо у олоразуму са Министром шу- 
ма ii рудника у рок.у од G моссци од ст.ула11>а на 
онагу овог финансијског закоиа изменити те одлуке 
o екслролријацнји и екслролрисати од иотог иоссда 
у Јгдлаио,] површини друго вемљшпте, у колико ое 
стручао утврди да су еколролрисаис iiOB])uimie у 
лрироди умањепс услед одроњаваша или да већим 
делом нису оиособпе за шумску културу, одиосно да 
се могу лривести шумској култури само всштачким 
лутсм н то уз несрашерне трошкове. 

Да би се започсла исплата већ екслролрисаиих 
површина у северним крајевима уието je у буџет 
Министиротва финаћоија лрви иут io,ooo.ooo.— ди- 
нара за кулоиску службу чт обвсзлицама Приви- 
лвговане аграрне балке, са клјима сс иоплаћује о- 
пггета л остаток заљупнина бивпшм власницима 
имања, 

1'адл осигурања иесметаног рада водних задру- 
iii учлањених у централном одбору водиих задјрута 
j IIOI'.OM Саду, a које имају аграрно земљшате на 
својој територији, затражио сам амандманом овла- 
пЉвње за Господина Мииистра финансија, да можс 
na предлог Мииистра пољопривреде a ло распорвду 
Министарства грађввина аконтирати ЦентраЈШОМ 
одбору иодлих задруга у Иовом Саду до суме 
5,600.000.— динара na имо неиз!миреног заоотатка 
ВОДНИХ доирииоса ИЗ 1935 ГОДИНе. Ову аколтацлју 
вратиће аграрни иитсресоити државпој благајни \ 
иарвдаим годинама Есада ое њихово материјално ста- 
.'Bo побољша. Исто тако ову закшску одредбу по- 
трвбно je сваке буџетске годинв унашати у финан- 
слјгкп заЕОБ све дот.пс док со ne лик.иидлра аграр 
na реформа и док со аграрно звмл>шцте у зомл.и- 
iimiiM кл.пгама ne првнвсе тта атрарно интересенте. 

Ликвидација аграрне рефорш ua територијама 
ранијих иокрајина Бооне и Херцеговинс и Далма- 
ције није још обављена, нити he ое моћи у овој го- 
дини обавити ради сметњи законске и персоналне 
ирироде. 

Предузете су мере, да се законски недостатци 
отклоне, a оскудица у аграриим чиновницима изис- 
кује да се број аграрног особља повећа, јер je 6poj 
аграрних чиновника и сувише недовољан да би се 
ликвидација могла брзо обавитл. 

Како се у Далмацији чине сиекулације са зем- 
љом великих погеда на тај начин да се земља npo- 
даје странцима и тако обилазе иролиси o аграрној 
реформи, иотребно je било унети у Фин. закон од- 
редбу, која he ту сиекулацију и обилажење зако- 
на спречити. 

Затим je за лшшидацију далматинског аграра 
било потребно да се изврше неке измсне у Правил- 
иику Министарства пољоприврсде од 3 октобра 1933 
год., a за ову измену потребно je законско овлашће- 
ње, иа je у овоме смислу унесон јсдаи амандман. 
Нарочито he требати да се нзмене одредбе помену- 
тог иравилника у погледу премера и мерничких 
тролгкова, који су толшш да иревазилазе платну 
Moh народа, јер се 'лењу и преко 1000 динара no 
једном хектару, a из разлога што je у правилиику 
био остављен ирекратак рок од (i мссеци, у коме су 
сва заиптересована села имала да изврше премер 
зсмљшита. 

Од г. Мшшстра филансија сам траасио за ли- 
квидацију беглучког земљишта у Боопи и Херцего- 
вини штамлање 4 емисије С% обвсзница у суми од 
дпл. 217.175.091, али je одређено да се за ову сврху 
лггамлаЈу обвезпице у суми од 100 милиона днла- 
ра, и да се одобри кредит од G милиона дииара у 
готову за купонску службу тих обвезпица. Остатак 
од 117 милиона доћиће у 5 емисији. 

Ć3a бржу провсдбу далматинског arpapa добио 
сам ловс11ање кредита од G00.000.— дипара тако да 
he сада целокулли кредит у наредној буџетској ro- 
диии износити укуино 1,800.000.— дииара. 

HITO сс тиче лтшлања обвезница за- исллату 
кмстсклх шума, шикара и пашњака, ао ирикулље- 
ннм лодатцима нотребио ми je 155 милиша 4% об- 
везница, док je no закону из 1933 године одобрено 
да се у ову сврху штампају обвсзпицс до суме 50 
ми.шола дииара. Да би сс ово довело у оклад и рас- 
правило питаље и:спл6,те одштете 'ових 155 милиола 
ллл само до оне сумс која je законом одређена, пре- 
дузоо еам кораке код г. Мишктра финанеија да ово 
у mro ijpalieM року репшио и да со обвезнице от- 
почну штампати. 

У јужиим врајввима, програм рада за нову бу- 
џстску годилу, у колико то ддаволе врло скпомла 
оредства, лредвиђспа у прсдлогу буџета за 1930/37 
годину, имаће да обухватв извођење свих олих 
најнужнијих техничкиз n админвстративно-прав- 
них послова, којл су у непооредној л уској вези m 
колонизацијом Вашег сиројмапшог земљорадничкаг 

'влемента из пасивних крајева државе и оа додолом 
земље у допупу сиромалшим домородцима — зем- 
љорадншрма, којв немају уошпхе довољио оац- 
стввне демље. 

ПорвД тога he со у граилцама скромних буџот- 
оких средстава обухватцти: ревизија огравичених 
комллекса аграрног звшбишта ради ооигурања ми- 
нимума за егзиствнцију онима, који су иавршеним 
ограничвавм сувшпр погоћшж, укааивање најхит- 
raje noMoim насељешш породицама у на^Јавци се- 



STENOGRAFSKE BELEŠKE 263 

мена н хра-нс за ^рву годину насељења, и ствараље 
потребних услова за економско-привредни опстанак 
и развитак насеља и; насељеника на добивеној зем- 
љи, (снабдсвање насеља лијаћом водом, изградња 
путева, мостова и пропуста, изградња канала за 
иаводнхшање, куиовина земље за доделу сирома- 
шним земљорадничшш иородицама и др.). 

За уређсње гштања самонасељеника у Вардар- 
ској котлшга, које he сс извршити преузимањем 
њиховог дуга код Државнс хипотекарне банке и у- 
потребом задужепог земљишта у сврхе Јшлонизаци- 
ја зашБучио сам зајам код Државне хипотекарне 
башхс у суми од дин. 21,800.000.— Из ове he се 
сумс један дсо упогребити и за откуп приватног 
зсмљишта за оврхе колонизације. 

Упорсдо Ga вршењем колонизацијс наставиће 
се inpeMa израђеиом програму и рад на ликвидира- 
њу аграрпих односа no проиисима Закона o уређс- 
њу аграргих односа у ранијим покрајинама Јужне 
Србије и Црне Горе те се ради убрзања те ликвида- 
ције новим буџетом морало предвидети и формира- 
ње 4 нова атрарна суда. 

За уређење и отпис дугова издатих аграрним 
интсресонтима из Колсшизационог фонда Министар- 
ства пољолривреде затражио сам овлашћење за 
Министарски савет да се ово питанл регулише У- 
редбом са законском онагом. 

Завршавајући овим свој еакспозе, част ми je у- 
молити Сенат да изволи буџет Министарства по- 
љопривреде ирпхватити онако како га je и Народна 
скуиштина ирихватила. 

Potpretsednik dr. Uroš Krulj: Ima reč gospodin se- 
nator dr. Oton Frangeš. 

Dr. Oton Frangeš: Gospodo senatori, Ministarstvo 
poljoprivrede u poslednje vrijeme pokazuje jednu 
naročitu aktivnost. Sazivlju se ankete naših najboljih 
stručnjaka, naučenjaka i praktičara, održavaiu se 
konferencije sa interesentima iz kruga proizvođača 
i potrošača, publikuju se znanstvena djela odličnog 
kvaliteta, izrađuju se zakonske osnove najvećega do- 
mašaja za naš privredni razvitak; zaključci koji se 
donose na održanim konferencijama vrlo su zamašni 
i vrlo pohvalni. Ukratko: radinost i plodnost rada Mi- 
nistarstva poljoprivrede zaslužuju svaku pohvalu i pu- 
no priznanje i ja ću rado glasati za budžet Ministar- 
stva poljoprivrede. 

Međutim, Ministarstvo poljoprivrede preuzelo 
je jednu baštinu problema iz prijašnjih perioda rada 
toga Ministarstva, k.oji do sada nisu konačno riješe- 
ni, a koji su od presudne važnosti za dalji razvitak 
našega naroda, naročito našega seljaštva. Medu 
tim problemima najaktuelniji i najvažniji je onaj o 
reguliranju cijena naših poljoprivrednih proizvoda. 
Atao se seljaku omogući da dobije za svoje produkte 
barem onoliko koliko njega koštaju, uračunavši tu 
i jednu pristojnu nadnicu, onoliko koliko mu je ne- 
ophodno potrebno da može živiti, samo onda on mo- 
že da udovolji i svima svojim dužnostima prema dr- 
žavi. Onda, gospodo, možemo govoriti o mogućnosti 
napretka, o naprednom gazdovanju, i ondq se može- 
mo nadati da će se naša p.olioprivreda razviti u onom 
smjeru, u kome mi svi to želimo. 

Mi ćemo svu težinu pomenutog problema odmah 
osjetiti, ako se sjetimo, da je cijena pšenice iznosila 
u doba inflacije za 100 kprr. 630,— din., i da je tada 
bi).o dovoljno 0.92 kgr. pšenice, dakle niti ceo jedan 
kilotrram, da se namiri zemljarina od 1 kat. jut™, 
dok ie ta ciiena u doba deflacije pala u godini 1930 
na  125.— dinara, a  1933 godine na 99.— dinara, a 

po toj cijeni morao je seljak da dade za zemljarinu 
23 kgr. od svakog katastralnog jutra, dakle skoro 25 
puta više nego 1920 godine. Kado priznajem napore 
g. Ministra tinansija, sadanjeg i prijašnjeg, koji su, 
počev od godine 1930, nastojali sniziti zemljarinu, 
ali time se stanje seljaka nije osjetno popravilo, jer 
su se tzv. Seringove makaze između cijene njegovih 
proizvoda i cijene industrijskih i obrtnih proizvoda, 
koje on mora da kupuje, samo u nekim potrepštinama 
malo pritvorile, ali su u drugim zato još više otsko- 
čile. Indeks cijena stočnih proizvoda u uporedbi sa 
godinom 1926 iznosi krajem godine 1935 ispod 60%, 
biljnih proizvoda nešto iznad 60%, a indeks industrij- 
skih proizvoda prelazi 65% od cijena u godini 1926. 

Dva su puta za popravku cijena: da uredimo u 
unutrašnjosti zemlje cijene i da s druge strane pri na- 
šem izvozu uredimo te cijene. Za unutrašnje uređenje 
cijena imamo sada jedan interesantan pokret u zem- 
lji. Selo počinje da se organizuje. Selo na sajmovima, 
na stočnim -sajmovima organizuje jedan odbor; taj 
odbor propiše cijene i od tih se cijena ne odustaje, 
makar se ne prodao ni jedan komad. Seljak ostaje 
uporan i u dvanaest sati se razilazi. Za četranaest 
dana nijedan komad nije prodan. Ali su za malo htjeli 
da prebiju prekupca, koji je pokušavao da to izigra. 
A poslije je do pola jedanaest sati sve bilo raspro- 
dalo, sva stoka. Taj pokret ide dalje. Postoji namjera 
sličnom organizacijom regulirati i cijene vinu, a i 
visinu nadnica; dakle preći i na socijalno polje. Dok 
ovim pokretom upravljaju ljudi trezni i razboriti, tre- 
ba da ga sa zadovoljstvom pozdravljamo, jer se samo 
tim putem može suzbijati ono bezobzirno izrabljiva- 
nje seljaka, kako ga u toliko slučajeva vrše prekup- 
ci i mesari na selu. Zlo bi bilo, ako bi se u taj pokret 
uvukli ljudi kojima je dobrobit seljaka samo maska 
za njihov rad oko zaoštrenja klasnih protivština i 
uvođenja terora u naš mirni narod, — a smijemo se 
nadati da sadanje vode pokreta to neće nikada do- 
pustiti. 

Ja bih vam htio navesti primjer kako se regulišu 
cijene u Njemačkoj. Tamo »Marktordung« radi ova- 
ko: Godine 1930 pala je cijena pšenici na 130.— di- 
nara; godine 1933 na 99.— dinara, a po toj cijeni je 
morao seljak da plaća 25 kgr. pšenice za ono za šta 
prije nije plaćao niti jedan kilogram. To su razlike, 
gospodo! To znači, izvor svega zla, sviju teškoća na- 
šeg seljačkog života proizlazi otuda, iz tih cijena. I 
one Seringove makaze — razlika između cijena poljo- 
privrednih produkata i cijena industrijskih produkata, 
nisu se zatvorile. One su se nešto izmijenile u nekim 
produktima, ali ne u svima. Indeks cijena poljoprivred 
nih proizvoda od 26% došao je na 70%, a indeks cije- 
na za stočne proizvode pao je na 59%, a industrijskim 
produktima indeks cijena se drži stalno na 65%. T.o 
je razlika, i poljoprivrednik ne može sve to prebro- 
diti. Mi silimo našeg seljaka, onim što mi tražimo od 
njega porez, da troši .od svoje glavnice. On se zadu- 
žuje na trošak svoje imovine; on živi od svoje imo- 
vine, a ne od svoga dohotka. Otuda nastaju problemi 
i govor o razduženju seljaka i o svemu tome o čemu 
ćemo još govoriti. 

Gospodo, standard života našega seljaka pao je 
na jednu mjeru, koju je žalosno iznositi pred javnost 
putem ove naše visoke kuće i ovih govora ovde. Ne- 
ću da vam navodim primere za to, ali ti su primeri 
tako žalosni, kad čovjek vidi od čepa taj narod živi, 
kako pregladuje, a ne preživljuje onaj period, 
dok mu dođe novo žito. koje će on potrošiti d.o Bo- 
žića, a od Božića do novoga žita opet gladuje. Nije 
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čudo kada se čuje da se u ovakvom raspoloženju ko- 
munizam širi medu seljačkim svetom. U Dalmaciji na- 
šao me je jedan biskup i kazao mi: vraćaju se natrag 
radnici, koji su bili u Belgiji i Francuskoj, u svoja se- 
la, jer tamo nema više zarade i ti koji se vraćaju, to su, 
kaže, organizovani komunisti koji šire komunizam. 
Seljak i komunista — to su dvije sasvim protuslov- 
ne stvari, ali ovakv.o njegovo raspoloženje, koje stva- 
raju prilike našeg tržišta i proda njegovih poljopri- 
vrednih proizvoda, dovode ga u situaciju, koja čini da 
on prima i ovakve nauke, koje su skroz protivne nje- 
govom unutrašnjem biću. 

Gospodo, ja ću to ilustrirati na jednom primjeru, 
jer se iz primjera jasno vidi u čemu je stvar. Sajam 
u Libenu, malom mjestu kraj Berlina, prodaje jaja 
po marku i sedamdeset feniga. Kako kod jednog tr- 
govca, tako i kod drugog, cijene su iste. Ko je odre- 
dio te cijene? »Marktordnung«. A šta radite sa ne- 
prodatim jajima — pitam u »Marktordnungu« — pre- 
uzima ih zadrugarski magazin i to po istu cijenu. 
Evo, gospodo, posljedica toga je da se živinarstvo u 
Njemačkoj toliko raširilo, otkako seljak nalazi napla- 
tu za hranu koju daje živadi, da će naš izvoz jaja u 
Njemačku biti osjetno tangiran i mi ćemo mnogo 
manje jaja izvoziti nego do sada. 

Drugi primjer: Ima tamo farma od 15 hektara, 
samo sa dvije vrste krušaka. Jedna od ovih vrsta je 
»piramida« koja vrlo dobno rodi i na tih 15 hektara 
dobio je čovjek milion kgr. krušaka. Taj je čovjek 
skoro prestao da radi, jer nije imao skoro nikakve 
mogućnosti plasmana krušaka. Ali »Marktordnung« 
dolazi i otkupljuje mu sve kruške za stonu upotrebu 
i fiksira cijenu koja ga je zadovoljila. A što nije bilo 
prikladno za sto, i što nije prodao, to je prodao fa- 
brici, koja mora da preuzme sve što on nije prodao 
i to uz cijenu koja mu isto tako konvenira; tako da 
će on i podvostručiti svoju produkciju. Na taj način 
će i naš izvoz krušaka u Njemačkoj pasti. Velik dio 
svojih potreba Njemci u sve većoj mjeri sami produ- 
ciraju, i mi ćemo zbog te njihove organizovane pri- 
vrede imati osjetnih posljedica. 

Treći primjer je ovaj: jedna mljekara, koja ima 
kapacitet od 30.000 litara mlijeka dnevno, imala je 
reon od nekih 530 km., od kuda je dobijala to mlije- 
ko i prodavala ga konzumentima po 10 feniga, a ona 
je plaćala poducentu 7 do 7^ feniga po litru. Ali 
»Marktordnung« je taj reon smanjio na 25 km. i sve 
mlijeko što je u t.om reonu, mora da liferuje mlekari. 
Kako rekoh oni dobiju za mlijeko 10 feniga, i ta se 
prodaja mnogo širi, tako da se mljekarstvo u Nje- 
mačkoj toliko rapidno diže, da Njemačka može da 
producira dovoljno za sebe mlijeka i putera. To su 
sve rezultati jedne promišljene politike cijena, a ni- 
čega drugoga. Samo te cijene su odlične za produ- 
cente (Glasovi: M-ožemo i mi kod nas tako nešto da 
uradimo!) — Vrlo dobro, samo bismo trebali da se 
jedanput krenemo1. To je organizacija u samom na- 
rodu. Ja bih želio da zadrugarstvo i u tom pogledu 
preuzme inicijativu, pa da bi se i kod nas na ovaj ili 
sličan način mogla da uredi prodaja, da se regulišu 
cijene za »one produkte, koji dolaze na naša tržišta. 
To je jedna mjera koja stoji u naš.oj vlasti, ali je ipak 
ograničena cijenama u inostranstvu, t.j. svjetskim ci- 
jenama, jer preko tih svjetskih cijena ne možemo 
znatno da idemo u našem unutrašnjem životu. 

Organizacija izvoza provodi se u posljednjim go- 
dinama na bazi onoga što je još izneseno u nredloiru 
našeg zastupnika u Ženevi godine 1927. To je bio 
predlog preferencijalnih carina, a u okviru unapred 

ograničenih kontingenata; na bazi preferencijalnih 
carina, a mimo klauzule najvećeg povlašćenja. To je 
problem koji je, kad je prvi put iznesen, primljen sa 
toliko rezerve, da je izgledao bezizlazan. Danas je po- 
znato svima, da su preferencijalne carine stabilizova- 
le Njemačku, koja je napravila preferencijalne ugovo- 
re sa svima državama. Amerika i Čehoslovačka su 
sklopile ugovor, po kome Sjeverna Amerika priznaje 
Čehoslovačkoj pravo, da može sa svojim susjedima 
ugovarati i sklapati ugovore, za koje ne vrijedi kla- 
uzula najvećeg povlašćenja. To je danas baza ugovo- 
ra. Mi smo došli do toga da su ih sve države prizna- 
le. I, gospodo, ako je moguće srediti Srednju Evro- 
pu, onda je to moguće samo na bazi ovakovih ugo 
vora, preferencijalnih, bilateralnih i recipročnih. Ali, 
gospodo, šta bi to značilo za nas? Mi smo u položaju 
da .danas ne moramo istom razbijati led, i da ne mo- 
ramo istom da tražimo puteve. Ti su putevi prilično 
opredijeljeni, i za te puteve su se opredijelile i sve 
države u Srednjoj Evropi. Ali mi imademo u tom po- 
gledu da stavimo dva zahtjeva: 

Da se za naše agrarne proizvode dade do 100% 
popusta na carinama u državama koje naše produkte 
uvoze tj. da se naši produkti tamo uvoze uz punu ci- 
jenu jednakih produkata u njima samima. To bi zna- 
čilo na pr. da bi mi opredijeljeni kontingent pšenice 
mogli prodavati danas u Njemačkoj po Mtc. za cea 
375.— dinara, u Austriji po 364 dinara, u Čehoslovač- 
koj po 370 dinara. Naravno, da mi našu pšenicu ta- 
mo ne bi smjeli prodavati u slobodnoj trgovini, jer 
bi tada pobijali cijenu indigene pšenice, već bi se pše- 
nica prodavala od strane našega »Prizada« tamošnjim 
centralama za promet sa žitom, koje bi ju puštale u 
trgovinu po svojim cijenama, dakle, bez ikakove po- 
gibelji za njihovu poljoprivredu i njihov agrarni pro- 
tekcionizam. Naša privreda, pak, dobila bi u okviru 
izvoza od recimo 2 miliona Mtc. za okruglo 200 di- 
nara po Mtc više nego što je današnja prodajna cije- 
na pšenici, t.j. za oko 400 miliona više. Nu. ako bi se 
tolika količina pšenice mogla uz tako visoku cijenu 
prodati, porasla bi cijena pšenice i kod nas za bar 
100 dinara po Mtc. a pošto se kod nas promeće oko 
8 do 10 miliona Mtc za samu potrebu države, to bi 
otud nastao veći prihod od kakovih 800 miliona di- 
nara, a sa onim prije spomenutim većim prihodom 
naš bi narodno-gospodarstveni dohodak porastao od 
same pšenice za više od jedne milijarde dinara go- 
dišnje. To bi značilo znatno popravljanje ekonomske 
situacije, koje bi se još u većoj mjeri povećalo, ako 
bi istim načinom polučili preferencijale za kukuruz, 
goveda, svinje, jaja, živinu, šljive, jabuke itd. itd. Mo- 
žemo uzeti, da bi se narodnogospodarstveni dohodak 
seljaka mogao tim putem povećati za cea U/o do 2 
milijarde dinara. Svi znademo, da je taj dohodak spao 
od ukupno 80 milijardi dinara u god. 1926 na cea 35 
milijardi dinara u godini 1934; a dohodak od poljo- 
privrede, stočarstva i ribarstva od 32,5 milijardi dina- 
ra na cea 18 milijardi. Sa tim dohotkom se ne mogu 
pokrivati proizvodni troškovi produkata gospodar- 
stva, jer n. pr. 100 kgr. pšenice stoji producenta (uz 
nadnicu od samo 10 Din.) oko 170 din.; 1 kgr. žive 
vage vola oko 5 50 do 6.50 din.; svinja oko 600 din.; 
ovaca 220 din. A cijene koje proizvođač prima, svag- 
dje su niže od ovih troškova. Zato seljak danas živi 
od svoje glavnice, na koju se zadužuje, a dug ne mo- 
že nikako da otplaćuje. Zbog toga opće nezadovolj- 
stvo u seljačkim redovima; zato mora država da steže 
državni budžet i zato stagnira sva privreda. 

Gospodo, ako bi se povisila cijena seljačkih pro- 
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izvoda, ako bi dohodak seljaka porastao naznačenim 
putem za П/з do 2 milijarde dinara, svi bi slojevi na- 
šega naroda osjetili znatnu olakšicu, sve bi oživilo i 
počelo vjerovati, da se prilike mogu ipak poboljšati. 
Suvišan je strah, da bi ovakovim povišenjem cijena 
životnih namirnica moglo stradati gradsko stanovni- 
štvo i radništv.o. Porast cijena u detaljnoj prodaji ne 
bi bio ni izdaleka tolik, koliko su bile cijene hljebu 
i mesu, kada je cijena pšenici bila veća od 300 dinara 
za 100 kgr., a mesu veća od 15 dinara po kgr., jer 
naši detaljisti, pekari i mesari nisu išli sa cijenama 
dolje, već ih drže od onda pa sve do danas na prilič- 
no jednakoj visini, pa ne imadu prava da te cijene 
opet povisuju u slučaju bolje konjunkture za pro- 
dukte poljoprivrede. 

Samo ovim putem može se izbjeći dalji pad cijena 
ovih produkata, koji bi prema svjetskim cijenama bio 
neminovan. Danas se predaje pšenica u Kanadi po 81 
ct za 60 liv. tj. po 133 din. za 100 kgr., u Argentini 
po 10,20 pap. pesosa tj. po 142 dinara za 100 kgr., 
kukuruz po 4,40 pap. pesosa tj. 616 dinara za 100 
kgr., nu to je samo prolazna visoka cijena, jer prva 
normalna, ne obilna žetva opet će potisnuti cijene 
prema dolje i kod nas bi cijene pale na visinu od god. 
1932. Ostvari li se regionalno povezivanje Srednje E- 
vrope na osnovu 100% preferencijalnih carina, mi po- 
stajemo neovisni od fluktuacija svjetskog prekomor- 
skoga tržišta i možemo budućnosti mirno gledati u 
susret. Naravno, da mi za preferencijalne ustupke, 
koje bi dobili od importirajućih država Srednje Evro- 
pe, moramo dati jednako vredne, recipročne ustupke 
njihovoj industriji. Mi to možemo samo postupno či- 
niti, uporedo sa porastom kupovne snage našega na- 
roda, nu kao konačni cilj m.ožemo da dademo tim in- 
dustrijskim državama isto onoliko popusta, koliko 
nam one ukupno daju za naše proizvode na carini, 
za ugovorno opredeljene njihove fabrikate takove 
vrsti, koje mi sami ne proizvodimo; n. pr. automobi- 
le, poljoprivredne strojeve, električne naprave, pisaće 
i šivaće mašine, boje, droge, predu pamučnu i vunenu 
itd. itd. Tako bi interes industrijskih država i te kako 
bio povezan sa našim vlastitim i one se ne bi branile 
u danom času da nam prime i veće nego prvobitno 
ugovorene kontingente, ako nadu kod nas protuslu- 
ge. Srednja Evropa bi time privredno bila konrolido- 
vana, a ta bi činjenica sigurno znatno doprinijela 
održavanju mira i osigurala napredan razvitak njen. 

Prigovor, da su to utopijske želje, mogu predu- 
sresti time, da iz osobnoga razgovora sa najmero- 
davnijim činiocima u Njemačkoj, Italiji i Austriji zna- 
dem, da su ove tri države posve sklone da prihvate 
ovakovu podlogu za pregovore o konsolidaciji Sred- 
nje Evrope. Ali za nas je u tom pogledu preduvjet, 
da se uz Austriju, Čchoslovačku, Mađarsku, Rumunj- 
sku i Bugarsku na svaki način uklope u ovu vezu još 
i Njemačka i Italija. Od našega izvoza ide u Njemač- 
ku u g. 1935 preko 18.7% (751,000.000.— din), a mi 
uvozimo odanle svega 16.2% (598,000.000.— din.); u 
Italiju ide 16.7% (672 mil. din.), a odanle uvozimo 
10% (371 mil. din.). Dakle ovo su naši najbolji kupci, 
pa mi ta tržišta nećemo i ne smijemo trajno da gu- 
bimo. Dosta smo stradali od sankcija protiv Italije,- 
naša privredna struktura ne podnosi nikakvih još 
daljih ovakovih mjera, koje nam politički ne donose, 
nikakove koristi, a ekonomski nas mogu upravo uni- 
štiti. Mi smo dokazali u toliko slučajeva, da za nas 
ugovori ostaju sveti i da čuvamo u svakome slučaju 
vjem.os(  našim saveznicima, ali nikada se nismo ob- 

vezali na samoubojstvo, niti to iko od nas može da 
traži. 

Ovo naše stanovište je tim opravdanije, što unu- 
tar naše privredne antante nažalost izvoz naših agrar- 
nih proizvoda nema izgleda. Veseli nas veoma što se 
mimo toga izmjena dobara između nas i naših naju- 
žih saveznika povoljno razvija, naročito što je naš 
izvoz u ČSR prošle godine opet porastao na 363,5 mi- 
liona čehoslovačkih kruna prema 200 miliona čeho- 
slovačkih kruna u god. 1934, a uvoz odande porastao 
na 318,2 miliona čehoslovačkih kruna prema 258,9 
čehoslovačkih kruna u 1934 god. Nu ne smijemo za- 
tvoriti oči pred činjenicom da je porast našeg izvoza 
svinja i masti jedna prelazna pojava, a da je uvoz iz 
Čehoslovačke najvećim dijelom obuhvatao neproduk- 
tivne fabrikacije, pa je zato u zadnjem zasijedanju 
privredne Male antante zaključeno, da se izvoz Jugo- 
slavije u Čehoslovačku ograniči na 260 miliona čeho- 
slovačkih kruna, dakle za 100 miliona čehoslovačkih 
kruna manje nego je bio prošlogodišnji. To nas sili 
da i dalje posvećujemo najveću pažnju našem izvozu 
u Italiju i Njemačku i da pri izgrađivanju ekonomske 
veze podunavskih država, koju svesrdno pozdravljamo, 
sačuvamo sebi posve slobodne ruke za izgrađivanje ve- 
za sa tim velikim zapadnim konzumnim područjima. 
Zato je za nas neprihvatljivo stanovište, da se sa Nje- 
mačkom pregovara, ne izravno, već preko budućeg 
ekonomskog saveza podunavskog bazena, negledajući 
na to, da se povezivanje u ovome smjeru prikazuje 

samo po sebi neprovedivo radi razrožnosti interesa 
pojedinih podunavskih država. Put bilateralnih, pre- 
ferencijalnih i recipročnih ugovora pretstavlja put 
najmanjega otpora, najmanjih poteškoća; tim putem 
se interesi naše poljoprivrede, a i čitave opšte privre- 
de mogu najefikasnije očuvati i izgraditi; tim putem 
išla je naša Kraljevska vlada već i do sada i svi ćemo 
biti zadovoljni, ako ona tim putem bude i dalje išla. 

Gospodo senatori, uz ove opće primjedbe o na- 
šem najtežem i najvažnijem privrednom problemu, 
moram da nadovežem još i jednu posve sporednu a 
to je, da sa čudenjem opažam kako se pri pregova- 
ranju o trgovačkim ugovorima potpuno ignoriše na- 
ša poljoprivreda. U sastavu dotičnih komisija interesi 
industrije i trgovine odlično su zastupani od strane 
doista veoma spremnih ljudi, koji stoje na visini svo- 
je zadaće. Ali gotovo nikad nije spomenut zastupnik 
Ministarstva poljoprivrede, premda se u našim trgo- 
vačkim pregovorima uvijek radi baš o interesima po- 
ljoprivrede. Ja bih molio g. Ministra, da tome nedo- 
štaku učini kraj i da ne propusti nikakovu priliku, 
kako bi pri pregovorima o našim trgovačkim veza- 
ma bila poljoprivreda uvijek odlučno zastupana od 
strane njegovog delegata. 

Drugi jedan problem, što ga je sadanji Ministar 
poljoprivrede baštinio od svojih pretšasnika, jest 
problem agrarne reforme. Izgleda, da će taj problem 
nakon što je bio donesen zakon od 19 juna 1931 god. 
o »konačnoj likvidaciji agrane reforme na velikim 
posedima« 1 nakon što je poslije toga »konačnoga« 
zakona donesen dalji od 5 decembra 1931, a taj onda 
opet dezavuiran zakonom od 6 maja 1933, — sada 
ipak biti konačno likvidiran. Drago bi mi bilo čuti od 
Gospodina Ministra poljoprivrede, u kojem se stadiju 
nalazi konačno provođenje agrarne reforme i kada se 
može očekivati, da će ona biti definitivno likvidirana? 
Međutim se već danas jasno vide posljedice provođe- 
nja agrarne reforme u glavnim njezinim rezultatima, 
pa mislim da je opravdano pri budžetu resornoga mi- 
nistarslva o njima ovde povesti riječ. 
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Najsjajnija strana naše agrarne reforme jest, što 
je »Privremenim odredbama za provadanje agrarne 
reforme« od 25 februara 1919 godine ukinuto za uvi- 
jek kmetstvo, kao i njemu slični odnošaji. U samoj 
Bosni i Hercegovini oslobođeno je 113.000 obitelji 
davno preživjeloga feudalnoga relikta, i oni su dobili 
u neograničeno vlasništvo 566 hektara kmetovske 
zemlje. Ekonomski efekat toga oslobođenja od oba- 
veza baka u raznim oblicima ogleda se najbolje u či- 
njenici, što je površina neobrađenoga ugara pala od 
50.6% na 19.9% ukupne obradive zemlje, što se je 
površina krmnoga bilja udesetostručila, industrijsko- 
ga podvostručila, a okopavina skoro potrostručila. — 
Za požaliti je što je sporim provadanjem agrarne re- 
forme mnogo begovskih i aginskih porodica teško 
stradalo tako, da je taj ugledni sloj najvećim dijelom 
posve pauperiziran i da se je u d.osta slučajeva s nji- 
me postupalo, kao da su današnji vlasnici kmetovskih 
selišta krivi zulumima, što su ih možda njihovi predi 
nekada činili. Ali najviše treba požaliti, što se je 
naredbom od 17 maja 1923 dokinula prijašnja usta- 
nova, po kojoj se kmetovska selišta prenose nai za- 
drugu kao takovu, dok se po ovoj naredbi imade 
vlasništvo prenijeti individualno na sve članove za- 
druge, pa je tako i ovdje otvoren put raspadu sred- 
njeg seljačkog posjeda, ovoga za narodni život i op- 
stanak najvrijednijega sloja naroda u svakoj, a po- 
gotovo seljačkoj državi kao što je naša. 

Uz kmetovsku zemlju i uz beglučke zemlje, koje 
je mogao uz zakonske uvjete da dobije, mogao je se- 
ljak u Bosni i Hercegovini da dobije zemlje iz raspo- 
loživih površina mere i baltaluka i to ratni dobrovolj- 
ci po 5 ha; dotadanjim uzurpantima ostavljeno je po 
10 ha, a svim ostalim davano je od preostale zemlje, 
ako su za to molili, po 0.5—2.0 ha. Ukupno ie razdi- 
ielieno ovim putem na 53.110 porodica 110.654 ha 
(20.426 ha oranice, 3.208 ha pašnjaka i 87.020 ha 
šume). Ovakva razdioba, zapravo rasoarčavanje zem- 
lje na najsitnije komade. — osim gdje je davano oet 
i više hektara — ne može imati nikakav povoljan 
ekonomski efekat, niti za aovogra vlasnika, niti za 
opće narodne interese, nego može služiti samo po- 
litičkim ciljevima vrlo dvojbene vrijednosti. 

U Dalmaciji je Prethodnim odredbama od 25 fe- 
bruara 1919 erod. dokinut kolonatski i ostali kmetstvu 
sličan odnošaj, ali zakon koji je to dokidanje imao 
urediti, izašao je istom 19 oktobra 1930 god., a no- 
vela k njemu 6 marta 1931 god. A u čitavom među- 
vremenu oostojalo je jedno1 stanje bespravnosti i sa- 
movolje, koje je katkad dovodilo do vrlo teških su- 
koba. — Provadanje zakona nailazi na noteškoće 
radi pomanjkanja sredstava i personala za njegovu 
provedbu, na stoga apeliram na g. Ministra da nade 
mogućnosti, da se postupak pospješi i što prije do- 
konča. Konačne rezultate još ne znamo, ali znamo da 
ie na jednoj i na drugoj strani, kod »gospara« kao i 
kod »težaka«, mnogo nezadovolistva. Za požaliti ie 
što će no sadaniim zakonskim odredbama Dalmatin- 
ci koji su optirali za Italiju, u smislu konvenciie u Nep- 
tunu od 20 jula 1925 god. dobiti no svoj prilici znat- 
no veću otštetu od one kniu dobivaju oni koji su 
ostali vierni svnioi domovini 

U .Tužnoj SrhiiiiCrnoi Gori Prethodne odredbe 
od 25 februara 1919 god. izazvale su jednu naročitu 
reakciju. Tu. gde je vekovna borba raje nrotiv Tu- 
raka imala svoie najjače potstreke baš ц atrrarnim od- 
nosima, shvaćeni ie konačna nobed« kao kroz stoti- 
ne godina nriželikivano oslobođenje baš od ovoga 
jarma, pa je razumljivo ako j ne opravdano,   da je 

narod odmah obustavio davanje bilo kakvog haka 
čifči-sahibiji. Nu i preko toga svaki čifčija smatrao 
se je odmah vlasnikom svojega čitluka, a vrlo često 
je prisvojio i potrebiti alat, stoku, sjeme, zgrade itd. 
U taj haos bilo je dosta teško uvesti reda, tim više 
što su onde posedovni odnošaji po sistemu starih 
turskih »tapija« bili veoma neuredni. Osim toga su 
posebni odnošaji »napoličara«, »zakupaca«, česimlija, 
jareglija, momaka itd. ovde komplikovali još više i 
onako težak problem pravednog riješenja agrarnih 
odnošaja. To je ipak uspjelo u potpunoj mjeri zako- 
nom od 5 oktobra 1931 god. i novelom od 24 juna 
1933 god. protiv koga nisu izneseni nikakovi naročiti 
prigovori ni sa jedne strane, te su nakon njegovoga 
donošenja naši odnosi prama Turskoj, koja je stalno 
reklamirala donošenje pravednog zakona o tome pita- 
nju, potpuno normalizirani. 

Posebno valja istaknuti kolonizaciju u južnim 
krajevima, koja je nanovo organizovana u godini 
1929, pa se na toj osnovici danas još nastavlja, a g. 
Ministar poljoprivrede traži za njezino nastavljanje 
poseban kredit od 20 miliona. Od svih agrarnih ope- 
racija ova je — nakon teških grešaka koje su učinje- 
ne u početku njezinoga provadanja, od kojih su stra- 
dale stotine vrlo vrijednih doseljenika — danas naj- 
uspelija, pa s toga treba traženi kredit Ministru po- 
ljoprivrede svakako odobriti. Ovde je pri kolonizaciji 
postupa.no sa ciljem stvaranja srednjeg seljačkog po- 
sjeda tj. takovoga, koji se po svojoj veličini i ustraj- 
nosti može napredno razvijati i davati elemente za 
regeneraciju sviju drugih slojeva naroda. Ti kolonisti 
dobivaju uz stalne uvjete 20—30 hektara zemlje, do- 
bivaju tipizirane, higijenski građene kuće i staje, za 
njih se podižu sistematski ceste, bunari, uređaji za 
natapanje, — ukratko u svakome pogledu se ospo- 
sobljuju za napredan rad i trajnu ekonomsku egzi- 
stenciju. Na žalost i ovdje zakonodavac ničim nije 
osigurao trajnost ovako velikim žrtvama države stvo- 
renoga stanja; naprotiv, već iza deset godina kolo- 
nista slobodno raspolaže svojim posjedom, a ako je 
njegov rad bio primjeran, onda to biva već iza tri 
godine. Ovako smo i ovdje izgubili mogućnost stva- 
ranja i očuvanja srednjeg seljačkog posjeda kao iz- 
vora najvrednijih narodnih jedinica, kao kičme na- 
rodnoga organizma, sijela najaktivnijih patriotskih 
osjećaja i nepresušivoga rezervoara regeneracije svi- 
ju slojeva naše društvene strukture. 

Za kolonizaciju je do 1 januara 1933 stavljeno 
na raspoložbu 289.843 hektara državnog i općinskog 
zemljišta, napuštenog privatnog i agrarnom refor- 
mom ekspropriiranog zemljišta. Njime je nadeljeno 
8.869 doseljenih kolonista, 5126 mještana, 360 invali- 
da i ratnih" dobrovoljaca, 198 crkava, škola i kasar- 
na, te 23 uzorna gazdinstva. 

Provadanje agrarne reforme u sjevernim kraje- 
vima ostaće za uvijek jedno žalovito poglavlje histo- 
rije stvaranja naše đanaSnje države. Prve odluke o 
tome donesene su u jednoj atmosferi najvećeg pre- 
viranja, pod uplivom pljačke zelenoga kadra, otima 
nja stoke, vina i žita, a naročito pod uplivom širenja 
komunističkog pokreta u susjednoj Mađarskoj. Pod 
tim uticajima stvorila je Narodna skupStina Srba, Hr- 
vata i Slovenaca u Zagrebu 26-Х1-1918 g. zaključak. 
da se imadu smjesta likvidirati svi feudalni odnošaji; 
mjesec dana iza toga izlazi manifest Regenta Alek- 
sandra od 6 januara 1919 g. koji određuje, da se od- 
mah ukine kmetstvo i svi veliki posjedi. Prva vlada 
nove države izdaje 25 februara 1919 god. »Prethodne 
naredbe za pripravu ацтагпе  reforme«, koje /.a  to 
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tada nadležno ministarstvo socijalne politike odmah 
počinje provoditi na tako groteskan način, da se je 
ubrzo moralo osnovati posebno Ministarstvo za agrar- 
nu reformu, koje je sve do 6-januarskog režima 1929 
god. vodik) poslove te reforme. U tome vremenu izda- 
no je bezbroj zakonskih i uredbenih odredaba, često 
protuslovnih ne samo u tekstu već i u duhu njihovo- 
me, namještao se je kadar činovnika u kojemu je, uz 
veoma   časne iznimke, bio ponekad i po koji krimi- 
nalni tip, koji je čitavu akciju zaprljao ljagom svo- 
jih korupcionističkih prljavština i kompromitirao sva 
nastojanja vlasti u tome njezinome sektoru delova- 
nja. Nu na te epizode prolazne naravi ne mislim se 
osvrtati;  one su likvidirane  i prepuštene zaboravu. 
Međutim, gospodo, glavni rezultati agrarne reforme 
u sjevernim krajevima ostaju trajni, oni nas terete 
pred historijom, jer smo imali mogućnost, koja se 
narodima pruža tek u razmacima od mnogih stoljeća 
kada se provodi nova podela zemlje, pa zato odgova- 
ramo budućim pokoljenjima kako smo taj veliki hi- 
storijiSki momenat iskoristili, što smo uradili da za 
cjelinu narodnu izvučemo što veće trajne koristi. Ža- 
lim duboko da nas je ovaj veliki historijski momenat 
zatekao nepripravne i nespremne, pa su se radi toga 
događale pogrješke u provadanju koje su nas u vanj- 
skome svijetu stavile u ružno svjetlo i škodile ugledu 
države. Nije se tu radilo o faktu, da se je ekspropriira- 
lo zemljište raznim aristokratima i veleposjednicima, 
to se je događalo i drugdje u Evropi a — osim čas- 
nih iznimaka nekoliko takovih obitelji — najveći dio 
tih veleposjednika nije imao s nama nacionalno nika- 
kove veze; često je bio i nesposoban da sam uprav- 
lja svojim imanjem, a za nas kao narod njihovo ne- 
stajanje nije ni najmanje bolno. Nu nepravilnosti pri 
provođenju ekspropriacije, postupak sa dotadanjim 
vlasnicima, veksacije kojima su bili izloženi, — to je 
u vanjskome svijetu izazivalo dojam, kao da nismo 
pravna država, da u nas vlada samovolja i korupcija. 

Ali, gospodo, to nije jedno trajno zlo koje bi 
teretilo agrarnu reformu u sjevernim krajevima, — 
njezin iskoni grijeh jest, što je po njoj ostvarena 
jedna proletarizacija seljaštva umjesto da smo ostva- 
rili srednje seljačke posjede. Suviše je isticati što zna- 
či dobro situiran, konzervativan, a ipak napredan se- 
ljački stalež za bilo koji narod. Gdje taj stalež ne- 
staje, narodi neminovno propadaju; naprotiv gde on 
imade odlučujući glas u državi, tamo se stvara isprav- 
na demokracija, osigurava napredak i u kulturnome 
i u materijalnome pogledu. Radi toga sve države u 
Evropi provode na svoj način agrarne reforme, ali 
sve bez iznimke to čine u vidu uspostavljanja i usta- 
Ijenja srednjeg seljačkog posjeda. One to čine usta- 
novljujući minimum veličine posjeda, koji se imadu 
ostvariti   agrarnom   reformom, pa je  taj  minimum 
ustanovljen n. pr. u Poljskoj sa 9.2 ha, za ratne do- 
brovoljce 18,6 ha; u Litvi 8—20 ha; u Letoniji 14 ha; 
u Finskoj 18,5 ha; u gusto naseljenoj Holandiji 10 do 
35 ha. U Čehoslovačkoj uzet je kao minimum za ko- 
lonizaciju 12 ha, a za dodeljivanje zemlje mještanima 
uzeto je za veličine od 2—5 ha 31,9%, a za veličine od 
5—100 ha 11,9%. U Njemačkoj je Hitlerov režim uzeo 
za  najintenzivnija  vrtljarska   i  vinogradarska   zem- 
ljišta 7,5 ha, a za ostala do 70 ha za svakoga kolo- 
nistu kao minimum za podlogu  napredne ekonom- 
ske  egzistencijo. Ti  posjedi  postaju  »Erhof Bauern- 
gflten«, čiji vlasnici dobivaju častan naslov »Baucr«. 
A kako je kod nas? Mi smo agrarnom reformom u- 
većali  broj  patuljastih  posjeda od  ЛА  do 21/« ha za 
77,1% u Sloveniji, a /a 60,1* U Hrvatskoj i Slavoniji, 

dok je broj srednjih posjedai od 2'A ha do 9 ha po- 
rastao samo za 0,25% u Sloveniji, a za 4,29% u Hr- 
vatskoj i Slavoniji. 

Gospodo, ne treba nikakova obrazloženja za do- 
kazivanje, kako ovako maleni posjedi znače direktno 
pauperiziranje seljaštva, značei stvarati egzistencije 
koje ne mogu ni da žive ni da umru, znače stvarati 
nezadovoljne, desperatne elemente, koji su skloni 
bilo kakovome pokretu, od kojeg se mogu nadati 
poboljšanju svoje bijede. Čak ni oni, koji su dobili po 
zasluzi najveće površine koje su se u'opće dodelji- 
vale — a to su bili ratni dobrovoljci i optanti kojima 
je dodeljivano po 5 ha — ne mogu da na tako male- 
nom posjedu žive i da se na njemu trajno održe. 
Naprotiv, ti ljudi, koje smo postavili kao živi grudo- 
bran domovine duž naše granice, koji su trebali da 
budu tamo najbolje gazde i da preuzmu i socijalno i 
političko vodstvo medu tamošnjim narodnim manji- 
nama, danas moraju da traže zarade i hljeba baš kod 
tih elemenata, jer od onoga što im je agrarna refor- 
ma dodijelila ne mogu da žive. Gdje su pak dobro- 
voljačke kolonije upućene same na sebe, tamo one 
ne mogu da nadu sredstva ni za uspostavu samostal- 
ne općinske uprave, te moraju da traže priključak 
općinama u kojima su nacionalno u manjini. 

1 za ovakav rezultat, gospodo, mi smo raspar- 
čali 689 velikih posjeda sa Ukupnom površinom od 
2,185.883 kat. jut., od koje je ekspropriirano 511.376 
kat. jut. obradivoga tla, 57.176 kat. jut. pašnjaka i 
poplavnoga zemljišta, 151.684 kat. jut. šuma — sve- 
ga 720.236 kat. jutara ili 61,9% raspoložive površine, 
dok je ostatak ostavljen vlasnicima uz uvjet, da — 
u koliko im je dodijeljen kakav supermaksimum — 
moraju svoju produkciju udesiti prema potrebama 
države i njoj ustupiti pravo prvokupa za produkte, 
koje ona može trebati. Ekspropriirane polvršine veli- 
koga posjeda dodijeljene su ovako: 

Broj Dodeljeno 
Na po- 
jedinca 
dolazi 

naseljenika ukupno kj. 

Ratni dobrovoljci mještani     7163 55.157 7,7 
Kolonisti                                  11570 100.729 8,7 
Optanti                                      1700 10.054 5,8 
Bjegunci                                        124 583 4,7 
Kolonisti građanskoga reda 

po zakonu                         3402 27.691 8,1 
autokolonisti tj. uzurpanti    1005 5.199 5.1 
Drugi agrarni interesenti    189.115 337.927 1.7 

Ovi porazni podatci ublažuju se u onim slučajevi- 
ma, gdje su ratni dobrovoljci kao mještani uz svoj 
prijašnji posjed dobili još i svoju dobrovoljačku kom- 
petenciju ili gdje se je u smislu zakona seljački po- 
sjed, radi velikog broja žitelja na njemu, uvećavao 
do 10 kat. jut. (5.8 ha). Nasuprot tome poznajemo 
dosta slučajeva, gdje se je dodavalo zemlje u krpi- 
cama od 200 kv hvati na udaljenosti od preko 10 km., 
dakle bez ikakove ekonomske vrednosti za nase- 
ljenika. 

Odgovornost za ove žalosne činjenice mora se 
prepustiti onima koji su, kadkad uz najbolju volju, 
ali'kadkad i iz čisto demagoških motiva, bez stručne 
spreme, bez ikakvih studija ili pripreme, ne pozna- 
vajući težinu i opseg problema, ulazili u njegovo rje- 
šavanje naivnošću ili lakomišljenošću, koja je sud- 
bonosna ne samo za hiljade pojedinaca, već i za našu 
narodnu cjelinu. Ta je odgovornost tim veća, što se 
učinjene pogrješke nisu pri konačnoj likvidaciji mo- 
gle više nikako popraviti, jer je prvotno stvoreno 
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stanje već potrajalo više od 10 godina, pa je bilo po- 
sve nemoguće vratiti se u prvotno stanje i reformu 
iznova otpočeti. Tako je i došlo da su troškovi ag- 
rarne reforme zauzeli upravo ogromne dimenzije, 
koje niko neće da prizna. 

Po jednom veoma savjesnom računu u stu- 
diji »O agrarnoj reformi« izišloj u »Bulletin mensuel 
de renseignements economiques et sociaux» u junu 
1934 god. naš će državni budžet imati da snosi go- 
dinama teret otplate .od preko dvije milijarde dinara 
samo sa naslova agrarne reforme, a taj teret pada 
i na one krajeve u kojima agrarna reforma uopće 
nije ni provadana, kao što je čitavo područje pred- 
ratne Srbije, skoro čitave Crne Gore, gornje Vojnu 
krajine itd. Obveznice, koje država izdaje u svrhu 
naplate od strane agrarne reforme odsvojenoga 
zemljišta, preplavile su naše novčano tržište, one no- 
tiraju na burzi daleko ispod nominale, a sva razlika 
između nominalne i tečajne vrijednosti pada naravno 
samo na teret primaoca — bez ikakove koristi za 
agrarne interesente. Tako postaje razumljivo, da o na- 
šoj agrarnoj reformi u sjevernim krajevima i u vanj- 
skome svijetu vlada veoma nepovoljno mišljenje. Je- 
dan od najboljih poznavaoca provadanja agrarnih re- 
formi u svim istočnim državama Evrope prof. dr. 
Holzmann u Berlinu veli: »Deset godina agramo-po 
litičkih eksperimenata i grješni propusti prečesto 
mijenjanih parlamentarnih vlada nanijeli su jugoslo- 
venskoj poljoprivredi mnogo veće štete nego svi ra- 
tovi posije godine 1912«. 

Držim, gospodo, da sam ovim prikazom rezulta- 
ta agrarne reforme dovoljno obrazložio i potrebu 
stvaranja, a isto tako i uzdržavanja srednjeg seljač- 
kog posjeda. Nažalost naš pravni poredak, koji je iz- 
građen na osnovu rimskog Justinianovog, a kasnije 
Napoleonovog »Gode civile«-a tretira seljačko imanje 
kao i svaku drugu vrstu kapitala. Previda se, da se- 
ljačko gazdinstvo nije kapitalističko poduzeće, već da 
je to samo ekonomski oblik obiteljskoga života se- 
ljačke porodice. Ovo shvatanje je bilo stvarna pod- 
loga zakona i odredaba u pogledu starih naših »za- 
druga«, ono je po ovim zadrugama sačuvalo kroz 
stotine godina naš seljački narod na onome životu, 
kojim je on mogao da doživi današnje doba. Niko 
međutim ne može da želi povratak u ono doba proš- 
losti, ali poželjno je da se očuva ono što je u tome 
dobu stvoreno dobro i korisno, a to su ustanove za 
očuvanje seljačkoga dobra i njegove cjeline. Profe 
sor S. Jurić i profesor dr. M. Ivšić pokazali su nam 
puteve kako bi se mogle one zaštite, koje su uživale 
zadruge, primjenjivati na današnje inokosne seljačke 
posjede, kako bi se ovaj blagoslovni upliv, što ga je 
vršio zakon o šest dana oraće zemlje u predratnoj 
Srbiji (kraj sve njegove nesavremenosti u pogledu 
zemijoradničkoga kredita) za sačuvanje seljaštva, mo- 
gao ostvariti u čitavoj državi. Ovakova zakonska za- 
štita trebala bi da na sve seljačke obitelji protegne 
one ustanove zadružnoga zakona, po kojima u sluča- 
ju smrti kućegospodara posjed ostaje nerazdijeljen 
i prelazi na one nasljednike, koji su ostali na posjedu; 
da članovi obitelji koji su otišli u druga zanimanja 
nemaju prava na nepokretnu očevinu; da se seljačko 
gazdinstvo smije zaduživati samo uz pristanak sviju 
odraslih članova zadruge; da ono nije samo vlasnosl 
poglavara, već sviju Članova porodice, itd. 

Apelujem na g. Ministra poljoprivrede svom sr- 
dačnošću, neka što prije sazove jednu anketu naših 
najboljih stručnjaka i poznavalaca seb, pa da ta an- 
keta prouči ovo pitanje i da i/.ucse konkretne pred« 

loge kako da se ono riješi, naročito obzirom na novi 
građanski zakon koji se izrađuje. Riješenjem ovoga 
problema mi bi po mojemu najdubljemu uvjerenju 
učinili jedan odlučan, u historiji našega narodnoga 
života nedogledno blagoslovan korak za sačuvanje 
narodne snage i dobrobiti sela. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Opominjem 
g, govornika da je njegovo vreme prošlo. 

(Jovo Banjanin: To je opstrukcija budućih mi- 
nistara!) 

Dr. Oton Frangeš: Ja nisam nikada mislio na op- 
strukciju. Ja mislim, ako se o političkim problemima 
može tako opširno ovdje govoriti, da se može i o 
privrednim. 

Gospodine Pretsjedniče, ja ću da završim. Samo 
ću pomenuti još nekoliko problema. 

Treći problem, koji zasijeca u resor Ministar- 
stva poljoprivrede, a zadire duboko u život našeg 
seljaka, jest njegovo razduživanje. Nu o tome pro- 
blemu nadam se da ćemo imati prilike govoriti u 
skoroj budućnosti, prigodom rasprave o zakonskoj 
(.snovi našeg poštovanoga druga g. Koste Timotije- 
vića, pa stoga neću sada o tome ništa izvoditi. Ali 
bih rado čuo današnje mišljenje g. Ministra Dorde- 
vića o problemima o kojima je on toliko puta ranije 
iznosio svoja gledišta, koja izgleda nisu u skladu sa 
gledištem Kraljevske vlade, naime o problemu se- 
ljačkog razduženja i o pitanju zakona o zadrugar- 
stvu. Ja neću dalje ulaziti u to. Pomenuću samo neke 
manje probleme naše poljoprivrede i to: provadanje 
Zakona o unapređivanju poljoprivrede od 6 septem- 
bra 1929 god., a naročito o pomanjkajnu Pravilnika 
k tome Zakonu; o rajoniranju produkcije; o preori- 
jentaciji biljne i stočarske proizvodnje; o djelokrugu 
sreskih poljoprivrednih referenata i omogućavanju 
njihovoga rada; o poljoprivrednim komorama. 

Ja, kao što vidite, te probleme samo pominjem, 
ali nemam vremena da sada u njih bliže ulazim; na- 
pose u problem seljačkog zaduživanja i u problem 
zadrugarstva. Ja sa time završavam. 

Gospodo, meni je žao ako sam vas previše zadr- 
žao. Ali ovo su problemi zbilja važni za naš nacional- 
ni opstanak. Od veće su važnosti nego što izgledaju 
u ovako kratkom prikazu, koji sam smatrao za po- 
trebno da iznesem i da iskoristim vaše strpljenje, na 
čemu vam od sveg srca zahvaljujem. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Time je zavr- 
šen pretres XII razdela. Prelazimo na glasanje. Mo- 
lim g. izvestioca da čita redom partije. 

Izvestilac Jovan Aleksić pročita partiju 657. 
Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Prima  li Se- 

nat pročitanu partiju? (Prima).    Objavljujem da je 
partija 6S7 primljena. 

(Za ovim je Senat, glasajući sedenjem i ustaja- 
njem o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102 Usta- 
va i § ()7 Zakona .■> poshiviiom redu u Senatu, primio 
ceo budžet rashoda Razdela XII Ministarstva po- 
ljoprivrede j to od partije 658 do zaključno partije 
687S/21), 

Time je Senat primio budžet razdela XII — Mi- 
nistarstva poljoprivrede. Prelazimo sada na pretres 
razdela XIII — Ministarstva trgovine i industrije. Reč 
ima gospodin Ministar trgovine i industrije. 

Ministar trgovine i industrije  dr. Milan Vrbanić: 
Gospodo   senatori,   predlog   budžeta   rashoda   Mini- 
starstva   trgovine   i   industrije   za   budžetsku   godinu 
1936/37 sastavljen je u znaku najri^oroznije štednje. 

Prilike u kojima se  nalazimo  nameću nam  dužnost. 
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da liod utvrđivanja rashoda ne idemo preko onoga 
što je neophodno potrebno. Poradi toga nije na ža- 
lost bilo moguće dotirati u jačoj meri pojedine pozi- 
cije budžetskog predloga. Mislim tu naročito na struč- 
nu nastavu, čijem razvoju i proširenju držim da treba 
poklanjati najveću pažnju. Ipak su predvideni rasho- 
di dovoljni da osiguraju nesmetano funkcionisanje 
svih ustanova resora trgovine i industrije. 

Dozvolite, gospodo senatori, da učinim neke na- 
pomene o pojedinim pitanjima, koja su od nanočile 
važnosti za našu privredu. 

Sređivanje i izgrađivanje naših trgovačkih od- 
nosa sa inostranstvom bilo je i biće jedna od glavnin 
briga Kraljevske vlade. 

Najvažniji momenat u naš.oj spoljnoj trgovinskoj 
politici prošle godine pretstavlja primena ekonom- 
skih sankcija prema Italiji, koje smo sankcije verni 
paktu Lige naroda i njezinoj odluci dekretovali 18 
novembra prošle godine. Obzirom na ulogu koju je 
Italija igrala u našoj spoljnoj trgovini ove su sank- 
cije pričinile osetne perturbacije u našem izvozu i 
uvozu i nisu mogle ostati bez reperkusija na mnoge 
grane naše trgovine i naše proizvodnje. 

Da bi se u okviru mogućnosti barem ublažile 
nepovoljne posledice tih sankcija. Kraljevska je vlada 
delimično već s uspehom dovršila trgovinske prego- 
vore sa državama članicama Društva nanoda u cilju 
kompenzacija onih šteta i onih gubitaka, koje su Ju- 
goslaviji prouzrokovani primenom pomenutih sankci- 
ja, a .delimično su takvi pregovori još u toku. U tom 
pravcu naročito je povoljan aranžman sa Velikom 
Britanijom, kod koje smo našli puno razumevanje, i 
sa Čehoslovačkom, koja je bratski učinila najveći mi- 
por u tom pogledu. 

Problem naše spoljne trgovine postao je u vreme 
privredne krize veoma komplikovan, naročito zbog 
pada cena poljoprivrednih produkata, u glavnom po- 
radi hiperprodukcije i agrarizacije industrijskih zema- 
lja, te poradi najraznorodnijih restrinktivnih mera u 
domenu deviza i kontigenata, kojima pribegavaju po- 
jedine države. Tu hoću da podvučem, međutim, dva 
povoljna momenta u razvoju naše spoljne trgovine. 
Prvi je momenat taj što je zaustavljeno opadanje nje- 
nog volumena. Tako je naš izvoz — uzevši za polaznu 
tačku godinu 1929, kad je on iznosio 7.920,000.000 
dinara — pao u 1932 god. na 38% te svote, u 1934 di- 
gao se na 48%, a 1935 na 50% te sume. Uvoz je go- 
dine 1929 iznosio 7.595,000.000 dinara, 1933 pao je 
na 38% od te sume, 1934 iznosio već 47%, a 1935 48% 
te svote. Primećuje se, dakle, u tom pravcu jedno 
osetno poboljšanje, i u svetlu statističkih cifri prika- 
zuje se privredna situacija boljom nego se to često 
u javnosti misli, kad se o ovim pitanjima govori bez 
dovoljnog obaveštenja pod često lokalnim ili često — 
što je uostalom razumljivo — ličnim impresijama. 

Drugi važan momenat koji treba istaći, to je ak- 
tivnost našeg trgovinskog bilansa. 1932 godine on je 
aktivan s,i 195, godine 1933 sa 495, 1934 sa 304, a 
1935 sa 330 miliona dinara. Mi smo, dakle, uspeli u 
svim ovim godinama krize da budemo aktivni, pored 
svih teškoća koje kriza povlači za sobom, i pored 
nižih cena naših agrarnih produkata. Samo, naravno, 
tu treba učiniti jednu vrlo bitnu napomenu. Četiri 
petine naše spoljne trgovine vrši se preko klirinških 
obračuna, a tek jedna petina u slobodnom deviznom 
prometu. U sektoru toga slobodnog prometa mi smo 
pasivni, dok snio vrlo aktivni u odnosu naprama 
zemljama, sa kojima rcgulišemo naš platni promet 
putem kliringa. 

U tim klirinzima ima danas zamrznutih, odnosno 
nerealizovanih oko 700 miliona dinara, tako da suma 
koja je više nego dva puta veća od naše aktive u 
trgovinskom bilansu nije još naplaćena. Realizovanje 
ovih vezanih viškova u klirinškim zemljama pretstav- 
lja danas jedno od najtežih pitanja naše trgovinske 
politike. Kraljevska vlada i do danas je tome pitanju 
poklanjala najveću pažnju a činiće to i u buduće, upu- 
ćujući naše državne i druge porudžbine u te zemlje. 
Isto se je tako pokazalo neophodno mobilisanje tih 
potraživanja putem njihove slobodne prodaje na ber 
zama po kursu koji se obrazuje srazmerno ponudi 
tražnji kako bi se izvoz automatski prilogadio uvozu 
i obrnuto. Jer o jednom moramo biti na čisto. Kli- 
rinzi povlače za sobom izjednačenje uvoza sa izvo- 
zom i dok kod mnogih država postoji, kao što danas 
i postoji, želja i težnja za njihovom primenom dotle 
moramo sa tim faktorom računati. 

Da se pored sve težine privredne krize situacija 
postupno ipak popravlja i normalizuje, vidi se u osta- 
lom najbolje po kretanju cena poljoprivrednih proiz- 
voda. Vi svi znate, gospodo senatori, koliko su u ovoj 
kampanji povoljnije cene i pšenici i kukuruzu od 
lanjskih. U vezi s tim primećeno je i polagano, no u 
nekim krajevima i osetno, poboljašnje cena zemlji 
Prema indeksu cena industrijskih, biljnih i stočnih 
proizvoda, sastavljenom sa strane Odeljenja za eko- 
nomska proučavanja kod Narodne banke, t. zv. ma- 
kaze cena, do sad otvorepe u korist cena industrij- 
skih proizvoda, koncem prošle godine zatvorile su se 
i sklopile, uzimajući kao polaznu tačku godinu 1926, 
koja se u svakom pravcu može smatrati još godinom 
prosperiteta. To znači, da su se prošle godine — bla- 
godareći između ostaloga i povoljnim trgovinskim 
aranžmanima sa drugim državama i intervencionistič- 
koj politici države — cene poljoprivrednih produka- 
ta, na žalost ne svih jednomerao popele, dok su cene 
industrijskih proizvoda u poredenju sa godinom 1926 
— sa malim prekidima i oscilacijama —u opadanju. 
Na opadanje cena industrijskih produkata uticalo je 
i to, što se kod plaćanja carina na zlatni dinar ne na- 
plaćuje prim od 28.5% što znači, da je carinska ba- 
rijera u istom srazmeru spuštena. 

Na području naše unutrašnje trgovinske politike 
privredna je kriza ostavila na žalost takode duboke 
brazde, a ekonomski program Kraljevske vlade, koji 
je već danas u punoj primeni, u prvom redu ide za- 
tim da izleći sve nezgode, a naročito da pomogne e- 
konomski slabijim elementima, jer su ti u vremenu 
ovako oštre privredne depresije prvi na udaru, i jer 
po samoj prirodi stvari imaju najmanje otporne sna- 
ge. U vezi s tim postavlja se pitanje odnosa između 
velikog kapitala u industriji i u trgovini na velikog 
i malog zanatliju i trgovca. S jedne strane imamo ma- 
sivnu produkciju sa racionalizovanim pogonom, a s 
druge strane malog zanatliju, koji i poradi nedostat- 
nog kredita i zbog inače teških ekonomskih uslova, a 
naročito zbog oslabljenja kupovne snage potrošačke 
publike vodi danas tešku borbu za opstanak. U isto 
tako nepovoljnoj situaciji nalazi se mali trgovac u 
odnosu naprama velikim trgovačkim kućama. U vre- 
menu ekonomskog prosperiteta i povoljne konjunk- 
ture bilo je zarade za svakoga, mali su trgovci i za- 
natlije na osnovu ličnog kontakta i vodeći računa o 
pojedinačnim potrebama svojih klijenata mogli da 
nastave kraj s krajem i neke se naročite teškoće nisu 
ispoljavale. Otkad je teška ekonomska depresija pri- 
tisla privredu, prilike su se iz osnova promenile i ovaj 
je problem dobio naročitu važnost. 
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Ja tu hoću da spomenem činjenice, koje su 
vam, gospoao senatori poznate, i aa spomenem dva 
imena, a to je »Bata« i »Tata«. Ja sam kao Ministar 
trgovine pre mesec dana organizovao jednu anketu, 
u KOJOJ se imalo utvrditi današnje stanje kožarske 
indusinje. Ta anketa trajala je dva dana, a bili su pri- 
sutni pretstavnici kožarske industrije i zastupnici te 
dve firme. Iznete su mnoge sugestije. Glavno je, da 
sam u ličnom kontaktu sa pretstavnicima iz tih kru- 
gova mogao dobiti jednu bazu, na kojoj treba da bu- 
du donete neke odluke, jer u tom pravcu u izvesnoj 
meri potrebna je jedna pravedna solucija, a sa malo 
dobre volje može se i mora naći. 

Pitanje naših privatnih banaka i kreditnih za- 
druga još je uvek na dnevnom redu. Otkad je 1931 
u septembru bankarska kriza i kriza nepoverenja za- 
hvatila našu zemlju, nastali su u funkcionisanju na- 
šeg celog kreditnog sistema u zemlji teški poremeća- 
ji. Prema načinu i prema metodama, po kojima je to 
pitanje bilo uzeto u rešavanje već u svom početku 
prije 5 godina, nije drukčije ni moglo da bude. M» 
smo se morali pomiriti sa idejom postupnog i pola- 
ganog vaspostavljanja rada našeg privatnog novčar- 
stva. U tom pravcu već se primećuju izvesni povolj- 
ni početci. 

Zaštitu je zatražilo svega 275 banaka i štedionica. 
199 bankama i štedionicama odobreno je odlaganje 
plaćanja, 25 dobilo je odnosno naložena im je van- 
stečajna likvidacija, koja je u toku, a sanaciju dobilo 
je definitivno odobrenu 4 novčana zavoda, dok je 
6 njih ispunilo uslove potrebne za sanaciju i pitanje 
je najkraćeg vremena da im bude odobrena. 

Prema tome je mera sanacije primenjena kod de- 
set banaka. Od prednjih zavoda do sada su se tri od- 
rekla zaštite. To su prve laste u tom pogledu. A i kod 
nekih drugih novčanih zavoda, naročito većih, izvrše- 
na je tokom prošle godine jedna osetna konsolida- 
cija i primećeno stalno poboljšanje njihovog stanja, 
tako da se već danas može predvideti da će se u roku 
godinu ili dve dana i ti zavodi ili potpuno odreći za- 
štite i preći na normalan način poslovanja, ili će bar 
delimično moći da to učine isplaćujući manje i sred- 
nje uloge bez ikakva ograničenja. Na taj način mi 
ulazimo polako u jedan period normalnog funkcioni- 
sanja našeg kreditnog sistema koji već nekoliko go- 
dina pati od hroničnog oboljenja, a takvo je obolje- 
nje najteže lečiti, jer nikakvog radikalnog sredstva 
za to nema. Naši novčani zavodi nisu zato u toku 
zadnjih godina obustavili i ograničili plaćanje što 
nisu hteli da to učine, već zato što nisu mogli to u je- 
danput učiniti, kao što je publika želela da oni odmah 
udovolje svojim obavezama. Bez zaštite, koja se tako 
mnogo kritikovala, bila bi se njihova situacija, a 
samim tim i situacija ulagača, mnogo pogoršala. 

Što se tiče kreditnog funkcionisanja koje oni 
ne vrše ili ga vrše u mnog^ manjem obimu, što je do 
kredita teško doći ne samo u naSoj zemlji nego u ce- 
lotne svetu, jer je ova privredna kriza, koju do sada 
niko ne pamti, stvorila jednu psihozu nepoverenjs 
koja još uvek traje i vrlo polako popuSta. Uza sve 
to situacija se kod nas iz dana u dan popravlja. U 
dokaz toga spominjem da je kod zaštićenih banaka 
tzv. novog novca ili novih uloga bilo koncem godine 
1933 svega   cirka   146,000.000.  —dinara,  a  kmicoui 
1934 svega cirka 510,000.000.— dinara. Koncem 1935, 
o čemu još nema podataka, ta je suma sigurno još 
mnogo veća. Kraljevska vlada poklanja ovom pitanju 
naročitu pažnju i preduzcće shodne mere, kako bi se 
proces normalizacije naših banaka i našeg kreditnog 

sistema pospešio, što je u svome ekspozeu naglasio 
i Pretsednik Vlade g. dr. Milan Stojadinović. Te sve 
mere ne znače, razume se, i ne mogu značiti neko 
masovno ubacivanje u opticaj novih novčanih sred- 
stava, kako je to sa nekih strana bilo predlagano, 
jer je pitanje čuvanja vrednosti narodnog novca je- 
dan od najprečih zadataka Kraljevske vlade. U tome 
pogledu ne može biti i ne sme biti niti kompromisa, 
niti eksperimenata. U pitanje dolazi jedno postupno 
proširenje kreditne pomoći zaštićenim novčanim usta- 
novama, čije je funkcionisanje od naročite važnosti 
za našu nacionalnu privredu i njeziao ozdravljenje. 

Neka mi bude dozvoljeno, gospodo senatori, da 
nekoliko napomena učinim o radu našeg Privilegova- 
nog izvoznog društva, koje je toliko bilo predmet 
kritike i diskusije u našoj javnosti. 

Zahvatajući u ekonomske odnose zemlje kako bi 
paralizovala katastrofalno dejstvo svetske ekonom- 
ske krize na našem tržištu, država je morala stvoriti 
i organe preko kojih će vršiti tu svoju novu funkciju, 
složenu i punu odgovornosti. Kao što je poznato, je- 
dan .od tih organa prestavlja Privilegovano izvozno 
društvo. 

Osnovano 1930 godine pod prvom impresijom 
pada cena, kada se još nije mogla uočiti ni dubina 
krize, ni njena dugotrajnost, ni njen karakter, Privi- 
legovano izvozno društvo prošlo je kroz jedan period 
eksperimentisanja i lutanja, kako u pogledu metoda 
rada tako i u pogledu strukture. 

Taj je period danas iza nas i racionalizovanje 
Prizada danas je dovršeno. Ono se ogleda ne samo u 
njegovom unutrašnjem sređivanju, u zavođenju strikt- 
noga reda koji pretstavlja polaznu tačku svakog zdra- 
vog rada. Ono dolazi do izražaja i u pozitivnom efek- 
tu poslovanja društva u ekonomskoj godini 1934/35 
i u tekućem ekonomskom periodu. Taj efekat rezul- 
tira iz zavođenja strogih nacionalno-ekonomskili 
principa pri tretiranju poslovnih problema. Ekonom- 
ska godinai 1934/35 prva je u kojoj je društvo od 
svoga osnivanja, uspelo izvršiti do kraja svoj zadatak 
regulatora cena, bez pomoći državne kase. Šta više, 
iz poslovanja te godine ostao je od priznatih mu be- 
neficija višak od Din. 25.947.874.— iz kog je stvoren 
fond za dalju intervenciju. Pomenuti zadatak nije bio 
nimalo lak. Pred jednim viškom oko 15.000 vagona 
pšenice koji je lebdeo kao pretnja nad domaćim tr- 
žištem, Privilegovano izvozno društvo, preuzimajući 
sve ponuđene mu količine, uspelo je da našu pijacu 
oslobodi oscilacije svetskih pšeničnih cena i da do- 
maću cenu pšenice tokom cele kampanje drži iznad 
svetskog pariteta, a kupljene količine pšenice plasira 
u zemljama, sa kojima postoje i odgovarajući trgo- 
vinski ugovori, naročito u bratskoj Cehoslovačkoj, a 
delimično i u Nemačkoj, uz veoma povoljne uslove. 
Potreba postojanja i rada Privilegovanog izvoznog 
društva pokazala se je i u prilikama koje ne daju eks- 
portni višak, kako to najbolje pokazuje tekuća eko- 
nomska godina. Jer je primarni zadatak te ustanove 
da na početku žetve izvuče viške ponude nad traž- 
njom koji posle žetve, kada gro najpotrebnijih potro- 
šača mora da iznese svoju robu na tržište, postoje i 
kad nema izvoznog viška. 1 tako je Privilegovano iz- 
vozno društvo uspelo da naglim izuzimanjem malog 
kvantuma od svega 3.000 vagona pšenice dovede u 
sklad domaću t ražnju i ponudu, zbog čega su se do- 
maće cene mogle podiči i do maksimuma od 185. - 
dinara po jednom metričkom centu. Cene posle žetve 
a naročito u zabačenim krajevima, kretale su se na 
bazi oko 85.— dinara pa i niže. Gdegod se nisu mogle 
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probiti više cene dnevnim kupovanjem svih količina 
koje su se pojavile na berzama produktivnog pod- 
ručja, Privilegovano izvozno društvo izašlo je samo 
na teren i direktno vršilo kupovinu. Da navedem sa- 
mo primer Bosanske Gradiške i Sombora, gde se je 
takvim uticajem pri samoj pojavi Privilegovanog iz- 
voznog društva, cena povisila od 85.— odnosno 110.— 
dinara na 113.50 odnosno 120.— dinara po jednom 
metričkom centu. Svojim metodama otkupljivanja 
Privilegovano izvozno društvo stalno utiče i na po- 
boljšanje kvaliteta izvozne robe. 

Ove godine treba naročito spomenuti da je Pri- 
vilegovano izvozno društvo na vreme uočilo malu 
produkciju pšenice i obustavilo svaki izvoz, prepu- 
stivši sveukupne kupljene količine vojsci i pasivnim 
krajevima, uz cene koje su bile znatno ispod pijačnih 
dnevnih cena. 

Na tržištu kukuruza, Privilegovanom izvoznom 
društvu nije dodeljen zadatak stalnog regulatora ce- 
na, jer ta roba nije u tako teškom položaju kao pše- 
nica, na pijacama koje za nas dolaze u obzir. Pa ipak 
je, u kritičnim časovima kad je pretila opasnost da 
cena robe u prošavšoj kampanji dođe ispod izvesnog 
minimuma, Privilegovano izvozno društvo s uspehom 
intervenisalo nabavljanjem većih količina kukuru- 
za na račun kontigenata, čiju je isporuku Kraljevska 
vlada njemu poverila. U tekućoj ekonomskoj godini 
Privilegovano izvozno društvo vrši zadatak nabavlja- 
nja kukuruza za pasivne krajeve, u smislu zaključka 
Ministarskog saveta, a po direktivama Ministarstva 
socijalne politike i narodnog zdravlja. 

Prvi put je u godini 1934 Privilegovanom izvoz- 
nom društvu poveren rad s voćem. Njemu je prepu- 
šteno da reguliše cene voću, time što mu je stavljeno 
u dužnost da isporučuje, u celosti ili delimično, kon- 
tingente što ih sa izvesnim beneficijama uživa naša 
zemlja u Italiji i Nemačkoj. Taj svoj zadatak vršilo 
je društvo Sto direktnim učestvovanjem na domaćoj 
pijaci kupovanjem (kod suvih šljiva i pekmeza), što 
regulisanjem pijace deljenjem kontigenata (kod sve- 
žeg voća). Svojim radom Privilegovano izvozno dru- 
štvo uspelo je. kao što se to vidi iz njeirovog izvešta- 
ja za godinu 1934/5, da održi cene suvoj šljivi ne samo 
na visokom nego i na manje više ravnomernom nivou. 

U kampanji 1935/36 pokazala se velika potreba 
regulisanja izvoza voća iz jednog centralnog mesta. 
Blagodareći postojanju i radu Privilcgovanog izvoz- 
nog društva, uspelo je da se paralizuju tendencije ino- 
stranstva da diktira cene na našoj pijaci. Pored toga, 
zahvaljujući stručnosti Privilegovanog izvoznog dru- 
štva, pošlo je za rukom da se u ovoj godini kontigen- 
ti svežega voća ne samo povise, nego i podese našim 
eksportnim mogućnostima i potrebama. Zato je, na 
lanjskoj godini od 150 vagona porastao na preko 
primer, ovogodišnji izvoz jabuka u Nemačku prema 
2000 vagona. Naročito treba istaći da je Privilegova- 
nom izvoznom društvu uspelo da sa visokim cenama, 
os.'ihito što se tiče artikala koje je direktno kupova- 
lo, prodre do konsumenata. 

Pri izvozu jiihuk.) vladala je, kao rezultat uspe- 
šne intervencije Privilegovanog izvoznog društva, do- 
bra konjunktura na zadovoljstvo kako izvoznika, tako 

i proizvođača. Najvažnije je pri tom da su se opšte 
cenc /n izvoz na druge, slobodne pijace prilagodile 
visokim cenama koje Privilegovano izvozno društvo 
formira na osnovu beneficija u kontigentiranim zem- 

П pitanju opijuma Privilegovano izvozno dru- 
štvo vršj samo sabiranje robe prema direktiv.nn,!, 
ljama, 

Kraljevske vlade, dok je prodaja prepuštena zajed- 
ničkom tursko-jugoslovenskom birou u Carigradu. 

U tekućoj je kampanji ukupno primljeno 71.010 
kgr. opiuma po ceni od dinara 20.— za jedinicu mor- 
fina. Ta je cena znatno iznad one koju plaća turski 
monopol turskim proizvođačima, ali je za dinara 5.— 
po jedinici morfina niža od cene u prošloj kampanji. 
Ovo je sniženje određeno u želji da se proizvodnja 
toga produkta, s obzirom na njegovo teško plasira- 
nje smanji. 1 pored toga što je tekuće poslovne go- 
dine prodano 34.618 kgr. opiuma, stanje stokova iz- 
nosi 67.162 kgr., a izgledi su za ovogodišnju berbu, 
prema dosadanjem stanju, rekordni. Svakako treba 
i dalje voditi brigu o tome da se na vreme produkcija 
opiuma svede na meru, koja će odgovarati prilikama 
na svetskom tržištu. 

Dozvolite sada, gospodo senatori, da letimično 
samo spomenem pitanja, koja u radu moga resora 
igraju veoma važnu ulogu, s obzirom na praktičan 
život privrednih jedinica, a ta su pitanja prvo orga- 
nizacija izbranih odbora, tako zvanih sudova dobrih 
ljudi i drugo, osiguranje privrednika za slučaj bolesti, 
iznemoglosti i nesreće. 

Po ovom prvom pitanju dozvolite mi da spome- 
nem ovo. Organizacija sudova dobrih ljudi potrebna 
je zbog brže likvidacije sporova, koji nastaju iz rad- 
nih odnosa između poslodavaca i posloprimaca. Ova 
organizacija zasniva se na § 343 Zakona o radnjama, 
koji predviđa za rešavanje sporova i odnosa u službi 
između službodavaca i pomoćnog osoblja (pomoćnika 
i kalfa), zanatskih i fabričnih radnika i učenika (še- 
grta), čiji su odnosi regulisani Zakonom o radnjama, 
osnivanje zasebnih (vanrednih) sudova pod nazivom 
»Izbrani odbori (sudovi dobrih ljudi)«. 

U nadležnost tih »Izbranih odbora (sudova do- 
brih ljudi)« prenet je jedan deo sporova, koji bi inače, 
kada oni ne bi postojali, s obzirom na vrednost i vr- 
stu spadali pred sreske sudove, koje bi oni imali ras- 
praviti i rešiti prema postupku predviđenom u Zako- 
nu o sudskom postupku o građanskim parnicama 
(građanskom parničnom postupku). 

Izuzimanje tih sporova iz nadležnosti sreskih su- 
dova i njihovo dodeljivanje u nadležnost tih zasebnih 
sudova (Izbranih odbora) usledilo je, nesumnjivo iz 
■ovih dvaju razloga: Prvo da se s obzirom na lica koja 
su u njima zainteresovana, obezbedi njihovo brže re- 
šavanje; drugo, da se obezbedi pravilnije shvatanje 
odnosa na kojima su oni zasnovani, a prema tome i 
njihovo  pravilnije  rešavanje.  Jer  je  nesumnjivo  da 
će izbrani odbori, koji osim nadležnosti u pomenutim 
sporovima, nemaju nikakvog drugog delokruga, moći 
mnogo brže da ili rasprave i po njima donesu odluku, 
nego li redovni (sreski) sudovi, kod kojih bi oni sa- 
činjavali samo jedan vrlo mali deo od svih sporova 
o kojima oni imaju da odlučuju. Osim toga dodelji- 
vanjem  tih sporova  izbranim  odborima,  kod kojih 
sudsku vlast vrše lica koja pripadaju struci parničara, 
raspravljanje i odlučivanje po tim sporovima povera- 
va se licima koja će mnogo lakše i mnogo sigurnije 
razumeti odnose na kojima su oni zasnovani, što je 
jedan od najhitnijih uslova za pravilnu odluku. 

Intencija ustanove izbranog odbora je ta da zain- 
teresovani 'što pre dođu do izvršne presude, naročito 
posloprimci, pošto su oni upućeni samo na platu (za- 
radu), jer većinom nemaju novčanih rezervi te ne 
mogu čekati da presude radi izdavanja njihovih plata, 
poslovnih knjižica, radi obračuna u pitanju otkaza 
postanu izvršne tek posle odluke o prizivu odnosno 
reviziji, Zato zakon predviđa da izvrsnost nastupi u 
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roku od 8 dana posle donošenja presude i isključuje 
svako redovno pravno sredstvo (priziv i reviziju) do- 
zvoljavajući samo tužbu na redovan sud zbog ništav 
nosti odluke ako nastupi jedan iazlog za koji zakon 
veže ništavnost postupka. Takvi su slučajevi taksativ- 
no nabrojani u zakonu. Ta žalba ne odlaže izvrsnost 
presude. 

Ministarstvo trgovine i industrije izvršilo je 
posle dugih studija redakciju nacrta Uredbe. Kod 
izrade ove Uredbe uzimalo se u obzir, da je rasprav- 
ljanje i odlučivanje po navedenim sporovima kod iz- 
branih odbora povereno licima, koji bi se vrlo teško 
mogli snaći u mnogobrojnim i komplikovanim nor- 
mama, i da se za postupak ne preporuča suviše 
velika opširnost i komplikovanost. Ali sa istih raz- 
loga je trebalo, koliko je moguće, izbegavati i pre- 
veliku kratkoću. Jer od jednake, ako ne j od veće, 
štete po pravilno raspravljanje i odlučivanje po nave- 
denim sporovima može biti, ako su norme koje ure- 
duju postupak oko toga posve manjkave, ako nisu 
regulisana bar ona najosnovnija pravila svakog ured- 
nog postupka. 

Za osiguranje privrednika predviđa § 384 Zako- 
na o radnjama da se za to propiše posebna uredba u 
sporazumu sa Ministrom s.ocijalne politike i narod- 
nog zdravlja. Ovo osiguranje spada medu najteže 
probleme koje je Zakon o radnjama potaknuo, a to 
stoga što .ovo pitanje kod nas nije dovoljno poznato, 
a još manje izbliže proučeno. Taj problem je pak vrlo 
aktuelan i pokreće se od svih zainteresovanih privred- 
nih krugova, naročito stoga što je vrlo veliki broj 
privrednika usled krize i poslovnih neuspeha stradao 
i ostao bez egzistencije. 

Ministarstvo trgovine i industrije je već u toku 
1934 g. pozvalo sve privredne komore da uzmu pita- 
nje osiguranja u proučavanje i da Ministarstvu pod- 
nesu svoje predloge kako bi se na toj osnovi mogao 
izraditi nacrt Uredbe o osiguranju privrednika. 

Komore su uzele ovo pitanje u ozbiljno prouča- 
vanje. Zagrebačka Trgovinsko-industrijska komora 
pozvala je jednog poznatog stručnjaka za osiguranje 
radnika da izradi referat o ovom osiguranju. Taj ela- 
borat je predat komori u toku januara o. g. Na osno- 
vu ov.og elaborata vode se dalja konsultovanja za- 
interesovanih krugova, j mišljenja i predloži služiće 
za osnovu izrade nacrta Uredbe o izvršenju osigura- 
nja. Ovi radovi komplikovani po svojoj prirodi zah- 
tevaće pak još duže vremena dok se okončaju. 

Stručna nastava bila je i biće predmet naročite 
brige i pažnje Ministarstva trgovine i industrije. Na- 
še stručne škole od naročite su važnosti danas kad 
apsolventi naših ostalih srednjih škola i univerziteta 
tako teško nalaze nameštenje. U tim prilikama neon- 
hodao ie potrebno, da se stručna nastava što više 
usavrši i izgradi. Na žalost skučenost budžetskih sred- 
stava i neminovna potreba štednje onemogućuju za 
sada otvaranje novih škola te vrste. 

Ipak su, jer se je to pokazalo apsolutno potreb- 
nim, u toku ove školske godine u nekim razredima 
trgovačkih škola i Akademija otvorena nova odele- 
nja, da bi se mladeži, koja se je prijavila, dala moguć- 
nost studija. 

Stanje stručne nastave prema poslednjo! stati- 
stici dainas je ovo: 

1) U 19 Trtrovačkih akademija od koiih su 
2 gradsko (Dubrovnik i Sombor) ima učenika   3.113 

2) U 3 p.omorsko-trgovačkc    akademije   u 
Bakra, Dubrovniku i Kotoru ima učenika 261 

3) U 2 ženske stručne učiteljske škole u Beo- 
gradu i Zagrebu ima učenika 220 

4) U 7 dvorazrednih trgovačkih škola ima 
učenika 575 

5) U 7 srednjih tehničkih škola ima učenika   2.434 
6) U 24 muške zanatske škole ima učenika   1.520 
7) U 226 ženskih zanatskih škola od kojih 

su 162 polubanovinske ima učenika 12.420 
8) U 403 stručne produžne — opšte zanat- 

ske — zanatsko-trgovačke škole ima učenika  50.481 
9) U 61 školi raznih trgovačkih i zanatskih 

organizacija koje ove izdržavaju (gremijalne 
škole, škole trgovačkih omladina)   ima učenika   5.210 

Ukupno ima u svima školama     76.234 

U svim prednjim školama izuzevši produžne škole 
i škole trgovačkih i zanatskih organizacija — ima 
svega 843 nastavnika i nastavnica. 

Dozvolite, gospodo senatori, da se sa nekoliko 
reči osvrnem na stanje našeg turizma. Važnost tu- 
rizma za našu privredu sve je veća od godine do go- 
dine. U izvesnim naročito pasivnim krajevima on 
pretstavlja danas jednu od najvažnijih privrednih gra- 
na a prihodi od turista inostranaca, taj nevidljvi iz- 
voz, zauzimaju iz godine u godinu sve vidnije mesto 
u našem platnom bilansu. Zato je neophodno potreb- 
no da za razvoj turizma u našoj zemlji stvorimo što 
povoljnije uslove i uklonimo sve prepreke i da posetu 
naše domovine učinimo što privlačnijom za inostran- 
ce. Kad se uporedi prema statističkim podacima pro- 
sečan broj dana što ih turiste provode u turističkim 
vrlo naprednim zemljama i kod nas, onda se vidi, da 
nas u tom pravcu čeka još velik posao pored svih 
prirodnih lepota, kojima obiluje naša Kraljevina i po- 
red svih napora, i to vrlo uspešnih napora, koji su do 
sada u tom pogledu učinjeni. Imajući u vidu važnost 
toga pitanja Kraljevska vlada je nedavno donela Ured- 
bu o turizmu u cilju da reguliše rad na tome polju i 
da tačno odredi nadležnost u pitanju turistike. Glav- 
no staranje oko unapređenja turizma stavljeno je u 
dužnost opštinama pod nadzorom Banova, kojima je 
po tim pitanjima ostavljena najšira samostalnost 
Uredba ima okvirni karakter a u krugovima interese- 
nata pozdravljena je sa zadovoljstvom. U svima drža- 
vama, koje su za nas u pogledu turizma važne i inte- 
resantne postoje već od prije, ili su tokom prošle go- 
dine zaključene, turističke konvencije tako, da u ovo- 
godišnju turističku sezonu ulazimo potpuno spremni. 
Naročito su pretstavljene velike međusobne olakšice 
u turističkom prometu sa Čehoslovačkom j Rumuni- 
jom, a na sastanku privrednog saveta Balkanskog 
sporazuma, koji je u januaru mesecu održan u Buku- 
reštu, osnovan je turistički komitet za jačanje turi- 
stičkog prometa između država balkanskih sporazu- 
ma i Male antante, a izrađen je i usvojen plan, po ko- 
jemu imadu da se u tom smislu poduzmu potrebne 
mere. U svemu je broj turista u Kraljevini bio 1934 
godine 945.000, od toga stranih 234.000. domaćih 
711.000; 1935 godine 1,008.000, od toga stranih 
242.000, domaćih 766.000 turista. Prinos od turizma 
iznosio je prema podatcima sređenim u otseku za tu- 
rizam: Ј934 god. od stranih 309 miliona dinara, od 
domaćih 502 miliona dinara, svega 811 miliona dina- 
ra; 1935 godine, od stranih 320.3 miliona dinara, od 
domaćih 514.6 miliona dinara, svega 834,9 miliona 
dinara. 

U programu rada Ministarstva trgovine i indu- 
strije stoji i pitanje revizije zakona o radnjama koji 
je stupio na snagu prije četirj godine j kod čije se 
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primene sve više oseća potreba izvesnih izmena i do- 
puna. Sa jedne strane treba jednom pristupiti isprav- 
ci grešaka u saraom tekstu, a sa druge strane moraju 
se iz zakona eliminirati, odnosno u zakonu menjati 
odredbe koje su se pokazale necelishodne ili pogreš- 
ne, i treba zakon dopuniti u pogledu onih .odredaba 
koje su se pokazale nedovoljne i manjkave. Iskustvo 
u primeni zakona dalo je dovoljno materijala da se 
pristupi ovom pitanju, ali i sam interes pravne sigur- 
nosti zahteva da se ispravka i revizija zakona izvrši 
što pre. Radovi se u područnom mi resoru na redak 
čiji tih izmena i dopuna Zakona već preduzimaju, a 
biće, pošto su po pitanju konsultovane privredne ko- 
more, skoro dovršeni i izneti zakonodavnim putem 
na rešavanje. 

Pridržavajući se i u pitanjima zastupanja pri- 
vrednih interesa demokratskih principa Kraljevska 
vlada je pristupila izborima za privredne komore, 
koji se vrše na bazi tajnog glasanja i proporcional- 
nog izbornog sistema. Ti su izbori kod izvesnog bro- 
ja trgovinskih, industrijskih i zanatskh odnosno za- 
jedničkih komora već izvršeni, a u koliko nisu biće 
izvršeni u najkraćem vremenu polazeći sa gledišta da 
privrednicima treba ostaviti da slobodnim izborom 
povere brigu oko privrednog rada i zastupanja srajih 
interesa onima, koji uživaju njihovo poverenje. 

Posle ovih letimičnih izlaganja po pojedinim pi- 
tanjima resora trgovine i (industrije ja vas, gospodo 
senatori, molim, da prihvatite predlog budžeta toga 
Ministarstva za budžetsku godinu   1936/37. 

Potpretsednik dr. Miroslav Ploj: Reč ima senatoi 
g. dr. Stanko Šverljuga. 

Dr. Stanko Šverljuga: Gospodo senatori, budžet 
Ministarstva trgovine i industrije, o kojemu bih želio 
progovoriti nekoliko riječi, pokazuje sve karakteri- 
stike koje nam pokazuju i ostali budžeti, o kojima 
smo već raspravljali ili ćemo raspravljati. Karakteri- 
stičan je po tom, što je smanjen, kako se je to doga- 
đalo već nekoliko zadnjih godina, od kada se nalazimo 
u ovoj nezapamćenoj krizi. Ako hoćemo promatrati 
cjelokupni budžet samo sa stanovišta prihoda i rasho- 
da, jasno je i neminovno, da se je cjelokupni budžet 
morao smanjiti. Međutim što vrijedi za neka mini- 
starstva, naročito za ona čisto administrativna, ni- 
kako ne može vrijediti za ovo privredno ministar- 
stvo, kojemu bi baš u današnje teško doba bila za- 
daća, da svojom inicijativom i svojim radom potpo- 
mogne razvitak trgovine i industrije, i prema tomu 
doprinese u stanovitom pravcu olakšanju naših teških 
privrednih prilika. 

Biti ću slobodan skrenuti pažnju g. Ministra na 
neka pitanja, o kojima mislim da bi Ministarstvo mo- 
ralo voditi više računa i pristupiti riješenju istih. U 
prvom redu želim spomenuti, da nam nažalost još 
uvijek manjka institut za proučavanje privrede. Insti- 
tuti za proučavanje privrede i privrednih konjunktura 
organizovani su poslije rata gotovo u svima zemlja- 
ma. Oni sistematski izučavaju privredu, njene prilike 
i njen razvitak; objavljuju indekse proizvodnje, cije- 
na, poslovanja i druge privredne indekse, koji pri- 
vatnim poduzećima omogućuju cjelishodno orijenti- 
sanje U radu, a državnim vlastima olakšavaju ocjenu 
efekata pojedinih mjera i akciiakoje one poduzimaju 
u .oblasti privredne politike. Ovi instituti dobijaju za 
to sve veći značaj kao pomoćni organi za vodenje 
privredne politike. Oni u svako doba sa sigurnošću 
utvrđuju osnovne smjernice privrednog života i dje- 
lovanje raznih mjera koje tangiraju privredu, tako da 
omogućuju vodenje jedne racionalne privredne poli- 

tike, otstranjujući izlišne i pogrješne poteze. U vre- 
menu poremećenih privrednih odnosa kao što je 
naše, kad je država prinuđena da intervenira u pri- 
vredni život mnogo češće i dublje nego u normalnim 
prilikama, potreba ovih instituta, sa gledišta vodenja 
ekonomske politike, ne samo da je neosporna, nego 
i neminovna. Ove ustanove su isto tako korisne i 
privatnim poduzećima i jedan medu mnogobrojnim 
primjerima to će lepo ilustrirati. 

Za pojedine grane trgovine, na primjer za trgo- 
vinu namještaja. Institut u Berlinu sabira kod zainte- 
resovanih poduzeća podatke o prodaji robe i objav- 
ljuje indeks ukupnih prodaja. Svako poduzeće je 
onda u stanju da uporedi kretanje svojih poslova sa 
razvojem opće konjunkture u dotičnoj branši. Na taj 
način, svako poduzeće zna da li momentani zastoj 
poslova koordinira sa zastojem u čitavoj grani, ili je 
možda smanjenje poslova jedna pojava koja se loka- 
lizirala samo na to ili na izvjestan broj poduzeća, i 
može onda da utvrdi uzroke nepovoljnog razvoja po- 
slova i da ih odgovarajućim mjerama eleminira. 

U našoj zemlji malo je urađeno u smjeru prouča- 
vanja narodne privrede. U tome je smjeru do sad ra- 
dila Narodna banka preko svoga Odeljenja za eko- 
nomska izučavanja, ali je taj rad bio ograničen na 
privredne elemente koji izbliže interesuju emisionu 
ustanovu (bankarski i burzovni indeksi, indeksi ci- 
jena itd.). Osim toga. Radnička komora u Zagrebu 
organizirala je rad na izučavanju prilika radničkog 
staleža (nadnice, skupoća života, besposlica itd.). Ovi 
poslovi su neosporno vrlo korisni, ali daju samo dje- 
limične preglede našeg privrednog života. Naša pri- 
vreda ostala je u cjelini još neproučena, i to je u to- 
liko veća šteta, što se sam rad na proučavanju pri- 
vrede može organizirati uz relativno malo žrtava. 
Rad na sistematskom proučavanju privrede kod nas 
pretpostavlja: 

a) Koordiniranje, sređivanje i obradu onog mate- 
rijala, koji se stalno sabira u mnogobrojnim stati- 
stičkim uredima i privrednim komorama, a koji naj- 
češće pokriva arhivska prašina; 

b) Upotpunjavanje toga materijala putem sabira- 
nja i anketa u onim granama naše privrede, za koje 
ne postoji nikakva ili nedovoljna dokumentacija; n.pr. 
sabiranje industrijske aktivnosti, posmatranje ritma 
poslovanja itd. 

Institut bi u ovome smjeru mogao razviti vrlo 
korisnu djelatnost. On bi, ozbiljno organizujući te 
poslove, mogao učiniti dragocjene usluge i privredi 
i državi. 

Moje je mišljenje da bi trebalo donijeti zakon, 
koji bi dao institutu za proučavanje privrede karak- 
ter jedne samostalne državne ustanove. S obzirom na 
određene zadatke, institut ne bi mogao uspješno 
funkcionirati kao privatna ustanova. Potreba potpu- 
ne objektivnosti u radu i svestranog ispitivanja onih 
privrednih elemenata koji pružaju najveći interes za 
državu, najbolje će se osigurati svakako u okviru 
jedne državne ustanove, koja bi uživala potrebnu au- 
toinomiju. Dodjeljivanje instituta u nadležnost Mini- 
starstva trgovine i industrije imalo bi da olakša nje- 
gove funkcije, budući da taj resor kontrolira gotovo 
sav kapitalistički, sektor naše privrede (bankarstvo, 
trgovina, industrija i donekle zanatstvo) t.j. onaj sek- 
tor koji pruža najviše interesa za izučavanje privred- 
nog razvitka. Imajući pak u vidu da sve vrste privred- 
ne radinosti dolaze do izražaja u trgovini, na tržištu. 
Ministarstvo trgovine i industrije je neosporno i naj- 
pozvanije da organizira takav institut. 
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Zadaća bi dakle toga instituta bila: saradnja sa 
pojedinim privrednim resorima i statističkim ustano- 
vama, koja je važna naročito zbog potrebe isko- 
rišćavanja i obrade postojećih podataka o privrednom 
životu, koji leže neiskorišćeni ili nedovoljno obrađeni 
u tim nadleštvima. Saradnja sa privrednim komora- 
ma i važnijim privrednim organizacijama i poduze- 
ćima ima svrhu, da se organizira statističko posma- 
tranje onih oblasti našeg privrednog života o kojima 
još nemamo podataka ili imamo nesiguran materijal; 
prema tome da se upotpuni postojeća dokumentacija 
o našoj privredi. 

Trebalo bi obrazovati jedan savjetodavni odbor 
sa pretstavnicima zainteresovanih nadleštava i orga- 
nizacija, a u cilju da se obezbijedi što tješnja sarad- 
nja instituta s tim ustanovama, koje su neophodno 
potrebne za njegov rad, a kojima bi on svojim radom 
činio dragocjene usluge. 

Ovako shvaćen i organizovan, institut bi popu- 
nio jednu krupnu prazninu, koja se naročito u sa- 
dašnjim teškim vremenima osjeća kod naše trgovin- 
ske i uopće privredne politike. On bi mogao znatno 
doprinijeli potpunijem i tačnijem upoznavanju naše 
privrede," njenih prilika i mogućnosti, kao i pravil- 
nom orijentiranju odgovornih faktora pri vodenju 
naše ekonomske politike. 

Dozvolite, gospodo, da progovorim još samo ne- 
koliko riječi i o našem turizmu, kojemu se bar po 
mome mišljenju, unutar Ministarstva trgovine i indu- 
strije, ne poklanja, naročito u pogledu sredstava, ona 
pažnja, koju ta važna grana privrede zaslužuje. U 
sklopu grana nacionalne privrede ona je najmlađa, 
ali već danas uzima takav zamah, da se može sa po- 
uzdanjem tvrditi, da će u skoroj budućnosti postati 
jedna od važnijih u nekim pokrajinama. 

U mnogim evropskim zemljama, medu koje mo- 
žemo ubrojati i našu, zapaženo je izvjesno poboljša- 
nje turističkih prilika u 1935 godini. Ali iz ovog po- 
boljšanja ne bi se mogao izvoditi opći zaključak o 
sigurnom i postepenom ozdravljenju međunarodne 
turističke djelatnosti. Jer dok se stanje u izvjesnim 
zemljama popravljalo, dotle se u drugim pogoršavalo. 

Što se tiče turističnih prilika u našoj zemlji, mada 
su se i u 1935 godini kao i U 1934 godini ispoljile iz- 
vjesne nepovoljne činjenice, ipak je ostvaren napre- 
dak, blagodareći energičnom nastojanju nadležnih 
faktora, naših turističkih ustanova i udruženja, da se 
naš turizam unapredi. U ovom pogledu dovoljno je 
da se baci letimičan pogled na uporedne statističke 
podatke o broju posjetilaca naših turističkih, klimat- 
skih i banjskih mjesta, koji karakterišu razvoj turi- 
stičkih prilika u 1935 godini prema prethodnim 
godinama, pa da se dobije u glavnom zadovolja- 
vajući utisak o tim nastojanjima, da se naša turistička 
djelatnost unapredi, uprkos nepovoljnih privrednih, 
političkih i psiholoških prilika. 

Iz podataka o broju turista vidi se da je, izuzev 
1931 i 1932 usljed smanjenog broja stranih turista, 
ukupan broj turista od 1930 pa do kraja novembra 
1935 godine bio u stalnom porastu, kao i broj njiho- 
vih provedenih dana odnosno noći u našoj zemlji. 

Neću vam navoditi sve statističke podatke koje 
imam ovde, jer je već prilično kasno, ali ću pomenuti 
da smo od 1930 do 1935 godine — i to U jedanaest 
meseci 1935 — imali ukupan broj turista 960.495. 
U godini 1930 iznosio je broj provedenih noći 
3,392.785, dok je taj broj u 1935 godini iznosio 4 i po 
miliona noći. Ako se, međutim, uporede podatci za 
prvih 11 meseci 1935 padine sa istim razmakom vre- 

mena u 1934 godini, onda se vidi da je zabilježen po- 
rast, i to u 1935 godini kod stranih turista 234.433 
prema 227.806, a domaćih turista 726.000 prema 
670.000. Isto tako bio je i znatan broj provedenih 
dana, jer je u 1935 godini višak iznosio 366.000. 

Pri uporedenju podataka za isto to vrijeme o po- 
sjeti stranih turista, i to prema njihovom državljan- 
stvu, dobija se slijedeći pregled. Ja vas tu neću zama- 
rati, ali ću samo reći, da smo imali najviše turista iz 
Čehoslovačke: 65.000, zatim iz Austrije, Nemačke, 
Italije, pa najzad iz Mađarske: 10.000. 

Kao što se već iz toga pregleda vidi, izuzev po- 
sjete Austrijanaca, Mađara, Belgijanaca, Švajcaraca, 
Italijana i nekih drugih Evropljana koji su u opadanju 
prema prethodnoj godini, primjećuje se osjetan po- 
rast ostalih turista iz inostranstva. 

Zaključenje turističkog sporazuma sa Poljskom 
i Grčkom, kao i produžena važnost turističkih spo- 
razuma sa Čehoslovačkom i Nemačkom, zajedno sa 
pojačanom turističkom propagandom u Engleskoj, 
zatim u Francuskoj, Bugarskoj i ostalim zemljama, 
tumači se kao glavni razlog porasta turista iz ovih 
zemalja. Nepovoljne pak prilike u našim turističkim 
odnosima sa Austrijom i Mađarskom uticale su na 
smanjenje posjeta iz tih zemalja, imajući u vidu da 
su restrinktivne mjere bile naročito oštro primenjene 
u jeku naše turističke sezone. Nastojanjem naših 
nadležnih faktora ti su nepovoljni momenti polovi- 
nom 1935 godine uklonjeni postignutim turističkim 
sporazumima, ali se i pored sve razvijene propagande 
nije mogao nadoknaditi pretrpljeni gubitak. 

Ako se pogledaju predjeli koje su naši i strani 
turisti najviše posjećivali — okolnost koja je od zna- 
čaja ne samo sa gledišta privrednog, već i sa gledišta 
nacionalnog i socijalnog — dolaze na prvom mjestu 
naši pasivni kr.ijevi u Dravskoj, Primorskoj, Savskoj 
i Zetskoj banovini 

Što se tiče prinosa od turizma, i pored teških 
privrednih prilika, vidi se da isti, s izuzetkom 1931 i 
1932 godine, pokazuje stalni porast. Za prvih 11 mje- 
seci 1935 godine isto se tako primjećuje osjetan pri- 
nos od turizma u poredenju sa istim vremenom  u 
1934 godini. Tako je prinos od stranih turista za 
11 mjeseci 1935 godine iznosio 294 miliona dinara 
prema 286 miliona u 1934 godini također za 11 mje- 
seci. Prinos domaćih turista iznosio je za 11 mjeseci 
1935 godine 469 miliona prema 442 miliona za isto 
vreme u 1934 godini. Dakle ukupno za 11 meseci 
1935 godine 763 miliona prema 728 miliona za 11 me- 
seci 1934 godine. 

To je dokaz od kolike je važnosti turizam za našu 
platnu bilansu, a sledstveno tome koliki upliv vrši i 
na našu valutu. Zato treba posvetiti naročitu pažnju 
uređenju turističko-deviznih odnosa sa svima zemlja- 
ma, u kojima devizna i druga ograničenja pretstav- 
Ijaju smetnju za posjetu putnika iz tih zemalja našim 
mjestima. 

Ja molim Gospodina Ministra da bi ovim, u glav- 
nim linijama nabačenim pitanjima posvetio naročitu 
pažnju, i neka ih shvati kao dobronamjernu kritiku 

Potpretsednik dr. Miroslav Ploj: Pošto se niko 
više nije prijavio za reč, prelazimo na glasanje o raz- 
delu XIII. Molim gospodina izvestioca da čita redom 

Potpretsednik dr. Miroslav Ploj: Prima li Senat 
ovu partiju? (Prima.) Objavljujem da je partija 688 
primljena. 

/zvestllac io\an Aleksić pročita partiju 688. 
partije ovoga razdela, 
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(Za ovim je Senat, glasajući sedenjem i ustaja- 
njem o svakoj pojedinoj partiji u smislu čl. 102 Usta- 
va i § 67 Zakona o poslovnom redu u Senatu, primio 
ce.a budžet rashoda Razdela XIII — Ministarstva trgo- 
vine i industrije, i to od partije 689 do zaključno par- 
tije 725 b.) 

Prema tome je budžet Razdela XIII — Ministar- 
stva trgovine i industrije prihvaćen. 

Prelazimo na pretres budžeta rashoda Razdela 
XV — Ministarstva socijalne politike i narodnog 
zdravlja. Ima reč g. Ministar. 

Минпстар гпција.те политике u народппг здрпв- 
ља Драгиша Цветковић: Гооподо грнатори. дава- 
јући експозе у Финансијском одбору Сената o рр- 
сору Министарства социјаЈше појпгшкр и наролиог 
здравља .ja сам онда подв.^ао једлу чиљеницу за 
коју (жатрам зд. дужност да и овога ггута нарочито 
подвучем, давајући екопове пред Пленумом o бу- 
џету Мшгастарства социјалне пститике и народпот 
здравља. 

Господо, тешке економске прилике које послед- 
њћх година владају, затим депресија у свима гра,- 
нама иривредне делатности нашег народа, изазвале 
су несумњиво последице и на доношеље државних 
б.^ета. У свима гранама државног живота заводила 
се штедња, штедело се, хтело се да у овим тешким 
економским приликама са колшадгод je могуће Ma- 
lte намвта, мање расхода. одговори се с/вима држав- 
ним потребама. И господо, оно што се радило у сви- 
ма буџстима, у свима гранама државне управе, то 
се сасвим следствено радило и у буџету Министар- 
ства сотрјалне тголитике и народног здравља. А,ли 
ja морам да укажем на једну чињеншу која je баш 
супротиа и обрпута штедљи, a то je да je Мшгостар- 
ство социјалне политике и народног здравља баш 
у овим тешким приликама, у пршгакама депресије, 
у теипстг оковомоким нриликама када су социјалне 
}1оволге врло велике и jaice, да je баш у тим при- 
ликама Министарство социјалне политим и народ- 
иог здрављл, имало да развијс своју пуиу и наЈВвћу 
активност. И када са једне страве госгшдо, имате 
тежњу за штедњом, са другс стране гежњу да се раз- 
вије највећа активиост код једнота Министарства ко- 
je je аозвано у овим приликама да делује, онда види- 
те са каквимтешкоћама зе имало Министарства со- 
цијалне полигаке и народног здрав.1Ба да се бори и 
m одговори својим шмребама са овакпим буџетом 
који ово годиие износи inn милиопа, са каквим ма- 
лпм (•])(>дс,т1шма Мшгиотарство шцијално политике 
и аародвог здравља има да раоиолаже. 

Господо, за иоглоди.их Пвт година смањење бу- 
џота у ресору Мпнистаротва социјалмо полштаке и 
наролпог здрввља пзглода овако: 

За 1931/82 буџвт je био 807,826.886, У годнпи 
1982/88 омавеље буџета дсипло je на 220,021.107. У 
1988/84 ГОДКНВ буџет je ИВВООИО 206,058.057. У. 
1984/85 буџет je изиосио 201,114.4<)(>. У 19.35/30 бу- 
I.KT jfl HSHOCHO 202,869.055. II sa заврШбГОу 1986/87 
буџет износи 199.898.840 дииара. Ако узмоте буџет 
m 1981/82 ii уноредите ra оа аоодедњим буџетом 
0Д 1986/37, опда liern копстатоиатп дл, смп11.си>е у 
nvijcrv роеора Мпиистарстиа. еоција.шт позапШЈв n 
i..i|i(i,uioi' здраеља нвноои тачћо 35*. Зна^ш, гог.цп- 
до, у доба највеће активности Мшиотаротво соци- 
јалне полкгике и народног вдравља Есада трвба да 
paiimiji' пајвећу актпткхт. учињеиа je ушгеда за 
35» viipiiiio ва 108,727.040 динара. 

Teiiiico економске црилике и лривредне прилИ' 

ке, господо, изазвале су несумњиво разне пертурба- 
ције, тешке последиде, незалосленост и беду наших 
радшгка, регулисање њихове наднице, радно времс 
итд. Свуда у свима инлустрттјским предузећима 
радно време смањено je, незапосленост осетно се je 
повећала, затим ако се томе додају и санкЈџгје Koje 
су имале несумњиво дејство на. нашу дрварску и^- 
дустрију нарочито у Словриачкој. онда се види, го- 
оподо, да незапослшост услед оваких ■при.Јшка била 
je врло велика и да je према томе Мшгигтарство со- 
цијалне политике и народног здравља имало да 
водч рачуна. иа какав he иачшг да заштити и да 
осигура радшгке. 

Једно од најважнијих питања, које се у овоме 
погледу поставипо, јесте заштита радничке наднице. 
Привредна криза коју преживљује наша земља, као 
и цели остали свет, имала je за последдцу велико 
обарање радничких надгогца, која je околност при- 
донела тешком положају радника готово у истој ме- 
ри као и незапосленост. To се најбоље види ив ста- 
TircTPiEa Средшпњег уреда за осигурање радника o 
кретању обезбеђене радничке наднице. Према овим 
податцима на крају септембра 193'5 год. било je оси- 
гурано: са зарадом од 8 дивара 78.133 лица, са за- 
радом од 8 до 24 дин. 280.440 лица, са зарадом од 
24 до 34 динара 100.560 лица, са зарадом од 34 до 
48 дкнара 66.218 лица, са зарадом преко 48 дивара 
08.984 радника. Број радника у најмањем радиич- 
ком разреду повећао се за 34.743 према 1933. У 
оваквој ситуацији подручно ми Мшгастарство при- 
ступило je проучаваљу могућности заштите мини- 
малне радничке надшше. Једно од најсложенчшх 
питања код решавања овога проблема јесте утврђи- 
вање самог метода, којим се жели постићи заттита 
мишшалне наднице. Ови се методи могу у главтгом 
свести или на одређивање миниматгае наднице од 
страие иарочитих оргача или на одређивање мини- 
малне надницс путем непосредног споразумевања 
заиптересованих страна. Оба ова метода имају своје 
добре и рђаве стране с обзиром на разне привредне 
гране у којима се могу употребити. Сва ова питања 
n:;iicK.yjy свестрана и Дубока проучавања. како би 
доиете мере могле имати потребно дејство. Могу Вас 
уверити. да Т1итаи.е заштите мшгималне зараде чипи 
једно од најглавнијих 1штаг>а чаше социјалне по- 
литике данас. У оваком случају, no овоме важном 
питању подручио ми Мииистарство саслушаћо ове 
заинтересоване послодавачке ћ радничке организа- 
дијо и установе. И учичиће крајње напоре да се 
ово врло важпо социјалпо питаље ове годиче скште 
ca дисвттог -реда. 

Осим тога, на пол^у заштите радничке надиицо 
појавила. се нарочито у поеледње врелте у Јгзвесним 
привреднЈШ гранама потреба да го радпички сталеж 
заштити и у поглсду начича иоплата наднида, a у 
сврху да се онемотући, да се приликом исплат* над- 
вица радипцпма зарачушавају високе цене as дате 
им животне иамирвице. етанова итд. 

Друго ]1итан>е из домена заЈКОноке затптите рад- 
iiiii;a. које има вел'ики зпачај за целокупну наме- 
ттрцпчку И радничку класу, јесте питан>е спрово- 
ђвња у живот ооцнјално ио.читичких одредаба За- 
кона o радњама. У овоме погледу, ва првом месту 
долазн niiT.uu' рснивања оудова добрих л.удп. који 
требају да радншџша аруже иогућност тто јевти- 
нијег, бржвг и пронсхулачнијег решавања iMiopoBa 
ii', обласгн разних односа, a нарочито спорова због 
илата, отказано!' рока одмора у раду итд. У томс 
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правцу предузећу мере да се што пре издаду Уредбе 
и Правилници, које предвиђа Закон o радњама (§ § 
343 до 353) за уређење, поступак. и састав избраних 
одбора. 

План будућег рада подручног ми Министар- 
ства кретаће се у правцу стриктне примене протшса 
o радном времену, што je већ дошло до израза у 
мерама за сузбијање ирековременог рада у цшву 
ублажења незапослености. C обзиром да се путсм 
инспекција рада може једино упозпати примена 
радничког и нaмeштeничкc^, социјалног законодав- 
ства, као и да се из запнсника и взвештаја Иншек- 
ције рада може добити драгоцени материјал o еко- 
номском, културном, социјалртом и здравственом 
положају наше радне онаге као важног привредног 
чиниоца, штшљења сам да се уређењу и пословању 
инопекција рада мора поклонити нарочита пажња. 

Ha пољу социјалпог осигурања прикупља се п 
проучава материјал o могућности проширења пећ- 
зионог осигураља наметтепика на остале крајевс 
државе, сем бивше Словеначкс и Далмације, где 
ово осигурање није постојало и то било за све било 
за поједине врсте намсштсника упослене у поједи- 
лим привредним гранама. 

Исто тако проучава се и питаљс могућностн 
опровођења у живот одредаба Закона o оситураљу 
радника које се односи на осигурање na случај из- 
иохгоглости, старости и смрти. 

Овоме врло важном питању посветићу сву овоју 
пажњу, јер у данашње доба било би нехумано и 
антисоцијално да се отог који поштсно раде и ства- 
рају, живећи ииаче у врло тешким економским п 
социјалним приликаиа, у изпсмоглости и дашша 
старости, оставе својој судбипи и ставе у ред оних 
који чекају на улици милост и сажаљвње пролаа- 
ника, нружајући руку да им се удели помоћ и да 
тиме одржаваЈу сво.је егзистсчције. 

Наша je дужност да учшгимо крајое напоре да 
се помогне радпоме свету и да свима, онима који 
хоће поштено да раде и стварају обозбодимо једну 
бољу и сигурнију будућност. 

У погледу исељеника, у садаппкпм тешкнм при- 
ликама у свету, кад и најлжбвралнијв дрзкаве, у 
циљу ааштите властитих иеупоолвншс радпика до- 
носе без iii;ai;i!or (тнтимопта одјхмоо icojiraa i'i' 
отпмл.с рад напммшику, страицу, иотрсбпо je ВИШО 
IKTO икала. да Обратимо пажп.у iiamiiM Есељеницима 
у њиховој борби за одржаиап.с асивоше егвистенције 
то да пађемо иута и ншчина да им K'O.HIKO иожеш) 
олакшамо оштрину тих све безобзирнијиз прописа 
иротпв страпаца KOJIT п iiaiii(> исељеникв нвмилице 
iioraljajv. Подручна мп иоељеничжа олужба, стојвћн 
у imjvvuoj сарадњи С iiaimiM дтсломатскпм u коп- 
гулариим сфвФСтаввшрма na (трапи, iiacTojalio ii:i 
ових сила да оачува патгм пссл.оппку :iaii()f.irii,'1. 
Ово отарвље o ввлвжвњу упосдења иаишм воеље- 
Ешцима једаш je посао за који ое пре, у доба про- 
сиорптпта n бројпијег аоељаваља, исељеничка служ- 
na  готово и mije трспа.ма бринуТИ. 

Упркос   ОВИХ   данатп.их   jai;iix   рвСЗТриктИВНИХ 
мс|м Ееако амврвчкиз rafco n вврошшз земаља про- 
Tiii; страпаца. тт.пмо ов И8 naiiu1 зеМЉб ,v i'O- 
ЦИНЛ 1985 око 12.000 лида, од тога OKO 8.600 у ев- 
рококе звмље a го ввћвном у арвјатељск^ aau Фран- 
цуску, a 3.500 преко AIOJKI. Mai; n ОНДа ВЖО 06 у8Мв 
број онпх KOJU гу сс врегали у ввмљу a који EESHOOB 
5.700 лица, од тога 4.000 из снроиских зомал.а, оотаје 

још увек један плус одлива из земље од 6.000 лица, 
од тога 500 пољопривредних радника више у Фран- 
цуску него лане. Године 1934 било je исељавање a 
и враћање нешто веће — 14.000 односно 7.000. 

Подручни Исељенички отсек предузима мере 
трудећи се, да у Ирану (Персија), где je у току 
градња великих саобраћајних мрежа, нађе прилике 
за запослење наших квалификованих радника. До- 
сад je тамо упослено њих око 1.000 уз добре иадни- 
це. Много отежава та настојања чињеница што je 
nam коисуларии претставник. из Техерана повучен. 
то оам предузео кораке код г. Претседника Владе, да 
се исти успостави у циљу заштите наших тамошњих 
исељеника односно у циљу омогућења запослеља 
даљим  групама  наших  квалификованих  радника. 

У погледу инвалидског питања иадам да кажем 
ово. Параграфом 79 Закона o буџотским дванаје- 
стинама за месеце август—децембар 1935 и јануар 
—март 1936 године дато je Мшшстру социјалне по- 
литике и иародлог здравља овлашћење да у сагла- 
сности са MifflHCTapcKHM саветом донесе Уредбу o 
изменама и допунама инвалидског закона од 4 јула 
1929 год., са његовим изменама и допупама, од 4 де- 
цембра 1929 године и 18 септембра 1930 године. Про- 
јекат те Уредбе израдила je једна интермипистери- 
јална комисија. Предвиђа се да ће финанси^јски ефс- 
кат увођења те уредбе у живот тгзносити 23,664.364 
динара. И ако су финапсијске прилике тешке, ичтак 
ут ije Господин Мшгастар фичансија. ставио на рас- 
положељо потребну суму ради покрнћа тих раохода. 

И, господо, уредба je донешена, a главне одредбе 
те уредбе јесу следеће: 

Повшпње накнадо погребних тропхкова за по- 
родице извесних група ратних инвалида од једно- 
месечног на тромоссчни износ личне инвалиднпно 
са додатцима, пошто je за те групе једномосгчтг из- 
нос био недовољан за покриће ни најиужкијих ио- 
требпих трошкова. 

По § 32 Ипвалидоког закоиа удове розорвних 
официра КОЈе  не  примају  иоизијо  no тсцијалипм 
законима, примају на име шпшгидско потпоре 450/i) 
imiia.in.uiimo одговарајућег чича односпо звапл.Ова 
уредба изједначуј(1 то удове у внпгпп процопта ип- 
валидске иотпоро са удовама резервних официра 
којо ирпмају иоизију. 

Ппродицама умрлих ратиих иивалида са 500/о 
аеспособности за пршцм^дии род upalia. со право na 
инвалидоку потпору које им je било укинуто 1929 
родине. 

Инвалидски закоп од 1929 годппо прпапао jn 
само ратним ипвалпдпма II до VI групо право na 
паипалпп npcivKvl радп yTiipl)m!aii,ii noropiuaiLa pa- 
sa, поврвда nin оаледа. Ona Уредба првдвЈфа да и 
ЕгавалидЕ од vil до IX групе иогу траасЕхв повв- 
lian.i'   Енвалиднине  вбог   вогоршања  здровстввног 
ri.iii.a,, под yr,'i()iu)M да. пм  прплпком  nononiior npo- 
гледа буде утврђвна ЕеопоообЕост na ЕаЈмаое 1096. 

1'aTiiiiM ппна.шдпма uojn су ортшдиОТКуПЕИН] 
пппалпдттс iipaha се npar.o na. бсчмкиатап подпоа, 
Есада се упућују у ортопедске заводе n.in друге оа- 
витвтске уотанове n npn агарату на тиа уотанова. 
Итм.тдпма. i.'ojn су за ТаЕВб би.т iipintiiarn збОГ 
болостп.' npalia с.о право na беоплатав ПОДВОЗ када 
ое упућују na лсчсп.о оппх болсоти којо оу добп.ш 
у рату. 

Дал>е продвпђопо   јо   ослобо^чм'   спромашппх 



ŠTENOGRAFSKE BELEŠKE 277 

личних инвалида I до V fpviic од кулука у новцу п 
раду. 

Ова Уредба предвиђа и ираведно решење питања 
оцене имовног стања. Цензус je повишен од 120 на 
170 динара основног непосредног пореза и то тако, 
да лица која плаћају до 120 динара основног непо- 
средног пореза примају 100% предвиђених инвалид- 
ских принадлежности. За сваких 10' динара основ- 
ног непосредног пореза који прелази 120 инвалид- 
оке принадлежности смаљују се са 10%. Ha основу 
ове одредбс задобићс право на инвалидске при- 
надлежносги преко 17.000 лица. 

Ha основу ове Уредбе задобиће право на инва- 
лиднину нод извесним условима они ратни инвалиди 
којн су онеспособљени због болести и чија je пе- 
способност пре 17 маја 1923 год. утврђена са нај- 
мање 80%, ако ири поповном ирегледу буду ока- 
тегорисани са најмање 80% неспособности за при- 
вредни рад. 

Допуном § 109 Инвалидског закона враћа се 
лраво на инвалидске принадлежности оним ратни- 
цима, који су се онеспособили приликом војних опе- 
рација 1913 године, после Балканског рата, као и 
лородицама тих ратника, који су погинули, умрли 
и иестали. 

Једна од најважнијих одредаба састоји се у 
томе, што иредвиђа нови рок за иодношење пријаве 
свих оних лица која су иропустила рок предвиђен 
§ 108 Инвалидског закона. 

Ради исплате редовних инвалидских принад- 
лежности инвалидшше са додацима, инваЈШДСке 
лотиоре и иовчане иомоћи отворшо je Финансиј- 
оким дирекцијама у 1935—193G буџетској годипи 
105,824.102.— дииара. Накнадно траишћу још отва- 
paibe кредита у оуми од 7.500.000.— динара, ради 
иодмиреља свих иотреба. 

За исилату заосталих инвалидоких лрииадле- 
ашосхи иадат je у овој буџетиадј годшш налог у су- 
ми од 16,828.960 динара. Накнадно je тралгено от- 
Bapaibe кредита у нзносу 7,335.054 динара. 

'За. исилату oTKyuimiie инвадндаине и шшалид- 
cito иотиоре лрсдвиђен je у буџетској годшш 1935/30 
кредит од милиов динара. Кредити су ввћ отворенв 
код Финансијоких дирвацвца. Исплата откупнине 
биће завршена још у току ове буџетоке годипс. 

У 1935 годшш всилаћеио je из Народиог ип- 
валидског (J)oiiM за ломоћи ратпим ливалидима u 
лородпцама иогпм.у.тх, умрлих и иесталих ратлика 
дпиара 2,781.100; за лоЈволривредпе олралзе 100.507; 
за лсче1ве ливаллда у бањама длл. 705.152.— 

У 1935 годшги одоб1)еи je нз Дришвиог фовда ;ui 
јавие радове кредит од оо миллоиа /цшара, од ко- 
јпх једап милпои дииара за јавиу иомок лрема чл. 
16/8 Урвдбе o И8Во1)вН>у јавилх радова a трл ми- 
лиола — за оргализацију и noMaraite лезапосле- 
Jiiix радитЈа, црша чл. 10/4 i;nTiipaiie уред^!. Кре- 
дити за јавие радове лодел.сни (-у рсшен^м Mumi- 
старског савста 401/35 лрема лроипепма уредбе чл. 
10/1 ла баиовиие и то: Дравској uaiiomimi 2,000.000 
динара, Савској баловиии 2,зоо.(ши дцц.. UiinarKoj 
Паиог.ини 3,71)0.000 дии. Нрлморској баловиии 
3,800.000.— динара, Зетској бановини i.^oo.ooo.—, 
/i,l)iiiicKoj баиовиии 4,000.000 дил. Дулавској баио- 
Biiim 2,200.000 д. Морав(жој бановини 3,750.000, Вар- 
дарској ('iaiiomiim 3,750.000 дип., Улравп града Uco- 
града 1,000.000. — свсга 3i,ooo.oo0 динара. 

Ha ослову чл. 17/1 Уредбе одређено je за јавле 
радове од ларочите и хитле потребе и олштсг лри- 
вредног значаја 11,000.000 дин. додељеллх како 
следл: за регулацлју Саве у Дравској баловлил 
200.000, за регулацију Драве у Дулавској баловлл^ 
длн. 500.000, за спабдевање водом л уређен>е водо- 
тока у Белковачком, Блоградоком, Шибелском и 
Книлском срезу Приморскс бановлне дллара 
3,700.000 дин. За повлшење и лојачање одбралбеллх 
ласила лоред Саве код Црн>елово-Раче у Дрлнској 
баловлпи 750.000 длнара. За регулацију Дрлне л 
Јаскобе код Прн&вора, Бадовилаца л околлле у 
Дртшској баловлли дин. 500.000.— За обалоутврду 
Дупава код панчева.чклх ритова у Дунавској 5а- 
ловини длн. 3,000.000, за регулалдју Мораве у Ду- 
лавској бановлнл 800.000 дип. за регулацију Мора- 
ве у Моравској бановини 800.000 длл., за исушење 
л наводњавање земљишта у Вардарској баповилл 
750.000 дин. Сем тога блло je одређено да се стави 
на раслоложење Војлотсхличком заводу у Крагу- 
јевцу сума од 8,000.000 динара за ластавак радова 
на израдн водојаже на Гролшилд код Крагујевца. 
Да се ставл на раслоложенЈе Милистарству грађе- 
дина сума од 0,000.000.— дилара за уређење (ло- 
врпшлока обрада) пута кроз Кошутњак и лута ла 
Авали као и за довршење лута Авала-Ллловлца- 
Чукарица. 

Норед тога лредвиђепо je Уредбом o измеиама 
л долулама у Уредби o флданслрању великих јав- 
них радова из 1935 год. да he средства из Уредбе o 
извођењу јавних радова од 22-Х1-1934 г. служити 
за лсллату 5% годишње камате no обвезницама, које 
се имају емлтовати за флнапсирање велшшх јав- 
ллх радова у излосу од једпе милијарде (1,157.000.000 
дилара). 

У току лета 1935 годвле стање усева и дуго- 
трајла суша лаговештавале су врло слабу жетву л 
бербу кукуруза, a с тим у вези и оскудлцу у храни, 
особлто у југозаладлом делу наше земље. Ha осно- 
ву лзвештаја из целе земље донет je на седници 
Ирлвредао-филалслјског комлтета миплсхара за- 
кључак, да се затражи од Гослодина Мллистра фи- 
нансија, да из ванредллх кредита одобри лотребна 
средства за олровођењи акције за исхрану оскудног 
сталовшлитва. 

УвиђајуЈш тешко стање у оскудним крајевлма, 
Гооподин Милистар саобраћаја долео je одлуку o 
сма11>ел>у лревоз1шх ставова, те je 1-Vili-1935 годи- 
ле тарлфа за лревоз житарлца смањела за 30%, a 
1-Х- уведело je лово лрогресивно сллжење тарифе 
за лревш кукуруза ла релацлјама од 500 до 1000 
км. и лреко, a ca важлошћу до 31-XII-1935 године, 
тако да je ова ловластлца заједно са сллжепом та- 
рл(Ј)ОМ од l-VIH излосила за лајудаЈвелије рела- 
цлје 500/о. 

Уједло уведела je лова тарлфа за лревоз лше- 
ллде и кукуруза са важлошћу од 15 селтембра до 
81 децемира 1935 годиле, само за денчане лошиљке 
до 1000 кгр., која je валшла за отлремле станице 
на источлом делу наше земље, a северло од Саве 
л Дулава. Ову иовластлцу могли су лскористлтл 
само лољолрлвредлл радллцл, који су блли заио 
слелл за врсме бербе кукуруза у ломелутлм кра- 
јевлма л којл су своју ладлпцу лрема тамошљим 
облчајима ^арадилп у иатурл. У лочетку je ловла- 
стлца лзноелла 1/3, a касплје, са ретроактивиом 
ваавношћу, 1/6 редовне тарифе. 
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Уједно донело je Министарство саобраћаја ол- 
луку да ое обуставн свако даље издаваље повлаш- 
lioiniK упутннца за пренол spase, Есоје p ово Minni- 
старство вздавало npeRO ЕСраљевских балских упра- 
ва онил оскудннм ошптинама и установама, које 
су саме иабављале храну од средстава iipiiKvni.o- 
них од оскудних општинара. 

Из овог кредита од 25,000.000 за исхрану ос- 
кудних крајева Мшшстарство соцнјалпс полнтикс 
и иародног здравља ставило je Краљевским баискпм 
управама на раслоложење следећу колнчину хране: 
Зетској бановини 400 вагона, Приморској 400 вагоиа, 
Врбаској 200 вагона, Савској -200 вагона, Дрввској 
loo вагоиа, Вардарокој 100 вагона, Моравској 80 I;.I- 
гона, Дунавској 40 вагоиа н Дравској баиоииии 40 
вагона. 

Поред одобрене иомоћи од 20 мллиоиа ДЕнара 
одобрено je решењем Министарског савета од 17 ja- 
нуара још укулно U милиона динара за исхрану 
и путне иовластаце. Цела акција je сада у пулом 
јеку. Министарство располаже великим делом са 
тачно проверешш иодатцима o стању оскудица у 
појединим крајевнма a једнако су обавештони и Оа- 
пови. Помоћ ће се делити земљорадницнма у видх 
бесплатног кукуруза a помагањем ориватае нннци- 
јативе иомоћу ловлашћених ^иутница, ва иревоз 
храве и незаиослеиим радиицима и шиховој децв 
у иарошима, иошто je ОДОбрвН и иарочити кредш 
од зоо.ооо диа. за указивафе зимске помоћи, 

Питањо всхране иаспттх крајева аретставља 
један Kpyii<iii гкоиомски в аривреднв аросрш, вомо 
се мора иосветитн оабвлал паж№а. Систем Aejbeiba 
беоплатне spase мора се арекиаутв и оредуаетв ниа 
економсЕих ii вривредши uepa чнји te крајњв цпл. 
бвхв еконимско н привредно лечење в аодиаање па- 
сивиих icpajeua. Оскуднца у x|»aiiii у oaCEBUmi кра- 
јевима jaBJba се рсдоино у iu;lioj или слабијој фор- 
ми, док се оскудица у другим крајевима iianic вем- 
ље јавља лернодично, од случаја до сдучаја, као 
иоследица слемстмЈших иеиогода и томс сличао. 

Лечење и исхраиа иаснвннх крајева Kopa 06 
|i,i umi no једвом утврђеном одану аоје te Мшт- 
отварство ооцвјадве аолитвке, оа одређс^им одборсш 
од Иародпо cKviiuiTiiiio, да утврдн и пзра m тако да 
се досадашн ii бев uiaiia рад, вамевв једним одре- 
bniiiM ciicivMdM есоЈв he ii ca гледншта морала и ca 
i,irimiiT.i ековомоко! и приврвдно! аодивања ОВПХ 
крајева одговаратп и жел.и са.мога парода нз оиих 
крајева, којн никада. mije травво МИДОСТ v.rU рад и 
зараду, a преко овога допрпшти и ннхереСгаи лр- 
всаве као такве. 

СхватајуНи оваво шпми.г всхране паоивниз вра- 
јсги!. ja оеш ni'ii ирвдуаво мвре да oe овај друга део 
исхране на кредита ем)јв су мп шикнадво дати вско 
рИОГв ВрвВО .i.ii;mi\ радог.л оштипскпх и ОвООКШ 
путеиа v крном рсду, KUKO ta ОД авв акцијс бНДО 
ЈИТЧ) i'.clir  кориггп   u   дв 06  ООПраВВ   ono mro јв  10 
Moue уверењу, tajio оа гдеддшха ксрада в оа рлоди- 
inči оиштих внтереоа, вепорвшо в штошо. 

Поред тога варод oe мора давикаватн да oe в 
(MM побЈмшс :ia. (•лучајсио TciiiKiiN и пгро.птх К)ДИНа 
u    i,i  у  годппама  Д(и')р|1\  ■,i>cTai;;i   путсм   копкмичспх 
храна и отоваришта вшта, обввбедв вохраау в тиме 
олакша тсрсп' државно! буџвта, ROJB oe оваквим 
издатцима  овв   ВИШв   В   ВИШ€  oiiTcpcli.v.i.v.  Овв  0В0 
биће аредмех аравилвива, којв li.v у опоравуму са 

одбором Народие скупштаве ускоро подветв Народ- 
вој гкуишпгни иа одобрењо. 
Што се тичо веаалослввоств, господо севаторв, 

> род. 1935 прошло je вроз јавве берзе рада укупво 
378.111 лаца. Од 1930 год. na овамо. овај бро,| 
се удвостручио. Висина одобрених помоћи нопела 
се je од 3,400.000 динара у 1930 години на 12.400.000 
дввара у проогаој годпии. Број помогнутих лица по- 
растао je од 45.400 у годшш 1930 na 131.77!) у npo- 
шлој годшш. Ове бројке дају најбољу слику раз- 
ввтка ових установа. Прилике у свету и у земљи 
до сада не оправдавају наду,да he ова годана доноти 
uiaTan преокрет на боље, поготово што пауиеризова- 
ва радва саага са села успешно конкурише са град- 
скпм радввцама, обара радн^псс наднице и онемо- 
гућује раднпчком сталежу да се довољно исхранн a 
камо лп да себе обезбеди за случај привредне де- 
пресије бнло каквим уштеђевинама. 

Прелазимо на санитеску службу. За оделењеза 
социјалну политнку и народног зд]>авља при Кра- 
љевскпм банскпм управама (иредвиђен je најнижи 
број сдужбенвка, беа којих ова од(\ч>сн>а не би мо- 
гла правилно функцио1шсати. 

Број среских лекара узет je према стварној ио- 
треби, тако, да сваки срез нма најма1ве једног сре- 
CKOI лскара, a у изузетним случајсшгма где потреба 
вахтева има н no два оресва лекара (свега je пред- 
ввђено 394 среска ле1гара). 

Да би се закоп o здравствеппм оиштииама Mo- 
rao постепеио приводнти у дело и то у крајевима 
рда до сада im je било оиштилскнх аевара уиета јо 
у буџех Мииистарства сума од 200.000 дваара. Ha 
irpi т ове партлје лостављаНе се у поједипим бано- 
вввама, a у местима где постојл iiajneha лотЈмзба, 
лекарв no удружсипм здравствелим отптппама. 

MiniiiM, да je ван свакс днскусијс раиумл>ива 
потреба да се лостављан.ем овлх ошитииских лшара 
у забачеввм врајевнма и од гдаввих цевтара удаље- 
miM Mt( тпма осигурава народу што бржа лекарска 
IIOMOII. беа којпх се лекара у појоднлпм крајсвима 
не би iiiiKiiuo, или са великим ToaiKoiiaMa и мате- 
рвјалнвм средствиив, мсогда добитв ona леварока 
noMoh. 

ВолНЕЧКОМ ИИТаљу mije се за лоследи.их годииа 
аосде paia воклав^.ча довол.по иажп*!. тс гако са- 
данл број n калацвтвх дроеавша в остаднз болница 
ве задовољава вв бшшу схварне иотребе са овим 
уопдоваш^ 

Држ-аипих бо.пшца, бсз 6i винових, пма 17 са 
укупно 9.661 постелза. 

Ванобинсквх болница виа у државв i20 ca 
10.981  ii(M-iv,i,oM. 

Градоких болппца има 15 са 1.7i>l HOCTC.I.OM, 
ирир.атпих oo.imiiKi има 22 ca 3.234 IIOCT<VI>C. (Јпега 
болввца у државв има 174 са целокуании бројем 
кревета од 25,477. 

li; оиога ввлавн да у вашој крЈв&ва na. looo ста- 
nomniK.i ве вада mi две поотељв, дов у осталпм др- 
nasaua, ва tip. у ВемачвоЈ, додавв бдвву в б  
(ппчкпх аостелл ва 1.000 становншса. Аао oe увме 
да je onaj број вреввхв су^ише иадев арема бројју 
бо.ктппкл. опда 06 ГВК jaOHO ОЦртава iiciini;o.i,iiii iio- 
дожај болницв. 0 јвдрзе отранв nm) se могу да орвме 
ДОВОЉКВ број oo.iccmiKii a лко ОЈПШв пЈимккгрпа.пг 
OJ u riiMr пргоитсрсКгпс itcniKiiM тдатцпма. (J дру- 
Рв ОТране прпмлјуКп ДОТаЦВ^у ОД др/клг.г ил пздржа- 
вање млп.сг броја болесипка, арвнуђвВ! OJ дл \\\)i\\\- 
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љени већи број болесника издржавају са истим мате- 
рпјалним сродствима, што иде на штету правилном 
лечењу и тиме болнице пису у стању да одговарају 
својим високим здрвственим и социјалним циље- 
BiBia. Ha пример: У болници за душевне болести у 
Београду, има свега 350 постеља, док болесника има 
1051, a то je трострутш број болесника према броју 
постелЈа. Да би се болница колико толико растере- 
тила, иотребно je било отворити депанданс у Мосла- 
ншш. И поред овога у централи ове болнице остало 
je 693 болесника, што значи двоструки број болес- 
ника према броју постеља. Овако исто стаље je у 
свима осталим болницама у држави. У тесној 
вези са болницама стоје хигијенске установе. Оне 
својим радом спречавају пшрење болести и сузби- 
јају их при зачетку, a при оболењима и лечењу бо- 
лести потпомажу болничке установе у њиховом ра- 
ду. Поред Централног Хигијенског завода и школе 
Народног здравља у бановинама постоје Хигијенски 
заводи и њима подређени домови народног здравља, 
односно no селима здравствене станице. Целокупан 
je број здравствених станица око 300, главни рад 
ових институција састоји се у испитивању и сузби- 
јању акутних и хрошгчних заразних болести, затим 
на асанацијама, хигијенском просвећивању, здрав- 
ственој заштити школске омладине и др. 

У прошлој годинп рад ових установа je следећи: 
у трахомским амбулаторијама прегледано je 80.000 
,111ца у 430 тисућа посета. У венеричним амбулато- 
ријама лрегледано je 165.000 лица у 513.000 посета. 
У антитуберкулозшш диспанзерима прегледано je 
70.000 у 141.000 прегледа односно посета. У заво- 
дима за заштиту матера и деце прегледано je 8.300 
бременитих Ж1>1га и 270.000 деце. У школоким поли- 
клшшкама прегледано je 150.000 у систематским, и 
110.000 у коптролшш прегледима и амбулантно ле- 
чено je "201.000 лица у 490.000 посета. У заводима 
за сузбијање беонила лечено je било 14.000 лица. 
Према томе укупно je у овим установама било пре- 
гледано или лечено преко 1,000.000 лица a посета 
у тим устаиовама била je око 2,000.000. Поред тога 
ове установе су имале на летовању 4.000 деце која су 
тамо провела укупно 130.000 дана. 

Ha маларију je било извршеша 98.000 прегледа 
крви и 62.000 лица je к.тпички прегледано. 

У здравственим станицама амбулантно je лече- 
iio 237.000 лида a укупно 315.000 лица. 

Различинх Пактсриолошких и серолошких npe- 
гледа у сврху утпр1)ива1Ба диагпозс извошено je 
170.000 ка сифилис извршених прегледа крви 
433,000 и различптих хемнј<лшх преглела било je 
43.000. 

У радопима na асанацији продулгило се са из- 
градњом објвката ва снабдеваље водом, отклаљаља 
отпадака, поправком кућа na селу и т. д. 

11рсдава1Г>а je било iinitpiuciio лреко 5.000 вишс 
од 600.000 слушалаца. Локари хигијепских устаио- 
ва иредаим.iii су хигијеиу као иаетавпици у средњим 
писо.чима, \iii'iijeii('KC изложбс код тих устапона no- 
СвТИДО ]в 28.000 ЛНЦО. 

Пма jom u рада којн овда скоро вије обухва^ен, 
Kao ППХ) јо c.vat'.iijaii.c сидс.мијског (;)1(Ј)ИЛИса, IIJK; 
свега на ториторији Брбаскс, Дршкже и MopaBCicc 
бвновнне, гдс се ввдики иапори улажу у тај рад 
п грошв оредотва ва вибавку лекова у оврху лечења. 

Оа овако CKVMCIIHM средотвима ono устаповс су 
само са inviiiKoM мук-ом моглс доттскле да одговарају 

својим задатцима одржавајућп тако рећи голи жи- 
вот. Главни свој циљ, a то je рад на терену, дру- 
гим речима хигијена на примеру (изградња водо- 
вода, чесама. цистерна, бунара, хигијенских нужни- 
ка, ђубришта, јавних појила и друго) нису ове уста- 
нове могле остварити у потпуном обиму. 0 другс 
отране захваљујућл здравственој пропаганди рани- 
јих година, развој самоуправе и корпорација тра- 
жиле су стручну помоћ и материјал од хжгијенских 
институтција. И у садашњем предлогу предвиђено 
je извесно смањење буџета, чиме се доводи у пита- 
ње опстанак хигајенских установа. 

Завршавајући свој експозе из ресора Министар- 
ства социјалне политике и народног здравља, ja вас, 
господо оенатори, молим, да га изволите прихва- 
тити. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Reč ima go- 
spodin senator dr. Šilović. 

Dr. Josip Šilović: Gospodo senatori! Hvala go- 
spodinu Ministru socijalne politike i nanodnog zdrav- 
lja što je ovdje izjavio da se neće dijeliti gladnima 
besplatno hrana. Moj pok. brat, četrdesetogodišnji 
mornar, koji je obišao cio svijet, rekao mi je ovo:, 
nikada ne darujte gladnome hranu niti novac, jer 
time ga ponižujete, pravite od njega prosjaka; po- 
sudite mu, predujmite mu, ali neka ono što ste mu 
predujmili i posudili, zaradi. Hvala Gospodu, mi ra- 
dova imamo dosta i onaj svijet iz pasivnih krajeva 
marljiv je, čestit je i on će rado sve ono, što smo mu 
predujmili, radom potpunoma nadopuniti. 

Gospodo senatori, šesnaesti dio Jugoslovena na- 
lazi se u Sjedinjenim državama Sjeverne Amerike. 
Mi imamo onde preko milion svojih sunanodnika i to 
najviše Hrvata, onda Slovenaca, a imamo i Srba. Oni 
imaju i svoje ustanove, kulturne i karitativne. Da 
vam kažem samo jedan primjer: polovina moga sela 
nalazi se u Čikagu i Pitsburgu i .onde imaju kulturno 
i pripomoćno društvo »Praputnjak«. Takav je naš na- 
rod u stranom svijetu. To je naravno bilo onda, kad 
je prosperirao u svom radu u Americi. Ova današnja 
kriza urodila je nezaposlenošću našega naroda, a on 
nije mogao da prištedi toliko, da čeka, dok te krize 
nestane. I ja zato upozoravam na ovu činjenicu g. Mi- 
nistra socijalne politike i narodnog zdravlja, da danas 
imadeiuo hiljade našega naroda u Sjedinjenim Drža- 
vama Sjeverne Amerike, koji bi se vratio kući, a ne 
može, jer nema čime, jer nema ni pare. Ja držim, da 
je preko potrebno da mu naša Vlada omogući da se 
vrati u domovinu. A kako je u njegovom kraju beda 
i nevolja, nema kamo da se vrati. 

Ja sam već ovde i sa ovoga mjesta upozorio Kra- 
ljevsku vladu — a na to je naročito upozorena i na 
iseljeničkom kongresu, koji je održan u Ljubljani — 
da državno imanje Topolovac treba da se upotrebi 
za to, da se ova naša sirotinja kolonizuje na tom 
državnom imanju. (Stevan Mihaldžić: I Belje!) I Belje, 
pa da se i tamo ova naša sirotinja kolonizuje, što će 
biti sreća za ono središte gde dođe, jer će doći naj- 
bolji svijet, i uz to najštedijiviji svijet, i pošten svijet, 
i tako će se pomoći ovoj sirotinji da može pristojno 
da živi. 

Gospodo, ja sam kao ban Savske banovine pro- 
šao sela, koja su osnovali naši iseljenici Primorci u 
Podravini i Posavini, te sam se divio kako ta sela 
krasno izgledaju, kako su čista, kako su uredna 1 
kako su napredna Prema tome u interesu je cijelog 
naroda, da se ova sirotinja kolonizuje u plodne 
krajeve. 
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Iseljenički zakon je, gospodine Ministre, od go- 
dine 19^1. Petnaest godina je prošlo, i taj je Zakon 
već potpuno zastario. Ja Vas u ime iseljenika i nji- 
hovin interesa lijepo molim, da donesete novu osno- 
vu zakona pred iNaroduo pretstavništvo o ovome za 
nas tako važnom iseljeničkom pitanju. 

Gospodo senatori, da uzmognemo u onim div- 
nim, a pasivnim krajevima — u našem Primorju i u 
našoj Dalmaciji —■ turizam još više da unapredimo, 
preko je potrebno da osnujemo škole, koje će nas 
onamosnji narod uputiti, kako valja kuhati za turiste 
i kako valja poslužiti turiste. Za to su potrebne po 
sebne gospodarske škole i ja molim gospodina Mini- 
stra socijalne politike i narodnog zdravlja, da ovo 
usvoji kako bi se na taj način pripremio podmladak 
za poslugu i za prehranu turista. 

Treće pitanje je ovo. Vi, koji ste prošli po Pri- 
morju, naročito ako ste išli od Rijeke odnosno Sušaka 
do Obrovcai, znate kako dolje na obali nema ništa, 
a gore na brijegu su sela i vi pitate: kako je moguće 
da taj svijet nije na obali nastanjen, nego se nastanio 
na bregovima. Evo vidite, i moje selo je na brijegu, 
a nije na obali. Razlog su tome gusari, koji su ha- 
rali i pljačkali obalu i zato je svijet morao da se na- 
seli na bregovima. Naravno, da danas ta bijedna sela 
na bregovima nemaju od turizma apsolutno ništa, 
jedino što još imaju jeste to, da mogu na obali da 
prodaju onu svoju sirotinju, mlijeko i jaja. Na svaki 
način ja svraćam pažnju g. Ministra socijalne politike 
i narodnoga zdravlja na ovu činjenicu. 

Ja sam, gospodo senatori, svršio i glasaču za bu- 
džet Ministarstva socijalne politike i narodnoga 
zdravlja. (Aplauz.) 

Pretsednik dr, Ljubomir Tomašić: Ima reč sena- 
tor gospodin dr. Želimir Mažuranić. 

Dr. Želimir Mažuranić: Gospodo senatori, jedan 
od najvažnijih predmeta kojim se bavi Ministarstvo 
socijalne politike pitanje je osiguranje radnika u naj- 
širem smislu. To je pitanje kako svi znamo daleko- 
sežnih razmera i nipošto nije moja nakana da o nje- 
mu govorim niti približno iscrpno. Mene interesira 
samo jedan specifični detalj, jedan zaseban slučaj, 
koji i ako je pojedinačan ipak zahvaća i u objektiv- 
nom i u subjektivnom pravcu tako veliki opseg, da 
je i te kako vrijedno i potrebno da se tim slučajem 
pozabavimo. Radi se o slučaju društva »Merkur« i 0 
njegovoj privatno-bolesničkoj blagajni. To je dru- 
štvo utemeljeno u Zagrebu i posluje tamo kroz više 
nego вО godina. 

Pretpostavljam da je gospodi senatorima, bar u 
najglavnijim crtama, poznato šta su to privatno-bo- 
lesničke blagajne i koja im je svrha i zadaća. Biti će 
gospodi poznato i to, da postoje dvije vrsti osigura- 
nja bolesnika radnika i nameštenika i to osiguranje 
preko javnih ustanova i osiguranje putem privatnih 
društava, koja su dakakoi također kontrolisana od 
strane javnih vlasti. 

Moglo bi se nabaciti pitanje, da li je konačni te- 
orijski cilj državnih mjera za osiguranje radnika u 
najširem smislu riječi potpuna etatizacija i unifikaci- 
ja radničkoga osiguranja. Imade tu suprotnih mišlje- 
nja. To su teorijske debate, koje bi nas predaleko vo- 
dile i u koje se ja ovdje ne upuštam. Fakat je, da mi 
danas još imademo dvojni sistem tj. pored državnih 
ustanova za osiguranje radnika postoje još i privat- 
na društva i privatne bolesničke blagajne. To je da- 
nas kod nas i faktično i zakonsko stanje, pa nije 
vidljiva nikakova potreba da se to stanje na brzu ru- 
ku mijenja. Pa sve kad bismo i uzeli da je poželjnija 

potpuna etatizacija i unifikacija, ipak je nespojivo sa 
dobrom socijalnom poilitikom, ako bi se ovakova da- 
lekosežna promjena pokušala provesti putem jednog 
Finansijskog zakona. 

Društvo »Merkur« i privatno-bolesnička blagaj- 
na »Merkur« vodi već kroz dugi niz godina, kroz či- 
tavi jedan decenij, očajnu borbu za svoju egzistenciju. 
Raniji Ministri socijalne politike, uz veoma male iz- 
nimke, išli su ili otvoreno ili prikrito za uništenjem 
ovoga našega društva. Nema nikakove sumnje da je 
u znatnom dijelu u toj širokoj akciji za uništenje 
»Merkura« spiritus agens bila marksistička ideologi- 
ja koja je, kako znamo, do skrajnjih granica apsolu- 
tistička i beskompromisna i koja traži da se i svi pri- 
vatni nameštenici potpuno niveliraju sa klasom 
radnika u užem smislu, i tako podvrgnu željeznoj 
marksističkoj disciplini. Kako svi znamo, konačni je 
cilj marksističke agitacije klasna borba, na koju ona 
potstrekava svim sredstvima. Prirodno je dakle i ra- 
zumljivo, da marksisti traže sve moguće načine kako 
bi radničku klasu i brojno ojačali i, s druge strane, 
sve njene članove što uže povezali i ideološkim i ma- 
terijalnim vezama i interesima u jednu jedinstvenu 
borbenu falangu. 

Ali, nema sumnje, da su u pitanju »Merkura« bile 
u igri i sile druge vrsti, koje su išle za istim ciljem, 
ali iz sasvim drugh pobuda. »Merkur« je, po svom 
imenu i postanku i po svom sjedištu i po najogrom- 
nijem dijelu svoga članstva, hrvatsko društvo. On je 
to nesumnjivo, iako nikada nije imao nikakove poli- 
tičke tendence niti oznake, iako, naravnoi, o kakovom 
ekskluzivitetu u plemenskom smislu ne može biti niti 
govora, već u najljepšoj slozi i u društvu samome i u 
upravi vazda pored rirvata sjede i Srbi. Ovakovi pri- 
govori ekskluziviteta, uostalom, tome društvu nikada 
nisu bili stavljeni, barem ne oficijelno. To je društvo 
tečajem svojega života od 60 godina ojačalo i vrlo 
dobro se razvilo. Prirodno je, da je postalo trn u oku 
onima, a žalibože takovih imade dosta, kojima je ne- 
ugodno ako bilo koja stvar u Zagrebu prosperira. 
Svim mogućim sredstvima služile su se te sile, da uni- 
šte ovo naše društvo. Počevši od godine 1926 vodi se 
očajna borba za egzistenciju toga društva. Pojedine 
faze ove borbe daju upravo groteskni izgled. Done- 
sen je protiv volje društva neki Pravilnik sa očitom 
tendencijom da društvo uništi. Taj je Pravilnik una- 
toč nebrojenim molbama, pretstavkama i peticijama, 
unatoč protivnog mišljenja nekolicine ministara Hr- 
vata, i aktivnih i bivših, potvrdila Vlada Bogoljuba 
Jevtića. Na svu sreću ta je vlada pala tako reći na sam 
dan potvrde ovoga Pravilnika. Bilo je to jedno1 od 
posljednjih djela ove zlosretne vlade, a morate pri- 
znati, da je bio sasvim u slici i u duhu onoga što je 
Jevtićeva vlada u zadnje dane svoga života, i na dru- 
gim poljima, činila i radila. 

Kad je došao g. Ministar Preka, on je smjesta, 
jednim rješenjem, ukinuo taj zlosretni Pravilnik. No 
čim je on otišao sa vlasti, ponovno je započela pa- 
klena igra, koja je imala za svrhu da se Ipak žrtva ne 
pusti na životu. 15 novembra pr. god. ponovno je 
stavljen na snagu taj zlosretni Pravilnik. 

Guspodo, ne želim zamarati ovaj visoki Dom na- 
brajanjem detalja, mi vjerujte mi, da su upravo ne- 
pregledni napori moji i mojih prijatelja, da sprečimo 
izvršenje ovog prepada. 1 opet SU intervenirali neki 
od g.g. Minstara Hrvata u dobrome smislu. 1 razvili 
su se pregovori. Činilo se je da ti pregovori idu do- 
brim putem. Usmeno su opetovano dana obećanja o 
dobronamjernosti   Vlade  i  o  neosnovanosti  bilo  ka- 
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kove bojazni za opstanak toga društva. Ali kako to 
kod nas već često biva, dogodilo se i ovaj put ob- 
ratno. Rezultat nipošto ne odgovara .opravdanim oče- 
kivanjima onih društvenih faktora koji su na prego- 
vorima sudjelovali i bili svjedoci usmeno danih izja- 
va. Taj je rezultat objektivisan u jedruome amandma- 
nu, koji i g. Ministar socijalne politike predlaže i tra- 
ži za sebe ovlaštenje. 

Gospodo, odredbe su takove i stilizacija tako ši- 
roka da podnosi i nekoliko naskroz neprihvatljivih 
tumačenja. U prvom redu tu se govori o teritorijal- 
nom razgraničenju, koje može da odredi Ministar, 
glede svih privatno-društvenih bolesničkih blagajna. 
Gospodin Ministar, dakle, može i društvo »Merkur« 
teritorijalno razgraničiti tj. ispravno rečeno: ogra- 
ničiti mu djelokrug na proizvoljni teritorij. Izgledalo 
bi, dakle, po verbalnoj interpretaciji, da stoji isklju- 
čivo do volje Ministra da ovakovo teritorijalno ogra- 
ničenje sprovede ili dobronamjerno u jedinu svrhu da 
se izbjegne nepotrebna i štetna konkurencija više pri- 
vatnih društava, ili pak detrimentalno po društvo, 
tako da se ovo neprirodno ograniči na premaleni te- 
ritorijalni opseg. 

Imade još i druga stvar. Ispravno je dakako, da 
i privatno-društvene bolesničke blagajne budu pod 
nadzorom državne vlasti. Neispravno je međutim, акл> 
iste budu tretirane samo kao neki organi vlasti ili 
javnih ustanova. Postoji kod Ministarstva socijalne 
politike, po mom mišljenju, pogrešan nazor da se 
privatno-društvene bolesničke blagajne također ima- 
du smatrati mjesnim organima SUZOR-a. Ovo je tu- 
mačenje, doduše, pogrešno, ali ono postoji. Kada se, 
dakle, traži ovlaštenje da SUZOR može takode ustro- 
jiti dopunsko osiguranje poput privatno-društvenih 
blagajna i to putem svojih mjesnih organa, onda se 
može dogoditi i ovoi: SUZOR bi se jednoga dana mo- 
gao pozvati na ovo ovlaštenje i odrediti dopunsko 
osiguranje kod samoga dotičnoga društva, tvrdeći 
da je ovo društvo također njegov mjesni organ. 

Gospodo, dobili bismo grotesknu sliku, da bi dru- 
štvo bilo prisiljeno u vlastitom sastavu, u svom krilu 
osnovati samo sebi konkurenciju! Ne trebam niti spo- 
menuti da bi to bio smrtni udarac za društvo, a mi- 
slim da mi neće niko prigovoriti ako ustvrdim, da bi 
t.o bio unikum postupka od strane Vlade. 

Ovakova, dakle, ovlaštenja mogu biti prihvatlji- 
va samo onda, ako se istodobno dobiju od strane Go- 
spodina Ministra decidirane izjave i autentično tuma- 
čenje, lu)je isključuje svaku sumnju o dobrim namje- 
rama Vlade. Nego, gospodo, ima tu još jedna okol- 
nost koja zabrinjuje. Unatoč svima našim naporima, 
a i unatoč opetovanim obećanjima g. Ministra, sve 
do danas nije još uvijek ukinut spomenuti Pravilnik. 
To barem nije teško! Gospodin Ministar Preka uči- 
nio je io prvi dan svoga nastupa. To se dade svršiti 
u roku od 5 minuta. Neshvatljivo je koje bi zapreke 
mogle sprečavati Gospodina Ministra da svoju do- 
bru volju u tom smjeru ne samo naglasi nego i spro- 
vede. 

Uslijed ukidanja novog Pravilnika uspostaviti će 
se ranije stanje, koje provizorno može ostati. Gospo 
din Ministar može međutim učiniti shodne odredbe, 
da se izradi nacrt posve novog Pravilnika, s kojim bi 
sve te odnose definitivno uredio. Ali, razumije se sa- 
mo sobom da kod sastavljanja toga Pravilnika mora 
imati riječ i samo društvo o čijem se opstanku i 0 
čijoj se koži radi. Gospodin Ministar nesmije dopu- 
stiti da se u novi Pravilnik unesu ili prokrijumčare 
odredbe, koje bi bile pogubne po društvo.    I u tom 

pogledu treba jasna i decidirana    izjava g. Ministra 
socijalne politike i narodnog zdravlja. 

Gospodo senatori, nije to malena stvar: 20.000 
obitelji, rasijanih po ogromnom dijelu naše države, 
vezano je velikim interesima za ovo društvo. Ove obi- 
telji dobrovoljno su pristupile kao članovi tome dru- 
štvu i vlastitim ga novcem izdržavaju. Ti članovi i 
njihove obitelji najogromnijim su dijelom pripadnici 
građanskoga staleža. Kako su to dokazali izbori dru- 
štva »Merkur«, unatoč žestokoj propagandi marksi- 
sta, koju su za čudo svim silama podupirale vlasti, 
preko 80% članova društva glasalo je jasno i odlučno 
protiv marksističke ideologije. To je sigurno samo po 
sebi prirodno i ne bi trebalo da se tome čudimo, kad 
ne bi znali koja su sve sredstva upotrebljavali mark- 
sistički elementi, poduprti javnim vlastima, da svoju 
ideologiju dovedu do pobjede. Ovako moramo pri- 
znati, da je to radostan znak, da se i građanski stalež 
konačno osvijestio i da ne pušta da mu krvni dušma- 
nin, marksista, zadojen strahovitom klasnom mrž- 
njom, kopa grob za živa tijela. To je, kako rekoh, ra- 
dostan znak, ali što možete reći onda, kad čujete da 
su ranije vlade, sa malom iznimkom, sve podupirale 
marksiste i komuniste i nasilno ih naturivale ovim 
društvima samo zato, da unište ovakvu jednu i po- 
trebnu i korisnu, a i uspješnu instituciju. 

Gospodo senatori, »Merkur« se bori samo za 
goli opstanak i život. Ništa on ne traži od vlasti dru- 
go, nego da ga pusti mirno i nesmetano da postoji. 
On ne traži nikakovih novaca od države, usuprot: on 
daje državi, ne samo potpuni nadzor, nego svake go- 
dine i velike iznose. 1 taj »Merkur« nikako ne može 
ishoditi pomenuto, da dobije mir i preduslove za minu 
opstanak. Taj »Merkur« trn je u oku komunistima, 
oni ga smatraju nekom utvrdom buržoazije, nekom 
renitentnom grupom, koja neće nikako da se dade 
u jaram marksističke ideologije i u falangu određenu 
za klasnu borbu na uništenje buržoazije. Ova je želja 
marksista za uništenjem buržoazije žalosna sa našega 
buržoaskoga gledišta, ali je to barem logično i shvat- 
ljivo sa gledišta marksista. Nu, gospodo senatori, ka- 
ko možemo da shvatimo to da javne vlasti i tolike vla- 
de naše države, koja još ipak nije hvala Bogu komuni- 
stička, traže sve moguće načine i ne prezaju ni od 
čega, samo da pomognu pobjedu marksizma i da 
20.000 familija prisile da, protiv očite svoje volje a 
za svoje rođene pare, mora prihvatiti marksističnu 
ideologiju i disciplinu. 

Gospodo senatori, vjerujte da ništa ne pretjera- 
vam. To je notorna istina, iako izgleda samo kao 
karikatura. Mogao bih mnogo sličnih primjera nave- 
sti iz drugih područja, gdje su isto tako naše vlade 
učinile najveće napore, da pomognu marksizam, a če- 
sto puta i izraziti komunizam. Ali ja ću se strogo dr- 
žati predmeta i zadovoljavam se sa ovim jednim, ali 
vrlo važnim slučajem, koji sam evo imao čast iznije- 
ti. Nadajmo se da ova vlada neće slijediti primjer ne- 
kih svojih prethodnica nesretne uspomene, koje su, 
katkada i zadojene očito plemenskom mržnjom na 
Hrvate, nastojavale nanijeti što više štete hrvatskim 
institucijama bilo koje vrste. Ali moram moliti g. Mi- 
nistra socijalne politike, da za umirenje javnosti i na- 
vlastito, za umirenje članstva samoga »Merkura« ja- 
sno i nedvoumno izjavi, kako bi svako tumačenje za- 
traženih ovlaštenja, koje bi išlo na štetu ili bi čak 
ugrozilo opstanak društva »Merkur« i njegove bla- 
gajne, bilo neispravno i protivno intencijama Mini- 
starstva socijalne politike. 

U pouzdanju da će g. Ministar dati takovu izja- 
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vu, i znajući da su tendence g. Ministra socijalne po- 
litike daleko od toga, a da bi išle na štetu društva 
»Merkur«, ja ću glasati za budžet. 

Pretsednik dr. LJubomir Tomašić: Za reč se javio 
senator g. dr. Pavelić. 

Dr. Ante Pavelić: Gospodo senatori, prilikom ra- 
sprave budžeta Ministarstva socijalne politike i na- 
rodnog zdravlja ne mogu, a da se ne dotaknem jed- 
nog našeg eminentno važnog nacionaliu)g pitanja, 
pitanja našeg iseljeništva, koje izosi preko milion i 
dve stotine hiljada duša. Govorim o ovom pitanju ne 
samo kao senator, koji s interesom prati kroz dugi 
niz godina razne naše socijalne i političke probleme, 
nego govorim i kao sin i dobar poznavalac onih kra- 
jeva koji su davali i koji daju najveći broj našeg ise- 
ljeništva: Like i našeg Jadranskog Primorja. 

Naše predratno iseljeništvo u svom najvećem 
delu je prekomorsko, ono posleratno je evropsko. Na- 
ši iseljenici biil su sinovi krajeva koji ih nisu mogli 
da zbrinu. Oni su se selili van naših granica da bi onde 
zaradili i uštedili toliko, koliko im je potrebno da se 
vrate kućama svojim, da podignu svoje domove 
i da se okuće. U svojoj suštini iseljenici bili su privre- 
meni putnici koji su po navršenom poslu trebali da se 
vrate u svoj stari kraj. Međutim, prilike i događaji 
bili su jači .od tih namera. 

Pred svetski rat, počev od 1900 god. naše iselje- 
ništvo bilo je u punom jeku. Nema nigde tačnih po- 
dataka koliko je iz naših krajeva izvezeno ove naše 
najbolje ljudske snage. Brojevi variraju, ali možemo 
slobodno reći da je do pred rat otišlo iz naših krajeva 
preko 700.000 ljudi u naponu snage. Svetski rat zau- 
stavio je emigraciju i tako počinje ono prvo definitiv- 
no naseljavanje naših ljudi u prekookeanskim zemlja- 
ma. Posleratni procvat u Amerikama i Australiji spre- 
čio je našem svetu da se vrati u domovinu: kao nikad 
ranije zarade američke bile su visoke, mogućnosti za- 
rada ogromne, prosperitet na vrhuncu. Naši ljudi već 
su se bili po malo okućili, u tuđim zemljama osnovali 
su porodice, osnažili svoje organizacije i vidili u sta- 
roj domovni rezultate i uspehe svojih nastojanja. Od 
privremene emigracije stvara se na žalost u prekoo- 
keanskim zemljama stalna emigracija. 

Obnova ekonomskih aktivnosti posle rata po 
svim zemljama Evrope tražila je zdravih i snažnih 
mišica. Naš svet opet pridonosi tom poslu i seli u 
Francusku, Belgiju, Nemačku. I kao preko mora, naši 
Ličani, Hercegovci, Dalmatinci, Crnogorci i Slovenci 
postaju roblje ugljenokopa s obe strane Rajne, vrše 
najteže poslove po željeznim i čeličnim fabrikama Za- 
padne Evrope i zajedno sa Poljacima obnavljaju rat- 
na bojišta Francuske. Tamo gde je najgore, i u ratu 
i u miru, tamo se nalaze naši iseljenici. 

Sve je to bilo privremeno dok nije došla svetska 
kriza. Ona je iz osnova promenila karakter našeg 
iseljeništva. U prekookeanskim zemljama naš je na- 
rod teško postradao. Nestalo je onih ušteđevina po 
malim bankama, gde su držali svoje teškom mukom 
zarađene uštede, oduzete su im na pola isplaćene ku- 
će, jer ih nisu mogli isplaćivati, nestalo je posla i za- 
rade. Ostala im je samo nada da će se prilike popra- 
viti i da će moći povratiti ono što su izgubili. 1 velik 
dio našeg prekomorskog iseljeništva nalazi se danas 
u situaciji, koja mnogo naliči onoj pred rat: bijeda, 
siromaštvo, razočarenje i propale nade. 

Ni oni posleratni iseljenici širom Evrope ne osta- 
doše pošteđeni. Mi smo gotovo dnevno imali prilike 
slušati o bedi tog našeg iseljenika, o njegovim nevo- 
ljama i njegovom teškom stanju. Većina danas nema 

ni toliko, da može da isplati dug za putni trošak ko- 
jim je pošao u strani svijet. Ovaj dio našeg iseljeni- 
štva još je u daleko težem stanju od onoga preko 
Okeana. 

Pa ipak je to iseljeništvo vršilo, a vrši i danas 
zdušno i svojski svoje dužnosti i prema svojima u sta- 
rom kraju i svojoj domovini kao celini. Ma koliko 
mi to naglašavali, mi nikad nećemo dovoljno da oda- 
mo priznanje sitnom radu, patriotizmu i predanosti 
toga našeg najbednijeg čoveka. 

U najtežim momentima našeg nacionalnog živo- 
ta iseljeništvo je visoko dizalo zastavu patriotizma. 
Treba samo okretati stranice naše iseljeničke istorije, 
pa ćemo naći u njima dokaza tom velikom patriotiz- 
mu za vreme rata. Treba da se u ovom visokom Do- 
mu spomenu kongresi u Pitsburgu 1915 i Čikagu 1916 
godine, gde su pretstavnici svih plemena našeg ise- 
ljeništva odlučno i s uspehom izneli pred američku 
javnost našu nacionalnu stvar i dali legitimaciju na- 
šem Jugoslovenskom odboru za njegov rad. Treba da 
se u ovom visokom Domu spomene rad Jugosloven- 
skog odbora u Južnoj Americi, koji je, kao i drugo 
iseljeništvo, doprinosio i moralno i materijalno, da 
se naša nacionalna stvar S uspehom može propagirati 
po ćelom svetu u tim kritičnim vremenima rata. Tre- 
ba da se s ovog mesta oda pošta i jednom od najve- 
ćih ličnosti koje je dalo naše iseljeništvo, pretsedniku 
Jugoslovenskog narodnog vijeća u Sjevernoj Ameri- 
ci, sada pok. dr. Anti Bijankiniju, koji je svojom inici- 
jativom, svojim visokim moralom i svojim onda obil- 
nim sredstvima vodio i držao naše iseljeništvo u toj 
idealnoj borbi. Treba da se sa ovog mesta pomenu 
takode i one hiljade Srba, Hrvata i Slovenaca, koji su 
za vreme najvećih mogućnosti materijalne zarade u 
Americi, prelazili preko tih zarada, ostavljali svoje 
domove i dobrovoljno polazili u Bizertu i na solunski 
front, da popune redove oslabljene srpske vojske na 
Krfu i Solunu. 

Kako po Amerikama, tako i u granicama svojih 
mogućnosti vršilo je svoje patriotske dužnosti i naše 
iseljeništvo po Australiji, po Južnoj Africi i po Nju 
Zelandu. 

Posle ratova iseljenici su nam bili snažna podrška 
svojom materijalnom pomoću. Ne treba zaboraviti 
da smo od naše braće preko mora od Ujedinjenja pa 
na ovamo primili prosečno oko neto 800 miliona di- 
nara godišnje, a od celog našeg turizma dobijamo 
tek 300 miliona bruto. To su čiste sume novca koje 
smo primili od onih koji su ostavili naše krajeve radi 
bede i siromaštva. 

Kao što ukratko prikazali, naše nas je oseljeni- 
štvo zadužilo svojom krvi, politički i svojim novcem. 
A da i ne pominjemo ona svetla imena naših iselje- 
ničkih velikana, koji iskaču iz redova pojedinaca i 
koji doprinose ne samo čovečanstvu, nego pronoše- 
nju našeg imena po ćelom svetu. Iz redova toga ise- 
ljeništva izlaze: pokojni Mihailo Pupin i pokojni Hen- 
rik Suzalo; moj uži zemljak Nikola Tesla još je i sada 
svež i radi na povećanju broja svojih 700 izuma; Juž- 
na Amerika daje nam finansijske magnate Mihanovi- 

ća, Paška Baburicu, i Petrinovića; iseljeništvo daje 
nam umetnike Mcštrovića i Brčinu, junake Cukelu i 
Mandušića. Svaki pojedinac iseljenik danas ne pret 
stavlja samo čovjeka, nego jednu snažnu, bilo moral- 
nu bilo ekiiiiomskn jedinicu. 

To je naše iseljeništvo, koje je napustilo naše 
krajeve, siromašno i bedno, koje je otišlo da se vrati, 
ali koje se, na žalost, ne može da vrati radi događaja 
i prilika. , _ 
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Naše iseljeništvo, osobito oao prekomorsko, da- 
nas je stalno naseljeno. Vraćanje prestaje sve više i 
više. Naši iseljenici već imaju porodice, njihova deca 
već su stupila u život Amerike, Australije, Afrike. 
Mogli bi da kažemo, da na svakog pravnog iseljenika 
dolazi po dvoje do troje njihove dece. Zato nam taj 
iseljenički problem, bar za prekomorske krajeve, i 
nije više iseljenički problem, nego pitanje odnosa sa 
našom braćom preko mora. 

Mlade iseljeničke generacije aklimatizirale su se 
novom miljeu, gde su rođena i gde žive. One još go- 
vore našim jezikom, i kao možda sretna posledica 
krize i depresije, ostale su vezane uz svoje domove, 
crkve i organizacije. Da nije bilo te krize oni bi bih 
pošli drugim putevima. Po svim našim većim američ- 
kim kolonijama, a one broje najveći dio našeg iselje- 
ništva, ima danas naših jugoslovenskih klubova, uni- 
verzitetskih udruženja i t. d. Sve naše američke orga- 
nizacije osnivaju sekcije za omladinu, koja polako 
preuzima vodstvo i uticaj u njima. 

Kad je pre 30 godina Tresić Pavičić putovao 
Amerikom, napisao je knjigu o iseljeništvu i rekao: 
zbogom moja izgubljena braćo! Nakon 30 godina mi 
vidimo da g. Tresić Pavičić nije bio u pravu, jer naše 
iseljeništvo živi jednim nacionalnim duhom, koji je 
istina modificiran uticajem poslednjih prilika, ali koji 
još uvek živi. 

Fizionomija našeg iseljeništva je promenjena. Mi 
treba prema tome da menjamo i naše odnose sa tim 
iseljeništvom. Mi treba da odbacimo predrasude o 
njegovom vraćanju i treba da shvatimo, da u redovi- 
ma prekomorskog iseljeništva dolazi nova generacija, 
koja je odgojena u drug-om duhu, drugim školama, 
i koja živi pod drugim uslovima. Radi najvišeg inte- 
resa našeg prekomorskog iseljeništva i radi naših bu- 
dućih odnosa, mi treba da prebacimo naš rad sa ise- 
ljeništvom na mlade generacije, koje danas stupaju 
na površinu, i koje su pokazale, da su se u novim 
prilikama snašle i da će u buduće igrati u novoj 
otadžbini snažniju i značajniju ulogu nego što su je 
imali naši prvi iseljenici. 

Nije mi namera da izlažem planove, kako bi se 
trebala sprovesti ova iseljenička politika, jer ima kod 
nas dosta ljudi i organizacija, koje bolje i dublje po- 
znaju te probleme. Ali smatrao sam za potrebno da 
ukazem na tu novu liniju u našem iseljeničkom radu, 
jer će od toga zavisiti, Sta će biti od našeg iseljeni- 
štva, ne za jednu, dve generacije, nego za desetak 
godiiin. 

Broj našeg prekomorskog i evropskog iseljeni- 
štva ceni se danas na oko 1,200.000 duša. Po broju 
jedna cela naša banovina, i ako po snazi i karakteru 
mnogo više od tog. 

Država je posle rata pokazala malo interesa za 
naše iseljeništvo. Broj naših pretstavništva u preko- 
morskim zemljama bio je daleko premalen da vodi 
računa o interesima naših iseljenika. Ovo je osobito 
došlo do izražaja poslednjih godina, kad je kriza pri- 
tisla Цј svet, i on ostao bez sredstava i zaštite. 
Sve do pre nekoliko meseci imali smo jedno pret- 
Stavništvo za ćelu teritoriju Južne Amerike. Nedavno 
Je obrazovano, nakon toliko godina, zastupništvo na 
Južnom Pacifiku, a na Severnora Pacifiku gde ima 
250.000 nacionalnih ljudi nema ni jednog konsulata. 
U Australiji ni sada nemamo nikoga od karijere i aiko 
nicima gotovo Je sasvim zanemaren. Osim jednog 
lista koji izlazi u Zagrebu i jednog u Ljubljani, mi 
ima tamo oko 40.000 našeg sveta. 

Rad na direktnom kontaktu domovine sa iseljc- 

nemamo u Jugoslaviji iseljeničke štampe. Naša doma- 
ća dnevna štampa gotovo i ne poklanja pažnje tom 
problemu. Ne postoje nikakve veze između ovdašnje 
naše štampe i one u iseljeništvu. A preko mora izlaze 
desetine novina, koje neke imaju tiražu kao naše 
najveće u Beogradu i Zagrebu. Osim nekoliko sveće- 
nika i komesara, koji takode uvek nisu odgovarali 
svojim zadaćama, mi nismo ništa učinili za iseljenike. 
Mi do sada nismo stigli da oštampamo jednu knjižicu 
naše povjesti ili geografije na engleskom ili španjol- 
skom jeziku, pa da je damo u ruke naše omladine 
preko mora, da tako naknadimo ono, što ona ne dobi- 
ja u američkim školama. Mi uopšte našim iseljeni- 
cima nismo dali nikakve duševne hrane, i oni još uvek 
žive od onog što su doneli sa sobom iz svojih domo- 
va i osnovnih škola. I uprkos sveg tog nemara mi 
očekujemo milione od tog iseljeništva, i bude li po- 
trebe i opet ćemo tražiti i krvi i moralne pomoći od 
tog svijeta. 

Naša iseljenička služba toliko je razbacana i ra- 
štrkana, da se ni ne oseća. Glavno središte te službe 
je svega jedan zabačeni otsek u Ministarstvu socijalne 
politike i narodnog zdravlja. Po nešto radi na pitanju 
iseljeništva i Centralni presbiro, Ministarstvo unutraš- 
njih poslova i spoljnih poslova. Sve to ponaosob, ili 
se barem ne oseća ta koncentracija. Za ćelu desetu 
banovinu jedan otsek ministarstva, pa i taj skučenih 
sredstava, kao neko pastorče. Samo sposobnošću i do- 
brom voljom ljudi, koji vode naše iseljeničke ustano- 
ve, zvanične i nezvanične, drže se kontakti starog i 
novog sveta. 

Pozlatiće se ona ruka, koja snažno zadre u ovaj 
problem. Po primeru drugih zemalja, koje imaju ise- 
ljeničke probleme, treba da sprovedemo koncentra- 
ciju naše iseljeničke službe u jednoj ustanovi: ako baš 
ne u jednom državnom potsekretarijatu pri Ministar- 
stvu inostranih poslova ili socijalne politike, a ono 
bar kao jedno zasebno odeljenje u jednom od tih Mi- 
nistarstva. Konačno, zašto se ne bi jednom od mini- 
stara bez portfelja, dalo jedno važnije zaposlenje. Za- 
što ne bi n. pr. Dr. Krek, uvaženi socijalni radnik, 
mogao da preuzme portfelj iseljeništva? Ako želi- 
mo, da od naše iseljeničke omladine budemo imali 
koristi, da nam ta izvezena naša krv i u buduće nosi 
plodove, mi treba da sa planom spremimo jednu ši- 
roku akciju medu iseljeništvom, jer ćemo samo tako 
spasiti za nas u budućnosti milion našeg naroda. 

Naša iseljenička omladina pretstavlja već danas, 
a kasnije će još i više pretstavljati jednu našu živu 
ambasadu u inostranstvu, kao što je to bilo za vreme 
rata, osobito u času stvaranja Versaljskog ugovora. 
Mi ne smemo da pustimo, da. nekoliko stotina hiljada 
Amerikanaca svih vrsta, Australijanaca, Kanadana i 
drugih, u čijim žilama teče naša krv, i koji vuku naše 
poreklo, ostane indiferentno za našu državu, za naše 
uspehe i naše teškoće. Ta iseljenička omladina po će- 
lom svetu treba .da bude u budućnosti nosilac naših 
interesa i ideala, ona treba da nas pred svetom zva- 
nično zastupa. Ta omladina širom sveta treba da u 
budućnosti bude srž posetilaca naših krajeva. Ona 
treba da dolazi u Jugoslaviju, u zemlju svojih otaca, 
kao na poklonjenje, i ona će nam tako donositi pod 
vidom turizma naknadu za one milione, koje su nji- 
hovi roditelji slali kroz godine. 

Pa na koncu konca, stalnim kontaktom i podr- 
žavanjem veza mi treba da od te naše omladine, koja 
će se u boljim i drugim prilikama osnažiti, stvorimo 
rezervoare, na koje ćemo se oslanjati u budućnosti, 
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kad budemo apelovali na strana tržišta, nudajući naše 
zajmove, tražeći kredite i druge usluge. 

To su samo neki od razloga, radi kojih treba da 
menjamo našu iseljeničku politiku, i da je, kao što 
sam pre kratkog vremena naglasio, polako prebaci- 
mo na mladi svet medu našim iseljenicima. 

Pri završetku ovog mojeg izlaganja, ja smatram 
svojom dužnošću, da Gospodinu Ministru socijalne po- 
litike skrenem pažnju na jedno od najtežih pitanja 
našeg iseljeništva; a to su isplate propalih iseljenič- 
kih uLoga, zakonom zagarantovanih i regulisanje dr- 
žavljanstva i vojne obaveze naših iseljenika i iselje- 
ničke dece. Dvojno državljanstvo i odatle posledice 
neregulisanih vojnih obaveza imali su za posledicu 
ceste sukobe između naših vlasti i naših iseljenika, 
osobito onih koji su dolazili u domovinu. Ti konkret- 
ni slučajevi imali su opet jako nepovoljan odjek u 
iseljeništvu, i medu našim ispravnim i nacionalnim 
elementom. Separatistička štampa uvek je slične slu- 
čajeve iskorišćavala protiv naših nacionalnih i držav- 
nih interesa. Štete po državu odatle su bile veće nego 
koristi. Neću da ulazim u konkretno izlaganje ovog 
aktuelnog problema, ali ovom prilikom upućujem 
Vam, Gospodine Ministre, apel s molbom, da zajed- 
no sa nadležnim našim vlastima uzmete u rešavanje 
ovo vitalno iseljeničko pitanje. Njegovim rešenjem 
doprinećete mnogo i iseljeništvu i domovini. 

Dozvolite, gospodo senatori, s obzirom na to što 
imamo pred sobom ne samo Ministra socijalne poli- 
tike već i narodnog zdravlja, da se malo požalim na 
izveštaj Gospodina Ministra narodnog zdravlja, koji 
kao Ministar narodnog zdravlja u pitanju odnosa leč- 
nika zubara prema svome namešteništvu tzv. zubnim 
tehničarima, unatoč toga što su mu stigle mnoge mol- 
be, nije poduzeo ni koraka. Mi smo, gospodo senato- 
ri, primili taj Zakon i kod izglasavanja njegovog bilo 
je 10 inteligenata koji su bili odlučno protivu toga 
Zakona, kojim se radništvo bez škole potpuno izjed- 
načava sa akademski obrazovanim doktorima medi- 
cine. Mi smo dovedeni tim Zakonom u takvu situaci- 
ju, da se danas neće nijedan fakultetski obrazovan 
lečnik da specijalizira u zubnolekarskoj praksi. 

Navešću o tome samo jedan primer koji sam pro- 
čitao u Našičkoj raspravi, koji je izneo g. dr. Rajko 
Dermanović, da predstavim sadanju momentanu si- 
tuaciju u kojoj se nalazi današnje zubno lekarstvo. 

Neki mađarski železničar tužio je zbog nadrile- 
karstva Ludvika Pergu, njegovog rivala kod iste že- 
ne. Na sudu je Ludvik Perga dao sledeči senzaciona- 
lan iskaz: 

»Tužilac vrlo dobro zna da sam ja zaista pravi le- 
kar i da sam diplomirao s najboljim uspehom moje 
studije još godine 1920. Otvorio sam praksu koja je 
tako rdavo išla, da sam pun duga preko glave morao 
zatvoriti ordinaciju. U godini 1930 primoran sam bio 
da spavam u jednom noćnom azilu, i, krijući da sam 
pravi lekar, počeo sam da se izdajem za nadrilekara. 
Kako sam imao veliki uspeh, vlasti su intervenisale i 
morao sam vlastima odati moju tajnu, da sam diplo- 
mirani lekar. Ovako demaskiran, preko noći izgubio 
sam svu moju brojnu klijentelu koja me je sada po- 
čela da smatra za šarlatana. I morao sam da odem u 
drugo mesto, da nastavim kao i pre, kao nadrilekar. 

Ovaj uzbudljivi iskaz djelovao je tako snažno па 
sve prisutne u sudu, da je tužilac morao da povuče 
svoju tužbu, a dr. Perga bio je oslobođen«. 

Ovo je situacija u kojoj se nalaze zubari i ja mo- 
lim Gospodina Ministra, da i tome aktuelnom pitanju 
pokloni svoju pažnju. 

Pretsednik dr. Ljubomir Tomašić: Ima reč g. Mi- 
nistar socijalne politike i narodnog zdravlja. 

Миинстар социјалнв политике u ниродног мрав- 
ља Драгиша Цветковић: Госдодо сенатори, иоводом 
говора господина сенатора Мажуранића у питању 
тсриторијалног разграничења између иостојећих 
ириватно-друштвених болесничких благајна и „Мер- 
кура", имам да изјавим следеће: 

1) Овлашћсње до овом амандману у Финансиј- 
ском закону Je факултативног карактера; 

•2) Одрсђивањем територијалног разграничења 
између приватнодруштвених благајна „Меркур" у 
Загребу, Болесничког и Потпорног друштва у Љу- 
бљани и Бооградске трговачке омладине, не дира се 
у nocTojcha друштва, већ се жели да избегне конку- 
репција измсђу постојећих благајна на једној истој 
територији, која тамо наноси штете интересима оси- 
гурања ириватних иамештеника. Ha тај начин омо- 
гућава се, да на пример у Београду не би постојале 
две приватно-намештеничке благајне, него само јед- 
на, која би у смислу законских npoimca сироводила 
осигурање приватних намештсника. Према томе де- 
локруг рада самих друштава остаје исти за целу те- 
риторију Краллвине и њихово ограничење рада не 
спада уопштс у моју надлежност. Могу да изјавим 
да не иостоји нпкаква na.Mi'pa од стране мога Миии- 
старства, a још мање са моје стране, да овим амапд- 
маиом ушшггаиам друштво ..Меркур", и ако дођс до 
евентуалне поделе између постојоких приватно-дру- 
Гптвених благајна, њоме се неће спречавати рад 
друпива; 

3) У иоглсду другог дела овог амапдмапа, напо- 
MiniA'M да га треба ршумети тако, да je on схилизо- 
ваи у том смислу, да постојсћим приватно-друштве- 
miM пла.гајнама no одузима могу1шост да и надаље 
гировађају допудско осигурање приваших памеште- 
imi;a, како то чше дапас. G друге страпе, овим се 
амандмаиом НСТО таква могућпост даје и СрвДИШ- 
n.iM уреду за осигурање радиика, који he моћв 
спроводити ово допуиоко осигурање за ona лица 
Etoja то желс. 

Суаор te моћв спроводЕти овакво осигурање 
ареко својшЕ мвоша органа. Ееоправдада je бојазал) 
да ип Суаор такво оокгураље спроводЕо оровосамих 
аоменутих арнватно-^руштвених благајнп. скатрају- 
lm и ове ва osoje шоснб органе. To ое tuehe в нв може 
догодитп. To nuje бпла пптснцпја оиога амапдмана, 
jep пгтп ne ндб за vimiinvii.cM прнвагно-бодеснич- 
I,II\ aiarajiill. 

Ilomi Правилник, одоб^кш од странс мога ијмл- 
ходппка iH'iiiciM'M од 8 новембЈЖ 1935 год., ставља со 
вав онаге, na оу уодедтога беспредметне све бојазнл 
Ew>je су биле везане за тај ПраБилник. 

У nli.v сходне од1)сдбс да ce опреми вацрт но- 
вог Праг.п/птка за ту благајну, ири чсму hc. дака- 
кл .u оамо друштвр битв Есонсултовало. 

Ja MiiciiiM да lir господпи cciia-rop MavK.viminili 
ca oiaiM oiiTii задовол>ан.(Др Желимир Мажуранић: 
Хвала .UMIO!) 

i[7percedHUK Др. Љубомир Томашић; Тимв јо за- 
liimicn претрес буџета 1'аздела XV — МиниоФарства 
СОЦИЈалне ПОЛИТИКе И народпог здрапл,а, na. ирсла- 
8ИМ0   Ha   ГЛасаЊв.   МОЛЖМ   ГООПОДЕЕа   шпкмтиоца   да 
чита аартију цо аартију. 

ИвввСГилацЈовШ АлексиЈ!   ирочјгга партију 7'2(i. 
ЏрвТСвдНик Др. Љубомир ToMauiHli:   Прпма m 

Сенат [грочитану оартију? (Прима) Објављујем да 
ј(ч najiTiija 726 ii|m\i.'i.i'iia. 
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(За овим je Сенат, гласајући седењем и устаја- 
љсм o свакој појединој иартији у смислу члана 102 
Устава и § 07 Зшкона o иословном реду у Сенату, 
примио цео Пуџет расхода Раздела XV — Министар- 
ства социјалне иолитике и народног здравља и то 
од партије 727 до закључно партије 804). 

Тиме je Сенат прнмио буџет Раздела XV — Ми- 
шктарства соцвјалнс политике и народног здравља. 

Прелазимо на претрес Раздела XVI — Мини- 
старства за физичко васпитање народа. Реч има го- 
сподин Министар за физичко васпитање народа. 

Министар ,за физичко васпитање народаџ.р. Јо- 
сип Рогић: До оснивања овога Министарства допу- 
ном закона o Врховној државној улрави од 3 децем- 
бра 1931 године, односно до стварног иочетка рада 
овог Мннистарства 19 марта 1932 године — морал- 
ним, националним и телесним васпитањем омладине 
бавиле су се само довбровољне организације. Рад 
тих организација био je раскомадан, често без чисте 
идеологије сем соколске, a што je било најтеже без 
свстема и методе и без икаквог надзора, стручник 
упутстава, лекарског прегледа и хиги јенских мера у 
домовима и на вежбалшптима. 

Услед таквог стања рад у спортским организа- 
цијама није могао давати резултате, нити поволјНО 
утицати на телесни развој и душевно снажетве, a мо- 
же се са сигурношћу тврдити да je тај рад у неким 
организацијама, иарочито оним које су после овр- 
шених ратова домииирале у спортовима, био витае 
штстаи iro користап, те су се једно време. позквају- 
ћи се на статистшсу при регрутовању омла.пптца за 
војсву, дигли гласови у јавнооти са доказима штет- 
пога рада тих оргаиизација. 

C друге стране дпевни листови били су ii.vmi 
чланака o рђавом дејству војединих грапа спортова 
на ипшлску омладииу. која je учествовала у тим 
гранама спорта, na je и статистички доказано да су 
Miiorir ученици напуштали швоЈТОваље, jop су Mehy 
многе од њих као зараза упети појагии и нездравв 
погледи и појмови o опорту и њетовим добрим и рђа- 
вим страиамл. Ускм тога Закоиом o ередљим шко- 
лама ученицима и ученицама забран.оио }о да буду 
чланоии ма коу спортоке оргашгаације. 

Соколство je у то време било оставл.оно приват- 
пој иницијативи, a 5 децембра 1929 године донешен 
je Закон o оспиваи.у Сокола ЕСраљевине Југославије. 

Ватрогаство било je у огромпој воћипи добро- 
вол.но, a распрострањено готопо једино на територи- 
јама itoje оу ])aiiiije бп.че под уираиом к у пктаву Л- 
устро-угарске монархије. 

ПТто се тиче бројиог стања СВИХ иомепутих ор- 
i'amr.ianiijn ene до уетаиовљвња овог Министарства, 
ono je било врло олабо. Овжх соколскиз отранизади- 
ја било je укупно 1200 са укушшм бројем вежбају- 
liiix п пепеЈкбајућих icaTerojnrja 103.000.Ооколство jo 
из дана у дак сво више расло тко, да Ооколство да- 
iiac има. 2.020 јвДИНИЦа гл 440.000 ирппадппка ШТО 
зпамп да ее до данас иопс^ало eicopo за три пута. 
Опортсмп ормлнвапЕја бидо je 2.310 ca укупним 
пројгм пЈтпадпчпса 104.246. Дшвс гагортови имају 
3.930 оргонизација са укузшим бројвм припадника 
2В0,4б4. Звачи да ое број јвдинипја поввћао ва 1.620, 
a број прппадиика за 82.208. 

Ватрогаство je бројало 960 ватрогасниз чвта ča 
60.288 пршмднлка. Данас ватрогастао има 2.884 je- 
динице оа укупно 128.980 припадаика. Значи да се 
овај број јединица повећао за 1.874, a број припад 
Ешка ва/грогаотву за оз.о97. 

За ове три и no године откако иостоји, ово Ми- 
листарство je и поред врло скромних буџетских кре- 
дита учинило следеће: 

Старајући се o извршењу Закона o Соколу Кра- 
љевине Југославијо својим моралним и материјал- 
ним упливима појачало ширење соколства у све кра- 
јсве Отаџбине. Нарочита брига и старање било je 
посвећено што многобројнијем оснивању сеоских со- 
колских чета и њиховом раду на просвсћивању сс- 
ла. Данас се у томе толико напредовало, да су со- 
колске чете иостале расадници културно-ваоиитни, 
здравствени, привредни и социјалшг. Кроз сеоскс 
соколске чете данас се може најлакше, најбрже и 
иајуспоппшјо деловати у раду на сваком налредном, 
корисном и благотворном уздизању вредности и ва- 
љаности сељака и на стварању прилика које треба 
да ударе чврсте и здраве темеље нашег државнот н 
народног наиретка. 

Ово Министарство, no плану свога деловања, 
развија акцију за подизање соколских, народних до- 
мова у којима би се окунљале све просветне, здрав- 
ствене, социјалне, иатрнотске и хумане органнзаци- 
je једног места, те да се зајодничким напорима и 
удруженим снагама унесе један дух, једна мисао и 
једна тежња и жел^а — све за Краља, Отаџбину в 
народ. У жељи да све такве организације раде у ис- 
том духу и пошто многе од њих иемају места и про- 
стора за свој рад, тожља je овог Мшшстарства да 
се све концентршпу у једном соколском или народ- 
ном дому, a 1сад су у једном дому, развићо се међ.\ 
њима и један заједнички рад и узајамно помагање. 
Ови пак домови у случају потребс моћи he пародној 
одбрани врло добро користити за разне сврхс: бол- 
иице. слагалншта. радионицо. смештај избеглица итд. 

У вези ca горе изложеним ово Министарсгво je 
израдило закои o обавезном телесном васпитању, 
који je обнародован 2 фебруара 1934 год., a стварно 
почео да сс уводи у живот 2 јула 1935 год. По овом 
закопу обавезној телесној наставв подлежи: сва му- 
шка и женска омладина у свима школама, сва му- 
IIIKII омладина ван школе од. n до навршене 20 го- 
дине. Да се овај закон уведе у живот, потребно je у 
смислу законских одредаба да све ошптиие у Кра- 
■i.i'miim оонују празничне течајеве и да у те точаје- 
во у циљу моралног, националнот и телеснот васпи- 
Tiiii,a окупо гцу мушку o'M,ia;uniy ван школо до па- 
вршене 20 године. 

За школе, засебно осиовне a засебно средњо, нз- 
рађен je у овом Мкнистарству план и програм те- 
лесне ваставе ученика n достављен господи Мипи- 
стрима, у чију надлежносх спадају појодиио школе. 

Треба нмати у ииду и то да ии школо. ии сокол- 
CTBO, mi niopTOBii. a НН ват])огаство иомају НИ При- 
ближно довољно стручног тохиичког наетавпог ка- 
дра. Од iipn.iiiKo na чоо омладинаца, којису позакопу 
плп добровољно баве телеении васшггангвм, долазв 
само једав наставнив као стручно лице ва ову гралу 
ваставе. 

>гKM гога ово Миниотаротво je оеновало школу 
зв телесно васпитаље, која трвба да отпочне овоја 
редовна предаваља 16 сЈвптембра ове годвне. Сврха 
шволе je да опрема агручњаве телвоног ваотгит^да 
за сво пп.-олс, (чжолство, спортове и ватрогаство. 

Због стаља ватрогаства, и-лко сш напред навео, 
у овом Министарству ивраЈјев je закон o организа- 
цнјп ват<^>гаства и закон je обнародован 15 јула 
1933 годипе. 
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Из налред наведених статистичких података o 
стању соколства, спортова и ватрогаства до оснива- 
ња овог Мшшстарства, a у упоређењу са стањсм под 
.Mi.niBOM и радом овог Мшгастарства, јасно je и очи- 
г.тедно велико, широко и моћно деловаље његово. 
Оно je ca врло скромним и врло скученим новчаним 
средстиима, само огромним напорима и више морал- 
пим деловаљем и учествоваплм у раду поменутих 
организадија, могло да их све води ка напретку у 
сваком погледу. Али све већи број органпзација, 
које no законима илн добровољно раде на моралном 
снажељу, витешком челичењу и телесном уздизању, 
и све већи fipoj припадника тим организацијама. за- 
ггевају и све већа новчана средства. 

Ja со нећу обазнрати na то да многе суседнв, na 
n мање и економски слабије, државе око нас лају 
за телесно баопихање своје омладине неколико пута 
веће суме него наша отаџбина. Hohv со обазирати ни 
на познатп аксиом, да све што се даје за васпнтаљс 
омдадине у моралном, нацноналноч п телосном no- 
гледу. да се то враћа народу и отаџбнни неироцењи- 
иим благом моралиог, националног, здравгтвоиог, 
социјалног и телесног снажења синова отаџбине. 

HanoiiPHyhy овде само толико, да рад на теле- 
сном васптнању извскује: изградљу домова, вежба- 
литта. сиаза и пливалЈПпта, itao и осталих потреб- 
них простора и просторија и да повац употребљеи 
na ово остајо у земл>и, a да се смањује број везапосле- 
них израдом средстава и справа потребнпх за теле- 
сно ваопитање, као и Езрадом специјалних одеда и 
обуће за вежбо, тренинг и утаЂлгаце. Ово пак врло 
повољпо утиче и на разво.ј и богаћо1ћо домаћо iiinv- 
стрије. Ha. примвр 1932 годјгно израђоно je и раопро- 
лато 12.<)70 смучки, a потреба велисопода, како зл 
једичицо KOT.vpaiiiKor савеза гако и за војоку. ство; 
рила je епецпјалиу фабрвку за израду велосипеда, 
какве до £фв две године није било у нашој аемљи. 

Ооколскв, iiinviiiKT u onopicsRe организације ир- 
me врло многоиројпа иутовања желозпнцом. бродо- 
впма. аутобугима. im  и авВОЈНГанима, уСЛвД MIMM гу 
зЕатно појачани [триходв Мшшстарства саобраћаја. 
Врло чесга путовања изискују и потребу imniolin- 
шта и исхрапс услед чвга ic Јсотвлкжа индустоија v 
наоретку, в то гговољно цв.пу1в и ва развој туризма 
и ттоеету страиаца namoj отаџбппи. 

Ово гам ЕсапоиенуО) да бн ое видвло да се зовап, 
који држава ставља аа расположе&е овом Mmm- 
(•T.iiicrr.v за његов услвшнв рад, oiier вваћа дожави 
и napoiv v анатно Bfthoj количвни, вего што je дат 
овоч MnniicTiipcrnv. Ово je ц ГфНРОДНО. јер и народ 
учеетвује v noMaraii.v (>iiraim;!iiuiiia за ТелесНО ва- 
титанА Eno шчгмера зп то:  Авгуота неоеца   1935 
године отпутоваоо ie вз Беогппла v Заттмб око innn 
оеоба тга утак-мпцу диа лпмаћп иогомети.! i; ivn.i и 
onu оу ва   ie.mo.uieiunr   оллазат; n аоврбЛШ!    ВОВОШ 
платили 132.000 динара. 

\m првД огим Миппггапгтиом етоје НОВИ И те- 
гшсн задатшг. да в порвд овако окткашог   поојекта 
ilv га га iipe.TmiViniNr v и,ому КреЛИТИМа И8ВТШН И 
то iom v самом почетку буџетске 1986/37 годнне, '•■M1

- 
дећб ПОСЛОВб и задатке: 

i) Законскл пјимлог o високој mi.-o.iii за телеоно 
ваоиитањв у Ввограду готов г n у току овог лвта 
иаивће се пред Народно претставништво. 

2) Еашред ванвто стањв у опортов1Ша мора oe 
mm upe ii mro 6|ivK'e попраипти. a TO није ИОГупебеа 
Јвднот темељног вакона o витешким и опортсомш ор- 
гавнзацијама. 

Овај законски предлог je израђен, сва господа 
мшшстри ставили су примедбе на исти, те he се и 
он изнети пред Народно иретставпиштво. 

3) Закон o обавезном тслесном васиитању по- 
чео je постепено да се уводи у живот. Намера и 
тежња овог министарства je да се празнични теча- 
јевн тако организују н да тако раде, као што раде 
сеоске соколске чете, како сам то иаирод изнео. Taj 
и такав рад може се ортанизовати не само чешћим 
личним обилажењем надзорннка обавезног телесиог 
васпитања, предвиђених § 17 Закона o обавезном те- 
лесном васпитању, него и честим међусобшш доди- 
рсм суседних, na и даљих соколских чета n праз- 
ппчких течајева, за које се морају jom пзрађнватп 
уџбеници, као и разна упутства. 

4) Навео сам напред да на 800 омладинаца до- 
лази само један стручнп вођа и наставник телесног 
васпитања, a то доказује страховито слабо бројно 
стање ових функционера. 

Да се обезбеде паставппци телесног васпптаља, 
како за све школе, за све 'празничке течајеве, за 
соколство и спортове, тако и за ватрогаство, није 
довољна само школа за телврно ваопитање, него се 
морају у току године одржавати дужп плп краћи 
течајеви према спреми оних који посећују течајеве 
— за стручно оспособљеЈве или усавршавање на- 
ставника телесног васпитања и тренера у спорто- 
вима. 

Најзад Уредба o школи за телесно васпитаље 
iil)o;u'.iil),i u течајеио за сирему 0(1)11цира и подосјш- 
цира за паставпике телеопог васожаља у тколама 
и једипицама војске ir морнарице. Течајеви са овим 
цшБвм насушна оу потреба за све организавдје које 
се добровољно нли no законима баве хелесним вас- 
гштањем. 

5) Закон 6 иптгшким H спортсклм оргадваадд- 
јама предв^а реорганизацију ових удружева и во- 
ђвње спортова оа научној бааи, џ, контроЈШоало од 
стране лекара, За увођење у опортовв свега ono he 
IMI\ стварно претваратв у васпи^но-телеоне ортци- 
зацнје, потребно je такођв новчаиш жрхава, јср je 
аозната чиљеница да oe опортови, бар ае сви, ие 
могу самп вадрж&ватв м да варочито ивве од и.ик 
греба редовно в обшшије помагати. Ово се мора чи- 
umu нарочото од врвмена кад опортови морадау де- 
латн у духу одредаба Закона, 

d) Од Ma je вазкноси рад OBOI Министарства, 
којп идс за TiiM да noM.ia.v iipiii',;miy ттцпјатпг.у У 
градњи домоии. веавбалишта, стаза, пливалшпта, ir 
осталих просторија у којима he се омла uma прику- 
ил.ати ради моралиог. тционалног n телвсног вас- 
питаи.а. н ради r.mviiii;iix утаЕМИЦа. 

Cne ово мора бппг rpjđjeHO n,i базв шгијеиских 
uepa i»a;ui mro бољег 'iyr,;iii.,i вдравља омладивада, 
те арипремљено ва пвкарока иервња и sa taop, савет 
n упутства. Наотавннцн телесног ваотштаља морају 
пматп најтешњу сарадњу са лзкарима, ако oe пвлв 
да и ооколотво и шортопи као u празшпшн течаје- 
i;ii дају омладинж, народу и ОтаџбЕЕа оно што oe ол 
и.мх оа правом очвкује, као и око радв чега постоје. 

Пошто оам v краткзш потеаима tao прикаа рала 
Миниотарства фивичкот вашштањА народа, иопим 
ronio-iv срнатопо. м ивволе овај скромни буџет при- 
хгатмтч. ' 

ПрвТСвднШ   Лр. Л-)убомнр TOMauinii:   ПОШТО Св 
ашсо није јавио аа рвч, првлааимо на гласаље. Мо 
,IIIM гооподина Егаввстаоца  м прочита партију 808. 

Il.ieccrii.idii,.Њћап Ллскси!. ПрОЧИТв парТИЈУ 80Б. 
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Претседник Др. Љубомир Томашић: Прима ли 
Сенат прочитану партију? (Прима). Објављујем да 
je партија 805 примљена. 

(За овим je Сенат, гласајући седењем и устаја- 
њем o свакој пфданој партији у смислу чл. 102 
Устава и § 67 Закона o пословном реду у Сенату, 
примио цео буџет расхода Раздела XVI — Мини- 
старства физичког васпитања народа и то од пар- 
тије 806 до закључно 813). 

Према томе je прихваћен и буџет Раздела XVI 
— Министарства за физичко васпитање. 

Тиме je, господо сенатори, цкфарски део буџета 
завршен. Пре него идемо даље, дужност шћ je да вам 
учтшим једно саопштење. Вечерас сам од господина 
Пртседника Краљевске владе примио писмо следећег 
садржаја (чита): 

„Гошодину др. Љубомиру Томашићу, Претсед- 
нику Сената Краљевине Југославије — Београд. 

Поштовани Господине Претседниче! 
Пошто сте ми изволели саопштити, да je распо- 

ложење господе сенатора, да се дебата o прсдлогу 
буџета што пре 'приведс крају, част ми je известити 
Вас, да против те жеље немам ништа и да hy сход- 
но томе замолити сву господу Министре, да своје 
експозее скрате, како би сви раздели буџета расхо- 
да и прихода били свршешг још вечерас. 

C обзиром na то, међутим. да je Фишшсијски 
одбор Сената чинио извесне примедбе на предложе- 
ни текст Финаисијског закона и како je одлука Се- 
ната o томе иитању од огромног зиачаја за даљу 
судбину државног буџета ja бих желео, у имс Кра- 
љевске владс, да o Финансијском закопу пружим 
пленуму Соната објашњења, која мис.тгам да су по- 
трвбна ii tcoja сам ja, уооталом, и дуамш да пружим. 

Опрвчев извршењем једне неодлолше дужиости, 
која Вам je .тчпо иозиата, нисам у могућиости да 
личпо присуствујем томе претресу — Ha случај ако 
6и со прегресу Финансијског закона пристуашло 
Joni iicMcpao, — na мојшм, да ое оамо тај првтрвс одр- 
Ш1 Сутра upe ПОДНе у 10 чаоова. Уипрсн сам Mcb.v- 
тпм. да he се још у току оутрашњег .uma. upe подне 
моћв да заврши и дефинитивно гласање o овоме аа- 
KOIICKOM аредлогу, у ко.-шко то од Краљевске владе 
вависи. 

ВерујуНи да IKTC уиажити ову моју оиравдапу 
vK(vi,y, која ј<> .vocra.ioM и у грапицама   законсве и 
Твхничко Mor.vlniocTii, Mo.niM  Вас. Гогчкииие ПреТ- 
ггдтпс да шшолитс ирпмпти уверење o моме од- 
niMiioM iioniTonaii.v, 

Д/>. Д/. Ш. Стојадиновип" 

Гооиодо тгатори, O6;!III>()M ма ono примљено пи- 
смо, ja бнх оа Вашш ористанком и одобревем ва- 
Еључио ввчврашљу оедницу. (Милан Поповић; Мо- 
,IIIM рсч no Пословнику!) Госцодцц cciuiTop Милап 
noiioiuili jo затражиђ рвч. (Јово Бањаиин: Нема 
првче лужлгости од лржавног буџота!) Рвч и\га го- 
сподии Mn.iaii llonoimh. 

Милан Л. FlonoBMli: Гооиодо conuTopii. S ст оако- 
mi o пооловном рвду у Овнату продвиђа поступак 
nporporao државном буџету и финансиЈиЕсом закону. 
Ja hy само последњу алинеју тот члана прочитати; 

„Првтрес м коначно npmraae Зав/ош o дршш 
iio\i буџету u финаноиЈсцот saKOffli мора cse времен- 
ски тако распоредити, да пх Народно претставниш- 
Tiio MO',!,V копачпо угпојмти до краја мо(ч>га марта". 

Гооподо сенатори, предвиђајући ово и имајући 
ово у виду, већина Сената стуиила je у прегходне 
преговоре са Краљевском владом, да ое такав рад и 
таЈсав поступак, предвиђен Пословником, обезбеди и 
загарантује. Претходни наш опоразум гласио je оза- 
ко: сенатска већина обавезује ое, да he вечерас, нај- 
дуже до једанаест часова свршити и изгласати цело- 
купни државни буџет заједно са фивансијск.им за- 
коном. (Гласови: Тако je!) 

Ва то je Претседник Краљевске владе пристао 
и са том претпоставком ушло се у ову дискусију. 
Имајући сву добру вољу и ову готовост, да се такав 
рад и поступак, предвиђен no овом Пословнику, и 
извршује, миоги наши члапови клуба одустали су 
од своје речи, да би дали Краљевској влади прили- 
ку, да и ona ca своје стране омогући што бржи по- 
ступак и изгласање буџета и финапспјског закона. 
Али се ни na једној ни на другој страпи није могло 
замислити, да би се ма с које страпе онемогућило 
или спречило изгласање онако, како смо то no прет- 
ходном споразуму једни са другима уговорили. 

Међутим, господо, у току данашњег дана ми смо 
имаоТп прилике да утврдимо: да су пеки чланови 
Краљевске владе, читајући своје експозее, у недо- 
глед одуговлачили дебату и разматрање буџета у 
појединостима, и, утврдивши то, ми смо имали — 
ви се сећате врло добро — данас no ручку и један 
инцидент са г. Министром шума и рудника, који je 
хтео да утврди да не постоји кворум, иако je кворум 
]io утврђењу самог г. Претседавајућег бпо песпоран, 
напустио je ову говорницу, сишао с ње, и хтео je да 
напусти уопште и седиицу самог Сената; na je, нај- 
зад, под претњом одговорности за такав свој посту- 
пак. одлучпо се да одржи прод Сенатом свој експозе, 
којп io трајао равпо 2 сата и 16 минута. 

После свога тога, част ми јо, у име Клуба всћи- 
не, пзјавити ово... (Др. Бењамин Шуперина: Je ли 
пмате воћину? Какву воћину имате?! To je дрскост! 
— Јово Бањанин:У каквом сте ви Клубу, г, Шупе- 
пина?! — Жагор. — Протсодппк звони. — Гласови: 
Да гласамо! — Пајо Обрадовић:3атто ла гласамо? 
Треба Влада најпре да да своЈу реч, — Жагор и уза- 
јамна објашњаваља међу гооподом сепаторпма). 

Прстседник Др. Љубомир Томашић: Молш мир, 
господо, Молим вас да саслушаке г. говорника, који 
пијо заврпшо говор. 

МиланЛ. Поповић: Сенат, водећи рачуна o до- 
стојанству оио залоЕодавЕв установе, и држвћи се у 
своме раду вазда парламентарних пржнципа да со 
к|)птпка државног буџота има изврпшти у прпсу- 
ству члапова Краљввоке владе, копстатујо, да je na 
дапатњој ХТТ родовној седници Оената. гпркос ппет- 
ходио поотнгпутог споразума ii.oroi-.o вбћине са Кра- 
љевоком владом да до конца данашњег дана завр- 
тпи добату n изврппг глагап.о полокуппог државног 
буџота, извршено од сгране чланова Влало у поло- 
глед развлаченим читањем експозеа o погединзш ро- 
горима одугоплачотво дебате у толикој мери, да je 
поотроо Фипапгпјеког закопа услод тога био онемо- 
гућоп. 

Оенат, констатујући да су чланови Краљевск«' 
владе напустилн оедниџу Оената, окида оа ообе ова- 
T;V ОДГОВОРНОСТ 38 СВв О1;о]1туалпо погдодпцо icojo би 
могло настати због оваквог намерног одуговлачења, 
(Аллауз и одобрапа.п>о). 

Претседник Др. Љубомиртомаши!!: Пвема то- 
мо. господо оенатори, са валгам пристанком. ja за- 
кључујем .lananin.v оеДнишг, a олвдв^ закааујем за 
оутра... (Глаоови; У колико cara? — Жагор. — Чу' 
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je ce: У 9 часова. — Др. Халидбег Храсница: у 10 јављујем да je примљоно. (Чује се: Кад je седннца?) 
сати. — Жагор. — Гласовн: Чујмо г. Протссдиика!) Сутра у 9 сати. 
...за сутра у 9 часова, с овим дневним 1>сдом: Јово Бањанин: Молим Вас, Господинс Претсед- 

i) Претрес v појединостима o предлогу Финан- ниче, да сутра у овој дворани не буде нико   други 
аијског закона за буџетску 1936/37 годину; ,VM Г(>11;1Т011а- -i''!1 Ja гЛедам овде десегиау људи којо 

ч гт                      .   '                        , miKo не нознаје v оиој кући. 
2) Претрес извештаја Нмунитетског одбора од2] Претседнш Др. Љубомир Томашић: Закључу- 

мапта   1936 годнне Bi). 9-21 o захтевима    MiiiiiicTi)a ■ „ .,/„,„,„,. ,.„,„,„„. 
иравде за издавање оенатора суду, 

Прина .ni Сенат onaj .UH'BUJI рвд? (Прима). 06- Седница je закључена у 21:15 чаоова 


